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α) Προς την Υπουργό  Πολιτισµού και Αθλητισµού: 
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γάλου Κρητικού Εθνικού Ευεργέτη Αντωνίου Φ. Παπαδάκη»,
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ριση», σελ. 12811

ii. µε θέµα: «Θα προστατεύσει η Κυβέρνηση το δηµόσιο
συµφέρον; Ποια είναι, σύµφωνα µε το σύστηµα ελέγχου τή-
ρησης των συµβατικών υποχρεώσεων της OΛΠ ΑΕ-COSCO,
όλα τα αποδεικτικά έγγραφα της -µέχρι σήµερα- υλοποίησης
των έντεκα υποχρεωτικών επενδύσεων, κόστους αναφοράς
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iii. µε θέµα: «Το αίτηµα της αεροπορικής εταιρείας IFLY ΑΕ
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ε) Προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Ξεναγοί. Χωρίς
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δεν αναγνωρίζει το κτηµατολόγιο και παράταση των προθε-
σµιών προανάρτησης», σελ. 12817

ζ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε θέµα «Αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην καταβολή απο-
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Αρριανών της Περιφερειακής Ενότητας ( Π.Ε.) Ροδόπης»,
σελ. 12821

iii. µε θέµα: « Έλλειµα αξιολόγησης των self-tests - αδια-
φάνεια για τα επιδηµιολογικά δεδοµένα και τον έλεγχο των
µεταλλάξεων του SARS-CoV-2 στην Ελλάδα», σελ. 12823

iv. µε θέµα: «Αποκλεισµός εργαζόµενων σε Δήµους µέσω

προγραµµάτων Ο.Α.Ε.Δ. από το δωρεάν αυτοδιαγνωστικό
έλεγχο», σελ. 12825
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«Πότε θα ολοκληρωθεί ο οδικός άξονας Ηρακλείου-Μεσσα-
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ι) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων: 
i. µε θέµα: «Να ανακληθούν οι εκδικητικές και παράνοµες

απολύσεις των εργαζοµένων στο Κέντρο Διαλογής Ανακυ-
κλώσιµων Υλικών (ΚΔΑΥ) Ηρακλείου και να παρθούν όλα τα
απαραίτητα µέτρα προστασίας της υγείας των εργαζοµέ-
νων»., σελ. 12829

ii. µε θέµα: «Αναγκαία η µέριµνα της Κυβέρνησης ώστε να
προστατεύονται όλοι οι εργαζόµενοι στον τουρισµό και τον
επισιτισµό», σελ. 12832

ια) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Η έλλειψη συντήρησης και φροντίδας του

δασών Λυκόβρυσης-Πεύκης οδηγεί σε κίνδυνο καταστροφής
τους», σελ. 12834

ii. µε θέµα «Παράνοµη η έγκριση ως στρατηγικών επενδύ-
σεων οκτώ νέων αιολικών πάρκων στην Εύβοια;», σελ. 12836

ιβ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων: 
i. µε θέµα: « Ένταξη της ιστορίας της Επανάστασης της

Χαλκιδικής σε ξεχωριστό κεφάλαιο στα σχολικά βιβλία», σελ.
12837

ii. µε θέµα: «Μετατροπή του 17ου Δηµοτικού Σχολείου Ξάν-
θης σε Πειραµατικό Σχολείο (ΠΕΙ.Σ)», σελ. 12839

ιγ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα: «Αδιαφάνεια
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Αθήνα, σήµερα στις 24 Μαΐου 2021, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
12.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 24-5-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΖ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 21 Μαΐου 2021 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Παραγωγή, εξαγωγή και διάθεση τελικών προ-
ϊόντων φαρµακευτικής κάνναβης του είδους Cannabis Sativa L
περιεκτικότητας σε τετραϋδροκανναβινόλη (THC) άνω του
0,2%».) 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Κοινοβουλευτικών και
Νοµικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τις επίκαιρες ερωτή-
σεις οι οποίες είναι στην ηµερήσια διάταξη σήµερα και είναι γνω-
στές και κατατεθειµένες στη Βουλή. 

Πρώτη θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 753/10-5-2021 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιου Λογιάδη προς την Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Αποκατάσταση του Ταφικού Μνηµείου
του Μεγάλου Κρητικού Εθνικού Ευεργέτη Αντωνίου Φ. Παπα-
δάκη». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, η κ. Στυλιανή Μενδώνη.

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο, για να αναπτύξετε την πρωτο-
λογία σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, καληµέρα, καλή εβδοµάδα.
Η ερώτησή µου αφορά το µνηµείο του µεγάλου κρητικού εθνι-

κού ευεργέτη, όντως, και πολιτικού αρχηγού της Κρητικής Επα-
νάστασης του 1866 - 1869. Πρέπει να το πούµε και αυτό.

Στο Α’ Νεκροταφείο βρίσκεται το ταφικό µνηµείο του ευεργέτη
του ελληνικού κράτους Αντωνίου Παπαδάκη, ο οποίος ήταν άτε-
κνος, δεν είχε παιδιά. Εδώρισε όλη την περιουσία του στο Πανε-
πιστήµιο Αθηνών, το οποίο για την προσφορά του τον τίµησε µε
έναν τάφο στο Α’ Νεκροταφείο, το οποίο ταφικό µνηµείο θεωρεί-
ται ιστορικό µνηµείο και έργο τέχνης, διότι κοσµείται µε το γλυ-
πτό «Η επιστήµη» του µεγάλου καλλιτέχνη Βρούτου και είναι
ακριβώς απέναντι από την «Κοιµωµένη» του Χαλεπά. 

Μεταξύ του 1946 - 1947, επί εµφυλίου πολέµου, ο καταδικα-

σµένος σε είκοσι χρόνια φυλακή, αλλά και καταδικασµένος στη
συνείδηση του ελληνικού λαού συνεργάτης των Γερµανών και
Υπουργός Εσωτερικών επί της δωσιλογικής κυβέρνησης Τσολά-
κογλου, Παναγιώτης Δεµέστιχας µε µια απλή υπεύθυνη δήλωσή
του οικειοποιήθηκε το ταφικό αυτό µνηµείο και έτσι αυτό το µνη-
µείο έγινε από ταφικό µνηµείο του Παπαδάκη ουσιαστικά ιδιωτι-
κός τάφος. 

Φέτος, στις 30 Μαρτίου 2021, το Υπουργείο Πολιτισµού ειση-
γήθηκε εγγράφως τα εξής προς το Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων
Μνηµείων του Υπουργείου: «Μεταγενέστερες επεµβάσεις» -δια-
βάζω ακριβώς- «που αλλοιώνουν την αρχική σύνθεση και το πρω-
τότυπο έργο του γλύπτη που χαρακτηρίστηκε ως µνηµείο,
αποτελούν στοιχεία ξένα µε το θεµατικό και συµβολικό περιεχό-
µενο του γλύπτη και πρέπει µε τον κατάλληλο τρόπο να αφαιρε-
θούν.». Μέσα σε πέντε ηµέρες το Υπουργείο Πολιτισµού ανακαλεί
αυτή την εισήγησή του και λέει: «Λαµβάνοντας υπ’ όψιν µας νέα
στοιχεία που ετέθησαν υπ’ όψιν της διεύθυνσής µας» κ.λπ.. 

Ο δικηγόρος, ο κ. Λαζαράτος, ο οποίος είναι εγγονός του δω-
σίλογου, ευχαρίστησε δηµοσίως την Κυβέρνηση και ανέφερε στα
δηµόσια µέσα: «Αυτό ήταν το τέλος µιας µικρής, µεγάλης εσω-
τερικής περιπέτειας χάρις στην άµεση προσωπική παρέµβαση
του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη και στη συνέχεια, της Υπουρ-
γού Πολιτισµού κ. Μενδώνη, που ευχαριστώ από τη θέση αυτή
δηµοσίως, καθώς και χάρις στο αδερφικό συµφέρον του Υπουρ-
γού Επικρατείας, συναδέλφου, πανεπιστηµιακού καθηγητή, κ.
Γεραπετρίτη, και του Γενικού Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, αγαπηµένου συµφοιτητή, κ.
Μπούγα, που θεώρησαν από την πρώτη στιγµή το θέµα ζήτηµα
τιµής µιας οικογένειας και µιας κυβερνήσεως, αλλά ιδίως χάρις
στη δική σας αγάπη σας και σας ευχαριστώ µέσα από την καρδιά
µου», σηµειώνει χαρακτηριστικά. 

Κυρία Υπουργέ, δεδοµένου ότι οποιαδήποτε παρέµβαση επί
της αρχικής µορφής του µνηµείου είναι ακραία πράξη βεβήλω-
σης και προσβολής τόσο της µνήµης του ευεργέτη όσο και των
αγωνιστών για την απελευθέρωση της Ελλάδος, ερωτάστε: Γιατί
ανακλήθηκε αυτή η εισήγηση από το Υπουργείο σας περί απο-
µακρύνσεως της προτοµής, των ονοµάτων και της πλάκας που
είναι εκεί, τα οποία είναι ξένα στοιχεία; Τι µεσολάβησε γι’ αυτό;
Ποια ήταν τα νέα στοιχεία που προσκοµίστηκαν για να γίνει αυτό; 

Επίσης, θα αποµακρύνετε από το µνηµείο την προτοµή του κα-
ταδικασθέντος δωσίλογου Δεµέστιχα, καθώς και τα επιπρόσθετα
στοιχεία, για να αποδοθούν οι τιµές που αρµόζουν στον εθνικό
µας ευεργέτη;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα σας.
Κύριε Βουλευτά, κατ’ αρχάς, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώ-

τησή σας, γιατί µου δίνετε την ευκαιρία να ξεδιαλύνουµε τα
πραγµατικά περιστατικά και φυσικά εγώ θα σας απαντήσω σύµ-
φωνα µε την αρµοδιότητα που έχει το Υπουργείο Πολιτισµού.

Όπως και εσείς αναφέρατε στην ερώτησή σας, το Υπουργείο
Πολιτισµού το 2001 µερίµνησε για την προστασία του τάφου του
Αντωνίου Παπαδάκη, το οποίο χαρακτήρισε ως έργο τέχνης, που
χρειάζεται ειδική κρατική προστασία, διότι είναι έργο του Λεωνίδα
Βρούτου και φιλοτεχνήθηκε στη µνήµη του Παπαδάκη, ο οποίος
πράγµατι υπήρξε ένας πολύ σηµαντικός άνθρωπος, ένας µεγάλος
ευεργέτης του Πανεπιστηµίου Αθηνών και συγχρόνως το ίδιο το
ταφικό µνηµείο παρουσιάζει εξαιρετικό καλλιτεχνικό ενδιαφέρον.

Στην απόφαση του χαρακτηρισµού του µνηµείου το 2001 δεν
γίνεται αναφορά για την εξαίρεση των µεταγενεστέρων επεµβά-
σεων. Επιπλέον, στην εισήγηση της αρµόδιας υπηρεσίας τότε,
το 2001, προς το Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων Μνηµείων γινό-
ταν αναφορά στις µεταγενέστερες επεµβάσεις οι οποίες έχουν
τοποθετηθεί στο µπροστινό µέρος της σύνθεσης του ταφικού
µνηµείου πάνω από την κρύπτη και συγκεκριµένα στη µαρµάρινη
επιτύµβια πλάκα και υπάρχει και η µαρµάρινη προτοµή, όπως
αναφέρατε και εσείς, του Δεµέστιχα.

Αυτό το οποίο δεν είναι νοµικά σαφές είναι εάν πρόκειται για
φάσεις που προστατεύονται, εάν τότε θεώρησε το Συµβούλιο και
το Υπουργείο Πολιτισµού ότι προστατεύονται ή όχι. Τον Μάρτιο
του 2019, η Γενική Γραµµατεία Αποδήµου Ελληνισµού, µε έγ-
γραφό της, ζήτησε από το Υπουργείο Πολιτισµού να επιληφθεί,
ώστε να αποκατασταθεί το ταφικό µνηµείο του Παπαδάκη. Έτσι,
προκειµένου το ζήτηµα να εξεταστεί από το Κεντρικό Συµβούλιο
Νεωτέρων Μνηµείων του Υπουργείου, πράγµατι τον προηγού-
µενο Μάρτιο η Διεύθυνση Προστασίας και Αναστήλωσης Νεώτε-
ρων και Σύγχρονων Μνηµείων συνέταξε εισήγηση µε θέµα τη
συµπλήρωση ή µη της υπουργικής απόφασης του 2001, µε την
οποία χαρακτηρίστηκε ως ιστορικό µνηµείο και έργο τέχνης το
ταφικό µνηµείο.

Η εν λόγω εισήγηση της υπηρεσίας αφορούσε στο να συµπλη-
ρωθεί η προαναφερθείσα απόφαση χαρακτηρισµού, µε την επι-
σήµανση ότι οι µεταγενέστερες επεµβάσεις αλλοιώνουν την
αρχική σύνθεση το γλύπτη. Στην ίδια εισήγηση, ως µεταγενέστε-
ρες επεµβάσεις, αναφέρονταν οι εγχάρακτες επιγραφές, οι
οποίες είναι όλες προ του 2001, µε µια εξαίρεση µόνο, µια ανα-
γραφή του 2007, η οποία έγινε χωρίς άδεια του Υπουργείου Πο-
λιτισµού, εφόσον το 2001 είχε χαρακτηριστεί το µνηµείο και η
οποία είναι σαφώς παράνοµη. 

Το πρόβληµα δηµιουργείται από τη στιγµή που δεν είναι
σαφές -και θα σας καταθέσω και το ΦΕΚ και την εισήγηση προς
το Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων Μνηµείων του 2001- τι χαρα-
κτηρίστηκε τότε µε βάση τον αρχαιολογικό νόµο. Έτσι, λοιπόν,
την 1-4-2021 κατετέθη στην αρµόδια Υπηρεσία αίτηµα από τον
φερόµενο δικαιούχο, ο οποίος επικαλούµενος έννοµο συµφέρον,
ζήτησε από την υπηρεσία την ανάκληση της απόφασης, δεδοµέ-
νου ότι οι ως άνω επιγραφές µε τα ονόµατα των κεκοιµηµένων
δεν συνιστούσαν επεµβάσεις µεταγενέστερης της κήρυξης, επο-
µένως ήταν και αυτές µέσα στην προστασία την οποία παρέχει ο
αρχαιολογικός νόµος.

Έτσι, λοιπόν, προκειµένου και δεδοµένου ότι υπάρχει και µια
εκκρεµοδικία στο Πταισµατοδικείο Αθηνών, η υπηρεσία ανακά-
λεσε την εισήγησή της, προκειµένου να στοιχειοθετήσει καλύ-
τερα την εισήγησή της προς το Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων
Μνηµείων. Και εδώ να επισηµάνω ότι η µόνη περίπτωση που ο
αρχαιολογικός νόµος λέει ότι µπορεί να ανακληθεί µια πράξη
προηγούµενη είναι για πλάνη περί τα πράγµατα. Εποµένως, για
να είναι νοµικά ορθή η εισήγηση, θα έπρεπε ακριβώς να γίνει µια
διαδικασία η οποία δεν είχε προβλεφθεί.

Από εκεί και πέρα, σήµερα οι υπηρεσίες του Υπουργείου Πο-
λιτισµού θέλουν να συγκροτήσουν σωστά το φάκελο µε τα επι-
πλέον επιχειρήµατα βάσει των νεωτέρων στοιχείων, προκειµένου
να ξαναδεί το Κεντρικό Συµβούλιο των Νεωτέρων Μνηµείων το
θέµα.

Είναι προφανές ότι την ευθύνη του ταφικού µνηµείου την έχει
ο Δήµος Αθηναίων, ο οποίος είναι ο κύριος του κοιµητηρίου και
εποµένως, όχι µόνο του συγκεκριµένου µνηµείου, αλλά του συ-
νόλου. Έτσι, λοιπόν, το Υπουργείο Πολιτισµού δεν µπαίνει καθό-
λου στα ιδιοκτησιακά. Η δική µας αρµοδιότητα είναι η προστασία
του µνηµείου του µεγάλου ευεργέτη Αντωνίου Παπαδάκη και σε
αυτό είναι διατεθειµένο το Υπουργείο Πολιτισµού και οι αρµόδιες
υπηρεσίες να συµβάλλουν µε τον κάθε δυνατό τρόπο.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κυρία Υπουργέ.

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το ταφικό αυτό µνηµείο είναι το µοναδικό στο

Α’ Νεκροταφείο όπου έχουν γίνει παρεµβάσεις και αλλοιώσεις.
Δεν µπορούµε να πηγαίνουµε στο Α’ Νεκροταφείο Αθηνών και
να κάνουµε ό,τι θέλουµε εκεί πέρα.

Ο καταδικασθείς, λοιπόν, τόσο δικαστικά όσο και στη συνεί-
δηση του λαού, δωσίλογος Δεµέστιχας βεβήλωσε την ιστορία και
την ιερή µνήµη του εθνικού ευεργέτη Αντώνη Παπαδάκη. Ο δε
απόγονός του, ο δικηγόρος Λαζαράτος, επιβεβαιώνει αρνητικά
το ήθος του προγόνου του.

Ούτε εσείς, κυρία Υπουργέ, ούτε στο Υπουργείο σας ο κ. Γε-
ραπετρίτης ούτε ο κύριος Πρωθυπουργός, που σας ευχαρίστησε
δηµοσίως ο κ. Λαζαράτος για την άµεση προσωπική παρέµβαση
στο θέµα αυτό, δεν έχετε δώσει µέχρι σήµερα πειστικές απαντή-
σεις στα ερωτήµατα αυτά.

Ο κόσµος διερωτάται τι σας δεσµεύει. Είναι πολύ εύλογες οι
ερωτήσεις όλων των Κρητικών.

Θα σας καταθέσω οµόφωνα ψηφίσµατα τόσο του Δήµου Ορο-
πεδίου Λασιθίου όπου έχει γεννηθεί ο εθνικός ευεργέτης όσο και
οµόφωνο ψήφισµα της Περιφέρειας Κρήτης για την αποκατά-
σταση του µνηµείου και των αξιών που αυτό αντιπροσωπεύει.

Το θέµα είναι καθαρά ηθικό, αξιακό, εθνικό και παραπάνω για
εµάς τους Κρητικούς. Αλλιώς, διαστρεβλώνονται µνήµες, παρα-
χαράσσετε και αλλοιώνεται η ιστορία και µπορεί να έλθει κάποια
στιγµή κάποια οµάδα Κρητικών κουζουλών που σε χρόνο µηδέν
θα τα ξηλώσουν όλα.

Όλος ο κρητικός λαός είναι σύσσωµος. Ενώσατε όλους τους
Κρητικούς και γι’ αυτό σας ευχαριστούµε, βέβαια.

Τέλος, ακόµη και αν ήταν συγγενής ο Δεµέστιχας µε τον Παπα-
δάκη, που σαφώς και δεν είναι, οι τάφοι δεν κληρονοµούνται, πολύ
δε περισσότερο τα µνηµεία. Δεν θα έπρεπε να είχε ενταφιαστεί
κανείς εκεί, ένα παραπάνω ως καταδικασθείς δωσίλογος, ακόµα
και αν ήταν γιος του αείµνηστου Αντώνη Παπαδάκη. Δεν θα
έπρεπε να είχε αλλοιωθεί το µνηµείο ούτε µε επιγραφές ούτε µε
προτοµές ούτε µε πλάκες και δεν υπάρχει, όπως σας είπα, κανένα
άλλο µνηµείο στο Α’ Νεκροταφείο, το οποίο να έχει αλλοιωθεί.

Εάν θέλει ο Δήµος Αθηναίων, ας δώσει κάπου αλλού έναν
χώρο στο Α’ Νεκροταφείο για την ταφή των ανθρώπων αυτών.

Στο Υπουργείο δεν αναφέρεται µέχρι τώρα πουθενά αν θα
φύγει η προτοµή ή όλα αυτά τα εγχάρακτα και δεν αναφέρει, επί-
σης, τίποτα εσείς πώς έγιναν αυτές οι ταφές εκεί πέρα.

Επίσης, η πρωτοφανής ανάκληση εισήγησης του Συµβουλίου
Νεωτέρων Μνηµείων γίνεται για πρώτη φορά µετά τη Μεταπολί-
τευση και αφορά την προστασία του δωσίλογου και της οικογέ-
νειάς τους από το Υπουργείο Πολιτισµού. Υπάρχει πόρισµα της
Εθνικής Αρχής Διαφάνειας που διατάζει ενέργειες;

Εγώ θα κλείσω µε µια µαντινάδα κρητική: «Ποτέ…» -λέει- «…
δεν πρέπει τα κλαδιά τις ρίζες να ξεχνούν, γιατί αυτές αν ξερα-
θούν, κι εκείνα θα χαθούνε».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λογιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κύριε Βουλευτά, θα συµφωνήσω απολύτως µαζί σας ότι
το ζήτηµα είναι πρωτίστως αξιακό, συγχρόνως, όµως, είναι διοι-
κητικό και νοµικό.

Αυτό το οποίο ενδιαφέρει και εσάς και εµάς προφανώς είναι η
αποκατάσταση της αλήθειας και η αποκατάσταση της ιστορίας.
Και νοµίζω ότι σ’ αυτό είµαστε απολύτως συντεταγµένοι. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να επισηµάνω για να ακουστεί -εσείς
είµαι σίγουρη ότι το ξέρετε- και απ’ αυτό εδώ το Βήµα είναι ότι η
ανάκληση της εισήγησης δεν σηµαίνει ότι δεν ισχύει η κήρυξη.
Μια διοικητική εκτελεστή πράξη, όπως είναι µια υπουργική από-
φαση του 2001, προφανώς δεν ανακαλείται µε µια εισήγηση.

Εποµένως, το ταφικό µνηµείο του Αντωνίου Παπαδάκη παρα-
µένει ως µνηµείο µε βάση τον αρχαιολογικό νόµο, τον ν.3028/
2002, και προστατεύεται απολύτως.

Σε σχέση µε την ανάκληση, πρέπει να πω ότι δεν είναι η πρώτη
φορά που γίνεται κάτι τέτοιο στην υπηρεσία. Η υπηρεσία ενεργεί
µε αυτόν τον τρόπο όταν προκύπτουν νέα στοιχεία, τα οποία θα
πρέπει να εξετάσει ακριβώς για να µπορέσει να υποστηρίξει τη
θέση της µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Στις 3-7-2019 εστάλη στο Υπουργείο Πολιτισµού και στις αρ-
µόδιες υπηρεσίες -αυτά δεν φτάνουν µέχρι το Γραφείο της Πο-
λιτικής Ηγεσίας- ένα έγγραφο του πταισµατοδικείου, που
ζητούσε κατάθεση από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Πολιτισµού που έγινε η κατάθεση, τον Αύγουστο του 2019, για
να σχηµατιστεί δικογραφία για τις καταγγελλόµενες επεµβάσεις
που έχουν αλλοιώσει τη µορφή του µνηµείου.

Αυτό, λοιπόν, µε βάση και τα νεότερα στοιχεία, τα οποία κατε-
τέθησαν από τον φέροντα, όπως ισχυρίζεται ο ίδιος, έχοντα έν-
νοµο συµφέρον, θα πρέπει να εξεταστούν, ώστε η εισήγηση
προς το Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων Μνηµείων και, κατά συ-
νέπεια, η απόφαση η οποία θα εκδοθεί, θα είναι απολύτως τεκ-
µηριωµένη.

Επαναλαµβάνω αυτό που σας είπα προηγουµένως: Ο αρχαι-
ολογικός νόµος και αυτός που ίσχυε το 2001, δηλαδή ο ν.5351/32
και ο ισχύων σήµερα, ο ν.3028/2002, στη µόνη περίπτωση που
δέχεται αλλαγή κήρυξης είναι η πλάνη περί τα πράγµατα και εδώ
έχουµε πραγµατικά -θα το δείτε από το ΦΕΚ και από την εισή-
γηση, τη γνωµοδότηση του Κεντρικού Συµβουλίου Νεωτέρων
Μνηµείων- µια σύγχυση, την οποία, τουλάχιστον διοικητικά, θα
πρέπει να διερευνήσουµε. Είναι κάτι το οποίο θα γίνει άµεσα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
Εισερχόµαστε τώρα στην όγδοη µε αριθµό 774/17-5-2021 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Άµεσα µέτρα
στήριξης των σωµατείων και των αθλητών για την επανεκκίνηση
της αθλητικής δραστηριότητας».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αθλητισµού κ. Ελευθέριος Αυ-
γενάκης.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την επανεκκίνηση της αθλητικής δραστηριότη-

τας αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν σηµαίνει ότι πατάω ένα κουµπί και
επανεκκινείται ο αθλητισµός. Αυτό συνιστά αναγκαία τη λήψη µέ-
τρων στήριξης. 

Παρ’ όλα αυτά, οι συνέπειες του λουκέτου λόγω των µέτρων
της Κυβέρνησης στον ερασιτεχνικό αθλητισµό είναι πολύπλευ-
ρες και έχουν οδηγήσει στην όξυνση των ήδη σοβαρών χρόνιων
προβληµάτων. Η οικονοµική ασφυξία στον χώρο του ερασιτεχνι-
κού αθλητισµού λόγω της περικοπής στις επιχορηγήσεις όλων
των οµοσπονδιών, στην πεπατηµένη της συνεχόµενης µείωσης
των αθλητικών επιχορηγήσεων απ’ όλες τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, προφανέστατα λειτουργεί απαγορευτικά για την επα-
ναλειτουργία των σωµατείων.

Το δε πρόγραµµα «ΧΙΛΩΝ» από µόνο του δεν λύνει το πρό-
βληµα. Απλώς διαχειρίζεται τις µειώσεις, το ψαλίδισµα στις επι-

χορηγήσεις και, µάλιστα, µε την προχειρότητα της επιλογής των
κριτηρίων και ιδιαίτερα για τις µεγάλες οµοσπονδίες που έχουν
σηµαντικό όγκο αθλητών και αγώνων, συµµετοχές σε διοργανώ-
σεις, σε προολυµπιακά τουρνουά, διεθνή µίτινγκ, αθλητικά καµπ,
προετοιµασίας και πάει λέγοντας, πολύ περισσότερο, βέβαια,
φέτος που είναι και ολυµπιακή χρονιά.

Ως αποτέλεσµα, λοιπόν, όλων αυτών, έρχεται ο περιορισµός
µεγάλου µέρους των ζωτικών παροχών σε χιλιάδες αθλητές, στις
οικογένειές τους, στους προπονητές, στους εργαζόµενους που
είναι στον χώρο του αθλητισµού, που η επιβίωσή τους εξαρτάται
από την ενασχόλησή τους µε τον αθλητισµό και είναι χωρίς ει-
σόδηµα για πάρα πολλούς µήνες.

Με τα παραπάνω δεδοµένα, λοιπόν, σωµατεία, αθλητές, γονείς
αδυνατούν να ανταπεξέλθουν οικονοµικά στις απαιτήσεις και
στις ανάγκες της επανεκκίνησης χωρίς να υπάρχουν µέτρα στή-
ριξης.

Χαρακτηριστικό είναι ότι σχετικά µε τη χρήση των αθλητικών
εγκαταστάσεων της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού δεν είχε
αποφασιστεί ούτε η κατάργηση των χαρατσιών και η πλήρης
απαλλαγή των σωµατείων από οφειλές.

Παράλληλα, τη στιγµή που υπάρχουν οδηγίες της Γενικής
Γραµµατείας για όσους µετέχουν από οποιοδήποτε πόστο -είτε
είναι αθλητές είτε προπονητές είτε προσωπικό- σε µια αθλητική
διοργάνωση, απαιτούν την υποχρεωτική διενέργεια rapid-tests
για το λεγόµενο αρνητικό αποτέλεσµα, χωρίς, όµως, να προβλέ-
πεται καµµία µέριµνα για το ποιος αναλαµβάνει αυτό το κόστος
για τα διαγνωστικά tests. Τα αναλαµβάνει, φυσικά, ο αθλούµενος,
τα αναλαµβάνει ο γονέας µε ένα δυσβάσταχτο κόστος. Και αν
είναι και δύο και τρία παιδιά στην οικογένεια, ε, τότε µιλάµε ότι
θέλουµε µεροκάµατα και µεροκάµατα.

Η πραγµατικότητα αυτή είναι αποτέλεσµα της πολιτικής που
εφαρµόζει η Κυβέρνηση στα χνάρια των προκατόχων της, γιατί
δεν το κάνει µόνο η Νέα Δηµοκρατία, και προφανώς, κατά την
άποψη τη δική µας, στοχεύει στην εξαφάνιση µικρών οµάδων και
στο χτύπηµα του ερασιτεχνικού αθλητισµού προφανώς προς
όφελος του αθλητισµού - εµπορεύµατος, καταργώντας το δι-
καίωµα στην άθληση για όλους.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα θα λάβετε, έτσι
ώστε να υπάρξει ασφαλής επανεκκίνηση του αθλητισµού µε κρα-
τική ευθύνη και όχι ατοµική ευθύνη, χωρίς επιβάρυνση σωµατείων,
αθλητών και γονέων, για έκτακτη επιπλέον χρηµατοδότηση σωµα-
τείων και οµοσπονδιών, ώστε να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες
λειτουργίας τους και για να απαλλαγούν τα σωµατεία απ’ αυτά τα
µισθώµατα - χαράτσια και τις οφειλές για τη χρήση των αθλητικών
εγκαταστάσεων που ανήκουν στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.

Ευχαριστώ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, όπως έχω ενηµερώσει ξανά απ’ αυτό εδώ

το Βήµα, καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµίας στη Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού δεν µείναµε αµέτοχοι στις εξελίξεις. Επεξερ-
γαστήκαµε εντατικά και ήδη υλοποιούµε πλάνο ασφαλούς
επανέναρξης της αθλητικής δραστηριότητας υπό τις νέες συν-
θήκες ανάλογα µε τις εξελίξεις των επιδηµιολογικών δεδοµένων.
Και µπορούµε να πούµε ότι τώρα βρισκόµαστε σε πάρα πολύ
καλό δρόµο, διότι γνωρίζουµε µε τι έχουµε να κάνουµε. Κουβα-
λώντας την εµπειρία ενός χρόνου και πλέον, προχωράµε µε βή-
µατα σταθερά για να φτάσει ο ελληνικός αθλητισµός στη δική
του ελευθερία. Ασφαλώς δεν είναι µόνο τα λεπτοµερή υγειονο-
µικά µέτρα που έχουµε λάβει. Έχουµε µεριµνήσει και προχωρή-
σει στην οικονοµική ενίσχυση των ερασιτεχνικών αθλητικών
σωµατείων της χώρας µας. 

Αλήθεια, κύριε συνάδελφε, καθώς φαίνεται από την κοινοβου-
λευτική σας παρουσία ότι σας απασχολεί έντονα ο ελληνικός
αθλητισµός, αναρωτιέµαι: Γιατί δεν έχετε αναγνωρίσει κανένα
θετικό µέτρο που έχει ληφθεί όλους αυτούς τους µήνες από την
Κυβέρνησή µας; Εσείς που εµφανίζεται συχνά πυκνά ως θιασώ-
της του ερασιτεχνικού αθλητισµού, γιατί δεν έχετε αναγνωρίσει
βήµατα που η πλειοψηφία των εκπροσώπων του ερασιτεχνικού
αθλητισµού έχουν χαιρετίσει δηµόσια; 

Έπειτα από δώδεκα ολόκληρα χρόνια προχωρήσαµε στην
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απευθείας επιχορήγηση των ερασιτεχνικών αθλητικών σωµα-
τείων για την άµεση ενίσχυσή τους. Με απόλυτη διαφάνεια και
πάνω σε αντικειµενικά κριτήρια έγινε ο ορισµός της άµεσης στή-
ριξης της βάσης του αθλητισµού µε µια επανάσταση του αυτο-
νόητου δηλαδή όπως έχουµε αναφέρει και τα ίδια τα σωµατεία
έχουν συµφωνήσει. Και δεν είπατε µόλις µία κουβέντα. Η αλήθεια
είναι ότι χρειάζεται θάρρος για να αναγνωρίσετε κάτι θετικό που
γίνεται από την Κυβέρνηση. 

Ναι, κάναµε το αυτονόητο. Αποφασίσαµε να νοικοκυρέψουµε
το αθλητικό τοπίο, να βάλουµε τάξη, πάντα µε διαφανείς διαδικα-
σίες, σε ένα καθεστώς ηµινοµιµότητας που υπήρχε στα αθλητικά
σωµατεία. Λειτουργεί για πρώτη φορά µητρώο ερασιτεχνικών
αθλητικών σωµατείων, δηλαδή για το αυτονόητο έπρεπε να έρθει
η Κυβέρνηση µας να το πράξει, ένα βήµα µε άµεση επίδραση στη
βάση. Και όχι µόνο δεν το στηρίξατε, αλλά εκτεθήκατε αρκετές
φορές µε αβάσιµες κατηγορίες σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα περί χει-
ραγώγησης του αθλητισµού. Ευτυχώς που δεν κάναµε πίσω φυ-
σικά και συνεχίσαµε αταλάντευτα το έργο µας. 

Να σας θυµίσω ορισµένα µέτρα στήριξης του ερασιτεχνικού
αθλητισµού; Για να διευκολύνουµε τα σωµατεία την κρίσιµη πε-
ρίοδο της πανδηµίας µεριµνήσαµε αστραπιαία για την ένταξή
τους στους επιπλέον ΚΑΔ για τα µέτρα στήριξης και κατά τη
διάρκεια του lockdown του περασµένου Ιουνίου για όλους τους
εργαζόµενους απασχολούµενους στα ερασιτεχνικά αθλητικά σω-
µατεία και τις οµοσπονδίες της χώρας µας. 

Προχωρήσαµε σε φορολογικές ελαφρύνσεις προς όφελος του
αθλητισµού. Με τον ν.4714/2020 του Υπουργείου Οικονοµικών
ρυθµίσαµε έτσι ώστε τα εισιτήρια των αθλητικών αγώνων -από
τον Σεπτέµβριο ελπίζω πως θα έχουµε κόσµο στα γήπεδα, πρώτα
ο θεός- να υπαχθούν σε µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ από το 24%
στο 13%. Η φορολόγηση των εισοδηµάτων των προπονητών να
εξοµοιωθεί µ’ αυτή των αµειβοµένων αθλητών, να µειωθεί δη-
λαδή στο 22% από το 45% που ήταν µέχρι πρότινος. 

Στον ν.4646/2019 προβλέψαµε τη µείωση του φορολογικού
συντελεστή σε 22% από 45% για τα ποσά που καταβάλλονται
από αθλητικές ανώνυµες εταιρίες σε αθλητές για την υπογραφή
συµβολαίων µεταγραφής ή για την ανανέωση ή λύση συµβο-
λαίου συνεργασίας αλλά και τη µείωση του ποσού του φόρου
κατά 20% από 10% που ίσχυε επί των ποσών δωρεών προς τα
ερασιτεχνικά αθλητικά σωµατεία και µόνο. Δώσαµε δηλαδή λύση
σε ένα εύλογο και καίριο ζήτηµα πολλών ερασιτεχνικών αθλητι-
κών σωµατείων σε ό,τι αφορά τις µετακινήσεις των µαθητών
τους. Με βάση το άρθρο 66 του ν.4735 µε απόφαση δηµοτικού
συµβουλίου είναι δυνατή η παροχή χρηµατικών επιχορηγήσεων
σε αθλητικούς συλλόγους για την προαγωγή του οικείου αθλή-
µατος καθώς και την κάλυψη των εξόδων µετακίνησης αθλητών
και αθλητικών οµάδων που εδρεύουν στην περιοχή τους και συµ-
µετέχουν σε εθνικά πρωταθλήµατα ολυµπιακών αθληµάτων. Από
τις διατάξεις εξαιρούνται οι αθλητικές ανώνυµες εταιρείες. 

Και µιας και αναφερθήκατε και για τη χρήση των αθλητικών
εγκαταστάσεων που ανήκουν στην ΓΓΑ από τα αθλητικά σωµα-
τεία, σας υπενθυµίζω ότι από την πρώτη περίοδο της πανδηµίας
όλες οι διοικήσεις των εθνικών αθλητικών µας κέντρων προέβη-
σαν σε γενναίες διευκολύνσεις προς όλα τα σωµατεία ανεξαιρέ-
τως. 

Δυστυχώς, αγαπητέ συνάδελφε, όχι µόνο δεν επικροτήσατε
κανένα από όσα µέτρα έχουµε λάβει, αλλά τα αγνοείτε επιδει-
κτικά όπως φαίνεται. Και η επιλεκτική σας αντιµετώπιση µπορεί
να οδηγήσει τον αθλητισµό σε επικίνδυνα µονοπάτια, εάν φυσικά
βρισκόσασταν κάποια στιγµή στην κυβέρνηση. Ευτυχώς όµως
αυτό δεν θα συµβεί. 

Ευτυχώς στη δική µας Κυβέρνηση ό,τι λέµε το κάνουµε και
πλέον η αθλητική οικογένεια γνωρίζει καλά ότι είµαστε απολύτως
συνεπείς στις δεσµεύσεις µας και ξέρει ότι από την πρώτη στιγµή
είµαστε έµπρακτα στο πλευρό τους. Για τα πρόσφατα οικονοµικά
και φορολογικά µέτρα που εφαρµόζουµε θα σας ενηµερώσω στη
δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Συν-

τυχάκη, για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εντάξει, εσείς

επιδίδεστε κάθε φορά σε βερµπαλιστικές διακηρύξεις. Προφα-
νώς είναι ένας τρόπος και αυτός για να δικαιολογήσει η Κυβέρ-
νηση τη στασιµότητα, την απραξία και τη διαιώνιση των
προβληµάτων στον χώρο του αθλητισµού. Γι’ αυτό φυσικά και
κάθε φορά, όποτε είστε από το Βήµα, αναµασάτε τα ίδια και τα
ίδια και ακριβώς την ίδια επιχειρηµατολογία. 

Το πρόβληµα όµως παραµένει, κύριε Πρόεδρε, και το πρό-
βληµα είναι το οικονοµικό. Και το οικονοµικό είναι η βάση και ταυ-
τόχρονα κρίκος µιας αλυσίδας ζητηµάτων που παραµένουν
άλυτα και έχει να κάνει µε τη βιωσιµότητα των ερασιτεχνικών σω-
µατείων, µε την ανυπαρξία ή και πολλές φορές την κακή κατά-
σταση αθλητικών εγκαταστάσεων, τις ελλείψεις στην υλικο-
τεχνική υποδοµή, την απουσία προγραµµατισµού, ιατροφαρµα-
κευτικής φροντίδας και ούτω καθεξής.

Κοντεύουµε τέλος Μαΐου -σ’ αυτό να απαντήσετε- και δεν
έχουν λάβει ακόµα ούτε την πρώτη δόση της εγκεκριµένης επι-
χορήγησης από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. Τι συζητάµε
τώρα; Η κατάσταση είναι οριακή. Είµαστε δύο µήνες πριν από
τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Προγραµµατισµός δεν µπορεί να
προχωρήσει, διότι πρέπει να πληρωθούν υποχρεώσεις προς
τους προµηθευτές, τους αθλητές, τους προπονητές, τα σωµα-
τεία. Υπάρχουν πολλές τρέχουσες υποχρεώσεις. Πώς λοιπόν
υπό αυτές συνθήκες θα γίνει η προετοιµασία των Ολυµπιακών
Αγώνων; 

Και σας ρωτάω: Σηµαντικές αθλητικές διοργανώσεις, όπως
είναι τα «Βενιζέλεια», τα «Παπαφλέσσεια» και άλλα δέκα διεθνή
µίτινγκ, σύνολο δώδεκα, µέχρι τώρα δεν τα έχετε χρηµατοδοτή-
σει. Την Κυριακή ξεκινάνε τα «Βενιζέλεια», ένας καθ’ όλα επιτυ-
χηµένος αθλητικός θεσµός. Θα τους δώσετε χρήµατα ή απλά
επειδή πετάξατε το µπαλάκι στους δήµους και έχετε και την πε-
ριφέρεια που σας βγάζει λάδι κάθε φορά θα µείνετε εκεί; Είναι
ένα ερώτηµα. Θα δώσετε χρήµατα; Είναι απλό το ερώτηµα.

Ποια µίτινγκ θα χρηµατοδοτηθούν µέχρι τέλους του 2021 που
είναι η ολυµπιακή χρονιά και µε ποια κριτήρια, προκειµένου να
δοθεί η δυνατότητα στους Έλληνες αθλητές να συγκεντρώσουν
βαθµούς αξιολόγησης εν όψει της Ολυµπιάδας του Τόκιο; Δεν
τα ξέρετε; Τα ξέρετε. Ο ΣΕΓΑΣ σάς έχει κοινοποιήσει σχετικό έγ-
γραφο από 26 Απριλίου µε το οποίο ζητάει από εσάς, από την
πολιτεία, την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση των διοργανωτών
ώστε να διασφαλιστεί η απρόσκοπτη και επιτυχηµένη διοργά-
νωση αυτών των δώδεκα διεθνών µίτινγκ. 

Με λίγα λόγια, ακολουθείτε -όχι µόνο εσείς, όλες οι κυβερνή-
σεις, όσες πέρασαν διαχρονικά- µια πολιτική εξαφάνισης των µι-
κρών οµάδων και το χτύπηµα του ερασιτεχνικού αθλητισµού
προς όφελος του αθλητισµού εµπορεύµατος. Πολλά τράβηξαν
τα αθλητικά σωµατεία για την εγγραφή τους στο λεγόµενο αθλη-
τικό µητρώο, το οποίο δεν το αµφισβήτησε ποτέ κανένας, αλλά
έχει σηµασία και η πρόθεση αλλά κυρίως το αποτέλεσµα µέσα
από το οποίο επιδιώκει τον έλεγχο και τη χειραγώγηση των αθλη-
τικών σωµατείων η Κυβέρνηση. Πολλά λοιπόν απ’ αυτά τα σωµα-
τεία δεν εντάχθηκαν γιατί δεν µπήκαν καν στον κόπο να
συγκεντρώσουν τα στοιχεία που απαιτούνταν, διότι το κόστος
ήταν πάρα πολύ υψηλό, η γραφειοκρατία ήταν αβάσταχτη και
πολλά άλλα απεντάχθηκαν λόγω ελλείψεων στα έγγραφα, παρά
το γεγονός ότι όλα αυτά τα σωµατεία είχαν µια πλούσια αθλητική
δραστηριότητα. 

Σήµερα τι κάνετε; Εκ νέου τους βάζετε σε νέα ταλαιπωρία. Και
το λέω αυτό διότι η υπουργική απόφαση για τη συγκρότηση του
µητρώου το 2020 προέβλεπε κατ’ εξαίρεση στο αποτέλεσµα του
ελέγχου να µην λαµβάνονται υπ’ όψιν αιτήσεις που υποβλήθηκαν
από 15-5-2020 έως 31-12-2020. Με βάση αυτή την εξαίρεση έγινε
η εγγραφή πολλών αθλητικών σωµατείων στο ηλεκτρονικό µη-
τρώο και επιχορηγήθηκαν. Τώρα όµως µε νέα υπουργική σας
απόφαση µε ΦΕΚ 15.93/2021 τίθεται ως όριο η 22-11-2019, όπου
η παρουσία δικηγόρου ήταν απαραίτητη, πράγµα που δεν γνώ-
ριζαν πολλά σωµατεία, γεγονός το οποίο το Υπουργείο το γνω-
ρίζει πάρα πολύ καλά και ενώ προηγηθεί διαδικασία
συγκρότησης του µητρώου για το έτος 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
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Αυτή λοιπόν η απόφαση αντικειµενικά οδηγεί στον αποκλεισµό
πολλών αθλητικών σωµατείων και στη µη εγγραφή δεκάδων
άλλων στο ηλεκτρονικό µητρώο µε αθλητική αναγνώριση για το
έτος 2021, κάτι φυσικά που θα σηµάνει ενδεχοµένως και το τέλος
του ερασιτεχνικού αθλητισµού.

Θεωρούµε ότι πρέπει αφ’ ενός να πάρετε πίσω αυτή τη διά-
ταξη της υπουργικής απόφασης, που αφορά τη διαδικασία ελέγ-
χου των αιτήσεων των αθλητικών σωµατείων για την εγγραφή
τους στο ειδικό µητρώο και να προχωρήσετε και σε παράταση
της προθεσµίας υποβολής των αιτήσεων. 

Γιατί όµως βάζετε αυτά τα συνεχή προσκόµµατα; Ο απώτερος
στόχος -σας το λέµε- είναι η διάλυση των αθλητικών σωµατείων
και το πέταγµά τους εκτός αθλητισµού… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ, έχετε πάει στα έξι λεπτά. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …έτσι ώστε να ανοίξει ο δρό-
µος σε µια ολόκληρη αγορά που περιµένει να εκµεταλλευτεί τις
δραστηριότητες του παιδιού µετά το σχολείο για τη σωµατική
του άσκηση. 

Ο κόσµος θα αντιδράσει, αντιδρά, είναι δυσαρεστηµένος,
όσες βερµπαλιστικές διακηρύξεις και αν κάνετε και διεκδικεί γεν-
ναία αύξηση της τακτικής επιχορήγησης των αθλητικών οµο-
σπονδιών, µε βάση τις πραγµατικές ανάγκες για την ανάπτυξη
του αθλήµατος. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ όλους

να τηρείται ο χρόνος. Είναι πάρα πολλές οι επίκαιρες ερωτήσεις
σήµερα, είναι είκοσι επτά. Απευθύνω λοιπόν, έκκληση προς
όλους κατά το δυνατόν να τηρείται ο χρόνος.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω την ανάγκη του συ-
ναδέλφου να ζητήσει παραπάνω χρόνο, µπας και καταφέρει να
δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα. 

Αλήθεια, κύριε συνάδελφε, είναι βερµπαλισµός όλα όσα είπα
πριν στην πρωτολογία µου; Και µίλησα, προσέξτε, µε στοιχεία,
µε νόµους, µε διατάξεις και µε εφαρµογές, κυρίως δηλαδή µε
αποτελέσµατα. Αυτό είναι βερµπαλισµός ή βερµπαλισµός είναι
όλα αυτά που περιγράφετε;

Και επειδή δεν έχετε στοιχεία να πείτε, ανοίγετε τη βεντάλια,
ε, και όποιον πιάσει ο Χάρος, κάτι θα κερδίσετε. Είναι φτηνός λαϊ-
κισµός αυτό που κάνετε. Δεν έχετε στοιχεία, δεν έχετε επιχειρή-
µατα και κυρίως δεν έχετε πολιτική συγκεκριµένη για τον
ερασιτεχνικό αθλητισµό, πέρα από τα ευχολόγια και τις ωραίες
κουβέντες που προσπαθείτε µε τον τρόπο σας να επαναλάβετε. 

Δεν επαναπαυόµαστε στα σηµαντικά µέτρα που έχουµε λάβει
µέχρι τώρα, αλλά συνεχίζουµε. Θα σας στεναχωρήσω, αλλά δεν
πειράζει. Κάθε µέρα εντείνουµε τις προσπάθειες µε σκληρή δου-
λειά και µε άριστη συνεργασία µε τα στελέχη του Υπουργείου
και την αθλητική οικογένεια δηµιουργούµε τις προϋποθέσεις για
την απρόσκοπτη επανεκκίνηση του αθλητισµού. Στηρίζουµε τον
ερασιτεχνικό αθλητισµό και διαµορφώνουµε τον αθλητισµό του
21ου αιώνα. 

Πάµε να δούµε τι έχουµε κάνει για τον ερασιτεχνικό αθλητισµό
το διάστηµα αυτό, κύριε συνάδελφε. Από τις 11 Μαΐου καταβλή-
θηκε σε χίλια τετρακόσια τρία δικαιούχα ερασιτεχνικά αθλητικά
σωµατεία η δεύτερη φάση της οικονοµικής ενίσχυσης - αποζη-
µίωσης ειδικού σκοπού συνολικού ύψους 3.596.000 ευρώ -βερµ-
παλισµός είναι αυτός ή στοιχεία και νούµερα και ποσά;- και όλα
αυτά για την αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας. 

Δικαιούχα ερασιτεχνικά σωµατεία για την οικονοµική ενίσχυση
- αποζηµίωση ειδικού σκοπού (β’ φάση) ήταν εκείνα τα οποία
ολοκλήρωσαν την αίτηση για την εγγραφή τους µε καθυστέρηση
στο ηλεκτρονικό µητρώο έως τις 31-12-2020.

Συνεπώς συµπεριλαµβανοµένης και της πρώτης φάσης πλη-
ρωµής, όπου διανεµήθηκαν 9.672.000 ευρώ σε τρεις χιλιάδες τε-
τρακόσια οκτώ σωµατεία, το ποσό της οικονοµικής ενίσχυσης -
αποζηµίωσης ειδικού σκοπού για την αντιµετώπιση των συνε-
πειών της πανδηµίας, το οποίο δίδεται για πρώτη φορά απευ-
θείας από την πολιτεία στα σωµατεία, µετά από δώδεκα
ολόκληρα χρόνια ανέρχεται συνολικά σε τέσσερις χιλιάδες εξα-

κόσια ενενήντα ένα σωµατεία ποσό ύψους 13.268.500 ευρώ. 
Θα ήθελα εδώ να διευκρινιστεί ότι η πλατφόρµα του µητρώου

παραµένει ανοιχτή. Εγγράφονται όλο και περισσότερα σωµατεία,
σωστά, δηλαδή µπαίνει µια τάξη στο χώρο του αθλητισµού, κάτι
το οποίο εσείς από την πρώτη στιγµή αρνηθήκατε και απορρί-
ψατε, αν θυµάστε καλά, ή το ξεχνάτε επιµελώς. 

Τα σωµατεία µπορούν να καταθέτουν κανονικά τις αιτήσεις
τους και φυσικά τα σωµατεία που έχουν εγγραφεί στα ηλεκτρο-
νικά µητρώα κατά το έτος 2020 υποχρεούνται να επικαιροποι-
ήσουν τα απαιτούµενα στοιχεία έως τις 31 Αυγούστου 2021. 

Και τώρα θα σας στεναχωρήσω. Ξέρω, αλλά δυστυχώς για
εσάς -ευτυχώς για την αθλητική οικογένεια- εµείς συνεχίζουµε
το έργο µας και ό,τι λέµε το κάνουµε. Επιτρέψετε µου λοιπόν να
αναφερθώ στη χρηµατοδότηση των αθλητικών οµάδων από τα
έσοδα που θα προκύψουν από το νέο τρόπο φορολογίας των τυ-
χερών παιγνίων, άλλη µια τοµή του Υπουργείου µας που δεν εί-
χατε δει ποτέ και που βεβαίως δεν αναφερθήκατε ποτέ και επιλέ-
ξατε να µην αναφέρεστε ούτε καν να θυµάστε. 

Προβλέψαµε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, για την ενηµέρωσή
σας να περιέρχονται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού το 60%
από τα επιπλέον έσοδα της πολιτείας, που δηµιουργούνται εκ
του νέου τρόπου φορολόγησης, προκειµένου να διατεθούν στις
αθλητικές οµάδες και από αυτά το 50% να διανέµεται στον επαγ-
γελµατικό αθλητισµό και το υπόλοιπο 50% στον ερασιτεχνικό
αθλητισµό. 

Ήδη ως ενίσχυση από τις επιπτώσεις της πανδηµίας δόθηκαν
άµεσα προκαταβολές στον επαγγελµατικό αθλητισµό ύψους
29.200.000 ευρώ και µέχρι τέλος του καλοκαιριού εκτιµούµε ότι
θα έχουν εγγραφεί περισσότερα σωµατεία στο µητρώο, έτσι
ώστε να προγραµµατίσουµε την έκτακτη χρηµατοδότηση -δεύ-
τερο κύκλο δηλαδή- και για τα ερασιτεχνικά σωµατεία, τα νόµιµα
και ενεργά.

Και δεν µένουµε εκεί, αγαπητέ συνάδελφε. Στο νοµοσχέδιο
που φέρνουµε τις επόµενες µέρες στη Βουλή, ψηφίζουµε διά-
ταξη για τους ερασιτέχνες αθλητές. Τι θεσπίζει, αλήθεια, αυτή η
διάταξη; Ορίζεται ότι οι αθλητές που αγωνίζονται σε σωµατεία
που συµµετέχουν σε ερασιτεχνικά πρωταθλήµατα εθνικών κατη-
γοριών οµαδικών αθληµάτων ανδρών γυναικών δύναται να υπο-
γράφουν σχετικό ιδιωτικό συµφωνητικό παροχής αθλητικών
υπηρεσιών, το οποίο θα κατατίθεται σε οικείες οµοσπονδίες. 

Να διευκρινίσω για όσους δεν το γνωρίζουν ότι αυτές οι κατη-
γορίες θεωρούνται µέχρι και σήµερα ερασιτεχνικές και εξετά-
ζουµε να προσθέσουµε και άλλες. Εάν λοιπόν τα οικονοµικά
ανταλλάγµατα, παράδειγµα, ανέρχονται κατ’ ελάχιστον στο ποσό
των 3.000 ευρώ, υφίσταται υποχρέωση ασφάλισης του αθλητή
υπό το ειδικό καθεστώς εισφοράς του 1%. 

Με απλά λόγια, µε τη ρύθµιση αυτή οι νυν εκατοντάδες ερασι-
τέχνες αθλητές -κατ’ όνοµα όµως µόνο ερασιτέχνες, καθώς αυτή
η αθλητική τους δραστηριότητα είναι η κύρια δραστηριότητα για
τους περισσότερους από αυτούς, απ’ αυτό ζουν και οι ίδιοι και
οι οικογένειές τους- θα µπορούν να έχουν ασφαλιστική κάλυψη,
αν αυτή η διάταξη υπήρχε και θα µπορούσαν να είχαν συµπερι-
ληφθεί και εκείνοι στα µέτρα προστασίας από τις επιπτώσεις της
πανδηµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Στηρίζουµε µε πράξεις τους ερασιτέχνες αθλητές και όχι µε
λόγια και ευχολόγια. 

Να επαναλάβω, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, την προσδοκία µου
εσείς και το κόµµα σας να υπερψηφίσετε αυτή τη διάταξη, όταν
έρθει στην Ολοµέλεια. Το ελπίζω, εδώ θα είµαστε. Δεν µιλάµε
λοιπόν για ευχολόγια και άτοπες εξαγγελίες. Στηρίζουµε τα ερα-
σιτεχνικά σωµατεία. Στηρίζουµε τους αθλητές µας. Στηρίζουµε
συνολικά την αθλητική οικογένεια. 

Είµαστε εδώ να ακούσουµε θετικές προτάσεις και αν, ναι, µπο-
ρούν να υλοποιηθούν, να είστε βέβαιοι ότι θα κάνουµε τα πάντα
ως Κυβέρνηση για να το κάνουµε πράξη. Η αθλητική οικογένεια
θέλει αγάπη, συνέπεια και κυρίως σταθερότητα. Αυτά που λέµε
να τα κάνουµε πράξη και αυτό πράττει η σηµερινή Κυβέρνηση. 
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Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίζουµε µε

την πρώτη µε αριθµό 760/14-5-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Χανίων του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία κ. Παύλου Πολάκη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα:
«Δυσλειτουργία της δικαιοσύνης στον Νοµό Χανίων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κων-
σταντίνος Τσιάρας. 

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. Αν θέλετε να
βγάλετε τη µάσκα, να έρθετε παρακαλώ στο Βήµα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αποφάσισα να σας κάνω την ερώτηση σήµερα

και χαίροµαι που θα την απαντήσετε, γιατί είχα δύο συναντήσεις
στα Χανιά µε το δικηγορικό σύλλογο πριν από κάµποσες µέρες
και προχθές µε το σύλλογο των δικαστικών υπαλλήλων. 

Υπάρχει ένα αγωνιώδες αίτηµα. Με το κοµµάτι αυτό εγώ την
προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο δεν ασχολούµην. Ήταν
ο φίλος και συνάδελφος και αποθανών πια, ο Αντώνης Μπαλω-
µενάκης, που ασχολείτο µε το ζήτηµα. Είχε την επικοινωνία µε
τους συναδέλφους σας εκεί. 

Το ζήτηµα είναι το εξής: Υπάρχει µεγάλο πρόβληµα στην απο-
νοµή της δικαιοσύνης στα Χανιά. Σε ένα παλιό διατηρητέο κτήριο
συσσωρεύονται πάρα πολλές υπηρεσίες, πρωτοδικείο, εφετείο,
υπηρεσία ανηλίκων, πταισµατοδικείο κ.λπ.. Υπάρχουν πολύ λίγες
αίθουσες ακροάσεων. Το κτήριο είναι παλιό. Έχει ανάγκη από
επισκευές, τρέχουσες επισκευές. Οι υπάλληλοι συσσωρεύονται
µαζί µε αρχεία στους ίδιους χώρους και πραγµατικά υπάρχει µε-
γάλο πρόβληµα στην απονοµή της δικαιοσύνης. 

Ο δικηγορικός σύλλογος µισθώνει δύο οικήµατα έξω για να
κρατά ένα µέρος του αρχείου και αυτή τη στιγµή υπάρχει το εξής
και χρειάζεται µια πολιτική απόφαση, γιατί όλα αυτά είναι πολι-
τική άποψη.

Έχει δοθεί µε τον ν.4646/2019 και το άρθρο 83, παραχωρή-
θηκε στο Ταµείο Χρηµατοδότησης Δικαστικών Κτηρίων, το κτή-
ριο των παλιών δικαστικών φυλακών, που είναι σε πολύ κοντινή
απόσταση από τα υπάρχοντα κτήρια των δικαστηρίων στα Χανιά,
κατά πλήρη κυριότητα για την κάλυψη στεγαστικών αναγκών
υπηρεσιών των Δικαστηρίων Χανίων.

Ξέρουµε ότι υπάρχει µια µελέτη προϋπολογισµού περίπου
150.000 ευρώ για να γίνουν αναγκαίες εργασίες, προκειµένου να
µπορέσει να υποδεχθεί τουλάχιστον ένα µέρος του αρχείου και
κάποιες υπηρεσίες. Αυτό θα εκτονώσει και θα ανακουφίσει την
κατάσταση στο κεντρικό κτήριο, το οποίο -επαναλαµβάνω- και
αυτό θέλει επισκευή σε κάποια του σηµεία, προκειµένου να µπο-
ρέσει να απονέµεται καλύτερα και µε αξιοπρεπέστερους όρους
για τους εργαζόµενους, τους δικηγόρους, τους δικαστές, τους
δικαστικούς υπαλλήλους και για τους ανθρώπους που έρχονται
εκεί η δικαιοσύνη στα Χανιά.

Και αυτό που κατ’ αρχάς σας λέω -και για το προσωπικό θα
πω δυο πράγµατα µετά- είναι να πάρετε την πολιτική απόφαση
να χρηµατοδοτηθεί, να φτιαχτεί, γιατί από το κτήριο παραµένον-
τας και έτσι -από το 2013 έκλεισε- είναι και µία εστία µόλυνσης
στον αστικό ιστό. Αυτό κατ’ αρχάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, είναι -θα έλεγα- ευχάριστο να
αναδεικνύουµε µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου θέµατα τα
οποία νοµίζω ότι µας βάζουν από την ίδια πλευρά και δεν δηµι-
ουργούν ενδεχοµένως οποιαδήποτε αντίθεση, µιας και όσα εί-
πατε είναι πραγµατικότητα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Όντως, από την πρώτη στιγµή που βρέθηκα στη θέση του
Υπουργού Δικαιοσύνης είχα να αντιµετωπίσω µια σωρεία ζητηµά-
των και εκκρεµοτήτων που αφορούσαν σε κτηριακές υποδοµές,
µία εκ των οποίων -θα έλεγα, πλέον χαρακτηριστική περίπτωση-
ήταν η περίπτωση των Χανίων. Και το λέω πάρα πολύ ειλικρινά.

Άλλωστε, νοµίζω ότι το ξέρετε, διότι µε πρωτοβουλία προ-
ηγούµενου Υπουργού Δικαιοσύνης της δικής σας κυβέρνησης,
του κ. Κοντονή, αναζητήθηκε κατά βάση η λύση την οποία περι-
γράψατε στην ερώτησή σας -αυτή είναι η πραγµατικότητα- δη-

λαδή η αξιοποίηση του κτηρίου της πρώην δικαστικής φυλακής,
ώστε να µεταφερθούν εκεί τα αρχεία των δικαστικών υπηρεσιών,
ώστε να αποδεσµευτούν χώροι.

Το ξέρετε και εσείς ότι αυτό από µόνο του δεν είναι η επαρκής
λύση. Ξέρετε ότι αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ίσως θα έδινε µια
κατά κάποιον τρόπο χωροταξική ανακούφιση, αλλά σε καµµιά
περίπτωση δεν θα ήταν η µόνιµη λύση.

Έτσι, λοιπόν, για να λυθούν οι όποιες σχετικές ανάγκες των
δικαστικών λειτουργιών του Νοµού Χανίων αποφασίσαµε στις 12
Μαρτίου µέσω της αρµόδιας διυπουργικής Επιτροπής ΣΔΙΤ την
ανέγερση Νέου Δικαστικού Μεγάρου στα Χανιά. Και αυτό ενδε-
χοµένως σε επίπεδο δηµοσίου διαλόγου εντός του Κοινοβουλίου
δεν έχει αναφερθεί, είναι η πρώτη φορά που το συζητάµε εδώ.

Και θα σας έλεγα ότι σύµφωνα µε σχετικό έγγραφο της Διεύ-
θυνσης Κτηριακών Υποδοµών της Γενικής Γραµµατείας Υποδο-
µών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, η υπηρεσία
προχωρά άµεσα στην προετοιµασία των τευχών για την πρό-
σκληση ενδιαφέροντος για την πρώτη φάση της διαγωνιστικής
διαδικασίας για το ανωτέρω έργο ΣΔΙΤ. Βεβαίως και εκεί υπάρ-
χουν κάποια προβλήµατα τα οποία προσπαθούµε να λύσουµε -
θέλω να είµαι ειλικρινής απέναντί σας- σε σχέση µε το οικόπεδο,
µε διάφορα θέµατα τα οποία έχουν προκύψει στην πορεία.

Εγώ, όµως, θέλω ουσιαστικά να σας καταδείξω τη σαφή πολι-
τική βούληση της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσουµε ένα τεράστιο
πρόβληµα που αφορά στη δικαστική λειτουργία της πόλης των
Χανίων.

Και αντιλαµβάνοµαι ότι µπορεί να αναρωτιέστε τι θα γίνουν οι
δικαστικές φυλακές, πού µπορεί να προχωρήσουµε ενδεχοµένως
όλη αυτή τη συζήτηση, η οποία ξεκίνησε επί των ηµερών της
προηγούµενης κυβέρνησης και βεβαίως, συνεχίζεται µέχρι σή-
µερα.

Αυτό το ποσό των 150.000 ευρώ το ξέρετε και εσείς πάρα
πολύ καλά ότι σε καµιά περίπτωση δεν µπορεί να φαντάζει ικανό
για να καλύψει τις ανάγκες της επισκευής. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Γι’ αυτό και από το 2018 η Διεύθυνση Τεχνικής Υπηρε-
σίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης απευθύνει αίτηµα προς την
ΚΤΥΠ να προβεί στις απαραίτητες ενέργειες για τη µετατροπή
της φυλακής σε χώρο αρχείων, γιατί ήξεραν ότι αυτές οι 150.000
ευρώ δεν θα ήταν αρκετές, ζητώντας παράλληλα ενηµέρωση για
το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης των εργασιών και το τελικό κό-
στος επισκευής-µετατροπής, προκειµένου να χρηµατοδοτηθεί
από το ΤΑΧΔΙΚ, που βεβαίως, εν τω µεταξύ, σωστά το είπατε,
πήρε την κυριότητα του κτηρίου. Αυτή είναι η αλήθεια.

Αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι όπως µε ενηµερώνουν
τόσο το ΤΑΧΔΙΚ όσο και η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών, από
την ΚΤΥΠ δεν έχει περιέλθει σε µας κανένα σχετικό αίτηµα, αλλά
µην σπεύσετε να πείτε κάτι γι’ αυτό.

Και θέλω απλώς να µείνουµε στην οικονοµία της συζήτησης,
αν θέλετε, θα το καταθέσω και στα Πρακτικά. Θα σας πω ότι έγι-
ναν όλες οι απαραίτητες ενέργειες από την πλευρά της ΚΤΥΠ και
µε τη συνδροµή των τοπικών φορέων.

Δεν µπορεί να ολοκληρωθεί η αρχιτεκτονική µελέτη, µέχρις
ότου εγκριθεί το τοπικό ρυµοτοµικό σχέδιο από την οικεία πολε-
οδοµία. Και αυτός είναι ο λόγος για τον οποίον ουσιαστικά δεν
έχουµε προχωρήσει και στη χρηµατοδότηση και βεβαίως, σε
έργα τα οποία σωστά επισηµαίνετε ότι θα έπρεπε να γίνουν στην
κατεύθυνση τουλάχιστον της αξιοποίησης του κτηρίου των πα-
λαιών φυλακών, για να µπορέσει εκεί να στεγαστεί το αρχείο των
δικαστικών υποθέσεων.

Αυτά είναι όσα έχω να σας πω µέχρι τώρα για το συγκεκριµένο
ερώτηµα. Μπορώ να επανέλθω -αν θέλετε- και βεβαίως, θα συ-
ζητήσουµε και για το δεύτερο σκέλος του ερωτήµατός σας στη
δευτεροµιλία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ, κατ’ αρχάς,

για την απάντηση. Ξέρετε κάτι; Επειδή κάτσαµε στις ίδιες καρέ-
κλες, εχθρός του καλού είναι το καλύτερο. Εγώ το δέχοµαι αυτό
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που λέτε και έχω διαφωνία µε τα ΣΔΙΤ. Ξέρετε, σήµερα να ξεκι-
νήσετε, θα υπάρξει κτήριο στην καλύτερη των περιπτώσεων µετά
από πέντε, έξι, επτά χρόνια. Το έχουµε ζήσει και άµα δεν µπερ-
δέψουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μετά
από πέντε χρόνια!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εγώ λέω, ας πούµε ότι ήµουν νεοφιλε-
λεύθερος και ήθελα τα ΣΔΙΤ και τα λοιπά και τα λοιπά, µετά από
επτά χρόνια θα βλέπαµε κτήριο. Έτσι; Μέχρι τότε τώρα να
έχουµε τους ανθρώπους εκεί µέσα µε όλη την κακοµοιριά δεν γί-
νεται. Ακούστε: Το 150.000 ευρώ εγώ το είδα. Ακούστε µε, επειδή
έχω κάνει και δήµαρχος: Για πεντακόσια τετραγωνικά υφιστάµε-
νου κτηρίου -υφιστάµενου κτηρίου, όχι να ανεγερθεί- ένα κόστος
επισκευής ανάµεσα στα 300 ευρώ µε 400 ευρώ το τετραγωνικό
είναι αξιοπρεπέστατο και πολύ ικανοποιητικό για να φέρει το κτή-
ριο σε µία κατάσταση που να µπορέσει να λειτουργήσει για τον
χώρο του αρχείου ή πιθανά και για κάποιες υπηρεσίες.

Δεκτή η παρατήρηση για το θέµα του πολεοδοµικού σχεδίου,
θα κάνουµε κίνηση και προς τα εκεί. Και η ΚΤΥΠ, επειδή είχαµε
έντονη συνεργασία, θέλει ένα µαστίγωµα προκειµένου να προ-
χωρήσει, έχει αναλάβει και πολλά έργα. Αλλού τα τρέχει, αλλού
τα καθυστερεί και τα λοιπά, αλλά νοµίζω ότι εάν η αιτία είναι το
ότι δεν υπάρχει άλλος χαρακτηρισµός λόγω του πολεοδοµικού
σχεδίου, θα αναλάβω εγώ την πρωτοβουλία και µε τον Δήµο Χα-
νίων, προκειµένου να προχωρήσει αυτό το πράγµα για να επιτα-
χυνθεί η ιστορία, γιατί είναι ανάγκη και µέχρι να γίνει το ΣΔΙΤ θα
το κάνουµε αυτό το πράγµα. Εγώ σας λέω ότι θα το κάνω, θα
πάρω την πρωτοβουλία γι’ αυτό το πράγµα και προς τον Δήµο
Χανίων.

Τώρα, υπάρχει ένα ζήτηµα που µου έθεσαν πολύ έντονα οι δι-
καστικοί υπάλληλοι, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει έντονο θέµα υπο-
στελέχωσης των υπηρεσιών. Συγκεκριµένα, µου είπαν ότι το
Πρωτοδικείο Χανίων λειτουργεί µε επτά κενές οργανικές θέσεις
γραµµατέων, που σύντοµα λόγω µιας µετάθεσης και µιας συντα-
ξιοδότησης θα γίνουν εννιά. Η Εισαγγελία Πρωτοδικών Χανίων λει-
τουργεί µε έξι κενές οργανικές θέσεις γραµµατέων, πέντε
επιµελητών και ενός δακτυλογράφου. Κάθε γραµµατέας επιφορ-
τίζεται µε δύο και τρία ετερόκλητα αντικείµενα, ώστε να ανταπο-
κριθεί όσο είναι εφικτό. Ζητούν να υπάρξει προκήρυξη και-
νούργιων θέσεων και να διορίσετε άµεσα επιτυχόντες των κλάδων
ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ Γραµµατέων από τους ισχύοντες πίνακες επιτυχόν-
των των διαγωνισµών 2Κ/2017 και 8Κ/2017, όπως έγινε σε πλεί-
στες δικαστικές υπηρεσίες άλλων νοµών της χώρας µέσα από µια
απόφαση ανακατανοµής προσωπικού που πρέπει να πάρετε εσείς.

Και επίσης, το αίτηµα από τους δικηγόρους είναι ότι πρέπει να
υπάρξει κάλυψη της υφιστάµενης θέσης του τρίτου προέδρου
στο Πρωτοδικείο Χανίων -γιατί έχει πολύ µεγάλο όγκο δουλειάς
το πρωτοδικείο- προκειµένου να επιταχυνθεί η εκδίκαση των υπο-
θέσεων. Αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

συνάδελφε, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, είναι κατά
κάποιο τρόπο και προσωπικό µου στοίχηµα ο εκσυγχρονισµός
των δικαστικών µεγάρων και σας το λέω πάρα πολύ ειλικρινά.
Δεν είναι, όµως, σωστό -και το λέω γιατί θα το κατανοήσετε και
εσείς- να καταφύγουµε σε µια πρόχειρη λύση, ειδικά για το θέµα
της αξιοποίησης της πρώην δικαστικής φυλακής. Άλλωστε, αυτό
ουσιαστικά µας ζήτησαν και οι διευθύνουσες του Εφετείου Κρή-
της και του Πρωτοδικείου Χανίων, δηλαδή να µην αξιοποιηθεί το
ακίνητο πρόχειρα, αλλά -αν είναι δυνατόν- να κάνουµε σύγχρο-
νες εγκαταστάσεις.

Αυτό κάνουµε. Επιλέξαµε το δεύτερο. 
Και επανέρχοµαι σ’ αυτό που σας έλεγα όση ώρα είχατε τη

δευτεροµιλία σας. Ζητώ και τη δική σας συνδροµή σ’ αυτή την
κατεύθυνση, µε την έννοια του ότι για να ολοκληρωθεί η κατα-
σκευή, θα πρέπει να τελειώσουµε µε το θέµα του νέου ρυµοτο-
µικού σχεδίου, προκειµένου να υπάρχει και η δυνατότητα ενός
πραγµατικά αποδεκτού σχεδιασµού. Αυτό είναι ένα µεγάλο ζη-
τούµενο. Αντιλαµβάνεστε, εσείς είστε Βουλευτής του Νοµού Χα-
νίων, όπως και άλλοι συνάδελφοι, ότι πρέπει να δουν όλοι τα

θέµατα που ουσιαστικά «ανεβαίνουν» ως ζητήµατα µιας τοπικής
κοινωνίας. Και αυτό εµπίπτει σ’ αυτά. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το δεύτερο ερώτηµα το οποίο θέσατε, ξέ-
ρετε ότι προσωπικά σέβοµαι θεσµικά τα όργανα της δικαιοσύνης
και προσπαθώ να είµαι απολύτως συνεπής απέναντι σ’ αυτή µου
ουσιαστικά την προσέγγιση. Και δεν θα µπορούσαµε να λειτουρ-
γήσουµε διαφορετικά, διότι είναι το ίδιο το Σύνταγµα και οι εφαρ-
µοστικοί νόµοι οι οποίοι στην πραγµατικότητα καθορίζουν τη
σχέση της εκτελεστικής εξουσίας µε τη δικαστική εξουσία. Ο
Υπουργός Δικαιοσύνης περιορίζεται σε έναν εποπτικό και οργα-
νωτικό ρόλο, χωρίς να έχει καµµία απολύτως δικαιοδοσία στο
αµιγώς δικαιοδοτικό έργο της δικαιοσύνης.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τις ισχύουσες διατάξεις -δεν θέλω να σας
αναφέρω τα άρθρα-, η κατανοµή των οργανικών θέσεων δικαστι-
κών λειτουργών γίνεται ανάλογα µε τον αριθµό των υποθέσεων
και τη δικαστηριακή κίνηση µε προεδρικό διάταγµα, ύστερα από
γνώµη για τους δικαστικούς λειτουργούς των πολιτικών ποινικών
δικαστηρίων, του προέδρου και του εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου που λαµβάνουν υπ’ όψιν τους αντιστοίχως τις αιτιολογη-
µένες προτάσεις των δικαστικών λειτουργών που διευθύνουν τα
εφετεία και τις εισαγγελίες εφετών. Επιπρόσθετα, µάλιστα, συν-
τάσσεται πίνακας εργασιών που αναγράφει τις οργανικές και δια-
νεµηµένες θέσεις κάθε πρωτοδικείου.

Άρα, λοιπόν, αν προκύψουν ανάγκες, αυτό κρίνεται από τον
Άρειο Πάγο και το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο Πολιτικής και
Ποινικής Δικαιοσύνης. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Για τις κενές οργανικές θέσεις σας ρώ-
τησα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας
καλύψω σε λίγο µ’ αυτό που θα σας πω. 

Αυτό είναι ουσιαστικά και το µοναδικό αρµόδιο των θέσεων
των δικαστικών λειτουργών της Πολιτικής και Ποινικής Δικαιοσύ-
νης, µε βάση βέβαια τις διαπιστωµένες ανάγκες.

Στις 18 Μαΐου -και θα σας δώσω, αν θέλετε, το συγκεκριµένο
έγγραφο για να το έχετε υπ’ όψιν σας- του τρέχοντος έτους, ο
Άρειος Πάγος για το Πρωτοδικείο Χανίων κατανέµει δύο οργανι-
κές θέσεις προέδρου πρωτοδικών, δέκα οργανικές θέσεις πρω-
τοδικών και δύο οργανικές θέσεις δικαστικών παρέδρων, οι
οποίες έχουν καλυφθεί όλες, πλην της µίας θέσεως του δικαστι-
κού παρέδρου. 

Ταυτόχρονα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και το σύνολο των εργα-
σιών του Πρωτοδικείου Χανίων για το 2020, προκύπτει ότι η δι-
καστηριακή ύλη είναι αντίστοιχη των υφιστάµενων οργανικών
θέσεων και δεν υπερβαίνει τον µέσο όρο της ύλης των υπολοί-
πων πρωτοδικείων της χώρας, ώστε να είναι αναγκαία η τοποθέ-
τηση ενός ακόµη προέδρου πρωτοδικών, όπως το ζητάτε. 

Δεν σας κρύβω ότι αυτό το αίτηµα για το οποίο µε ρωτάτε
τώρα ήταν ένα αίτηµα που έχει µεταφερθεί και σε µένα από τον
οικείο δικηγορικό σύλλογο, από την τοπική κοινωνία κ.λπ.. Επί-
σης, δεν σας κρύβω ότι ήταν και ένα προσωπικό µου υπηρεσιακό
ερώτηµα προς την ηγεσία του Αρείου Πάγου, προς το ανώτατο
δικαστικό συµβούλιο. Όµως, όλα αυτά καθορίζονται µε βάση κά-
ποιους κανόνες που ξέρετε ότι τουλάχιστον για τον χώρο της
ανεξάρτητης δικαιοσύνης αποτελούν τη συγκεκριµένη αναφορά
και τον συγκεκριµένο λόγο.

Αυτό που θέλω εγώ να σας διαβεβαιώσω είναι ότι γίνεται η
οποιαδήποτε δυνατή προσπάθεια να ανταποκριθούµε όχι µόνο
στον ρόλο του λειτουργήµατός µας, αλλά κυρίως να δηµιουργή-
σουµε ένα πραγµατικό θετικό αποτύπωµα στην τοπική κοινωνία
των Χανίων, δείχνοντας µ’ αυτόν τον τρόπο και µε την υποστή-
ριξη, και µε τον προγραµµατισµό, και µε την κατασκευή ενός
νέου δικαστικού µεγάρου ότι κάθε χώρος, κάθε πόλη της ελλη-
νικής περιφέρειας δικαιούται πραγµατικά να απολαµβάνει αξιο-
πρεπών δικαστικών λειτουργιών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος

Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.
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Και τώρα προχωράµε στην επόµενη, στην ένατη µε αριθµό
764/17-5-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Νέα αδιαφάνεια για τον ΧΥΤΑ Φυλής - Αγνοείται η επιδη-
µιολογική µελέτη, απόρρητη η µελέτη ρύπανσης υπόγειων υδά-
των». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς. 

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά κάτι τρέχει στη Φυλή. Έχουµε µια

επιδηµιολογική µελέτη που έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί εδώ και
εξήντα χρόνια. Τελικά τέθηκε πριν από τρεισήµισι, λόγω του επεί-
γοντος του ζητήµατος στη µεγαλύτερη χωµατερή των Βαλκανίων
και πιθανά και της Ευρώπης. Στους µελετητές είχαν δοθεί δύο
χρόνια για να ολοκληρώσουν τη µελέτη. Δόθηκαν δύο παρατά-
σεις. Η σύµβαση έλεγε ότι µπορεί να παραταθεί µέχρι και έναν
χρόνο παραπάνω, λόγω του επείγοντος. Αυτός ο χρόνος έληξε
τον Δεκέµβριο του 2020. Η τελευταία παράταση που είχε δοθεί
έληξε τον Απρίλιο του 2020. Δεν υπάρχει καµµία άλλη παράταση
στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Πουθενά δεν φαίνεται να τροποποιήθηκε η σύµ-
βαση, προκειµένου να δοθεί άλλη παράταση. Επίσης, έληξε τον
Δεκέµβριο η µέγιστη παράταση που θα µπορούσε δυνητικά να
δώσει µελετητής και ως σήµερα, σχεδόν έναν χρόνο µετά την τε-
λευταία παράταση και ένα εξάµηνο µετά τη λήξη του νόµιµου δι-
καιώµατος για οποιαδήποτε άλλη παράταση, δεν υπάρχει αυτή
η µελέτη που αφορά τη δηµόσια υγεία των κατοίκων της περιο-
χής της δυτικής Αθήνας, της δυτικής Αττικής και τελικά ευρύ-
τερα της Αθήνας. Γι’ αυτό θέλουµε να µάθουµε πού βρίσκεται
αυτή µελέτη. 

Το δεύτερο είναι ότι εδώ πέρα έχει γίνει και µια µελέτη από
τους επιθεωρητές περιβάλλοντος όχι για την υγεία των κατοίκων
πλέον, αλλά για τα υπόγεια ύδατα. Με βάση αυτή τη µελέτη, µε
βάση τη σύµβαση του «Aarhus», από τη στιγµή που υπάρχει πε-
ριβαλλοντική πληροφορία στα χέρια δηµόσιου φορέα, είναι υπο-
χρεωµένος ο φορέας να τη δώσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θα καταθέσω στα Πρακτικά το e-mail των πολιτών προς
την Επιθεώρηση Περιβάλλοντος στις 5 Μαΐου που ζητούν, το
«δυτικό µέτωπο», τη µελέτη και η περιφέρεια αρνείται να τους τη
δώσει, οι επιθεωρητές περιβάλλοντος. Και πραγµατικά αναρω-
τιόµαστε τι συµβαίνει εδώ πέρα. Επίσης, είχαµε µία µελέτη από
το «Asprofos» για τα χώµατα και για δύο χρόνια έµεινε στο συρ-
τάρι του δηµάρχου και µόνο µετά από δική µου παρέµβαση µαζί
µε το «δυτικό µέτωπο» στον Συνήγορο του Πολίτη και ζητώντάς
το µε Κοινοβουλευτικό Έλεγχο µέσω ΑΚΕ, δόθηκε στη δηµοσιό-
τητα. Επίσης, αγνοείτε την επιδηµιολογική µελέτη. Ακόµα δεν ξέ-
ρουµε πού βρίσκεται. Η µελέτη υδάτων από τους επιθεωρητές
είναι απόρρητη πληροφορία για τους επιθεωρητές. Τι συµβαίνει,
τέλος πάντων; 

Και βέβαια, θα κλείσω µε το γεγονός ότι σε απάντηση καταγ-
γελίας µου στους επιθεωρητές περιβάλλοντος, οι επιθεωρητές
δηλώνουν επίσηµα ότι πρέπει να αλλάξουν οι προϋποθέσεις, οι
όροι αδειοδότησης του ΧΥΤΑ Φυλής και του εργοστασίου εκεί,
του ΕΜΑΚ, όσον αφορά τις οσµές. Και επειδή υποφέρουν οι κά-
τοικοι, θέλουν να µας πείτε τι θα κάνετε και γι’ αυτό. 

Η λειτουργία του ΧΥΤΑ Φυλής παραβιάζει οποιαδήποτε συν-
θήκη υγιεινής σε τέσσερα στοιχεία, σε τέσσερα θέµατα, σε γη,
αέρα, ανθρώπους και νερό. Σας καλούµε να κλείσει και να µην
την επεκτείνετε, λαµβάνοντας υπ’ όψιν βέβαια και τις µελέτες
που, δυστυχώς, αποκρύπτονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας)� Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, γνωρίζω την ευαισθησία σας για θέµατα

που αφορούν στην προστασία του περιβάλλοντος, αλλά και στη
διαχείριση των στερεών, θα προσθέσω και υγρών αποβλήτων,

γιατί γνωρίζω και έχω απαντήσει σε πολλές από τις ερωτήσεις
γύρω απ’ αυτά τα ζητήµατα. 

Σε ό,τι αφορά το πρώτο, την επιστηµονική µελέτη για την
έρευνα µέτρησης περιβαλλοντικών παραµέτρων που αφορούν
στον κίνδυνο που υπάρχει, αυτό θα φανεί από τα αποτελέσµατά
της και για θέµατα περιβάλλοντος και για θέµατα δηµόσιας
υγείας. Θέλω να σας πω ότι αυτή η µελέτη, όπως σωστά αναφέ-
ρατε, έχει υπογραφεί από τον Δεκέµβριο του 2017. Τη µελέτη
αυτή την έχει ζητήσει ο Ειδικός Διαβαθµιδικός Σύνδεσµος Νοµού
Αττικής, όπως γνωρίζετε, και αφορά τη δυτική Αττική. Μέχρι σή-
µερα που µιλάµε, δεν έχουν εκδοθεί πορίσµατα και αποτελέ-
σµατα, για να γνωρίζουµε όλοι µας ποια είναι τα στοιχεία και να
πράξουµε αναλόγως. 

Αν µε ρωτήσετε, θα σας πω ευθέως ότι η καθυστέρηση είναι
απαράδεκτη. Δεν επιτρέπεται τόσα χρόνια, τρεισήµισι χρόνια, να
µην γνωρίζουµε τα αποτελέσµατα αυτής της έρευνας. Όµως, δεν
είναι δικό µας θέµα, και δεν είµαι έτοιµος και δεν έχω στοιχεία
για να µπορώ να σας δώσω απαντήσεις. 

Ο σύνδεσµος, στον οποίο αναφέρθηκα πριν, δεσµεύθηκε ότι
σύντοµα θα έχει τα αποτελέσµατα, θα τα δηµοσιοποιήσει και βε-
βαίως θα τα κοινοποιήσει σε όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες, όπως
και στις υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος, γιατί δεν τα
έχουµε αυτή τη στιγµή, για να κάνουµε ό,τι χρειάζεται, σύµφωνα
µε τα αποτελέσµατα των µετρήσεων. Αυτά σε ό,τι αφορά την κα-
θυστέρηση στην οποία αναφερθήκατε στην επιστηµονική µελέτη
και τα αποτελέσµατά της. 

Ξέρετε, µάλιστα, ότι έχουν πάει και οι επιθεωρητές περιβάλ-
λοντος ύστερα και από εισαγγελική παραγγελία για να ελέγξουν
το επόµενο κοµµάτι στο οποίο αναφερθήκατε και σε θέµατα
υγρών αποβλήτων ή στραγγιδίων που υπάρχουν από την επεξερ-
γασία στον χώρο. Υπάρχουν σε εξέλιξη στοιχεία. Δεν τα έχω,
όµως, εδώ και δεν έχουν δοθεί ακόµη. Επικαλούνται, επειδή είναι
σε εξέλιξη, δικαστική έρευνα και επειδή είναι ένα ευαίσθητο θέµα
στην εξέλιξη της δικαστικής έρευνας. 

Όταν θα έχω τα αποτελέσµατα, βεβαίως, και θα τα επικοινω-
νήσω µαζί σας, συµφωνώντας εξαρχής ότι για κάθε θέµα το
οποίο χρήζει έρευνας και αποτελέσµατος αυτός που έχει την ευ-
θύνη οφείλει άµεσα και σε κάθε περίπτωση, όχι µε τέτοιες καθυ-
στερήσεις, να ενηµερώνει και να λαµβάνονται µέτρα. 

Τα υπόλοιπα αφορούν στη λειτουργία ως προσωρινά µέτρα.
Γιατί εξελίσσεται η διαδικασία ολοκληρωµένης διαχείρισης για
τα στερεά απόβλητα, όπως γνωρίζετε, και στο Λεκανοπέδιο Ατ-
τικής, για να σταµατήσει να υπάρχει αυτή η εικόνα στον χώρο
της Φυλής. Το έχω πει και σε άλλη συνάντησή µας ότι ο χώρος
αυτός δεν περιποιεί τιµή για κανέναν και το συντοµότερο δυνατό
πρέπει αυτή η κατάσταση να σταµατήσει. 

Αυτά ως εισαγωγικά. Θα συµπληρώσω µε τη δευτερολογία
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Αρσένη,
έχετε τον λόγο. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι είναι στα χέρια του ΕΣΔΑ να απαιτήσει

τη µελέτη, όµως το Υπουργείο, ετοιµάζεται να προχωρήσει σε
νέα περιβαλλοντική αδειοδότηση για τον ΧΥΤΑ Φυλής. Θα προ-
χωρήσει το Υπουργείο σε αδειοδότηση χωρίς να έχει στα χέρια
του την επιδηµιολογική µελέτη; Είναι δυνατόν να προχωρήσετε
σε αδειοδότηση, όταν ό,τι µελέτη έχει γίνει για τον χώρο πραγ-
µατικά δείχνει ένα τεράστιο περιβαλλοντικό και υγειονοµικό έγ-
κληµα να γίνεται εκεί πέρα; Και χωρίς αυτά τα απαραίτητα
στοιχεία θα προχωρήσετε σε αδειοδότηση; Αυτό είναι καθαρά
θέµα αρµοδιότητάς σας και θα ήθελα να µου απαντήσετε. 

Όσον αφορά για τη µελέτη που είναι στα χέρια του Υπουρ-
γείου, αυτή έχει ολοκληρωθεί και υπάρχει ξεκάθαρη αναφορά
σε απάντηση σε µένα για την ύπαρξη αυτής της µελέτης και
υπάρχει µάλιστα το δηµόσιο έγγραφο, το 27786 στις 23-3-21 για
την ενηµέρωση σχετικά µε τα ευρήµατα περιβαλλοντικού ελέγ-
χου ως προς τα υπόγεια ύδατα. Υπάρχει διαρροή αυτού του εγ-
γράφου, το οποίο δεν το δηµοσιεύουν οι υπηρεσίες σας. Σε κάθε
γεώτρηση υπάρχει τεράστια υπέρβαση των βαρέων µετάλλων
και των ουσιών που είναι επιβλαβείς προς την ανθρώπινη υγεία:
Αµµώνιο, υπέρβαση µέχρι εκατό εξήντα εννέα φορές. Νιτρικά,
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υπέρβαση µέχρι πέντε φορές. Χλωριούχα, τρεισήµισι φορές. Νι-
κέλιο, µέχρι και δεκατρείς φορές. Αργύλιο µέχρι και τριάντα
τρεις φορές και κ.ο.κ.. 

Καταθέτω και αυτό το δηµοσίευµα στα Πρακτικά, όπως επίσης
καταθέτω και την απάντηση των επιθεωρητών περιβάλλοντος,
που ζητάνε από την πολιτική ηγεσία να αναθεωρήσει τους περι-
βαλλοντικούς όρους αναφορικά µε τις οσµές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οπότε, το ερώτηµα δεν είναι µόνο τεχνικό. Είναι σαφέστατο
για την κοινή γνώµη ότι εδώ πέρα υπάρχει µια προσπάθεια από-
κρυψης από όλες τις πλευρές και από τον δήµαρχο τόσο καιρό
µε τη µελέτη του «Asprofos». Με το που βγήκε η επιβαρυντική
µελέτη του «Asprofos» έπεσαν όλοι να πουν ότι είναι αναξιόπιστη.
Γιατί ακριβώς έδειξε τη δεινή κατάσταση. Τώρα µε την επιδηµιο-
λογική αγνοείται από την πλευρά και της περιφέρειας. Έχουµε
τη µελέτη για τα υπόγεια ύδατα µε τόσα επιβαρυντικά στοιχεία.
Και αυτή φαίνεται να αγνοείται από την πλευρά του Υπουργείου.
Και βέβαια απαντάνε οι επιθεωρητές περιβάλλοντος ότι πρέπει
να αλλάξουν και οι όροι για τις οσµές στο ΕΜΑΚ Φυλής. Πραγ-
µατικά, µια τραγική κατάσταση, µια απόκρυψη, µια συγκάλυψη,
για να προχωρήσει ανεµπόδιστα η διαιώνιση του ΧΥΤΑ Φυλής.
Όµως, δεν µπορεί να συνεχίσει. 

Να θυµίσω ότι αντίστοιχα είχαµε και στη Νάπολη. Εκεί πέρα,
όµως, σε συνεργασία τελικά και µε τις δηµόσιες υπηρεσίες οι κά-
τοικοι απέδειξαν αυτό που καταγγέλλουν τόσο καιρό, ότι πέρα
από τις επιπτώσεις από την κακή διαχείριση και διάθεση απορ-
ριµµάτων, που όπως γνωρίζουµε γίνεται στη Νάπολη, είναι τερά-
στιες και αγγίζουν άµεσα την ανθρώπινη υγεία, ακόµα και τη
γεννητικότητα, ακόµα και τη βιωσιµότητα των εµβρύων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θα σας δώσω τις απαντήσεις

που µου έχει δώσει ο Ειδικός Διαβαθµιθικός Σύνδεσµος Νοµού
Αττικής -ξαναλέω, δεν είναι όλα τα στοιχεία και δεν είναι τα απο-
τελέσµατα της έρευνας- για να δείτε και εσείς σε ποιο σηµείο
βρίσκεται. Επικαλέστηκαν τον COVID και τις συνθήκες στο ότι
δεν ολοκλήρωσαν την επιστηµονική έρευνα που συζητούµε σή-
µερα. Περιµένω, όµως, και εγώ µαζί µε εσάς τα αποτελέσµατα
και ανάλογα µ’ αυτά να πράξουµε ό,τι οφείλουµε να πράξουµε.
Άρα επιφυλάσσοµαι σε σχέση µε τα αποτελέσµατα και για τα πε-
ραιτέρω.

Σε ό,τι αφορά τώρα την ουσία της συζήτησης, και θα την επε-
κτείνω λίγο, εξήντα χρόνια ο ΧΥΤΑ Φυλής! Και µε καθυστερήσεις
διαχρονικές στο να βρούµε λύση οριστική, ασφαλή, που θα προ-
στατεύει το περιβάλλον και θα λαµβάνει βεβαίως υπ’ όψιν όλες
τις παραµέτρους και όλα τα εργαλεία τα σύγχρονα. Και δεν πάµε
να ανακαλύψουµε εδώ στην Ελλάδα συστήµατα που λειτουρ-
γούν χρόνια σε όλο τον κόσµο και στην Ευρώπη και στην πράξη
έχει αποδειχθεί ότι είναι αποτελεσµατικά και ασφαλή.

Το έχω πει και άλλη φορά. Δεχόµασταν -και κλείναµε τα µάτια-
σκουπίδια χύµα παντού και όταν πηγαίναµε σε έναν οργανωµένο,
ελεγχόµενο, µε προδιαγραφές και µε παρακολούθηση χώρο ξε-
κινούσαν οι αντιδράσεις. Διότι για να κλείσει -και θα κλείσει- ο
ΧΥΤΑ της Φυλής θα πρέπει να έχουν γίνει οργανωµένες επεµβά-
σεις ολοκληρωµένης διαχείρισης στο Λεκανοπέδιο. Και το ένα,
που είναι ασφαλές, θα κλείσει το άλλο το οποίο έχει τόσα προ-
βλήµατα σαν και αυτά που συζητάµε σήµερα. 

Άρα το στοίχηµα για όλους µας είναι να ολοκληρωθούν οι δια-
δικασίες και να εφαρµοστούν κανόνες και τεχνικές που είναι βέ-
βαιον ότι διασφαλίζουν στον µέγιστο βαθµό, παίρνοντας
τεχνολογίες και ευκαιρίες από άλλους που λειτουργούν τέτοιες
µονάδες για να τις φέρουµε επιτέλους και στην πατρίδα µας. Και
ξέρετε ότι εξελίσσονται σε πολλές περιοχές στην Ελλάδα τέτοιες
µονάδες ολοκληρωµένης διαχείρισης, για να σταµατήσει αυτή η

εικόνα και η ντροπή, θα πω εγώ, που ανεχόµαστε διαχρονικά
τόσα χρόνια. Διότι είναι σηµαντικό να αναφέρουµε τα προβλή-
µατα και τις εστίες κινδύνου.

Είναι, όµως, πιο σηµαντικό να βρούµε διέξοδο και λύση, ανα-
λαµβάνοντας ο καθένας την ευθύνη του για τη λύση του προβλή-
µατος. Είµαστε σε µια µετάβαση, από µια παλιά κατάσταση, µε
προβλήµατα και µάλιστα µεγάλα, που έχουν συσσωρευθεί, στο
θέµα της διαχείρισης των απορριµµάτων. Αλλά, έχουµε και την
ευθύνη ταυτόχρονα αυτή η εικόνα να σταµατήσει παίρνοντας τις
αποφάσεις. Και εξελίσσονται πολλές κατασκευές µονάδων ολο-
κληρωµένης διαχείρισης των απορριµµάτων σε όλη την Ελλάδα,
συµπεριλαµβανοµένης και της Αττικής. Το στοίχηµα πρέπει να
το κερδίσουµε όλοι µαζί, γιατί δεν χωράνε µεταξύ µας και ορι-
ζόντια αντιπαραθέσεις χωρίς να οδηγούν σε αποτέλεσµα. 

Αυτές είναι οι παρατηρήσεις που θέλω να κάνω, µε αφορµή τη
συζήτηση που προκαλέσατε σήµερα, αναδεικνύοντας ένα σο-
βαρό θέµα το οποίο υπάρχει, στο οποίο ταυτόχρονα τοποθετή-
θηκα και ως προς τη λύση του. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Νικόλαος Ταγαράς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ. 

Η επόµενη ερώτηση είναι η πρώτη µε αριθµό 759/14-5-2021
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου
Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη
Μπαλάφα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Αδιανόητη καθυστέρηση στις διαδικασίες για την ολοκλή-
ρωση της παραχώρησης του Πάρκου Ελευθερίου Βενιζέλου
(Ασύρµατος) στον Δήµο Αγίου Δηµητρίου. 

Κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε σήµερα τη συγκεκριµένη επίκαιρη

ερώτηση που αφορά στην πολύ µεγάλη καθυστέρηση, αδια-
νόητη, θα έλεγα, στην ολοκλήρωση των εργασιών από πλευράς
Υπουργείου και πολιτείας γενικότερα, για την ανάπλαση του
Πάρκου Ελευθερίου Βενιζέλου, το γνωστό πάρκο «Ασύρµατος»
στον Δήµο Αγίου Δηµητρίου.

Πώς φτάσαµε στη σηµερινή επίκαιρη ερώτηση; Στις 2 Οκτω-
βρίου του 2020 κύριε Υπουργέ, είχε συζητηθεί επίκαιρη ερώτησή
µας µε το ίδιο θέµα. Ήδη τότε µιλούσαµε για µια καθυστέρηση
ενάµιση χρόνου. Ο τότε Υφυπουργός κ. Δηµήτριος Οικονόµου,
αφού προς τιµήν του παραδέχθηκε αβίαστα ότι έχουµε δίκιο και
επί λέξει ότι «η καθυστέρηση είναι υπερβολική και απαράδεκτη
και θέτει σε κίνδυνο τη δηµιουργία του συγκεκριµένου χώρου»,
επί λέξει δήλωσε: «Δεσµεύοµαι προσωπικά ότι µέχρι τις 15 Οκτω-
βρίου θα κάνουµε τον τελικό έλεγχο. Αµέσως µετά θα φύγει στο
Συµβούλιο της Επικρατείας». Αυτά στις 2 Οκτωβρίου του 2020.

Πέρασαν ακόµα περίπου οκτώ µήνες και η όλη διαδικασία δεν
έχει ακόµη ολοκληρωθεί. Σας διαβεβαιώ ότι όλοι -µεταξύ των
οποίων και εµείς- διερωτώνται αν είναι µόνο καθυστέρηση ή προ-
σπάθεια να µετατεθεί στις ελληνικές καλένδες ή και να ακυρωθεί
η ανάπλαση του πάρκου. Υπενθυµίζω ότι η παραχώρηση στον
Δήµο Αγίου Δηµητρίου αποφασίστηκε επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ
και ανακοινώθηκε τον Ιούλιο του 2016 από τον τότε Πρωθυ-
πουργό Αλέξη Τσίπρα.

Τελευταία εξέλιξη, κύριε Υπουργέ, τις προηγούµενες εβδοµά-
δες, ενώ έχει γνωστοποιηθεί η κατάθεση της επίκαιρης ερώτη-
σής µας, υπήρξαν πληροφορίες -εύχοµαι ακριβείς, το τονίζω- ότι
υπεγράφη η τροποποίηση του ρυµοτοµικού και έχει προωθηθεί
στο Συµβούλιο της Επικρατείας, για να υπάρξει προεδρικό διά-
ταγµα κ.λπ..

Σας ρωτάµε: Πρώτον, γνωρίζετε και µπορείτε να επιβεβαι-
ώσετε τις τελευταίες πληροφορίες; Δεύτερον, µπορείτε να δε-
σµευθείτε για τον χρόνο ολοκλήρωσης της όλης διαδικασίας
επιτέλους; Και αυτό, πέραν των άλλων, το ρωτάµε γιατί ο δήµος
θα χρησιµοποιήσει τα υφιστάµενα χρηµατοδοτικά εργαλεία -βα-
σικά στην προκειµένη περίπτωση το Πρόγραµµα Τρίτση για το
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πάρκο- και η υποβολή των αιτήσεων λήγει την 31η Μαΐου, κύριε
Υπουργέ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Θα απαντήσει και σ’ αυτή την ερώτηση ο κ. Νικόλαος Ταγαράς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ για την ερώτησή
σας. Σίγουρα δεν αισθάνοµαι ευχάριστα που επανέρχεστε σε ένα
θέµα στο οποίο πράγµατι -έχετε απόλυτο δίκιο- υπάρχει καθυ-
στέρηση. Έχω γνώση και εγώ τώρα γιατί διαδέχθηκα τον προ-
ηγούµενο συνάδελφο τον κ. Οικονόµου και θέλω να δώσω
συνοπτικά ολοκληρωµένη και συγκεκριµένη απάντηση σε σχέση
µε το πώς εξελίχθηκε, πού είναι σήµερα και πότε τελειώνει, αυτό
στο οποίο αναφερθήκατε και εσείς.

Συµφωνώ απόλυτα ως προς τον στόχο για το θέµα στο οποίο
αναφερθήκατε, για το θέµα δηλαδή που αφορά στην αναθεώρηση
του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου του Δήµου Αγίου Δηµη-
τρίου στον ενιαίο κοινόχρηστο χώρο πρασίνου 909 - 923 και κα-
θορισµό χρήσης γης, όρων και περιορισµών δόµησης αυτού, που
περικλείεται από τις οδούς Ασύρµατου, Ελπίδος, Αγωνιστών Πο-
λυτεχνείου, Φιλικής Εταιρείας και Μεσσηνίας. Για όλο αυτό το
θέµα, επειδή αναφερθήκατε στον προηγούµενο συνάδελφό µου
που διαδέχθηκα, θέλω να σας πω ότι στις 19 Οκτωβρίου του 2020
στάλθηκε το προεδρικό διάταγµα στο Συµβούλιο της Επικρατείας.
Είχε πει τότε ο κ. Οικονόµου για δέκα µέρες. Το θυµάµαι και έχω
πάρει και τα Πρακτικά της προηγούµενης ερώτησής σας. Το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας στις 23 Νοεµβρίου του 2020 µε την υπ’
αριθµόν 204/2020 γνωµοδότηση απάντησε ότι ήθελε κάποιες κα-
θαρογραφές, διορθώσεις κ.λπ. στην απόφαση εκείνη. Στις 8 Δε-
κεµβρίου του 2020 ήρθε η γνωµοδότηση στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, έγινε καθαρογραφή όλων αυτών των στοι-
χείων στα οποία αναφερόταν και ξεκίνησε κύκλος υπογραφών.
Στο δικό µου γραφείο -είχα αναλάβει πλέον εγώ από τις αρχές Ια-
νουαρίου και µετά- ήρθε στις 22 Ιανουαρίου και στις 2 Φεβρουα-
ρίου υπέγραψα το προεδρικό διάταγµα, το οποίο µάλιστα το έχω
και µαζί µου -είναι αυτό που σας δείχνω- ανταποκρινόµενοι στις
παρατηρήσεις ως γνωµοδοτήσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Υπήρξε µια µικρή καθυστέρηση στο να ξαναπάει στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Οφείλεται αυτό στο ότι από την πλευρά
του Συµβουλίου της Επικρατείας -από την κορυφαία θέση- ζητή-
θηκαν πρόσθετα στοιχεία µε την υποβολή των προεδρικών δια-
ταγµάτων, καθώς και αιτιολογικές εκθέσεις για πρώτη φορά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Επειδή δεν θέλω να πάρω τον χρόνο, αλλά θα ήθελα αν µπορώ,
κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω για να έχει ο κ. Μπαλάφας όλη
την εικόνα, ας έχω λιγότερο χρόνο στη δευτερολογία µου.

Ετοιµάστηκε και αιτιολογική έκθεση. Μιλάµε για πενήντα προ-
εδρικά διατάγµατα που έπρεπε να υπογράψουµε και να φτιά-
ξουµε αιτιολογικές εκθέσεις για να επανυποβληθούν. Στις 13
Απριλίου του 2021 διαβιβάστηκε στο Συµβούλιο Επικρατείας το
προεδρικό διάταγµα προσαρµοσµένο στη γνωµοδότηση που
υπήρξε σε σχέση µε την ασφάλεια. Αναµένουµε την απάντηση -
γνωµοδότηση του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Σας λέω- και να το πάρετε απόλυτα όπως το εκφράζω- ότι από
εµάς -και σε ό,τι µε αφορά- στον βαθµό που µπορούµε να επιτα-
χύνουµε διαδικασίες και επιτρέπεται θα γίνει το µέγιστο δυνατό.
Μόλις γυρίσει η γνωµοδότηση από το Συµβούλιο της Επικρατείας,
αµέσως θα τρέξει ο κύκλος των υπογραφών για την έκδοση του
προεδρικού διατάγµατος και θα έχετε απόλυτη και ολοκληρωµένη
ενηµέρωση αµέσως µόλις έρθει. Και για το τέλος, σε ό,τι µε
αφορά και µας αφορά, είναι θέµα µόνο χρόνου. Εξήγησα πού βρί-
σκεται. Θα έχετε όχι την απάντηση, αλλά την υπογραφή για τη
λύση του προβλήµατος, που σέβοµαι και συµφωνώ και εγώ µαζί
σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και

εγώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει η αναγνώριση από τη µεριά του κυρίου Υπουργού -

και αυτό είναι προς τιµήν του- ότι υπάρχει µια καθυστέρηση. Και
ξέρετε κάτι, δεν έχω σκοπό, δεν µε ενδιαφέρει να κάνω σε κα-
νένα επιτελικό κράτος κριτική, κύριε Υπουργέ. Για να έχει ουσία
και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος να πούµε ότι όταν ενηµερώνεις
τους πολίτες, τον δήµο, τους δηµότες και σου λένε «καλά, τόσο
καιρό, τι συµβαίνει, ρε παιδί µου;», την πληρώνουµε όλοι, χάνουν
την εµπιστοσύνη γενικά στην πολιτική και αυτό είναι αρνητικό για
όλους µας. Γι’ αυτό λέω ότι, ανεξάρτητα από το ποιος είναι σή-
µερα Κυβέρνηση ή Αντιπολίτευση κάποια πράγµατα πρέπει να
προχωράνε µε πιο γρήγορους ρυθµούς και να πληρούνται κά-
ποια χρονοδιαγράµµατα, ούτως ώστε να νιώθει και ο πολίτης ότι
τον υπολογίζει η πολιτεία. Και αυτό το λέω ανεξάρτητα από οποι-
αδήποτε διάθεση για κριτική. Σας διαβεβαιώ.

Μένω στο ότι θα κάνετε όσες προσπάθειες είναι δυνατό -είµαι
βέβαιος- για να επιταχυνθεί η διαδικασία γιατί η καθυστέρηση
πραγµατικά είναι πάρα πολύ µεγάλη, υπερβολικά µεγάλη. Δεν
θέλω να πω τίποτα άλλο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Ταγαρά,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, δεσµεύθηκα στην πρωτολογία
µου, το επαναλαµβάνω και τώρα, συµφωνώντας απόλυτα µαζί
σας, ότι όλα τα πράγµατα πρέπει να τα τρέχουµε καλύτερα για
να µπορούµε να έχουµε κατ’ αρχάς δηµιουργικά αποτελέσµατα,
να λύνουµε παλιές εκκρεµότητες και προβλήµατα και να οργα-
νώνουµε από εδώ και µπρος ό,τι γίνεται, να γίνεται καλύτερα και
βεβαίως και γρηγορότερα. Και σας έδωσα και την προσωπική
µου υπόσχεση ότι θα έχετε γνώση σε όλα τα βήµατα, αµέσως
µόλις έρθει η γνωµοδότηση από το Συµβούλιο Επικρατείας, αλλά
και για τον κύκλο των υπογραφών -βεβαίως στους υπογράφον-
τες και η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας- και µόλις δηµοσιευθεί και
το ΦΕΚ θα σας στείλω και το Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβέρ-
νησης, για να έχετε ολοκληρωµένη και ασφαλή όλη την απάν-
τηση σε ένα θέµα που από την πλευρά µου σέβοµαι και συµφωνώ
µαζί σας, για να ξεπεράσουµε αγκυλώσεις του παρελθόντος. 

Ξέρετε ότι από πλευράς σχεδιασµών -γιατί τα σχέδια και οι µε-
λέτες που συζητάµε που αφορούν είτε τοπικά πολεοδοµικά σχέ-
δια είτε σχέδια εφαρµογής, τα παλιά ρυµοτοµικά σχέδια, είναι
ένα ζητούµενο διαχρονικό και έχουµε καθυστερήσει- εξελίσσον-
ται πολλά σχέδια που δεν είναι έργα, αλλά όλα τα έργα τα οποία
γίνονται ή θα γίνουν εξαρτώνται απ’ αυτά τα σχέδια.

Άρα η ταχύτητα, η ασφάλεια και η ολοκληρωµένη πληροφορία
για το τι επιτρέπεται και τι απαγορεύεται, ειδικά στην εκτός σχε-
δίου δόµηση, αλλά και στην εντός σχεδίου, είναι κρίσιµα ζητού-
µενα για όλους µας.

Εγώ σας ευχαριστώ για την ερώτησή σας και ξαναλέω ότι θα
είµαστε σε συνεργασία, ώστε αυτό για το οποίο έδωσα τον λόγο
µου να το τηρήσω και να σας αποδώσω στο τέλος της διαδικα-
σίας το Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβέρνησης στο πρόβληµα που
συζητάµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση της επόµενης επίκαιρης ερώ-

τησης, θα ήθελα να κάνω γνωστό στο Σώµα ότι η πέµπτη µε
αριθµό 752/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιου Λογιάδη προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Εγκα-
ταλελειµµένο επί δεκατέσσερα χρόνια στον βυθό της Σαντορί-
νης, το «SEA DIAMOND»», δεν συζητείται, κατόπιν συνεννόησης
του ερωτώντος Βουλευτού και του Υπουργού.

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 758/13-5-2021 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ανε-
παρκής ο προγραµµατισµός για την επανέναρξη λειτουργίας των
δραµατικών σχολών», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυ-
ρίας συναδέλφου.
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Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της επόµενης επίκαιρης
ερώτησης, της δωδέκατης µε αριθµό 775/17-5-2021 επίκαιρης
ερώτησης δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Προβλήµατα εργαζοµένων
στην Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων Α.Ε., που βρίσκεται σε ει-
δική εκκαθάριση».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Θε-
όδωρος Σκυλακάκης.

Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η πορεία εκποίησης και διάλυσης της Ελληνι-

κής Βιοµηχανίας Οχηµάτων που είχατε χαράξει όλες διαχρονικά
οι προηγούµενες κυβερνήσεις -ΝΔ, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µαζί
µε την τρόικα, την Κεντρική Τράπεζα, το ΔΝΤ- υλοποιείται µε τη
διαδικασία της ειδικής εκκαθάρισης της επιχείρησης, η οποία
βρίσκεται στην τελική της φάση.

Στις 26 Απριλίου απολύθηκαν από τον ειδικό εκκαθαριστή και
οι τελευταίοι εργαζόµενοι της «ΕΛΒΟ» και µάλιστα, αζηµίως, δη-
λαδή χωρίς αποζηµίωση, την ώρα που, µετά από πολύχρονους
αγώνες πρώην εργαζοµένων στην «ΕΛΒΟ», ψηφίστηκε στα µέσα
Μαρτίου τροπολογία στη Βουλή µε την οποία το Υπουργείο Οι-
κονοµικών έχει αναλάβει να αποπληρώσει τις αποζηµιώσεις σε
εργαζόµενους της «ΕΛΒΟ» που έφυγαν τα τελευταία πέντε χρό-
νια λόγω συνταξιοδότησης, χωρίς να αποζηµιωθούν.

Να σηµειωθεί, επίσης, πως για πάνω από εκατό εργαζόµενους
της «ΕΛΒΟ» συµπεριλαµβάνονται όσοι έχουν ήδη µεταταχθεί σε
άλλους οργανισµούς, αλλά και για τους τελευταίους που απολύ-
θηκαν χωρίς αποζηµίωση εκκρεµεί η κατοχύρωση των ενσήµων
τους από τον Δεκέµβριο του 2019 µέχρι και τη λύση της σύµβα-
σής τους.

Με βάση τα παραπάνω, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, σε ποιες
ενέργειες θα προβεί η Κυβέρνησή σας για να καταβληθούν στο
σύνολό τους οι αποζηµιώσεις απόλυσης των τελευταίων εργα-
ζοµένων της «ΕΛΒΟ», να περάσουν όσοι από αυτούς επιθυµούν
στη «νέα ΕΛΒΟ», µε πλήρη αναγνώριση των µισθολογικών και ερ-
γασιακών δικαιωµάτων και της προϋπηρεσίας τους, όπως αυτά
αναγνωρίζονταν στην «ΕΛΒΟ Α.Ε.» και να κατοχυρωθούν τα έν-
σηµα των πρώην εργαζοµένων της «ΕΛΒΟ Α.Ε.» από τον Δεκέµ-
βριο του 2019 µέχρι και τη λύση της σύµβασης εργασίας τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Απαντώντας στην ερώτηση του αξιότιµου Βουλευτή της Αντι-

πολίτευσης, θα ήθελα να αρχίσω µε ένα µικρό ιστορικό. Η
«ΕΛΒΟ» είναι µια εταιρεία µε ιστορία στον τοµέα της κατασκευής
οχηµάτων, η οποία όµως απέτυχε στη διαδροµή της, εξ ου και
τέθηκε σε ειδική εκκαθάριση το 2014.

Στη συνέχεια, έγινε προσπάθεια µε αρκετούς διαφορετικούς
διαγωνισµούς να ξεκινήσει ξανά. Πράγµατι, έγιναν δύο δηµόσιοι
πλειοδοτικοί διαγωνισµοί, ένας τον Απρίλιο του 2017 και ένας τον
Αύγουστο του 2017. Τον Φεβρουάριο του 2019 έγινε ένας ακόµη
διαγωνισµός µε ελεύθερη διαπραγµάτευση. Κανένας τους δεν
τελεσφόρησε.

Τον Μάρτιο του 2020 ο ειδικός εκκαθαριστής προχώρησε εκ
νέου σε δηµόσια πρόσκληση διεξαγωγής του διαγωνισµού εκ-
ποίησης των βασικών περιουσιακών στοιχείων της εταιρείας, µε
ελεύθερη διαπραγµάτευση. Ο όρος του διαγωνισµού, λόγω και
του τοµέα δραστηριοποίησης της εταιρείας, έδινε τη δυνατότητα
στο δηµόσιο να µετέχει στη νέα εταιρεία µε ποσοστό 21%. Μετά
από έξι χρόνια αποτυχηµένων προσπαθειών, η «ΕΛΒΟ» τελικά
µεταβιβάζεται στον νέο ιδιοκτήτη και ξεκινά µια καινούργια
εποχή για την παραγωγική της λειτουργία.

Το ελληνικό δηµόσιο διά του Υπουργείου Οικονοµικών όλα τα
χρόνια της εκκαθάρισης στήριξε τους εργαζόµενους, επιχορη-
γώντας την εταιρεία και παρέχοντάς τους το δικαίωµα να µετα-
ταγούν σε άλλες θέσεις στο δηµόσιο. Του δικαιώµατος αυτού
έκανε χρήση η συντριπτική πλειοψηφία των εργαζοµένων, πλην

ελαχίστων εξαιρέσεων, οι οποίοι αρνήθηκαν να αξιοποιήσουν
αυτές τις πρόνοιες.

Συνεπώς δεν µιλάµε για το σύνολο των εργαζοµένων. Μιλάµε
γι’ αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι είχαν τη δυνατότητα να συ-
νεχίσουν απρόσκοπτα την εργασιακή τους πορεία και επέλεξαν
να παραµείνουν σε µια δηµόσια επιχείρηση χωρίς παραγωγική
λειτουργία. Σηµειώστε ότι το Υπουργείο Οικονοµικών, θέλοντας
να στηρίξει τους ανθρώπους που αποχώρησαν από την εταιρεία
για λόγους συνταξιοδότησης τα προηγούµενα έτη, ανέλαβε να
καταβάλει το ίδιο τις αποζηµιώσεις τους. Απέµειναν ελάχιστα
άτοµα, περίπου δέκα, που αρνήθηκαν την πρόνοια του νόµου να
µεταταγούν και να εργαστούν σε µια άλλη θέση και εφαρµό-
στηκε ο υφιστάµενος νόµος περί καταγγελίας αζηµίως.

Εδώ θα ήθελα να κάνω µια γενικότερη παρατήρηση. Κατάφερε
το Υπουργείο Οικονοµικών και η Κυβέρνηση να ολοκληρώσει
αυτή τη διαδικασία που σερνόταν για µια εξαετία, να ξαναρχίσει
η εταιρεία να λειτουργεί -όχι µόνο για τη βόρεια Ελλάδα, αλλά
συνολικά για την οικονοµία- και να λάβει µέτρα για όλους τους
εργαζοµένους. Κάλυψε ακόµη και όσους έφυγαν µε συνταξιοδό-
τηση τα προηγούµενα έτη.

Όµως, το ελληνικό δηµόσιο δεν είναι κάποιος αόρατος κορ-
βανάς. Το ελληνικό δηµόσιο είναι οι υπόλοιποι φορολογούµενοι,
όλοι οι φορολογούµενοι µαζί. Συνεπώς να έχουµε υπ’ όψιν µας
ότι όποτε κάποιος πληρώνεται από το δηµόσιο κάποιος υπάρχει
που τον πληρώνει.

Θα ήθελα, επειδή το ΚΚΕ συνήθως σ’ αυτή την παρατήρηση
λέει «να πάρετε λεφτά από το κεφάλαιο», να πω ότι, αν κοιτάξετε
τα έσοδα του κράτους, υπάρχει ο ΦΠΑ, υπάρχουν πάσης άλλης
φύσεως φόροι, που αποτελούν και τον συνδετικό όγκο των εσό-
δων του κράτους, που τους πληρώνουν οι απλοί καθηµερινοί άν-
θρωποι. Δεν µπορείς να λύσεις όλα τα προβλήµατα απλώς
επειδή λες ότι θα φορολογήσω το κεφάλαιο. Η λύση των προ-
βληµάτων είναι αυτά που πληρώνει το κράτος να έχουν πάντα
και αυτά µια λογική, όπως να έχει λογική και η φορολογία την
οποία βάζουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Περίεργο, κύριε Υπουργέ, αλλά νο-

µίζω ότι γυρνάτε λίγο ανάποδα την πραγµατικότητα και αποδί-
δετε την ευθύνη σε αυτούς που παράγουν τον πλούτο. Η ευθύνη
είναι της Κυβέρνησης και µε βάση αυτά που είπατε, ιδιωτικοποι-
είτε την «ΕΛΒΟ» σε µια κρίσιµη για τα κυριαρχικά δικαιώµατα της
χώρας µας περίοδο, αυξάνοντας την οικονοµική αιµορραγία της
χώρας µας, µε τις εισαγωγές πανάκριβου υλικού και αυτό για τις
ανάγκες του ΝΑΤΟ, την οδηγείτε στην παραπέρα εξάρτησή της
από τα µονοπώλια του κλάδου στον κρίσιµο τοµέα της αµυντικής
βιοµηχανίας.

Και στην περίπτωση της «ΕΛΒΟ» το εθνικό καθήκον για το δη-
µόσιο συµφέρον που σας οδηγεί είναι τα κέρδη µιας χούφτας
επιχειρηµατικών οµίλων, πετώντας στην κυριολεξία στα σκουπί-
δια τις δυνατότητες της Βιοµηχανίας που προκύπτουν από το έµ-
πειρο τεχνικό και επιστηµονικό εργατικό δυναµικό για κάλυψη
ευρύτερων αναγκών στην άµυνα, στις συγκοινωνίες και αλλού.

Η «ΕΛΒΟ», ακόµη και µε κρατικό έλεγχο, ξεζουµίστηκε από
τους επιχειρηµατικούς οµίλους, οι οποίοι, δηµιουργώντας χρέη,
κέρδισαν αµύθητα πλούτη µόνο από την εργασία αυτών που
τώρα πετάτε στον δρόµο.

Με την εκκαθάριση, που την τρέξατε όλοι µαζί, ΝΔ, ΠΑΣΟΚ,
ΣΥΡΙΖΑ -ο οποίος κορόιδευε κιόλας ότι θα τη σταµατήσει- δίνετε
αυτό το βιοµηχανικό κόσµηµα σε ισραηλινά συµφέροντα, απαλ-
λαγµένο από χρέη, που τα φορτώνετε στον λαό µας, απαλλαγ-
µένο και από εργαζοµένους µε δικαιώµατα. Για να τους
ξεφορτωθείτε, τους τάξατε µετάταξη. Με τους ανθρώπους στο
κίνηµα, ΠΑΣΚΕ, ΔΑΚΕ και ΕΑΚ του ΣΥΡΙΖΑ, που έπαιξαν τον ρόλο
του ντίλερ των µετατάξεων, απονευρώσατε τις αγωνιστικές δια-
θέσεις, για να υποκύψουν σ’ αυτόν τον εκβιασµό. Μερικοί από
αυτούς, µέσα στην αντεργατική λαίλαπα απέναντι στα εργατικά
τους δικαιώµατα, τα ασφαλιστικά, τα συνταξιοδοτικά, επέλεξαν
να επιµείνουν στην προσπάθεια να παραµείνουν στη δραστηριό-
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τητα της βιοµηχανίας, µε τη νέα µορφή. 
Τώρα εσείς τι κάνετε; Τους εκδικείστε; Δίνετε στα ισραηλινά

συµφέροντα διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα
στη βιοµηχανική περιοχή της Σίνδου, κτηριακές εγκαταστάσεις,
εξοπλισµό και δικαιώµατα πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδιοκτη-
σίας και κάθε άλλο δικαίωµα βιοµηχανικής και πνευµατικής ιδιο-
κτησίας, όπως τεχνογνωσία, σχέδια, άδειες IT και πατέντες που
έχει τυχόν κατοχυρώσει η εταιρεία.

Δίνετε, κύριε Υπουργέ, µε άλλα λόγια όλα αυτά που έχτισαν
µε τα χέρια και το µυαλό τους αυτοί οι εργαζόµενοι που διώ-
χνετε, που θα µπορούσαν µε χιλιάδες άλλους, επιπλέον, να ανα-
πτύξουν τις δυνατότητες της ΕΛΒΟ για κατασκευή στρατιωτικών
οχηµάτων, οχηµάτων ειδικού τύπου, που χρειάζεται η χώρα µας
για την άµυνά της, αλλά και πολιτικά οχήµατα για να µην αγορά-
ζετε πανάκριβα τα «σαπάκια» που φέρατε µε leasing για τις συγ-
κοινωνιακές ανάγκες σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Τα δίνετε και
µε προίκα, κύριε Υπουργέ, µε πρόγραµµα αντικατάστασης οχη-
µάτων του Ελληνικού Στρατού και της Αστυνοµίας. 

Νοµίζουµε, κύριε Υπουργέ, ότι αυτούς στους οποίους οφείλε-
ται αυτό το βιοµηχανικό κόσµηµα, η κατασκευή του, η λειτουργία
του, αυτά που µπορεί να παρέχει, είναι εξοργιστικό να τους διώ-
κετε µε τέτοιες απώλειες σε εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα. Κατά τη γνώµη µας, καµµία συζήτηση δεν είναι αποδεκτή
για οτιδήποτε άλλο, εκτός από την ικανοποίηση των αιτηµάτων
τους. Θεωρούµε ότι είναι αποφασισµένοι και δεν θα παραδώ-
σουν τα δικαιώµατά τους.

Αλλά και µε αφορµή τις εξελίξεις στην «ΕΛΒΟ», πρέπει να γίνει
κατανοητό, όσο πιο άµεσα γίνεται, στον λαό µας ότι έχει καθαρά
µπροστά του όλα αυτά που χρειάζεται για να καλύψει τις ανάγ-
κες του και στην άµυνα και γενικά στην παραγωγή προϊόντων και
υπηρεσιών, αντάξιων των δυνατοτήτων της επιστήµης και της τε-
χνολογίας. Για µας είναι όλα δικά του και µένει να αποφασίσει
να τα θέσει στην υπηρεσία του Υπουργείου. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι σαφές ότι έχουµε µια δυσκολία συζήτησης πάνω στο ίδιο

αντικείµενο µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Έχω µια απο-
ρία, ένα µυστήριο. Εάν όλα αυτά που περιγράψατε για το βιοµη-
χανικό κόσµηµα είναι πραγµατικότητα, γιατί σε τρεις
διαγωνισµούς δεν βρέθηκε κανένας στον πλανήτη που να ενδια-
φερθεί; Έχω αυτή την πραγµατική απορία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 4000/484/9-2-2021 ερώ-

τηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των αναφο-
ρών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Πειραιώς του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Ραγκούση προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Θα προστατεύσει η Κυβέρνηση το δηµό-
σιο συµφέρον; Ποια είναι, σύµφωνα µε το σύστηµα ελέγχου τή-
ρησης των συµβατικών υποχρεώσεων της «OΛΠ Α.Ε.» -
«COSCO», όλα τα αποδεικτικά έγγραφα της -µέχρι σήµερα- υλο-
ποίησης των έντεκα υποχρεωτικών επενδύσεων, κόστους ανα-
φοράς 293.783.800 ευρώ και συµµετοχής της «ΟΛΠ» ύψους
162.951.352 ευρώ».

Κύριε Ραγκούση, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή η ερώτηση κατατέθηκε, τελικά, ως επίκαιρη, κύριε

Υπουργέ, κύριε Σκυλακάκη, γιατί δεν απαντήθηκε, όταν υποβλή-
θηκε πριν από τρεις µήνες προς τον Υπουργό Οικονοµικών, προς
εσάς δηλαδή, και για την οποία κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε το
εξής:

Είµαστε υπέρ των άµεσων ξένων επενδύσεων, µικρών και µε-
γάλων. Είµαστε υπέρ των εταιρειών που επενδύουν και βεβαίως,
είµαστε και υπέρ της επιτυχίας αυτών των επενδύσεων. Υπό αυτή
την έννοια, ναι -και το έχουµε αποδείξει αυτό- είµαστε και ήµα-
σταν υπέρ της επένδυσης της «COSCO» στο λιµάνι του Πειραιά.

Όµως, είµαστε υπέρ µιας «COSCO», κύριε Σκυλακάκη, η οποία
θα προσθέτει αξία στην πραγµατική οικονοµία, στην πραγµατική
οικονοµία του Πειραιά, στη ναυπηγοεπισκευή, και δεν θα αφαιρεί
αξία από όλες αυτές τις περιπτώσεις στους κλάδους της πραγ-
µατικής οικονοµίας. Είµαστε υπέρ µιας «COSCO» που θα κερδί-
ζει µαζί µε την πραγµατική οικονοµία του Πειραιά, που δεν θα
κερδίζει σε βάρος της πραγµατικής οικονοµίας του Πειραιά, που
δεν θα κερδίζει σε βάρος της ναυπηγοεπισκευής, που δεν θα
κερδίζει σε βάρος των εργαζοµένων. 

Δεν είµαστε υπέρ µιας «COSCO», λοιπόν, που θέλει να σκοτώ-
σει τη ναυπηγοεπισκευή. Δεν είµαστε υπέρ µιας «COSCO» που
δεν σέβεται το περιβάλλον. Δεν είµαστε υπέρ µιας «COSCO» που
προωθεί µονοπώλια στη διαχείριση των λειτουργικών αποβλήτων
των πλοίων µε θύµα την ακτοπλοΐα -και όχι µόνο. Δεν είµαστε
υπέρ µιας «COSCO» που βρίσκεται στα χέρια µιας συγκεκριµέ-
νης ελληνοκινεζικής διοίκησης, που έχει µετατραπεί -και το υπο-
γραµµίζω αυτό- σε γραφείο ρουσφετολογικών προσλήψεων εκ
µέρους συγκεκριµένων Υπουργών και Βουλευτών της Νέας Δη-
µοκρατίας. Δεν είµαστε υπέρ µιας «COSCO» που δεν τηρεί τις
βασικές συµβατικές της υποχρεώσεις, όπως αυτές απορρέουν
από τον θεµατοφύλακα του δηµοσίου συµφέροντος, που δεν
είναι άλλος στη συγκεκριµένη περίπτωση από τη σύµβαση πα-
ραχώρησης. 

Δείτε εδώ φωτογραφίες για την κατάσταση στην οποία βρί-
σκονται οι υποδοµές στο λιµάνι του Πειραιά, εκεί που δραστη-
ριοποιούνται ένα σωρό επιχειρήσεις, δουλεύουν χιλιάδες
εργαζόµενοι και βεβαίως συναλλάσσονται επίσης εκατοντάδες
εταιρείες γύρω από το λιµάνι του Πειραιά. Αυτές τις φωτογρα-
φίες θα τις καταθέσω, κύριε Σκυλακάκη, για να τις πάρετε και να
τις αξιολογήσετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ραγκούσης καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, δεν είµαστε υπέρ µιας «COSCO», η οποία -δύο µήνες
το πολύ έχουν αποµείνει πριν από τη λήξη της συµβατικής της
υποχρέωσης- δεν έχει ολοκληρώσει όχι τις υποχρεωτικές επεν-
δύσεις που θα έπρεπε να έχει πραγµατοποιήσει και για τις οποίες
έχει δεσµευτεί πριν από πέντε χρόνια, αλλά είναι και πάρα πολύ
µακριά από το να τις υλοποιήσει. Έχει γνωστοποιηθεί ο συγκε-
κριµένος κατάλογος που δείχνει τα συγκεκριµένα, πολύ χαµηλά
ποσοστά εκπλήρωσης αυτών των υποχρεωτικών συµβατικών
επενδύσεων. 

Υπ’ αυτή την έννοια λοιπόν και δοθέντων όλων αυτών, δύο
είναι τα ερωτήµατα, κύριε Σκυλακάκη: Το πρώτο είναι αν σύµ-
φωνα µε τη σύµβαση παραχώρησης θα επιβληθούν οι ποινικές
ρήτρες που προβλέπονται για την περίπτωση που ισχύει, µε υπαι-
τιότητα της εταιρείας, για το γεγονός ότι δεν έχουν πραγµατο-
ποιηθεί οι υποχρεωτικές επενδύσεις που όφειλε ο «ΟΛΠ» –
«COSCO» να έχει πραγµατοποιήσει µέσα σε πέντε χρόνια. Δεύ-
τερον, αν εξ αυτού του λόγου θα ανασταλεί η µεταβίβαση του
16% των µετοχών του «ΟΛΠ», δεδοµένου, επαναλαµβάνω, του
γεγονότος ότι δεν έχουν υλοποιηθεί οι συµβατικές υποχρεώσεις
της «COSCO» και αυτό βασικά έχει συµβεί µε δική της υπαιτιό-
τητα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να σας πω ότι το θέµα των συµβάσεων µεταξύ του δη-

µόσιου και του ιδιωτικού τοµέα σε διάφορες περιπτώσεις δεν
είναι ένα πολύ εύκολο θέµα και δεν αφορά, αν θέλετε, εύκολες
λύσεις, γιατί οι συµβάσεις προβλέπουν υποχρεώσεις και από τις
δύο πλευρές, έχουν νοµικές και άλλες ερµηνείες. Στην προκει-
µένη περίπτωση έχουµε, πράγµατι, µια σύµβαση που κυρώθηκε
στις 24 Ιουνίου του 2016 από την προηγούµενη κυβέρνηση µε
την «COSCO». Έχουµε, πράγµατι, καθυστερήσεις στην εκτέλεση
της σύµβασης. Άκουσα τον κ. Ραγκούση να λέει ότι βασικά ευ-
θύνεται η «COSCO». Δεν έχω αναλυτική γνώση της σύµβασης,
δεν είναι υπόθεση των Υπουργών η αναλυτική γνώση, αλλά είναι
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υπόθεση και των υπηρεσιών και των νοµικών συµβούλων, γιατί
είναι πάρα πολύ περίπλοκες αυτές οι συµβάσεις. 

Και εδώ τίθεται το ερώτηµα πώς θα γίνει η διαχείριση στους
επόµενους δύο µήνες µέχρι να φτάσουµε στην ηµεροµηνία. Η
άποψη της Κυβέρνησης είναι ότι είναι περισσότερο προς το συµ-
φέρον της χώρας να επιδιώκουµε, στον βαθµό που αυτό µπορεί
να επιτευχθεί πάντα, εξεύρεση λύσεων µεταξύ των µερών, µε
καλή πίστη και διάλογο. Δεν είναι πάντα εύκολο αυτό, αλλά είναι
προτιµότερο να εξαντλείται η καλή πίστη και ο διάλογος και να
µην προσφεύγουµε αυτοµάτως ή πάρα πολύ γρήγορα σε διαιτη-
σίες ή σε άλλες διαδικασίες. Διότι το δηµόσιο έχει πικρή πείρα
από τέτοιου είδους διαιτησίες και διαδικασίες, στις οποίες δεν
έχει επιδείξει επιτυχία.

Αυτό είναι διαχρονική ευθύνη των κυβερνήσεων. Δηλαδή, δεν
παίζει κανέναν ρόλο εάν µια διαδικασία που πήγε λάθος το 2017
ή το 2020 -δεν θέλω να είµαι λάθος σε ένα θέµα που δεν έχω
αναλυτική γνώση-, θα οδηγήσει σε µια αποτυχία. Κανείς δεν θα
ψάξει αν ο Υπουργός τάδε ή ο Υπουργός δείνα είχε την ευθύνη
της αποτυχίας. Στο τέλος την αποτυχία µιας τέτοιας διαπραγµά-
τευσης θα κληθεί να την πληρώσει ο φορολογούµενος. Συνεπώς
θα πρέπει να εξαντλήσουµε τον χρόνο και τις διαδικασίες διαλό-
γου και µετά θα δούµε τι πρέπει να γίνει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Ραγκούση, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, οµολογώ ότι δεν πε-

ρίµενα τέτοια απάντηση για τον εξής λόγο:
Διότι κανείς δεν αρνείται ότι σωστά πράττει η οποιαδήποτε κυ-

βέρνηση, άρα και η δική σας, στον βαθµό που επιδιώκει, όπως εί-
πατε, καλή τη πίστει και στο πλαίσιο ενός ειλικρινούς διαλόγου µε
έναν επενδυτή να βρει λύσεις στα προβλήµατα που ενδεχοµένως
έχουν προκύψει. Δεν πρόκειται, όµως, περί αυτού. Εδώ πρόκειται
για το αν το ελληνικό δηµόσιο θα µεταβιβάσει το 16% του «ΟΛΠ»
και όχι αν θα πάρει κάτι. Αν θα µεταβιβάσει ένα δικό του, πολύ
συγκεκριµένο και πολύ σηµαντικό περιουσιακό στοιχείο σε έναν
επενδυτή, ο οποίος µε υπαιτιότητά του µέχρι στιγµής δείχνει ότι
δεν είναι συµβατές οι πράξεις του και οι ενέργειές του πέντε ολό-
κληρα χρόνια τώρα µε τις συµβατικές υποχρεώσεις που έχει ανα-
λάβει. Μιλάω για τη συγκεκριµένη διοίκηση -και θέλω να το
υπογραµµίσω για δεύτερη φορά- του «ΟΛΠ» – «COSCO».

Άρα υπ’ αυτή την έννοια, η Κυβέρνηση δεν έχει κανένα περι-
θώριο, κύριε Σκυλακάκη, ούτε θα πληρώσει τίποτα ο Έλληνας
φορολογούµενος, αν δεν πάρει το επιπλέον 16%. Απεναντίας, θα
κερδίσει, γιατί θα αναγκάσει την «COSCO» και τον «ΟΛΠ» να
πραγµατοποιήσουν τις επενδύσεις, δηλαδή να «ρίξουν» τα λεφτά
υπέρ του Έλληνα φορολογούµενου, υπέρ της πραγµατικής οι-
κονοµίας, των εργαζοµένων της ναυπηγοεπισκευής. Έχει υπο-
γράψει και έχει δεσµευτεί ότι θα επενδύσει στο λιµάνι του
Πειραιά ο κολοσσός που λέγεται «COSCO».

Οι απαντήσεις δε που υπάρχουν ήδη στα χέρια µας, κύριε Σκυ-
λακάκη, και από τον κ. Σταϊκούρα πριν δύο µήνες και από το ΤΑΙ-
ΠΕΔ, δεν αφήνουν κανένα απολύτως περιθώριο στην Κυβέρνηση
να µην εφαρµόσει τη σύµβαση παραχώρησης. Με συγχωρείτε
πολύ, µπορεί να µην το γνωρίζετε προσωπικά πολύ καλά το θέµα,
σε βάθος, όπως είπατε, και είναι κατανοητό, αφού δεν είστε
Υπουργός Ναυτιλίας. Σας προειδοποιώ, όµως, για να ξέρετε ότι
τα έχουµε συζητήσει εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου, ότι συ-
νιστά διάπραξη, θα εκτεθείτε, για να το πω καλύτερα, στην κα-
τηγορία της παράβασης καθήκοντος και της απιστίας, αν δεν
εφαρµόσετε τη σύµβαση παραχώρησης. Η σύµβαση παραχώρη-
σης προβλέπει ρητώς να γίνουν συγκεκριµένες, ένδεκα τον
αριθµό, υποχρεωτικές επενδύσεις. Αυτές πρέπει να ολοκληρω-
θούν µέσα σε πέντε χρόνια. Και επίσης, ρητώς προβλέπεται ότι
αν αυτό δεν συµβεί, όχι µόνο δεν παίρνει η «COSCO» το 16%,
αλλά θα πληρώσει και ποινικές ρήτρες.

Άρα η διαπραγµάτευση, η συζήτηση, ο διάλογος, η καλή
πίστη, κύριε Σκυλακάκη, δεν έχει σαν αντικείµενο το να τους δώ-
σετε το 16%, αλλά είναι το πώς θα κρατήσει το ελληνικό δηµόσιο
το 16%, όσο η «COSCO» και ο συγκεκριµένος επενδυτής και η
συγκεκριµένη διοίκηση δεν κάνει αυτό που οφείλει σήµερα, σύµ-

φωνα µε τις συµβατικές τους υποχρεώσεις.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Η διαπραγµάτευση, κύριε Ραγκούση, έχει σαν αντικεί-
µενο την εφαρµογή της σύµβασης. Πάντα αυτό το αντικείµενο.
Καµµία Κυβέρνηση δεν µπορεί παρά να εφαρµόζει τις συµβά-
σεις. Και αυτή είναι και η επιδίωξή µας.

Τώρα ,σχετικά µε το πώς θα εφαρµοστεί αυτή η σύµβαση, θα
κάνουµε λίγο υποµονή, διότι υπάρχει χρόνος πρόσθετης συζή-
τησης µε την «COSCO» θα το διαπιστώσετε. Δεν µπορεί να προ-
καταλαµβάνει η Αντιπολίτευση το τι θα κάνει η Κυβέρνηση, µέχρι
η Κυβέρνηση να το κάνει, ούτε να της βάζει προθέσεις τις οποίες
δεν έχει.

Απλώς να επισηµάνω ότι αυτή η σύµβαση δεν «φύτρωσε» από
το πουθενά. Είναι µια σύµβαση η οποία υφίσταται από το 2016. Οι
υποχρεώσεις της «COSCO» άρχισαν να «τρέχουν» από εκείνη τη
στιγµή και µετά. Το γιατί και πώς θα πετύχουµε το καλύτερο δυ-
νατό αποτέλεσµα είναι κάτι που θα το συζητήσουµε στη Βουλή
όταν θα έρθει η ώρα να ανακοινώσει η Κυβέρνηση τις αποφάσεις
της.

Ζήτησε ο κ. Ραγκούσης κατάθεση εγγράφων. Έχω την υπο-
χρέωση να του παραδώσω και αυτά τα έγγραφα.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Θεόδωρος Σκυλακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Περνάµε στην πέµπτη µε αριθµό 2023/17-3-2021 αναφορά του

κύκλου των αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα: «Το αίτηµα της αεροπορικής
εταιρείας «IFLY Α.Ε.» για επιχορήγηση, προκειµένου να αντιµε-
τωπίσει τις συνέπειες της πανδηµίας COVID-19».

Σ’ αυτή την ερώτηση θα απαντήσει, επίσης, ο Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό, κύριε Υπουργέ, ότι στο πλαίσιο αντιµετώπισης

του κορωνοϊού από υγειονοµικής πλευράς επιβλήθηκαν περιορι-
σµοί στις αστικές, υπεραστικές και σιδηροδροµικές µεταφορές,
και σε ευρωπαϊκό και σε παγκόσµιο επίπεδο, πτήσεις αεροπορι-
κών εταιρειών και µια σειρά άλλες µετακινήσεις, και παγκόσµιες
και ευρωπαϊκές και τοπικές.

Επειδή υπήρξαν αυτοί οι περιορισµοί, υπήρξε και δραµατική
µείωση του οικονοµικού κύκλου όλων των φορέων οικονοµικής
διαχείρισης µεταφορών και στη χώρα µας και πανευρωπαϊκά και
η πολιτεία πήρε αποφάσεις, συγκεκριµένα το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, στηρίζοντας τις αεροπορικές εταιρείες και τα ΚΤΕΛ και
τον ΟΑΣΑ και τον ΟΑΣΘ και τουριστικές επιχειρήσεις οδικών µε-
ταφορών. Βεβαίως, όλο αυτό το πλαίσιο είχε τα θετικά αποτελέ-
σµατά του.

Επειδή όµως η ΚΥΑ προέβλεπε εµπορικές µετακινήσεις,
υπήρξε µόνο µια εξαίρεση που αφορούσε µια σειρά από επιχει-
ρήσεις, κυρίως των εταιρειών αεροπορικών µεταφορών charter.
Είναι κάποιες που δραστηριοποιούνται στην πατρίδα µας, η «ELI-
NAIR», η «SUPERIOR», η «LIFELINE» και η «IFLY», µε αφορµή έγ-
γραφο της οποίας κατέθεσα την αναφορά. Αφορά, βεβαίως,
όλες τις εταιρείες.

Η συγκεκριµένη εταιρεία, η οποία δεν είχε βάρη τουλάχιστον
µέχρι εκείνη τη µέρα, έχει καταθέσει αίτηµα και προς το Υπουρ-
γείο σας και ζητά να έχει την ίδια µεταχείριση και στήριξη από
την πολιτεία.

Διατηρήθηκαν σαράντα εργαζόµενοι. Είχε τη δυνατότητα στή-
ριξης, µέσω της αναστολής και γι’ αυτό δεν απολύθηκαν. Άρα
φάνηκε αµέσως - αµέσως ότι το κοµµάτι αυτό λειτούργησε και
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σωστά για να µην βρεθούν οι εργαζόµενοι στον δρόµο.
Επιτρέψτε µου να κάνω µια αναφορά στους τζίρους που είχε

η συγκεκριµένη εταιρεία. Το 2017 είχε 2.900.000 ευρώ, το 2018
είχε 3.265.000 ευρώ, το 2019 είχε 2.800.000 ευρώ. Είναι, δηλαδή,
εµφανές ότι είχε έναν σοβαρό κύκλο εργασιών. Το 2020 πάλεψε,
αλλά δεν τα κατάφερε, διότι ήταν τα αποτελέσµατα τέτοια του
κορωνοϊού και των περιοριστικών µέτρων και είχαµε µια τεράστια
µείωση της τάξεως του 70%. Τα έσοδα, βέβαια, της εταιρείας
είναι κατά 95% από πτήσεις charter και πελάτες VIP εξωτερικού.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι αν προτίθεται η Κυβέρνηση, το
Υπουργείο Οικονοµικών εν προκειµένω, µε έναν συγκεκριµένο
τρόπο να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα τα οποία δηµιουργήθη-
καν στις εταιρείες charter και εν προκειµένω στην αεροπορική
εταιρεία η οποία σας έχει υποβάλει το αίτηµα, στην «IFLY», και
αν το πεδίο εφαρµογής της ΚΥΑ 4994/2020 που αφορούσε τις
εταιρείες του κλάδου γενικότερα, γίνεται να επεκταθεί και στις
πτήσεις charter και στις άλλες δραστηριότητες και όχι µόνο σε
όσες εκτελούν εµπορικές µετακινήσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Κεγκέρογλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 
Κατ’ αρχάς, αυτό που πρέπει να σας πω είναι ότι η δυνατότητα

να βοηθηθούν οι εταιρείες, πέραν των οριζόντιων µέτρων που
έχουν ληφθεί -και για τον αεροπορικό κλάδο έχουν ληφθεί πολλά
µέτρα, αλλά και γενικότερα για τις επιχειρήσεις-, παρέχεται από
το προσωρινό πλαίσιο για τη λήψη µέτρων κρατικής ενίσχυσης,
όπως ισχύει µετά την πέµπτη τροποποίησή του. Στο πλαίσιο αυτό
ως νοµική βάση για την ενίσχυση επιχειρήσεων, όπως η αιτούσα,
µπορεί να χρησιµοποιηθούν για τη χορήγηση ενίσχυσης µέχρι
1,8 εκατοµµύριο, τα οποία χορηγούνται, βάσει καθεστώτος πε-
ριορισµένων ποσών, σε επιχειρήσεις που κατά τη διάρκεια της
επιλέξιµης περιόδου υπέστησαν µείωση των εργασιών κατά του-
λάχιστον 30%. 

Επίσης, µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε ως ενωσιακή νοµική
βάση και το άρθρο 107 της συνθήκης για τη λειτουργία της Ένω-
σης, τηρουµένων των σχετικών προϋποθέσεων. 

Σηµειώνεται ότι προϋπόθεση του προσωρινού πλαισίου, σε αν-
τίθεση µε τις άλλες δυνατότητες, είναι η επιχείρηση να µην ήταν
προβληµατική αν είναι µεσαία ή µεγάλη, ή για τις µικρές και πολύ
µικρές να µην υπάγονται σε συλλογική διαδικασία αφερεγγυό-
τητας. 

Με αυτές τις προϋποθέσεις µπορεί να υπάρξει κάποιου είδους
ειδική στήριξη, µε την προϋπόθεση, όµως, έγκρισης της σχετικής
πρότασης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και από το αρµόδιο
τµήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η επανεκκίνηση της οικονοµίας σηµαίνει επα-

νεκκίνηση των επιχειρήσεων και της εργασίας. Καταλαβαίνω από
την απάντησή σας ότι η Κυβέρνηση, προκειµένου να προχωρήσει
στη στήριξη αυτής της κατηγορίας των επιχειρήσεων, θα πρέπει
να υποβάλει κάποιο αίτηµα και να τύχει της έγκρισης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ούτως ώστε να µην χαρακτηριστεί ως κρατική
ενίσχυση, αθέµιτος ανταγωνισµός ή οτιδήποτε άλλο. 

Επειδή ήδη έχει υπάρξει για άλλους τοµείς διαδικασία, αυτό
που ζητούν οι εταίροι µας είναι να υποβληθεί αυτό το αίτηµα:
Όλες οι αεροπορικές εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην
Ελλάδα µε χρήση charter, για µεταφορά κυρίως τουριστών και
παροχή υπηρεσιών υψηλής ποιότητας, να µπορούν να στηριχ-
θούν, γιατί τώρα που ανοίγει ο τουρισµός, χρειάζονται και αυτές
οι εταιρείες ενίσχυση µαζί µε τις άλλες εταιρείες µαζικής µετα-
φοράς. 

Θα έλεγα ότι οι προδιαγραφές που αναφέρατε, όπως τις
άκουσα, συµβαδίζουν µε το δικό τους αίτηµα. Δεν ζητάνε πλήρη
κάλυψη της ζηµιάς την οποία υπέστησαν. Σαφώς η στήριξη θα
είναι ποσοστιαία και επί ενός ποσοστού επί της ζηµιάς. Το σί-
γουρο είναι ότι η µείωση του τζίρου είναι πάνω από 70% και 80%

για το 2020, µιας και η πανδηµία, όπως έχουµε τώρα καταγράψει
για το 2020, άφησε µόνο λίγους µήνες να δραστηριοποιηθούν
αυτές οι εταιρείες, τους καλοκαιρινούς πέρυσι και βεβαίως µέχρι
τον Μάρτη, δηλαδή ό,τι υπήρξε µέχρι που ξεκίνησαν τα lock-
down. 

Εποµένως, καλύπτονται, όπως άκουσα, οι προδιαγραφές και
θα ήθελα να µας πείτε αν έχετε επεξεργαστεί το αίτηµα, αν έχετε
επεξεργαστεί την πρόταση που σας έχουν υποβάλει και πότε θα
υποβάλλετε το αίτηµα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, εν προκει-
µένω, για να πάρουµε έγκριση, εφόσον το θεωρείτε ως προϋπό-
θεση. Δεν έχω λόγο να το αµφισβητήσω αυτό ότι είναι
προϋπόθεση. Είναι κάτι που θα µπορούσατε να µας πείτε για το
συγκεκριµένο σοβαρό θέµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Κεγκέρογλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κοιτάξτε, πριν υπάρξει οποιαδήποτε τέτοια κίνηση, θα
πρέπει να εξετάσουµε τις ενισχύσεις που έχει λάβει η όποια επι-
χείρηση, στο πλαίσιο των υφιστάµενων µέτρων. Όπως ξέρετε,
µέσω των επιστρεπτέων προκαταβολών -τώρα θα έρθει και η ενί-
σχυση µέσω των παγίων δαπανών-, καλύπτεται ένα πολύ µεγάλο
κοµµάτι των δυνατοτήτων του προσωρινού πλαισίου που είναι
απλό και εύκολο. Συνεπώς δεν ξέρω τι θα αποµείνει για τη συγ-
κεκριµένη εταιρεία ως ειδική ενίσχυση.

Τώρα, για να αξιολογήσουµε οποιοδήποτε αίτηµα, θα πρέπει
να έχουµε µια συγκεκριµένη πρόθεση της εταιρείας που να πε-
ριλαµβάνει µε βάση ποιο πλαίσιο θα ήθελε να προκαλέσει µια τέ-
τοιου είδους ενίσχυση. Αντιλαµβάνοµαι τους λόγους ισονοµίας
τους οποίους αναφέρετε -πράγµατι υπάρχουν λόγοι ισονοµίας-,
αλλά κάθε αίτηµα, όπως ξέρετε, στο πλαίσιο της ισονοµίας, εξε-
τάζεται συγκεκριµένα και µε συγκεκριµένη νοµική βάση, την
οποία θα πρέπει να επικαλεστεί η συγκεκριµένη επιχείρηση. 

Συνεπώς θα περιµένουµε να δούµε τι αίτηµα θα έχουµε και µε
ποια νοµική βάση, για να µπορέσουµε να δώσουµε µια πιο συγ-
κεκριµένη απάντηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Εφόσον, η επόµενη ερωτώσα Βουλευτής, η κ. Νοτοπούλου,

δεν έχει έρθει ακόµη, θα έχουµε µια µικρή διακοπή για πέντε
λεπτά.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 769/17-5-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αικατερίνης (Κατερίνας)
Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Ξεναγοί.
Χωρίς εισόδηµα και χωρίς προοπτική».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Τουρισµού, ο κ. Χάρης Θεοχάρης.
Κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε σήµερα εδώ να συζητούµε για

άλλη µια φορά, καθώς δεν µας έχετε απαντήσει ακόµα στην επί-
καιρη επερώτηση που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία σχετικά µε το άνοιγµα του τουρισµού, την ασφαλή
επανεκκίνηση και τα υγειονοµικά πρωτόκολλα, το ζήτηµα που αν-
τιµετωπίζουν οι ξεναγοί. 

Είχαµε την ελπίδα πως σήµερα θα είχατε δηµοσιεύσει πρωτό-
κολλα, τα οποία θα έρχονταν να διορθώσουν αστοχίες που κοστί-
ζουν πάρα πολύ στον ελληνικό τουρισµό. Δυστυχώς, µε την
Κυβέρνησή σας και η ελπίδα δεν πεθαίνει τελευταία. Και το λέω
αυτό, διότι υπάρχουν πάρα πολύ σοβαρά προβλήµατα στα πρω-
τόκολλα τα οποία ήδη έχουν εκδοθεί και σήµερα δώσατε άλλη µια
παράταση, που ήρθαν πάρα πολύ καθυστερηµένα, δεν διορθώ-
νουν καµµία από τις αστοχίες του παρελθόντος, ενώ έχουν και
πολύ συγκεκριµένη διάρκεια, για άλλη µια φορά, δέκα ηµερών. 
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Για παράδειγµα, ερχόµαστε διαρκώς αντιµέτωποι µε τις αντι-
φάσεις σας. Αρχαιολογικοί χώροι, µουσεία, περιµέναµε ότι θα
µπορέσουν να λειτουργήσουν οι ξεναγοί και τα γκρουπ µέσα σ’
αυτά, ότι θα είχατε φροντίσει να αποκατασταθεί µια περσινή αδι-
κία, δηλαδή να αυξηθεί η πληρότητα στα τουριστικά λεωφορεία
στο 85%. Δεν συµβαίνει όµως το ίδιο µε τα γκρουπ που µπαίνουν
στους αρχαιολογικούς χώρους και στα µουσεία, όπου εκεί είναι
είτε των δεκαπέντε ατόµων -συµπεριλαµβάνεται - δεν συµπερι-
λαµβάνεται ο ξεναγός, αυτό δεν το γνωρίζουµε- και φυσικά κα-
ταλαβαίνετε ότι στα µουσεία θα πρέπει ένα γκρουπ, ένα
λεωφορείο για παράδειγµα που είναι σαράντα ατόµων να «σπά-
σει» σε τέσσερα µικρότερα. 

Τι προβλήµατα δηµιουργεί αυτό; Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
πως δηµιουργεί πολύ µεγάλο πρόβληµα στη διεκπεραίωση της
εκδροµής. Πιθανότατα, οι τουρίστες να νιώθουν υποβάθµιση της
υπηρεσίας. Ακριβαίνει, αυξάνεται πάρα πολύ η τιµή της ξενάγη-
σης και του πακέτου, αναγκαστικά καθυστερεί πάρα πολύ το
γκρουπ, υπάρχει δυσφορία και ταυτόχρονα δεν υπάρχουν προ-
βλέψεις για το τι θα γίνει, για παράδειγµα, αν θα είναι κακός ο
καιρός, ενώ µοιάζει η Κυβέρνησή σας να µην έχει συνεννοηθεί
επαρκώς ακόµα για το πού κολλάει ο κορωνοϊός. Κολλάει µόνο
σε αρχαιολογικούς χώρους; Κολλάει µόνο σε µουσεία; Και είναι
και µια σειρά από άλλα τεχνικά ζητήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ταυτόχρονα δε, παραµένει πάρα πολύ σοβαρό, άλυτο το πρό-
βληµα οργάνωσης και προώθησης των πακέτων και περιηγητικού
τουρισµού και οργανωµένων εκδροµών µε ξεναγούς. Για να το
πούµε ακόµα πιο απλά, οι τουριστικοί πράκτορες, τα τουριστικά
γραφεία δεν ξέρουν ακόµα τι πακέτα να πουλήσουν.

Πάω και σε ένα ακόµα κρίσιµο ζήτηµα: Η επιβίωση των ξενα-
γών. Τους έχετε γυρίσει κυριολεκτικά την πλάτη. Εδώ και ένα
χρόνο σας φωνάζουν ότι έχουν λάβει µόνο πενιχρά επιδόµατα.
Έχετε φτάσει να τους οδηγείτε να γίνουν επαίτες οι άνθρωποι,
που όχι απλώς στηρίζουν τον ελληνικό τουρισµό, αλλά που κρα-
τούν ζωντανή τη φλόγα του ελληνικού τουρισµού στους επισκέ-
πτες µας. Τους έχετε δώσει περίπου 1.800 ευρώ για το 2020
χωρίς ένσηµα και 1.000 ευρώ περίπου για το 2021. 

Σας ερωτώ: Πραγµατικά, πιστεύετε ότι κάποιος µπορεί να
ζήσει και να στηρίξει την οικογένειά του µε 150 ευρώ το µήνα;
Σας ενδιαφέρει πώς θα πληρώσουν τις ανάγκες του σπιτιού; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα τα συµπληρώ-
σετε στη δευτερολογία σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Είναι πάρα πολύ σοβαρό το ζήτηµα, γιατί µιλάµε για χιλιάδες
οικογένειες για τις οποίες δεν έχετε φροντίσει να έχουν ανα-
στολή υποχρεώσεων. Χαρακτηριστικά περιµένουν αποζηµίωση
534 ευρώ για το Νοέµβριο και τον Δεκέµβριο, αποζηµίωση ειδι-
κού σκοπού για τον Μάρτιο, τον Απρίλιο και τον Μάιο 2021, την
οποία εξαγγείλατε εσείς και η Κυβέρνησή σας δυο, τρεις, τέσ-
σερις φορές, αλλά ούτε έχει ανοίξει το πρόγραµµα και δεν έχει
δηµοσιευτεί στο ΦΕΚ η υπουργική απόφαση. Δεν έχουν ενταχθεί
στους πληττόµενους από την πανδηµία κλάδους, άρα τους στε-
ρείτε επιδόµατα, λοχείας, συνταξιοδοτικό έτος, µείωση ενοικίου,
αναστολή φορολογικών υποχρεώσεων. 

Εποµένως, σήµερα σας ερωτώ, ένα έχετε σκοπό, έστω στο
τέλος του µήνα, αφού σήµερα για άλλη µια φορά µε copy-paste
ξαναφέρατε τα ίδια απαράδεκτα πρωτόκολλα, που είναι ταφό-
πλακα του τουρισµού, να διορθώσετε αυτά τα λάθη για να λει-
τουργήσει ο τουρισµός; Τι σκοπεύετε να κάνετε για τη στήριξη
ενός κλάδου που έχει πληγεί σφόδρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.

Ξέρετε, κυρία Νοτοπούλου, ότι πάντοτε είµαστε εδώ να απαν-
τάµε σε όλα τα ζητήµατα. Είναι προφανές, όµως, συγχρόνως ότι
για να µπορέσουµε να πετύχουµε ένα σωστό άνοιγµα, ένα

άνοιγµα το οποίο θα έχει την ανάλογη επιτυχία που θα θέλαµε
να έχει φέτος, έχουµε και διεθνείς υποχρεώσεις, να πηγαίνουµε
σε διάφορες χώρες, να συζητάµε µε την αγορά, µε τους αξιω-
µατούχους, για να µπορέσουµε -ξαναλέω- να δηµιουργήσουµε
εκείνο το πλαίσιο το οποίο θα επιτρέψει το άνοιγµα του τουρι-
σµού να είναι ουσιαστικό. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν σας ακούω
καλά λόγω της µάσκας.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Ναι, ελπίζω τώρα να ακούγοµαι λίγο καλύτερα.

Εµείς δεν έχουµε αρνηθεί ποτέ καµµία ενηµέρωση. Είµαστε
πάντα παρόντες εδώ στη Βουλή κάθε στιγµή, όταν αυτό απαιτεί-
ται, συγχρόνως βέβαια µε τις σηµαντικές υποχρεώσεις µας αυτή
την περίοδο. Σας θυµίζω µόνο τις χώρες στις οποίες βρέθηκα
αυτό το διάστηµα, Ρουµανία, Σερβία, Ρωσία, Γερµανία, Πολωνία,
Γαλλία, Ισπανία, Μεγάλη Βρετανία, Ηνωµένες Πολιτείες, όλες
αυτές τις αγορές οι οποίες µας ενδιαφέρουν. Και απ’ αυτό το
Βήµα της Βουλής µπορώ να επιβεβαιώσω ότι όλα τα σηµάδια
είναι ενθαρρυντικά για τη δυνατότητα της τουριστικής αυτής
σεζόν να µπορέσει να ξεκινήσει.

Είναι προφανές ότι το σχέδιο ανοίγµατος του ελληνικού του-
ρισµού, εκτός απ’ όλα αυτά που ανέφερα ήδη, είναι ένα πολύ-
πλοκο και πολύ ουσιαστικό σχέδιο το οποίο έχουµε συζητήσει
πολλές φορές και δεν θέλω τώρα να επαναλάβω. Τα πρωτόκολλα
είναι σ’ αυτό το σχέδιο. 

Έχουµε, λοιπόν, έγκαιρα επικαιροποιήσει αυτά τα πρωτό-
κολλα και σε σχέση µε τους ξεναγούς. Άνοιξαν και τα µουσεία
από τις 14 Μαΐου. Στις 13 Μαΐου, λοιπόν, βγήκαν τα πρωτόκολλα
που έχουν σχέση µε τους ξεναγούς. Έχουν φιλελευθεροποιηθεί,
έχουν γίνει λιγότερο βαριά αυτά τα πρωτόκολλα. Είναι οκτώ
άτοµα, στα οποία δεν περιλαµβάνεται ο ξεναγός, για τους κλει-
στούς χώρους και δεκαπέντε άτοµα για τους ανοιχτούς χώρους.
Δεν πιστεύω ότι υπάρχει καµµία ασάφεια ως προς αυτό το θέµα. 

Επίσης, βλέπω ότι ενώ συνήθως φωνάζετε για την αποτυχία
της Κυβέρνησης στα υγειονοµικά ζητήµατα και στη διαχείριση
της πανδηµίας, εδώ θέλετε να µας πείτε ότι πρέπει να τα πετά-
ξουµε όλα στον άνεµο, να µην υπάρχουν πρωτόκολλα και να
ανοίξουµε τις τουριστικές διαδικασίες χωρίς να υπάρχουν κανό-
νες.

Η χώρα µας είναι µια χώρα που έχει κανόνες. Το λέω αυτό σε
κάθε ευκαιρία, γιατί υπάρχουν και αυτοί οι οποίοι λένε και είναι και
ανταγωνιστές µας: «Ελάτε χωρίς καµµία υποχρέωση, εµείς είµα-
στε ανοιχτοί για όλους». Όχι, για εµάς η πρώτη προτεραιότητα
είναι η υγειονοµική ασφάλεια των πολιτών µας και των ανθρώπων
που µας επισκέπτονται. Γι’ αυτό έχουµε ένα ολοκληρωµένο ασφα-
λές άνοιγµα που έχει πρωτόκολλα συγκεκριµένα και για τους ξε-
ναγούς. Φυσικά, αυτά τα πρωτόκολλα κάθε εβδοµάδα µε την
υγειονοµική επιτροπή θα τα συζητάµε, για να µπορούµε να τα βελ-
τιώνουµε. Ήδη, την περασµένη Παρασκευή, παρ’ όλο που βρισκό-
µουν στο εξωτερικό, µιλήσαµε µε την υγειονοµική επιτροπή και
έτσι µπορέσαµε να κάνουµε βελτιώσεις και σε σχέση µε τις υπαί-
θριες δραστηριότητες και τα θαλάσσια σπορ, για να ανοίξουν και
αυτά, και σε σχέση µε τα συνέδρια και τη δυνατότητα να αρχίσουν
σιγά - σιγά και αυτά να υλοποιούνται.

Το µήνυµα που εκπέµπει η Κυβέρνηση, κυρία Νοτοπούλου,
είναι απλό. Εφόσον όλοι εµβολιαζόµαστε, εφόσον τηρούµε τα
πρωτόκολλα, η χώρα µας θα παραµείνει ασφαλής, τα κρούσµατα
θα είναι όλο και πιο ελεγχόµενα, όλο και λιγότερα, οι θλιβερές
στατιστικές των ΜΕΘ, των διασωληνώσεων και των θανάτων θα
βελτιώνονται, η πίεση στο σύστηµα υγείας θα µειώνεται, όπως
µειώνεται τις τελευταίες εβδοµάδες και αυτό είναι πάρα πολύ ευ-
χάριστο και είναι δείγµα της µεγάλης προσπάθειας του ελληνι-
κού λαού και γι’ αυτό πρέπει να συνεχίσουµε σ’ αυτόν τον
κανόνα. Όσο το κάνουµε αυτό, δεν θα έχουµε κανένα πρόβληµα
και µε το άνοιγµα του τουρισµού.

Tώρα, -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, για να δώσουµε
την ευκαιρία στη δευτερολογία- σε σχέση µε τη στήριξη προς
τους ξεναγούς, εγώ ίδιος προσωπικά, κυρία Νοτοπούλου, έχω
ασχοληθεί πάρα πολύ µε αυτό το θέµα, ακριβώς διότι το πλαίσιο
το οποίο έχει χτιστεί για τους ξεναγούς είναι ένα πλαίσιο το
οποίο είναι, αν θέλετε, λίγο ερµαφρόδιτο, δηλαδή δεν είναι ούτε
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µισθωτοί, δεν είναι ούτε αυτοαπασχολούµενοι, είναι µια ενδιά-
µεση κατηγορία. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς αυτό που κάναµε είναι να δώσουµε
και τη στήριξη για το 2020 και για τον Μάρτιο και τον Απρίλιο τα
800 ευρώ και για τον Σεπτέµβριο και τον Οκτώβριο τα 534 ευρώ
και τη δυνατότητα φυσικά να ξεκινήσει η τουριστική περίοδος,
γιατί το µεγαλύτερο δώρο δεν θα είναι τα επιδόµατα, είναι η δυ-
νατότητα οι άνθρωποι αυτοί να έχουν δουλειά, να µπορούν να κά-
νουν ξεναγήσεις. Και πέρσι το καλοκαίρι µε το άνοιγµα του
τουρισµού υπήρξε µια κάποια δυνατότητα να λειτουργήσουν και
τους χειµερινούς µήνες υπήρχε η δυνατότητα λήψης εποχικού επι-
δόµατος ανεργίας από τον ΟΑΕΔ µε µάλιστα µειωµένο σηµαντικά
τον αριθµό των αναγκαίων ενσήµων από εκατό σε πενήντα. Άρα
και τους χειµερινούς µήνες δεν πήραν ειδικό επίδοµα, αλλά έπαιρ-
ναν το επίδοµα από τον ΟΑΕΔ. Και φυσικά έγινε και κάτι µε δική
µας παρέµβαση από το Υπουργείο Εργασίας. Και θέλω από εδώ
να ευχαριστήσω το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, διότι δέχτηκαν την ανάγκη να συνεχιστεί αυτή η στήριξη
και κατά τη διάρκεια του ανοίγµατος τους τρεις αυτούς µήνες.
Μην ανησυχείτε, όλες αυτές οι διεργασίες θα ολοκληρωθούν, θα
ανοίξουν τα συστήµατα και θα πάρουν οι άνθρωποι αυτοί τα επι-
δόµατα τα οποία αξίζουν. 

Κλείνω λέγοντας ότι και µε παρέµβασή µας θα διασαφηνιστεί
από το Υπουργείο Εργασίας ότι δικαιούνται πλήρως και του θέ-
µατος των self-tests, γιατί άκουσα κάποια σύγχυση να υπάρχει σε
σχέση µε αυτό το θέµα. Βεβαίως οι ξεναγοί έχουν τη δυνατότητα
να προµηθευτούν τα self-tests για να µπορέσουν να µένουν ασφα-
λείς και να ελέγχονται κατά τη διάρκεια της περιόδου που ευτυχώς
σιγά - σιγά ανήκει.

Σας ευχαριστώ όλους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία Νο-

τοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ,

µάλλον δεν είχε γίνει αντιληπτό ούτε καν από εσάς πως ο τουρι-
σµός δεν είναι µία αφηρηµένη έννοια. Ο τουρισµός είναι πρώτα
απ’ όλα οι άνθρωποί του αλλά και οι υπηρεσίες. Και εσείς επιµέ-
νετε και σήµερα σε µια τακτική του «βλέποντας και κάνοντας» που
µοιάζει να µην συνειδητοποιείτε ότι αυτή φέρνει το τέλος και της
φετινής σεζόν πριν καν αρχίσει. Διότι δεν είναι δυνατόν να µην συ-
νειδητοποιείτε πως αν δεν υπάρχουν σαφή, επικαιροποιηµένα, ορ-
θολογικά πρωτόκολλα, δεν µπορούν να πουλήσουν πακέτα,
εκδροµές περιηγητικού τουρισµού ή εκδροµές οργανωµένες µε
ξεναγούς. 

Θα πρέπει λοιπόν κάποια στιγµή να γίνει αντιληπτό από την Κυ-
βέρνησή σας πως, αντί να κουνάνε το δάχτυλο στην Αντιπολί-
τευση, θα πρέπει να σηκώσετε τα µανίκια και να δουλέψετε. Γιατί
πολύ καλά µπορείτε να κάνετε φιέστες πέρσι στη Σαντορίνη µε
επιπόλαιο άνοιγµα τουρισµού που µας κόστισε πρόωρο κλείσιµο
της σεζόν, πολλά καλά φέτος στο Σούνιο ανοίξατε τον τουρισµό
χωρίς τουρίστες και χωρίς πρωτόκολλα για να φέρετε τους του-
ρίστες, χωρίς διµερείς συµφωνίες, πολύ καλά µπορείτε να δια-
στρεβλώνετε αυτά που λέει η Αντιπολίτευση διότι δεν βλέπουµε
αντίστοιχη ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, δεν βλέ-
πουµε αντίστοιχα να προχωρά ο εµβολιασµός όπως έπρεπε να εί-
χατε προβλέψει ή να είχατε φροντίσει να υλοποιηθεί, βλέπουµε
ότι ανοίγετε τον τουρισµό µε self-tests. Και παρεµπιπτόντως ποιος
θα πληρώσει τα self-tests για τους ξεναγούς; Υπάρχει κάποια πρό-
βλεψη γι’ αυτό; Διότι δεν µας είναι σαφές ούτε αυτό.

Τώρα, υπάρχουν πολύ συγκεκριµένα ζητήµατα. Τι θα γίνει µε τα
µικρά µικρόφωνα τα οποία είχατε προβλέψει πέρυσι; Είναι υπο-
χρεωτικά; Αφού είναι ή θα µπορούσαν να είναι, γιατί δεν αυξάνεται
ο αριθµός των ανθρώπων που µπαίνουν µέσα σε γκρουπ, έτσι
ώστε να µπορέσουν να δουλέψουν και να µην χτυπήσετε, τσακί-
σετε τον περιηγητικό τουρισµό;

Αν µιλήσουµε δε για άλλες µαρτυρίες ξεναγών από διάφορες
περιοχές, ας πάµε σε ένα κρουαζιερόπλοιο, γιατί λέτε ότι στηρί-
ζετε την κρουαζιέρα. Φτάνει ένα κρουαζιερόπλοιο στο Κατάκολο
µε χίλιους επιβάτες. Είκοσι τρία λεωφορεία περίπου. Αρχαία
Ολυµπία πόσα; Τρία; Πέντε; Τα υπόλοιπα; Πανοραµική βόλτα;
Αυτό σηµαίνει ότι δεν θα επισκεφθούν ποτέ έναν αρχαιολογικό
χώρο. Και ξαναλέω ότι και γι’ αυτά τα τρία - πέντε προφανώς

ισχύουν οι ίδιες δυσκολίες από τη διάσπαση των γκρουπ, από τις
καθυστερήσεις, από το κόστος, απ’ όλα αυτά που λέµε.

Κύριε Υπουργέ, εδώ και έναν χρόνο περίπου οι ξεναγοί σάς λένε
ότι νιώθουν ξεκρέµαστοι και εσείς και η Κυβέρνησή σας, η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τους έχει γυρίσει την πλάτη. Σας
προειδοποιούν -κι εµείς µαζί τους- να µην διαλύσετε τον ελληνικό
τουρισµό και εξακολουθείτε να αδιαφορείτε. Σήµερα δεν δώσατε
καµµία λύση ούτε στο πρόβληµα επιβίωσής τους ούτε στο πρό-
βληµα λειτουργίας της θερινής περιόδου. 

Εύχοµαι -πραγµατικά το ευχόµαστε- να αντιληφθείτε το τι δια-
κυβεύεται και έστω σε δεκαπέντε µέρες από τώρα που θα ξανα-
συζητάµε εδώ να παρουσιάσετε ένα στοιχειώδες σχέδιο µε
στοιχειώδη λογική, γιατί αυτή τη στιγµή φέρνετε την προσωποποί-
ηση του παραλογισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Κυρία Νοτοπούλου, λίγο δυσκολεύοµαι να παρακολουθήσω ακρι-
βώς τη συλλογιστική σας.

Κατ’ αρχάς, για τα self-tests που µου αναφέρατε, σας παρακαλώ
λίγο δείτε τι είπα. Ίσως να πάρετε τα Πρακτικά. Είπα ότι τα self-
tests θα διασαφηνιστεί -διότι είναι σαφές, αλλά εν πάση περιπτώ-
σει αν υπάρχει κάποια αµφιβολία- ότι θα έχουν το δικαίωµα της
προµήθειας των self-tests και θα γίνει αυτή η διασαφήνιση από το
Υπουργείο Εργασίας το επόµενο διάστηµα για να τελειώσει αυτό
το ζήτηµα. Είναι ένα ζήτηµα παρανόησης για το κατά πόσον είναι
αυτοαπασχολούµενοι ή δεν είναι. Για τους ορισµούς του self-test
είναι αυτοαπασχολούµενοι. Αλλά επειδή µπορεί κάποιος να το ερ-
µηνεύσει αλλιώς, αυτό θα αποσαφηνιστεί και έτσι δεν υπάρχει κα-
νένα ζήτηµα. 

Τώρα, τα πρωτόκολλα είναι σαφή, είναι επικαιροποιηµένα και
είναι ορθολογικά. Δεν πρόκειται ποτέ εµείς οι δύο να συµφωνή-
σουµε, διότι µέρος της  δουλειάς σας είναι να τα βρίσκετε όλα
µαύρα. Θα σας πρότεινα, αντί να µιλάτε για φιέστες πέρσι, οι
οποίες είναι τα γεγονότα τα οποία διαφηµίζουν τον ελληνικό του-
ρισµό, να αποποιηθείτε του ρόλου -γιατί είναι ένας µίζερος ρόλος
και δεν σας πάει- του δυσφηµιστή της χώρας. Όταν εσείς µας λέτε
ότι ανοίξαµε χωρίς σχέδιο πέρσι, εγώ πάω στη Γαλλία και µου λένε
όλοι οι ταξιδιωτικοί πράκτορες, οι tour operator, η «TRANSAVIA»,
η ίδια η αεροπορική εταιρεία ότι όσοι γύρισαν πέρσι από την Ελ-
λάδα είπαν πόσο ασφαλείς ένιωσαν, πόσο σωστά τηρήθηκαν τα
πρωτόκολλα και γι’ αυτό η Ελλάδα είναι πρώτη στις προτιµήσεις
των Γάλλων φέτος. Το περσινό άνοιγµα ήταν διαφήµιση για τη
χώρα και οι µόνοι που είδατε δυσφήµιση ήσασταν εσείς. Κοιτάξτε
το, κοιτάξτε την πραγµατικότητα. Όσο πιο αληθινή και στηριζό-
µενη στην πραγµατικότητα είναι η Αντιπολίτευσή σας, είµαι σίγου-
ρος ότι αυτό θα επιβραβευθεί από τον ελληνικό λαό. Όσο όµως
είναι µακριά από την πραγµατικότητα, αυτό µη νοµίζετε ότι σας
κάνει καλό. 

Όταν εσείς βλέπετε ανυπαρξία σχεδίου, ο παγκόσµιος οργανι-
σµός για τον τουρισµό και τα ταξίδια, το «World Travel and
Tourism Council», µας βραβεύει ως την καλύτερη χώρα στον
κόσµο για τη διαχείριση του ανοίγµατος του τουρισµού. Και δεν
άκουσα µία σωστή λέξη από εσάς, ένα µπράβο για τη χώρα. Γιατί
δεν βράβευσε εµένα, δεν βράβευσε το Υπουργείο Τουρισµού, δεν
βράβευσε ούτε καν τον Πρωθυπουργό µας, τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη. Βράβευσε τις προσπάθειες του ελληνικού λαού. Βράβευσε
την υπευθυνότητα των ιδιωτικών επιχειρήσεων, οι οποίες τήρησαν
τα πρωτόκολλα απαρέγκλιτα χωρίς να χρειάζονται βούρδουλα,
χωρίς να χρειάζονται τον ελεγκτή, διότι νοιάζονται, διότι η χώρα
µας είναι χώρα της φιλοξενίας και η φιλοξενία είναι το να νοιάζεσαι
τον άλλον. Και αν άλλες χρονιές αυτό το νοιάξιµο ήταν ένα µαξι-
λάρι για να κάτσει πιο αναπαυτικά ή ήταν ένα κρύο ποτό για να ξε-
διψάσει, φέτος το νοιάζοµαι σηµαίνει σκέφτοµαι την υγεία του,
τηρώ τους κανόνες, τηρώ όλες τις υποχρεώσεις.

Αυτό θα µου επιτρέψετε να συνεχίσουµε να το κάνουµε. Και ευ-
τυχώς η πυξίδα της αναγνώρισης που µας οδηγεί έρχεται από το
εξωτερικό. Δεν πειράζει. Αυτό είναι δυστυχώς το επίπεδο του δη-
µόσιου διαλόγου. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, ευχαριστώ.
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Προχωρούµε στην ενδέκατη µε αριθµό 766/17-5-2021 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Αντιµετώπιση του προβλή-
µατος µε τα κληροτεµάχια που δεν αναγνωρίζει το κτηµατολόγιο
και παράταση των προθεσµιών προανάρτησης».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Γε-
ώργιος Στύλιος. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ανέκυψε στο Ηράκλειο και πιστεύω και σ’ όλη την Κρήτη το

πρόβληµα µε τα κληροτεµάχια κατά τη φάση της προανάρτησης.
Ποιο είναι συγκεκριµένα το πρόβληµα; Επειδή υπήρχε απαγό-
ρευση από τον ν.431/1968 αλλά και πριν περιοριστική διαδικασία
για την κατάτµηση των κληροτεµαχίων, υπήρξε στην πράξη η
εφαρµογή της παράδοσης της κρητικής πολιτείας της µεταβίβα-
σης διά του λόγου τµηµάτων του κληροτεµαχίου. 

Υπήρξε, δηλαδή, στην πράξη κατάτµηση των κληροτεµαχίων.
Σε ορισµένες περιπτώσεις υπήρξε δε και συµβολαιογραφική
πράξη, η οποία, όµως, µέχρι το 2012 που καταργήσαµε αυτή την
απαγόρευση στον ν.4061, αν θυµάµαι καλά, θεωρείται παράτυπη
και παράνοµη.

Ποιο είναι το πρόβληµα; Δεν αναγνωρίζονται οι δηλώσεις που
γίνονται από τους ιδιοκτήτες που έχουν τµήµατα που προέρχον-
ται από κατάτµηση κληροτεµαχίων και αυτό το πρόβληµα δεν
µπορεί να λυθεί, εάν δεν υπάρξει µια ανάλογη ρύθµιση µε αυτή
που σωστά έκανε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για τις
εκτάσεις που απαλλοτριώθηκαν στο Αεροδρόµιο Καστελίου το
καινούργιο, όπου προβλέπεται ότι ισχύει αναδροµικά η δυνατό-
τητα κατάτµησης, προκειµένου να µπορέσουν να αναγνωριστούν
αυτές οι ιδιοκτησίες στην απαλλοτρίωση στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση. Σε εµάς που µιλάµε είναι στο Κτηµατολόγιο. Αυτό είναι
το ένα µεγάλο θέµα.

Και το δεύτερο είναι ότι λόγω της πανδηµίας ζητούν όλοι να
υπάρξει µεγαλύτερο διάστηµα ούτως ή άλλως δηλαδή, ανάρτη-
σης, προανάρτησης, µιας και τέλος Απριλίου που ξεκίνησε για
τους δήµους του Νοµού Ηρακλείου και λήγει αρχές του επόµε-
νου µήνα, δεν θεωρείται το διάστηµα ικανό για να µπορέσουν
όλοι να ανταποκριθούν στις ενστάσεις, στη συλλογή των στοι-
χείων και µε δεδοµένο το πρόβληµα των κληροτεµαχίων, διότι
πρέπει να ξέρετε ότι ο νοµός Ηρακλείου έχει περίπου 30% µι-
κρασιάτες πολύς κόσµος έχει πάρει κληροτεµάχια και το πρό-
βληµα είναι έντονο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την ερώ-

τηση, την οποία καταθέσατε.
Είναι ένα πρόβληµα που αφορά αρκετούς συµπολίτες µας σί-

γουρα στην περιοχή του Ηρακλείου. Φάνηκε τώρα το πρόβληµα
µε το εργαλείο της προανάρτησης και στο οποίο θέλουµε να δώ-
σουµε λύσεις.

Η λύση στην κατάτµηση των κληροτεµαχίων υπάρχει, διότι η
Κυβέρνησή µας φρόντισε µε το άρθρο 39 του ν.4673/2020, το
οποίο έδινε παράταση στο άρθρο 31 του ν.4061/2012 -είναι ο
νόµος που επικαλεστήκατε- και το οποίο άρθρο, το άρθρο 39 του
ν.4673/2020 είναι σε ισχύ µέχρι τον Μάρτιο του 2024.

Συνεπώς υπάρχει το θεσµικό πλαίσιο µε βάση το οποίο µπο-
ρούν οι πολίτες να προσφύγουν και να δικαιωθούν σε σχέση µε
την κατάτµηση των κληροτεµαχίων και σε σχέση µε τη µεταβί-
βασή τους.

Όσον αφορά το Κτηµατολόγιο, µε βάση αυτό το άρθρο το Κτη-
µατολόγιο θα δεχθεί όλες τις αποφάσεις που θα προκύψουν και
αυτό µπορεί να συµβεί είτε τώρα είτε τον επόµενο µήνα είτε στο
µέλλον.

Λέω, λοιπόν, το εξής: Δεν πρέπει -απευθύνοµαι στους πολίτες-
να ανησυχούν σε σχέση µε την προθεσµία της προανάρτησης, η
οποία είναι ένα πρώτο εργαλείο που χρησιµοποιείται από το Κτη-
µατολόγιο για να καταλάβουµε τα προβλήµατα που υπάρχουν.

Γιατί; Διότι µπορούν ανά πάσα στιγµή, όταν έχουν τις αποφάσεις,
να έρθουν και να καταθέσουν τα σχετικά έγγραφα και να προ-
χωρήσει η πράξη καταχώρησής στους στο Κτηµατολόγιο.

Επιπλέον, µετά την προανάρτηση ακολουθεί η διαδικασία, η
οποία προβλέπεται από τον νόµο, ενώ η προανάρτηση δεν ανα-
φέρεται, δεν προβλέπεται στον νόµο, της ανάρτησης, στην οποία
µπορούν οι πολίτες να καταθέσουν τις αιτήσεις διόρθωσής τους
και εκεί θα καταθέσουν, λοιπόν, συµπληρωµατικά στοιχεία ή τα
στοιχεία τους ή οτιδήποτε άλλο έχουν πάλι να δικαιωθούν.

Αυτά ήθελα να πω προς το παρόν. Τα υπόλοιπα, αν υπάρξουν,
θα τα πω στη δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να δω τη ρύθµιση για να δούµε αν

καλύπτει αυτό το πρόβληµα, που πιστεύω ότι οι δεκάδες νοµικοί
που ασχολούνται µε αυτό το θέµα γνώριζαν αυτή τη λύση. 

Έχω την εντύπωση ότι το συγκεκριµένο άρθρο αναφέρεται
στις περιπτώσεις αναδασµών. Δεν ξέρω εάν αναφέρεται στις πε-
ριπτώσεις µεµονωµένου κληροτεµαχίου που έχει τύχει κατάτµη-
σης πριν το 2012, γιατί µετά το 2012 επιτρέπεται η κατάτµηση.
Επαναλαµβάνω ότι µετά το 2012 επιτρέπεται η κατάτµηση.
Όµως, η κατάτµηση έχει συντελεστή πριν το 2012. 

Άρα θα θέλαµε όχι παράταση ισχύος της διάταξης που κατήρ-
γησε την απαγόρευση κατάτµησης, αλλά αναδροµική ισχύ από
την ηµέρα που ίσχυσε. Αυτό χρειάζεται να γίνει. Να έχουµε ανα-
δροµική ισχύ της δυνατότητας κατάτµησης και, βέβαια, να ονο-
µατιστεί ότι στο κτηµατολόγιο θα πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν
αυτή η δυνατότητα της κατάτµησης. της αναγνώρισης µάλλον
αναδροµικά της κατάτµησης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Γιατί το λέω αυτό; Ένας ιδιοκτήτης κληροτεµαχίου, ο οποίος
έχει πριν το 2012 δώσει στα παιδιά του εξ ηµίσεος -παίρνω µια
περίπτωση- ένα κληροτεµάχιο µε την άτυπη γονική παροχή και
ο οποίος σήµερα έχει αποβιώσει. Δεν µπορεί να γίνει πράξη
αυτής της διαδικασίας. Έχει πληρωθεί ο φόρος κανονικά, αλλά
δεν αναγνωρίζεται το ακίνητο που έχει στην κατοχή του ο ιδιο-
κτήτης και έχει υποβληθεί στο Κτηµατολόγιο για να αναγνωρι-
στεί, γιατί είναι µέρος κληροτεµαχίου και, άρα εκείνη την περίοδο
απαγορευόταν η κατάτµηση και δεν το αναγνωρίζει.

Αυτό είναι το πρόβληµα. Δεν το αναγνωρίζει. Γιατί δεν το ανα-
γνωρίζει, που έπρεπε αυτόµατα να γίνεται; Γιατί είναι κληροτε-
µάχιο. Έχουν περαστεί µέσα τα κληροτεµάχια, γνωρίζει το
Κτηµατολόγιο ποια ήταν τα κληροτεµάχια, δεν θεωρεί νόµιµη την
κατάτµηση και, άρα τα απορρίπτει όλα. Αυτό είναι το πρόβληµα.

Εάν η νοµοθετική ρύθµιση το κάλυπτε, δεν θα τα απέρριπτε
το σύστηµα όλα τα κληροτεµάχια, όλα τα τµήµατα µάλλον των
κληροτεµαχίων που έχουν αιτηθεί οι ιδιοκτήτες τους να ενταχ-
θούν και να αναγνωριστούν από το Κτηµατολόγιο και τα βλέ-
πουµε τώρα µε «κόκκινο».

Θεωρώ, δηλαδή, ότι θέλει µια νοµοθετική ρύθµιση, η οποία να
απαντά στο συγκεκριµένο πρόβληµα της λειτουργίας του Κτη-
µατολογίου και της αναγνώρισης αυτών των τµηµάτων κληροτε-
µαχίων, για τα οποία σας λέω ότι µίλησα µε πολλούς νοµικούς
που ασχολούνται µε τη διαδικασία και δεν µου είπαν για τη ρύθ-
µιση αυτή. Ίσως αναφέρεστε στη ρύθµιση που ισχύει για τους
αναδασµούς. Όµως, δεν µιλάω εγώ για τους αναδασµούς.

Εάν, πάντως, ισχύει, τότε θα πρέπει να γίνει η διόρθωση στο
σύστηµα του Κτηµατολογίου, ώστε να µην τα απορρίπτει. Άλλο
να του ζητήσει τίτλο εκ των υστέρων, όπως γίνεται σε πολλές πε-
ριπτώσεις και για µη κληροτεµάχια, όπου εφόσον το δηλώσεις,
µε βάση το Ε9 σου, µε βάση όλα τα δικαιολογητικά, τις υπεύθυ-
νες δηλώσεις, αναγνωρίζεται και µπορεί να σου ζητήσει τίτλο
στην πορεία. Εδώ δεν πρόκειται περί αυτού. Σου το απορρίπτει.
Στο βγάζει «κόκκινο».

Αναλύστε µας περαιτέρω, όµως, τη ρύθµιση για να δούµε αν
καλύπτει, αλλιώς να αναζητήσουµε λύση. Αυτός είναι ο σκοπός
και της ερώτησης και πιστεύω ότι και εσείς έχετε τη βούληση,
εάν χρειάζεται, να βρούµε ρύθµιση.

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): Κύριε Κεγκέρογλου, είναι από την αρχή ξεκάθαρο ότι και
εσείς και εµείς και η Κυβέρνηση είµαστε εδώ για να δώσουµε λύ-
σεις στα προβλήµατα των πολιτών και όπου χρειάζεται, να παρ-
θούν οι ανάλογες πρωτοβουλίες, νοµοθετικές ή διοικητικές
πρωτοβουλίες.

Εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής την παράγραφο
3 του άρθρου 39 για τη δική σας διευκόλυνση, διότι µιλούµε για
ένα δίκαιο πολύ συγκεκριµένο, το εµπράγµατο, και πολύ εξειδι-
κευµένο. Πολύ πιθανόν αρκετοί νοµικοί να µην έχουν ασχοληθεί
µε αυτά τα θέµατα σε βάθος και έτσι να υπάρχει ήδη η λύση.

Άρα λοιπόν, τι έκανε ο νόµος το 2012, ο οποίος έδινε µια πα-
ράταση πέντε ετών; Και αυτή την παράταση πέντε ετών την ξα-
ναέδωσε η Κυβέρνηση το 2020. Γι’ αυτό είπα ότι πάµε µέχρι το
2024. 

Συνεπώς αναφέρεται σε όλες τις περιπτώσεις, όχι µόνο στον
αναδασµό. Το 2012 έδινε τη δυνατότητα στους πολίτες µε συµ-
βολαιογραφική πράξη ή σε δικαστήρια να επικυρώσουν αυτή
τους την πράξη, στην περίπτωση που έχει γίνει κατάτµηση κλη-
ροτεµαχίου. Άρα πρέπει ο κόσµος να απευθυνθεί στα δικαστή-
ρια, για να µπορέσει να δικαιωθεί, διότι πρέπει κάποιος θεσµικός
να επικυρώσει το δίκαιο και το σωστό, σύµφωνα µε το νόµο και
δεν µπορεί σε καµία περίπτωση αυτό να το κάνει η διοίκηση ή το
Κτηµατολόγιο. 

Διευκρινίζω το εξής: Σε περίπτωση που έχουµε µεταβίβαση
κληροτεµαχίου ακέραιου, χωρίς κατάτµηση, δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα αυτή τη στιγµή από το Κτηµατολόγιο, είτε σε συγγε-
νικό πρόσωπο είτε σε τρίτο πρόσωπο και τα λοιπά. Αυτό κατα-
χωρείται κατευθείαν στο Κτηµατολόγιο. 

Άρα καταθέτω στα Πρακτικά αυτό που ανέφερα για να το
δείτε. 

Θα κάνω µια συνεργασία, έγινε µια επικοινωνία µε το Υπουρ-
γείο Γεωργίας και αν χρειαστεί, θα συστήσουµε µια µικρή επι-
τροπή µε τους συνεργάτες µας, για να καλύψουµε όσο το
δυνατόν περισσότερες περιπτώσεις δεν µπορούν να καλυφθούν,
µιας που όπως αναφέρεται και εσείς το πρόβληµα δηµιουργή-
θηκε από την ίδια τη ζωή πηγαίνοντας ζούµε δεκαετίες πίσω, που
µπορεί να ξεκινά το ’60, το ’30 ή ακόµα και πιο πίσω. Η ίδια η ζωή
µας οδήγησε, µαζί µε τον τρόπο που λειτουργούσαµε ως κοινω-
νία εκείνες τις εποχές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Μισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Παράλληλα, αυτή τη στιγµή σας ενηµερώνω και λέω και στους

πολίτες ότι διενεργείται η κτηµατογράφηση από τον ανάδοχο,
από τον εργολάβο. Θα ενηµερώσουν λοιπόν οι υπηρεσίες του
Κτηµατολογίου και γι’ αυτή εδώ την περίπτωση µε µεγάλη λεπτο-
µέρεια τον ανάδοχο, ούτως ώστε να µπορεί ανάλογα να ενηµε-
ρώσει τους πολίτες και να τους κατευθύνει, για να µπορέσουν
να ακολουθήσουν τις διαδικασίες ώστε να δοθεί κάποια λύση. 

Επιπλέον, το Κτηµατολόγιο το ίδιο θα προβεί σε ενηµέρωση
µέσα από τα µέσα επικοινωνίας, για να διευκρινίσουµε και να ξε-
διαλύνουµε τη συγκεκριµένη υπόθεση περισσότερο στους πολί-
τες. Ξαναλέω ότι ακολουθεί το στάδιο της ανάρτησης, το οποίο
είναι θεσµοθετηµένο και στο οποίο και εκεί µπορούν να θέσουν
τις αντιρρήσεις, τις ενστάσεις τους, τις διορθώσεις τους, ούτως
ώστε να δικαιωθούν εάν πραγµατικά έχουν τα απαραίτητα έγ-
γραφα. Άρα θέλω να πω ότι δεν τίθεται θέµα προθεσµίας. 

Ενηµερώνω δε και εσάς ότι στη χώρα η πρώτη προανάρτηση
από την κτηµατογράφηση του 2019 έγινε στις περιοχές Άρτα,
Πρέβεζα, Λευκάδα, που τυχαίνει και εγώ, ο αρµόδιος Υφυπουρ-
γός, να έλκω την καταγωγή µου από την Άρτα. 

Η προανάρτηση έληγε στις 13 Μαΐου. Δεν δόθηκε παράταση,
διότι δεν χρειάζεται. Οι πολίτες µπορούν ανά πάσα στιγµή να κα-
ταθέσουν συµπληρωµατικά στοιχεία. Στην περίπτωση δε που κά-
ποιος πολίτης δεν έχει κάνει καθόλου κτηµατογράφηση, µπορεί
και τώρα µέχρι και την ανάρτηση και µετά την ανάρτηση να πάει
να καταθέσει τα στοιχεία από τα αγροτεµάχιά του, αυτά που έχει,

για να καταχωρηθούν στην κτηµατογράφηση. 
Σε σχέση µε το Καστέλι και την περίπτωση του Καστελίου, εκεί

ήταν µία ειδική νοµοθέτηση της Βουλής και ήταν θέµατα δηµο-
σίου συµφέροντος -το καταλαβαίνετε-, για να κατασκευαστεί το
αεροδρόµιο. Όµως, θα εξαντλήσουµε όλα τα άλλα ενδεχόµενα
που υπάρχουν και όλες τις πιθανές λύσεις, εάν δεν καλύπτονται
ήδη µέχρι τώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ.

Γεώργιος Στύλιος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Θα γίνει µια µικρή διακοπή λίγων λεπτών για τεχνικούς λόγους
και θα επανέλθουµε.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 5598/1-4-2021 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Ιωάννη Μπαλάφα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Καταγγε-
λίες για τους πίνακες αναµοριοδότησης υποψηφίων ιατρών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας
κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για

την κατανόησή σας. 
Κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση που συζη-

τάµε σήµερα αφορά, πέρα από συγκεκριµένες καταγγελίες, και
διαπιστωµένες µη νόµιµες πράξεις. Και αναφέροµαι σε χαρακτη-
ρισµό ουσιαστικά δικό σας, υπουργικής απόφασης υπογεγραµ-
µένης από εσάς, για µη νόµιµες κρίσεις που διεκπεραιώθηκαν
από τη γραµµατεία του συµβουλίου προσλήψεων κρίσεων, αφο-
ρούν επιµελητές Β’ συγκεκριµένης ειδικότητας συγκεκριµένων
νοσοκοµείων της 1ης και 2ης Υγειονοµικής Περιφέρειας, όπως στη
συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση αναγράφουµε. 

Στη συγκεκριµένη κρίση έχει συµβεί το εξής παράδοξο, ας το
ονοµάσω έτσι, «πρωτοφανές»: Το Υπουργείο Υγεία διά του κ.
Κοντοζαµάνη αναπέµπει στο Συµβούλιο Κρίσης το πρακτικό που
του είχε σταλεί που αφορά -επί λέξει- «στη βαθµολόγηση, συνέν-
τευξη υποψηφίων, αξιολόγηση, επιλογή και κατάρτιση πινάκων»
και ζητάει ο κ. Κοντοζαµάνης από το Συµβούλιο να προχωρήσουν
σε νέα νόµιµη κρίση, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις διατάξεις
της κείµενης νοµοθεσίας και τις σχετικές υπουργικές αποφάσεις.
Στη συνέχεια δε, στο σχετικό έγγραφο ο κ. Κοντοζαµάνης ανα-
φέρει αναλυτικά όλες τις παρανοµίες που έχουν επισυµβεί στη
συγκεκριµένη κρίση.

Τρεις µήνες µετά, στις 14 Σεπτεµβρίου 2020, το Συµβούλιο
Κρίσης συνεδριάζει και απορρίπτει το έγγραφο αίτηµα του
Υπουργείου, επιµένοντας ότι η κρίση έχει γίνει σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα από τη νοµοθεσία και δεν υπάρχει λόγος επανά-
ληψης κρίσης και εµµένει στις αποφάσεις του.

Είναι χαρακτηριστικό, µάλιστα, ότι το ΦΕΚ των διορισµών δεν
υπεγράφη καν από τον Υπουργό ή τον Υφυπουργό, Αναπληρωτή
Υπουργό, όπως είθισται, αλλά από την κυρία διευθύντρια των
υπηρεσιών υγείας.

Στο διάστηµα που µεσολάβησε πραγµατοποιήθηκε και δεύ-
τερη κρίση, στην οποία συνέβησαν ίδιες, ανάλογες, ίδιας ποιότη-
τας παρατυπίες, µη τήρηση της νοµοθεσίας και λοιπά. Δεν
αναφέροµαι σε συγκεκριµένα, πάντως, αυτό είναι γεγονός. Και
σηµειώνω ότι και η δεύτερη κρίση ολοκληρώθηκε. Μέχρι τις 9
Μαΐου, όπου είχα στοιχεία, δεν υπήρχε ΦΕΚ διορισµού και πρέπει
να παρέµβετε.

Και η ερώτησή µας έχει ως εξής: Σκοπεύετε να αποδεχθείτε
τις αυθαίρετες, παράνοµες, παράτυπες διαδικασίες που προκα-
λούν και περιφρονούν κάθε έννοια δίκαιης κρίσης; Αν όχι -το
οποίο το πιστεύω και το εύχοµαι- σε τι ενέργειες θα προβείτε για
να αποκαταστήσετε τη νοµιµότητα; Θα διερευνήσετε ευθύνες
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µελών του Συµβουλίου Κρίσης που αψήφησαν νόµο και το αίτηµά
σας για αναποµπή, κύριε Υπουργέ;

Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά!
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μπαλάφα, επιτρέψτε µου επί της διαδικασίας προκήρυ-

ξης των θέσεων να πω δυο λόγια για να µπω και στην ουσία της
ερώτησής σας. Κάθε φορά που δηµοσιεύεται µια προκήρυξη για
την κάλυψη θέσεων ιατρικού προσωπικού σε νοσοκοµεία και κέν-
τρα υγείας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, οι γιατροί που εν-
διαφέρονται να προσληφθούν σε κάποιες από αυτές τις θέσεις
καταθέτουν την αίτησή τους µε όλα τα απαραίτητα δικαιολογη-
τικά, όπως ακριβώς προβλέπεται στη σχετική υπουργική από-
φαση.

Η ερώτησή σας, προφανώς, αφορά στην αναποµπή της κρίσης
για την κατάληψη δύο θέσεων ειδικευµένων γιατρών κλάδου ΕΣΥ
ειδικότητας Χειρουργικής Θώρακα, µία στο Νοσοκοµείο «Σωτη-
ρία» και µία στο Νοσοκοµείο «Τζάνειο» Πειραιά.

Πώς έχει η διαδικασία, λοιπόν, για να αποκαταστήσουµε την
αλήθεια: Έγκριση του Υπουργείου Υγείας τον Οκτώβρη του 2018
για την προκήρυξη δύο θέσεων στα νοσοκοµεία που είπα. Το
Συµβούλιο Κρίσης και Επιλογής Ιατρών ΕΣΥ για την ειδικότητα
της Χειρουργικής Θώρακος συγκροτήθηκε µε απόφαση του τότε
Γενικού Γραµµατέα του Υπουργείου Υγείας, σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στο άρθρο 7 του ν.4498/2017 και αποτελείται από πέντε
µέλη τακτικά και αναπληρωµατικά. Το συµβούλιο συνεδρίασε
επτά φορές στην έδρα της 1ης ΥΠΕ. Η πρώτη συνεδρίαση έγινε
στις 19-4-2019 και η έβδοµη στις 26-9-2019. Και αφού προέβη
στη σύνταξη του τελικού πίνακα βαθµολογίας υποψηφίων, προ-
χώρησε στην κατάταξη των προκριθέντων σε καθεµία από τις πα-
ραπάνω θέσεις.

Σηµειώνεται ότι για τη θέση στο Νοσοκοµείο «Σωτηρία» είχαν
υποβληθεί δεκατρείς υποψηφιότητες και για τη θέση στο «Τζά-
νειο» έντεκα.

Επιµέρους ζητήµατα σχετικά µε τη διαδικασία και τη µοριοδό-
τηση τέθηκαν µε ενστάσεις επτά υποψηφίων, οι οποίες απαντή-
θηκαν κάθε µία χωριστά στην πέµπτη και έκτη συνεδρίαση του
συµβουλίου, την 1-8-2019 και 6-8-2019 αντίστοιχα.

Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας κρίσης και επιλογής
της ειδικότητας της Χειρουργικής Θώρακος όλα τα σχετικά µε
την κρίση έγγραφα εστάλησαν στο Υπουργείο Υγείας τον Οκτώ-
βριο του 2019.

Ένας εκ των υποψηφίων που είχε υποβάλει ένσταση επανήλθε
µε αίτηση αναποµπής προς το Υπουργείο Υγείας. Το Υπουργείο
Υγείας ανταποκρινόµενο στον θεσµικό του ρόλο ως ελεγκτή της
νοµιµότητας αναπέµπει τα πρακτικά και των επτά συνεδριάσεων
µε έγγραφό του τον Ιούνιο του 2020, εστιάζοντας σε δύο λόγους
τυπικής και όχι ουσιαστικής νοµιµότητας, οι οποίοι εµπίπτουν
στην αρµοδιότητα του Υπουργείου να τις ελέγξει.

Εποµένως κατά την όγδοη συνεδρίασή του στις 14-9-2020 το
ίδιο Συµβούλιο Κρίσης και Επιλογής γιατρών ΕΣΥ που είχε συγ-
κροτηθεί το 2018 για τη συγκεκριµένη ειδικότητα απάντησε τεκ-
µηριωµένα και στους δύο λόγους αναποµπής που διατυπώνονταν
στο έγγραφο του Υπουργείου χωρίς να επαναλάβει την κρίση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Να σηµειώσω -ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ- ότι σύµ-
φωνα µε τη νοµολογία δεν χωρεί δεύτερη αναποµπή από τον
Υπουργό Υγείας για το ίδιο θέµα, προκειµένου να είναι δυνατή η
ταχύτερη πλήρωση των θέσεων που προκηρύσσονται.

Και στη συνέχεια το Υπουργείο Υγείας προχώρησε στις τοπο-
θετήσεις των γιατρών που τελικά επιλέχθηκαν τον Δεκέµβριο του
2020 και οι αποφάσεις διορισµού δηµοσιεύθηκαν τον Ιανουάριο
του 2021 σε ΦΕΚ.

Ακολούθησε δεύτερη αίτηση αναποµπής για τα ίδια ζητήµατα,
υποβλήθηκε από τον ίδιο υποψήφιο που υπέβαλε και την πρώτη
στις 14-5-2021, µετά δηλαδή και τις πράξεις διορισµού των για-

τρών που επιλέχθηκαν και στις δύο θέσεις, οπότε και δεν εξετά-
ζεται.

Επιτρέψτε µου εδώ επίσης να επισηµάνω ότι η αίτηση αναποµ-
πής που υποβάλλεται µετά την έκδοση και δηµοσίευση της από-
φασης διορισµού των γιατρών έχει κριθεί από το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους ως αλυσιτελής, αφού ο πίνακας κατά-
ταξης πλέον δεν επιδέχεται αµφισβήτησης της νοµιµότητάς του
στο πλαίσιο της διοικητικής διαδικασίας.

Άρα απαντώντας στα ερωτήµατα που θέσατε, υπήρξε αίτηση
αναποµπής σε συνέχεια της οποίας ζητήθηκε η επανάληψη της
κρίσης από το Υπουργείο Υγείας για λόγους τυπικής νοµιµότη-
τας και όχι για λόγους µοριοδότησης. Τέτοια ζητήµατα ανήκουν
στην αρµοδιότητα του Συµβουλίου Κρίσης και Επιλογής που
συγκροτήθηκε το 2018, όπως είπα και το οποίο έλαβε υπ’ όψιν
του όλα τα υποµνήµατα διαµαρτυρίας του υποψηφίου και απάν-
τησε στις αιτιάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία, τα
υπόλοιπα στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και τη δευ-
τερολογία τι θα την κάνουµε;

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήµουν ευτυχής αν

υπήρχαν πιο συγκεκριµένες απαντήσεις. Φοβάµαι ότι όσα λέχ-
θηκαν -καλή τη πίστει, δεν αµφιβάλλω- δεν απαντούν στο ζήτηµα,
δεν απαντούν στο θέµα. Υπάρχει παρανοµία; Μπορεί καθένας να
κάνει ό,τι θέλει; Μπορεί να µοριοδοτεί κατά το δοκούν, να µην
λαµβάνει υπ’ όψιν του έγγραφα, στοιχεία, πιστοποιητικά, παρα-
δείγµατος χάριν, µετεκπαίδευσης στο εξωτερικό και να λαµβάνει
υπ’ όψιν του ψευδείς δηλώσεις, όπως και εσείς στο έγγραφό σας
αναφέρετε πολύ συγκεκριµένα; Δηλαδή κανείς σηκώνει τα χέρια
ψηλά, δηλαδή ο ευτελισµός είναι απόλυτος!

Καταλαβαίνω, στις κρίσεις υπάρχουν πολλοί πολιτευτές της
Νέας Δηµοκρατίας γιατροί -καλώς, κακώς, κρίνετέ το- υπάρχουν
µεγαλοστελέχη σας, υπάρχουν µεγαλοσυνδικαλιστές και συνδι-
καλίστριες, µεγαλοσυνδικαλίστριες, ονόµατα και µη χωριό. Τα
καταλαβαίνω όλα αυτά, αλλά ξέρετε κάτι; Η όλη υπόθεσις συνι-
στά κατά την αρχαιοελληνικήν έννοιαν ύβρη και δεν πρέπει να
την αποδεχθείτε. Πρέπει κάτι να γίνει.

Εγώ δεν θέλω, λοιπόν, να πω τίποτε άλλο, αλλά η παράκλησή
µου είναι να συνεννοηθούµε. Δεν έχω διάθεση να κάνω αντιπολί-
τευση για την αντιπολίτευση, αλλά ξεπερνάει τα όρια αυτή η υπό-
θεση.

Αυτά και παρακαλώ, ανεξάρτητα από το αν θα µου απαντήσετε
τώρα, να δούµε πώς θα προχωρήσει αυτή η ιστορία, να αποδοθεί
στοιχειώδης δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να ολοκληρώσω αυτά που είπα στον κ. Μπαλάφα.
Κατ’ αρχάς, κύριε Μπαλάφα, δεν θεωρώ σωστό αυτό που λέτε

ότι υπάρχουν πολιτευτές και τέτοια οι οποίοι παίρνουν θέσεις ή
γίνεται κάτι το µεµπτό. Υπάρχουν συγκεκριµένες διαδικασίες.
Μάλιστα, είναι νοµοθεσία του Συµβουλίου Κρίσεων της δικής σας
διακυβέρνησης και οι διαδικασίες είναι ίδιες και ακολουθούνται
πάντα. Και υπάρχουν όλες εκείνες οι ασφαλιστικές δικλείδες,
προκειµένου κάποιος να προσφύγει, εφ’ όσον θεωρεί ότι έχει
αδικηθεί είτε στη µοριοδότηση είτε στο τυπικό της υπόθεσης που
έχει να κάνει µε την κρίση του.

Είπα, λοιπόν, ότι υπήρξε µια αναποµπή, σε συνέχεια της
οποίας ζητήθηκε επανάληψη κρίσης από το Υπουργείο για λό-
γους που δεν έχουν να κάνουν µε τη µοριοδότηση αλλά τυπικής
νοµιµότητας. Στα θέµατα µοριοδότησης, βεβαίως, καθένας µπο-
ρεί να κάνει τις ενστάσεις του και εξετάζονται µέσα στο Συµβού-
λιο Κρίσης.

Αρνητική είναι και η απάντησή µου σε ό,τι αφορά τις καταγγε-
λίες, γιατί δεν έχουν περιέλθει εις γνώσιν µας.

Επιπλέον ζητήµατα αιτιολογίας όπως είναι κατά κύριο λόγο οι
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µοριοδοτήσεις, όπως είπα, δεν εµπίπτουν στον έλεγχο νοµιµό-
τητας που ασκεί ο Υπουργός Υγείας διά της αναποµπής των πρα-
κτικών µιας κρίσης. 

Και τρίτον, το συµβούλιο εξέτασε το έγγραφο της αναποµπής
απαντώντας τεκµηριωµένα στους λόγους που αναφέρονται σ’
αυτό και δεν υπήρξε υπουργική απόφαση, όπως αναφέρεται
στην ερώτησή σας. Δηλαδή αυτό που αναφέρετε εσείς ότι είναι
απόφαση του Υπουργείου Υγείας είναι το έγγραφο αναποµπής.
Εποµένως ορθά δεν επαναλήφθηκε η κρίση και φυσικά δεν υπάρ-
χει καµµία διοικητική εκκρεµότητα ως προς αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος):
Συνεχίζουµε µε την υπ’ αριθµόν 777/17-05-2021 δέκατη πέµ-

πτη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αδικαιολόγητη καθυστέρηση
στην καταβολή αποζηµιώσεων των αγροτών της Ηλείας». 

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης για δύο λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση έχει δύο σκέλη. Το πρώτο σκέλος

αφορά τις αποζηµιώσεις λόγω COVID και το δεύτερο τις αποζη-
µιώσεις λόγω παγετού και χαλαζιού στην Ηλεία. 

Όσον αφορά τις αποζηµιώσεις λόγω του COVID είναι η τέ-
ταρτη επίκαιρη ερώτηση που καταθέτω και συζητείται στην ολο-
µέλεια. Η πρώτη κατατέθηκε πριν από τέσσερις µήνες και κάθε
φορά το Υπουργείο διαβεβαιώνει ότι θα αποζηµιωθούν τα προ-
ϊόντα µε πρώτη φορά την 5η Φεβρουαρίου. 

Το σχετικό αίτηµα είχε εγκριθεί Ευρωπαϊκή Ένωση από τις 5
Μαρτίου, αλλά οι παραγωγοί όψιµου καρπουζιού, φθινοπωρινής
πατάτας και θερµοκηπιακών καλλιεργειών ακόµα περιµένουν την
έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης παρά τη σχετική εξαγγε-
λία που και εσείς κάνατε στις 5 Απριλίου, πριν από ενάµιση µήνα. 

Οι παραγωγοί εσπεριδοειδών και κηπευτικών σαλατικών
ακόµα περιµένουν να δουν αν θα αποζηµιωθούν λόγω της µεγά-
λης πτώσης της τιµής, ενώ δεν έχετε ξεκαθαρίσει εσείς αν είναι
δικαιούχοι αποζηµιώσεων COVID. 

Πάµε τώρα στις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ. Ένα µήνα πριν σ’
αυτή εδώ την Αίθουσα κάναµε την ίδια ερώτηση. Είπατε ότι το
δεύτερο δεκαπενθήµερο του Μαΐου θα έχετε εικόνα της ζηµιάς
για τον παγετό Μαρτίου - Απριλίου για να κάνετε αποτίµηση,
χωρίς βεβαίως κύριε Υπουργέ σήµερα που µιλάµε να έχει γίνει
αυτό. Η καλλιέργεια σταφίδας έχει υποστεί ολοκληρωτική κατα-
στροφή από τον παγετό. Μεγάλες ζηµιές υπάρχουν σε καλλιέρ-
γειες εσπεριδοειδών, πατάτας, πρώιµου καρπουζιού. Η ζηµιά
στην σταφίδα θα επηρεάσει και την επόµενη χρονιά, ενώ η ακαρ-
πία στα πορτοκάλια σε αρκετές περιοχές της Ηλείας -ενδεικτικά
αναφέρω τα Μακρίσια και τα Καλυβάκια- θα ξεπεράσει το 90%.

Σε όλα αυτά ήρθε να προστεθεί και χαλαζόπτωση πριν από
δέκα ηµέρες στην περιοχή της Βουπρασίας µε ολοκληρωτική κα-
ταστροφή καλλιεργειών σε καρπούζια και πεπόνια. Και µάλιστα
προχθές που επισκέφτηκα συσκευαστήρια µε ενηµέρωσαν εκεί
οι παραγωγοί ότι υπάρχει και πτώση της τιµής των προϊόντων
συν όλα αυτά. 

Ερωτάσθε λοιπόν: Πρώτο ερώτηµα, -είναι η τέταρτη φορά που
το καταθέτω στην Κυβέρνηση σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα χωρίς να
πάρω συγκεκριµένη απάντηση- πότε επιτέλους θα αποζηµιωθούν
οι παραγωγοί όψιµου καρπουζιού, φθινοπωρινής πατάτας και
θερµοκηπιακών καλλιεργειών και αν θα αποζηµιώσετε και τα
εσπεριδοειδή και τα κηπευτικά - σαλατικά που υπέστησαν αντι-
κειµενικά πολύ µεγάλη ζηµιά λόγω του COVID;

Δεύτερον, ποιο είναι το ακριβές χρονοδιάγραµµα -αν έχετε-
για τις αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ των παραγωγών στην Ηλεία
που έπαθαν ζηµιά τόσο στον παγετό Μαρτίου - Απριλίου όσο και
στην πρόσφατη χαλαζόπτωση;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κύριος Υπουργός.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Κατρίνη, ξαναέρ-
χοµαι και απαντώ στις ερωτήσεις σας. Νοµίζω ότι προσπαθείτε
µέσα απ’ αυτή τη διαδικασία να δηµιουργήσετε εντυπώσεις. Και

αυτό -επιτρέψτε µου να πω- σας αδικεί. Γιατί εγώ αντιλαµβάνοµαι
ότι έχετε και εσείς την ίδια αγωνία που έχουµε και εµείς. Πλην
όµως, ενώ εσείς µένετε στην αγωνία και στα λόγια, εµείς προ-
χωράµε σε πράξεις. Και µάλιστα αυτές τις πράξεις, επειδή µας
φέρνετε κάθε τρεις και λίγο εδώ στη Βουλή, σας τις αναλύουµε.
Αλλά εκτός αυτού αν παρακολουθούσατε και τις δικές µας ανα-
κοινώσεις, θα τις βλέπατε πολύ πιο εύκολα. 

Ως εκ τούτου για να είµαι και ταχύς -διότι υπάρχουν πολλές
ερωτήσεις- είναι ήδη και περιµένει τη δηµοσίευσή της στο ΦΕΚ
η απόφασή µας για τα 24 εκατοµµύρια, που σας είχα πει και την
άλλη φορά, που καλύπτουν και την καλοκαιρινή και φθινοπωρινή
πατάτα µε 11,9 εκατοµµύρια και το καρπούζι µε 6,5 εκατοµµύρια
και τα οπωροκηπευτικά. Αν θέλετε το σχέδιο της απόφασης είναι
εδώ. Το έχω υπογράψει εγώ και ο κ. Σκυλακάκης. Και όπως σας
είπα, είναι στη διαδικασία να πάρει ΦΕΚ.

Τώρα αφού ερχόµαστε και µιλάµε για αποζηµιώσεις στους
αγρότες, εγώ θα περίµενα -όπως πολλοί συνάδελφοί σας το κά-
νουν- να πείτε ότι πράγµατι για πρώτη φορά έχουµε µια Κυβέρ-
νηση η οποία έρχεται και αποζηµιώνει εγκαίρως τόσο στις
µεγάλες φυσικές καταστροφές όπως αυτές του «Ιανού» -που
είναι πρωτοφανές το πώς αντέδρασε η Κυβέρνηση- όσο όµως
και στις πληρωµές που κάνει ο ΕΛΓΑ και αποδεικνύει ότι και την
πολιτική βούληση έχουµε -ενώ εσείς δυστυχώς µένετε στα λόγια-
και το οργανωµένο σχέδιο. 

Και για πρώτη φορά -δηλαδή αν µιλάγαµε σε ένα άλλο επί-
πεδο, θα σας έλεγα ότι έχουµε καταρρίψει όλα τα ρεκόρ- µέσω
του ΕΛΓΑ φέτος εκτός από όλα τα άλλα τα οποία έχει κάνει και
τα ξέρετε -µην τα επαναλαµβάνω, τα έχω πει πολλές φορές στην
Αίθουσα µε το νοικοκύρεµα το οποίο έχει γίνει- έχουν πληρωθεί
σε διάστηµα µόλις τεσσάρων µηνών οι καταστροφές του τρέχον-
τος έτους, που είναι πρωτοφανές, γιατί όπως γνωρίζετε αυτού
του είδους οι καταστροφές έπαιρναν ένα και ενάµιση χρόνο για
να πληρωθούν. 

Και αντί να έρθετε να πείτε και να εκπροσωπήσετε έτσι τους
αγρότες, οι οποίοι παίρνουν τα χρήµατα εγκαίρως και το γνωρί-
ζουν, έρχεστε και µας ζητάτε και τα ρέστα. Για ποιο; Για τον πα-
γετό. Σας είπα -όπως το είπε και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός επί
τόπου πριν πάει οποιοσδήποτε άλλος, και δεν ξέρω εάν έχει πάει
καν αρχηγός κόµµατος να δει τι ακριβώς συνέβη στα χωράφια
τα οποία επλήγησαν από τον παγετό- ότι κάνουµε ό,τι πρέπει
πολύ πιο γρήγορα απ’ ότι γινόταν στο παρελθόν. Κινήθηκε ο
ΕΛΓΑ και εκεί που έχει τριάντα γεωτεχνικούς στην Πάτρα, προ-
σέλαβε ακόµα είκοσι πέντε, έτσι ώστε να γίνουν στην ώρα τους
όλες οι εκτιµήσεις. 

Σας είχα πει ότι από τις 15 µέχρι τις 30 Μαΐου θα µπορούµε να
έχουµε το σύνολο των εκτιµήσεων. Και πράγµατι πιο νωρίς από
τις 30 Μαΐου θα έχουµε το σύνολο των εκτιµήσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Γνωρίζετε πολύ καλά, διότι έχει δηµοσιοποιηθεί, ότι έχουµε
κάνει έναν πολύ µεγάλο αγώνα. Έχουµε πρωταγωνιστήσει στην
προσπάθεια αυτή στην Ευρώπη µε συµµέτοχους την Γαλλία και
την Ιταλία που επίσης επλήγησαν από τους παγετούς αυτούς.
Έχουµε θέσει -αν θέλετε την καταθέτω στα Πρακτικά να την δια-
βάσετε- άτυπα στο προηγούµενο Συµβούλιο Υπουργών το ζή-
τηµα, έχουµε µιλήσει, εγώ προσωπικά, µε όλους τους
επιτρόπους που εµπλέκονται. Και είναι και στην ατζέντα αυτή την
βδοµάδα να συζητηθεί πλέον επισήµως το αίτηµα µας για κά-
λυψη αυτού του υπέρογκου ποσού για τα δεδοµένα της χώρας,
για να µπορέσουµε να καλύψουµε ζηµιές οι οποίες ήταν πράγ-
µατι υπέρογκες και γονάτισαν τους Έλληνες παραγωγούς και
στην δική σας περιοχή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης (Σπήλιος) Λιβανός, καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε και δευτερολογία. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Με συγχωρείτε, κύριε
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Πρόεδρε, τελειώνω. 
Σε αυτό το πλαίσιο, όπως σας είπα, ακολουθούµε τις διαδικα-

σίες τις οποίες γνωρίζετε. Είµαστε εµπρόθεσµοι σαφώς. Είµαστε
πολύ πιο µπροστά από ότι γινόταν στο παρελθόν. Και επειδή
αυτές οι καλλιέργειες ωρίµαζαν στο µέσο και στο τέλος του κα-
λοκαιριού, έχουµε όλο το χρόνο µπροστά µας για να καταγρά-
ψουµε µετά τις πρώτες µελέτες των εκπροσώπων του ΕΛΓΑ και
να δούµε ακριβώς πόσα χρήµατα θα δοθούν. Και έχουµε πει
τόσο ο Πρωθυπουργός όσο και εγώ, παρά τα δύσκολα δηµοσιο-
νοµικά, ότι θα καλύψουµε τις ανάγκες που έχουν προκύψει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Κατρίνης για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µιλάτε για δηµιουργία

εντυπώσεων. Προσέξτε λίγο, εσείς που σ’ αυτήν εδώ την Αί-
θουσα σαν Υπουργείο τέσσερις φορές -σήµερα είναι η τέταρτη-
λέτε ότι θα εκδώσετε υπουργική απόφαση και έρχεστε και κρα-
δαίνετε σήµερα το προσχέδιο, αλλά δεν µου απαντάτε το πότε
θα εκδώσετε την υπουργική απόφαση, πότε θα ανοίξετε την
πλατφόρµα και πότε θα πληρωθούν οι παραγωγοί µε συγκεκρι-
µένες ηµεροµηνίες, εσείς δηµιουργείτε εντυπώσεις. 

Λέτε διαρκώς ότι έχουµε αποζηµιώσει γενικά και αόριστα
όλους τους παραγωγούς που είχαν πρόβληµα, ουδέν ψευδέστε-
ρον. Δεν µου απαντάτε τι θα κάνετε µε τα πρώιµα εσπεριδοειδή
που µέχρι τέλος Γενάρη πουλιόντουσαν 8 λεπτά το κιλό. Τι θα
κάνετε µε τα κηπευτικά - σαλατικά που έπαθαν διπλή ζηµιά µέσα
στο 2020 και 2021 λόγω της κλειστής εστίασης; Και δεν λέτε ευ-
θέως ότι δεν θα αποζηµιώσουµε ή σκεφτόµαστε ή θα µπούµε σε
µια διαδικασία να το εξετάσουµε. 

Αλλά ακόµα και αυτά που έχετε ανακοινώσει εδώ και σαράντα
ηµέρες, ότι θα αποζηµιώσετε, έρχεστε σήµερα µε θράσος -συγ-
γνώµη που το λέω, κύριε Υπουργέ, γιατί ξέρετε ότι δεν εκφρά-
ζοµαι έτσι συνήθως- να µας πείτε ότι εµείς δηµιουργούµε
εντυπώσεις και ότι έχετε προσχέδιο απόφασης και δεν µας λέτε
πότε θα την υπογράψει ο κ. Σκυλακάκης και πότε θα πάρουν οι
παραγωγοί τα χρήµατά τους.

Δεύτερον, ποιος δηµιουργεί εντυπώσεις όταν εσείς είπατε στο
δεύτερο δεκαπενθήµερο του Μαΐου θα έχουµε αποτίµηση της
ζηµιάς. Σήµερα είναι 24 Μαΐου. Τι λέτε; Μέχρι τις 30 Μαΐου θα
έχουµε εκτίµηση. Πολύ ωραία, αλλά σήµερα γιατί δεν έχουµε µια
πρώτη εκτίµηση; 

Εγώ ξέρω και στηρίζουµε βεβαίως το αίτηµά σας και στο Συµ-
βούλιο Υπουργών µεθαύριο να υπάρχει συµπληρωµατική χρηµα-
τοδότηση και ελαστικοποίηση των όρων χρηµατοδότησης για
τους ασφαλιστικούς γεωργικούς οργανισµούς λόγω και των επι-
πτώσεων της κλιµατικής αλλαγής, αλλά σήµερα που µιλάµε δεν
µας λέτε συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα. Πολύ ωραία, λέτε ότι
θα έχετε εκτίµηση µέχρι τις 30 Μαΐου. Στις 30 Μαΐου θα σας ρω-
τήσουµε πάλι. Πότε θα ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία; 

Έχετε δεσµευτεί ότι θα πληρωθούν οι αποζηµιώσεις στο ακέ-
ραιο και εσείς και ο Πρωθυπουργός. Είπατε στην πρωτολογία
σας ότι το συνολικό ποσό είναι δυσθεώρητο, κάποιοι λένε ότι
είναι πάνω από 200 εκατοµµύρια, κάποιοι λένε ότι µπορεί να τα
ξεπεράσει, ενώ ο συνολικός προϋπολογισµός του ΕΛΓΑ φέτος,
αν δεν κάνω λάθος, είναι 170 εκατοµµύρια. Δεν θα πρέπει, κύριε
Υπουργέ, να εξετάσετε να συµψηφίσετε και τις εισφορές µε τις
αποζηµιώσεις, να απαλλάξετε τους γεωργούς από τα τέλη εκτί-
µησης, όπως κάνατε ακριβώς µε τον «Ιανό», και να δώσετε έστω
ένα µικρό κοµµάτι προκαταβολής της αποζηµίωσης, όταν εσείς
παραδέχεστε ότι ήταν µια πρωτοφανούς µεγέθους φυσική κατα-
στροφή που εκτείνεται σε πάρα πολλές περιοχές της χώρας; 

Εδώ λοιπόν εγώ σας ρωτάω όχι για να δηµιουργώ εντυπώσεις,
αλλά για να πάρω συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, δεσµευτικές από
εσάς που θα πείτε ότι «το επόµενο δεκαπενθήµερο θα πληρω-
θούν οι αποζηµιώσεις, λόγω COVID», ότι «το επόµενο διάστηµα
θα δούµε τα προϊόντα λόγω COVID που έχουµε εξετάσει», ότι
«µέσα στο επόµενο συγκεκριµένο διάστηµα πιστεύουµε ότι θα
µπορέσουµε να πληρώσουµε καθ’ ολοκληρίαν», όπως δεσµευτή-
κατε, «τις αποζηµιώσεις λόγω παγετού και χαλαζόπτωσης». Όλα
τα άλλα, να µας περιγράφετε τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα σε
όλες τις κατηγορίες προϊόντων, σε όλες τις περιοχές της χώρας,

είναι δηµιουργία εντυπώσεων, κύρει Υπουργέ, και δεν είναι συγ-
κεκριµένη απάντηση στα συγκεκριµένα ερωτήµατα που σας
θέτω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και παρακαλώ για την τήρηση

του χρόνου, γιατί έχουµε πάρα πολλές ερωτήσεις.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος. Δεν θα παρακολουθήσω
τον κ. Κατρίνη σε αυτή την προσπάθεια που κάνει, γιατί έχω το-
ποθετηθεί από την αρχή και έχω πει ότι θεωρώ ότι το αντικείµενο
στο οποίο έχω την τιµή να υπηρετώ, είναι ένα αντικείµενο που
δεν µπαίνει σε κοµµατικές αντιπαραθέσεις και δεν θα ακολου-
θήσω αυτόν τον ολισθηρό δρόµο.

Μόνο να πω για τα Πρακτικά ότι είπα το αντίθετο. Είπα ότι έχει
υπογραφεί και από εµένα και από τον κ. Σκυλακάκη και είναι
προς δηµοσίευση. Εσείς λέτε το ανάποδο. Δεν το ακούσατε
καλά. Σας το επαναλαµβάνω.

Και δεύτερον, όσον αφορά -για να υπάρξει και κάτι ουσιαστικό
από αυτήν τη συζήτηση- συνολικά για το πώς λειτουργεί το
Υπουργείο, σάς το ξαναλέω άλλη µία φορά, διότι αναφερθήκατε
σε πολλά προϊόντα. Εµείς είµαστε εκεί από την πρώτη στιγµή για
να στηρίξουµε τους παραγωγούς µας και να αναπληρώσουµε το
εισόδηµα το οποίο χάνουν είτε λόγω των συνθηκών της πανδη-
µίας είτε λόγω των φυσικών καταστροφών µε τους διαφορετι-
κούς τρόπους τους οποίους γνωρίζετε και γνωρίζουν και εκείνοι. 

Στο πλαίσιο αυτό ειδικά για τις απώλειες που υπάρχουν λόγω
της πανδηµίας, έχουµε πει ξεκάθαρα ότι χρειαζόµαστε τεκµη-
ρίωση η οποία να αποδεικνύει στον φάκελο των παραγωγών -όχι
ενός, αλλά του συνόλου των παραγωγών, ενώσεις και ούτω καθ’
εξής- τη µείωση του εισοδήµατος από τα προηγούµενα χρόνια.
Όπου υπάρχουν αυτές οι αποδείξεις, τις οποίες ελέγχουµε και
εµείς ως Υπουργείο, διαµορφώνουµε τον φάκελο, τον τεκµηριω-
µένο από εµάς µε τα τιµολόγια και τις άλλες αποδείξεις που φέρ-
νουν οι παραγωγοί και οι ενώσεις τους και στη συνέχεια τον πάµε
στο ταµείο του κράτους, στο Υπουργείο Οικονοµικών το οποίο
εκείνο προσδιορίζει τις πληρωµές και τους χρόνους. Άρα αυτή
είναι η διαδικασία, αυτή ακολουθούµε, αυτήν θα ακολουθή-
σουµε. 

Για πρώτη φορά οι Έλληνες αγρότες, οι Έλληνες παραγωγοί
έχουν απέναντί τους ένα κράτος το οποίο από τη µία κάνει σωστά
τη δουλειά του και από την άλλη δίνει τα χρήµατα εκεί όπου πρέ-
πει και, τρίτον, δεν λέει ψέµατα. Και εσείς τώρα θέλετε να έρθετε
εδώ να δηµιουργήσετε εντυπώσεις ότι εγώ δήθεν, τάχα µου είπα
κάποτε ότι θα έρθουν κάποια άλλη στιγµή οι πληρωµές. Δεν
ισχύουν αυτά.

Πάρτε τα δεδοµένα, µιλήστε µε τους παραγωγούς, οι οποίοι
γνωρίζουν αυτά τα οποία σας λέω γιατί είναι ήδη δηµοσιοποι-
ηµένα, και είµαστε στη διάθεση οποτεδήποτε θέλετε. Αν έχετε
διαφορετικές απόψεις, να τις τεκµηριώσετε µε κάποιες δικές σας
επιστολές σε εµάς για να τις δούµε. Σε αυτό το πλαίσιο λοιπόν,
θα γίνει και η τεκµηρίωση για οτιδήποτε άλλο προκύψει στο µέλ-
λον.

Όσον αφορά στον παγετό, σας εξήγησα και πριν ότι κάνουµε
αυτή τη µεγάλη προσπάθεια, αλλά ακόµα και αν δεν ολοκληρω-
θεί σε αυτό το Συµβούλιο Υπουργών, αυτή την εβδοµάδα στις
Βρυξέλλες, εµείς θα συνεχίσουµε για να µπορέσουν στην ώρα
τους να καλυφθούν οι παραγωγοί, οι οποίοι επλήγησαν από τον
παγετό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 761/14-5-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Αχµέτ Ιλχάν προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Απουσία
εµβολιαστικών κέντρων στον Δήµο Αρριανών της Περιφερειακής
Ενότητας (Π.Ε.) Ροδόπης». Θα απαντήσει ο κ. Κοντοζαµάνης.

Τον λόγο έχει ο κ. Αχµέτ Ιλχάν.
ΑΧΜΕΤ ΙΛΧΑΝ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όταν ξέσπασε η πανδηµία ανακοινώθηκαν από
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το Υπουργείο Υγείας ότι θα γίνουν σε όλη την Ελλάδα χίλια δε-
καοκτώ εµβολιαστικά κέντρα. Σε αυτά τα χίλια δεκαοκτώ εµβο-
λιαστικά κέντρα µέσα στον Νοµό Ροδόπης ήταν και ο Κέχρος,
αλλά και η Φιλλύρα, δηλαδή ένας καθαρά µειονοτικός δήµος που
εξυπηρετεί είκοσι χιλιάδες κατοίκους, µε πενήντα οκτώ οικι-
σµούς που από άκρη σε άκρη είναι περίπου εκατό χιλιόµετρα. 

Τι έγινε όµως στην πορεία; Στην πορεία πέρασαν έξι µήνες και
ουδέποτε έγιναν αυτά τα δύο εµβολιαστικά κέντρα σ’ αυτόν τον
δήµο. Αυξήθηκαν τα εµβολιαστικά κέντρα από χίλια δεκαοκτώ,
που είπα στην αρχή, και πήγαν στα χίλια πεντακόσια, προστέθη-
καν άλλα τρία εµβολιαστικά κέντρα στον Νοµό Ροδόπης -καλώς,
επιλογή σας- αλλά πάλι ξεχάσατε αυτόν τον µεγάλο δήµο. 

Μετά όµως από τις πιέσεις -τόσο τη δική µου επίκαιρη ερώ-
τηση, αλλά και του δηµάρχου και όλης της τοπικής κοινωνίας-
αποφασίσατε να κάνετε ένα εµβολιαστικό κέντρο.

Και ξέρετε τι λένε τα επίσηµα στοιχεία του κράτους, η στατι-
στική; Ότι το ποσοστό στη Ροδόπη µε εκατόν δέκα χιλιάδες
άτοµα είναι µόλις το 11,75% ακόµα. Ποσοστό εµβολιασµού µε
µια δόση είναι 21%, συνολικό ποσοστό 33%. Τι γίνεται όµως σε
όλη την Ελλάδα, για να δούµε; Ολοκληρωµένοι εµβολιασµοί 16%
του συνολικού πληθυσµού πανελλαδικά, εµβολιασµοί µίας δόσης
29% και συνολικά 45%. Δηλαδή η Ροδόπη έχει µια απόκλιση στο
σύνολο των εµβολιασµένων ύψους 15%. Γιατί αυτή η απόκλιση;
Και ο Πρωθυπουργός διαµαρτυρήθηκε χθες, έκανε µία σύσταση
στην Πάχνη, στην Ξάνθη και είπε ότι δεν εµβολιάζεται. Στη δευ-
τερολογία θα αναφερθώ ειδικότερα γι’ αυτούς του λόγους.

Τώρα, στην πρωτολογία, σας ρωτάµε: Γιατί, κύριε Υπουργέ,
µέχρι και σήµερα δεν άνοιξε καµµία εµβολιαστική γραµµή στον
Δήµο Αρριανών; Γιατί αυτή η απόκλιση; Και αν αρχικώς είχαν
προβλεφθεί τα περιφερειακά ιατρεία Φιλλύρας και Κέχρου σε
έναν ειδικό πληθυσµό, σε έναν ορεινό δήµο µε πενήντα οκτώ
αποµακρυσµένους οικισµούς, γιατί δεν άνοιξε; Αυτό θέλω να το
γνωρίζουν οι συµπολίτες µου στη Θράκη.

Δεύτερη ερώτηση: Ποιο είναι εκείνο το γεγονός που αποτρέπει
την Κυβέρνηση να κάνει σωστά τη δουλειά της; Σχεδιάζετε να
προβείτε άµεσα στο άνοιγµα περισσότερων εµβολιαστικών γραµ-
µών στον Δήµο Αρριανών ώστε αυτές να ανταποκρίνονται στις
ανάγκες των πολιτών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αχµέτ, πράγµατι παρατηρείται στον Νοµό Ροδόπης µία
µικρότερη εµβολιαστική κάλυψη σε σχέση µε τον πανελλαδικό
µέσο όρο.

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι είναι θέµα κακού σχεδιασµού.
Πρέπει να καταλάβουµε όλοι την αναγκαιότητα του εµβολιασµού
και να πείσουµε όλους τους συµπολίτες µας να προσέλθουν να
εµβολιαστούν. Και αυτό το λέω, γιατί στον Νοµό Ροδόπης λει-
τουργούν έντεκα εµβολιαστικές γραµµές µε ηµερήσια δυναµικό-
τητα εννιακοσίων δώδεκα εµβολιασµών και λειτουργούν
εµβολιαστικά κέντρα στους τρεις από τους τέσσερις δήµους του
νοµού. Δεν λειτουργούσε στον Δήµο Αρριανών για καθαρά τε-
χνικούς λόγους που είχαν να κάνουν µε τη διαδικασία παραλα-
βής, διακίνησης και αποθήκευσης των εµβολίων. Εσείς γνωρίζετε
καλύτερα ότι η απόσταση των χωριών και των οικισµών του
Δήµου Αρριανών είναι απόλυτα προσβάσιµη, άµεση και µε καλό
οδικό δίκτυο στα όµορα εµβολιαστικά κέντρα του Νοµού Ροδό-
πης, τα οποία λειτουργούν καθηµερινά, Σάββατα και αργίες, ως
τις 22.00’ το βράδυ. Εποµένως, υπάρχει πρόσβαση στον εµβο-
λιασµό.

Ο Δήµος Αρριανών απαρτίζεται από περίπου είκοσι χιλιάδες
κατοίκους που έχουν τη δυνατότητα να εµβολιαστούν σε ιδιαί-
τερα κοντινές αποστάσεις µε καλό οδικό δίκτυο. 

Η Περιφερειακή Ενότητα Ροδόπης έχει ένα εµβολιαστικό κέν-
τρο ανά εννέα χιλιάδες τριακόσιους κατοίκους που είναι στον
µέσο όρο της Ελλάδος και από σήµερα, 24 Μαΐου, έχει ξεκινήσει
ο εµβολιασµός στο περιφερειακό ιατρείο Φιλλύρας. Μάλιστα,
µέχρι τα τέλη Ιουνίου έχουν ήδη κλειστεί επτακόσια ενενήντα έξι
ραντεβού. Άρα διασφαλίζεται η πρόσβαση και η γεωγραφική κά-
λυψη όλης της περιφερειακής ενότητας. 

Είναι πολύ σηµαντικό να συµβάλλουµε όλοι στη µεγάλη προ-
σπάθεια να πείσουµε τους συµπολίτες µας που έχουν αµφιβολίες
και στέκονται µε καχυποψία απέναντι στον εµβολιασµό να εµβο-
λιαστούν. Οι πολίτες του Νοµού Ροδόπης δεν πρέπει να χάσουν
αυτή την ευκαιρία και γιατί είναι ο κύριος λόγος, έτσι ώστε να
µπορέσουµε να χτίσουµε το τείχος ανοσίας απέναντι στην παν-
δηµία. 

Ολοκληρώνοντας, λοιπόν, θα ήθελα να πω ότι διασφαλίζεται
και εξασφαλίζεται η απρόσκοπτη και γρήγορη πρόσβαση όλου
του πληθυσµού στα εµβολιαστικά κέντρα και σε όλη την περιφε-
ρειακή ενότητα, έτσι ώστε απρόσκοπτα να επιταχυνθεί η εµβο-
λιαστική διαδικασία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Υπουργέ, µετά από καθυστέρηση έξι

µηνών άρχισε να λειτουργεί σήµερα το εµβολιαστικό κέντρο της
Φιλλύρας και όντως, όπως είπατε, τα νούµερα αποδεικνύουν ότι
η προσέλευση των µειονοτικών συµπολιτών µας είναι αυξηµένη.
Πού ήσασταν έξι µήνες; Πού ήσασταν; Για ποιον λόγο υπήρξε
αυτή η απίστευτη απουσία της Κυβέρνησης; 

Ας δούµε, όµως, τι έγινε. Κατά τη διάρκεια του ενός χρόνου
πανδηµίας, ένας Βουλευτής, εγώ προσωπικά, και δύο δήµαρχοι
σηκώσαµε όλο το βάρος ενηµέρωσης αυτού του πληθυσµού, για
να προφυλάξουµε τη δηµόσια υγεία. Δεν έγινε καµία ενηµέρωση
ούτε στη µητρική τους γλώσσα ούτε σε οποιαδήποτε άλλη στη
µειονότητα, προκειµένου αυτοί οι άνθρωποι να προστατευτούν
και να ενηµερωθούν. Μάλιστα, κάποια αθηναϊκά µέσα ενηµέρω-
σης έριχναν συνεχώς την ευθύνη στη µειονότητα και έλεγαν ότι
εξαιτίας αυτού του πληθυσµού κινδυνεύει η περιοχή και η δηµό-
σια υγεία, κάτι που ήταν άκρως κατασυκοφαντικό, τη στιγµή που
η απουσία της Κυβέρνησης ήταν πασιφανής.

Όµως, κύριε Υπουργέ, σήµερα κάνατε ένα εµβολιαστικό κέν-
τρο στη Φιλλύρα, αλλά δηµιουργήσατε ένα άλλο µεγάλο πρό-
βληµα. Ξέρετε ποιο είναι αυτό; Μειώσατε κατά 90% τα αγροτικά
ιατρεία. Ξέρετε ότι σήµερα στη Φιλλύρα ένα αγροτικό ιατρείο
δουλεύει µόνο µια µέρα, από τη στιγµή που άνοιξε το εµβολια-
στικό κέντρο; Ξέρετε ότι το ιατρείο πήγε σε µία µέρα στον Δήµο
Αρριανών; Κάνουµε, δηλαδή, ένα εµβολιαστικό κέντρο και παρα-
τάµε τους ανθρώπους στην τύχη τους, ενώ στον Πάσσο, στο
χωριό, σας κατέθεσε επιστολή πριν από δύο µέρες ο Δήµαρχος
Αρριανών, ο κ. Ριτβάν, όπου σας έκανε αναφορά σχετικά µε το
ότι πρέπει να γίνει ιατρικό κέντρο, για να πηγαίνουν οι άνθρωποι
στους γιατρούς.

Κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα είναι άκρως σοβαρά. Χθες χά-
σαµε ένα νεαρό δεκαέξι χρονών από τροχαίο ατύχηµα στην Ορ-
γάνη, διότι το ασθενοφόρο έκανε δύο ώρες να έρθει. Και
σκεφτείτε ότι στην Οργάνη υπάρχει και ασθενοφόρο! Φαντα-
στείτε να µην υπήρχε κιόλας! Όµως, το ασθενοφόρο ήρθε από
την Αλεξανδρούπολη σε δύο ώρες. Δεν υπάρχει καµµία βού-
ληση, δεν υπάρχουν γιατροί. Όµως, γι’ αυτό το θέµα θα επα-
νέλθω εδώ µε άλλη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, προκειµένου να
δούµε τη δραµατική κατάσταση που υπάρχει εκεί πάνω. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω το εξής: Λένε συµπερασµατικά
ότι δεν µας καλύπτει το µοναδικό εµβολιαστικό κέντρο Φιλλύρας.
Αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε. Μιλάµε για εί-
κοσι χιλιάδες άτοµα και επτά εµβολιαστικά κέντρα, τέσσερα στην
Κοµοτηνή, δύο στον Ίασµο. Δεν γίνεται αυτή η δουλειά! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερον, πρέπει οπωσδήποτε να λειτουργήσουν τα ιατρεία,
ώστε να µπορεί ο κόσµος να πάει να πάρει το φάρµακό του και
να δει την πίεσή του. Τρίτον, ο ορεινός όγκος πρέπει οπωσδή-
ποτε να εξοπλιστεί. Δεν υπεισέρχοµαι σ’ αυτό µε την ερώτησή
µου, αλλά είναι ένα θέµα που θα επαναφέρω. Και σε κάθε περί-
πτωση, λέµε µετά γιατί ο κόσµος φεύγει, γιατί µεταναστεύει από
τη Θράκη και δεν υπάρχει κόσµος επάνω. Μα, είναι πασιφανής η
απουσία. Περιµένω καλόπιστα στη δευτερολογία σας να µας
πείτε αν έχετε τελικά έναν σχεδιασµό για τη δηµόσια υγεία συ-
νολικά της περιοχής και του νοµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αχµέτ, όπως σας είπα, ξεκίνησε σήµερα η λειτουργία
εµβολιαστικού κέντρου στην περιοχή της Φιλλύρας. Ο Νοµός Ρο-
δόπης έχει έντεκα εµβολιαστικές γραµµές. Και µε αυτή που ξε-
κίνησε να λειτουργεί σήµερα έχει δώδεκα. Δεν νοµίζω ότι
υπολείπεται σε σχέση µε άλλους νοµούς σε ό,τι έχει να κάνει µε
την ανάπτυξη εµβολιαστικών γραµµών, ενώ θα προστεθούν και
άλλες δοµές. 

Στην έναρξη της επιχείρησης «Ελευθερία» είχαµε πει ότι θα
αναπτυχθούν χίλια δεκαοκτώ εµβολιαστικά κέντρα σ’ όλη τη
χώρα. Και αυτή τη στιγµή έχουν αναπτυχθεί χίλια πεντακόσια δε-
καπέντε µέχρι σήµερα και έχουµε σχεδιάσει να αναπτυχθούν
άλλα τριακόσια εµβολιαστικά κέντρα, δεδοµένου ότι τα διαθέ-
σιµα εµβόλια στη χώρα είναι πλέον σε τέτοιες ποσότητες που
έχουµε τη δυνατότητα να καλύψουµε πιο γρήγορα όλο και µε-
γαλύτερο κοµµάτι του πληθυσµού, έτσι ώστε να χτίσουµε το
απαιτούµενο τείχος ανοσίας που χρειάζεται.

Σ’ αυτό το σηµείο, θα ήθελα να πω κάτι που έχουµε επισηµάνει
πάρα πολλές φορές, ότι η ελληνική πολιτεία έχει διασφαλίσει εµ-
βόλια για το σύνολο του πληθυσµού, για όλους τους πολίτες. Δεν
αφήνουµε κανέναν συµπολίτη µας ανεµβολίαστο. Η επιχείρηση
«Ελευθερία» έχει σχεδιαστεί, έτσι ώστε να καλύψει τις ανάγκες
εµβολιασµού του συνόλου του πληθυσµού και θα φτάσουµε και
στο τελευταίο σηµείο της χώρας, προκειµένου να εµβολιαστεί
και ο τελευταίος πολίτης αυτής της χώρας.

Τέλος, θα αναµένω µε χαρά την ερώτησή σας σε ό,τι αφορά
τα ζητήµατα της δηµόσιας υγείας. Σε κάθε περίπτωση, τόσο τα
περιφερειακά ιατρεία και τα κέντρα υγείας, όσο και οι δοµές όχι
µόνο στην περιοχή αυτή, αλλά και στην ευρύτερη περιοχή της
Μακεδονίας λειτουργούν µε τέτοιο τρόπο, έτσι ώστε να ικανο-
ποιούνται πλήρως οι ανάγκες των συµπολιτών µας. Και εφόσον
υπάρξουν ιδιαίτερες συνθήκες που απαιτούν κάποια συγκεκρι-
µένη δράση, εδώ είµαστε, προκειµένου να δώσουµε λύση, έτσι
ώστε να µη µείνει κανένας συµπολίτης µας χωρίς τις απαραίτη-
τες υπηρεσίες υγείας.

Αναγνωρίζουµε ότι υπάρχει στενότητα πόρων και κυρίως αν-
θρώπινου δυναµικού που µας αναγκάζει να αναδιατάσσουµε µε
τέτοιο τρόπο τις δυνάµεις µας, έτσι ώστε να µπορέσουµε να φέ-
ρουµε εις πέρας τόσο την επιχείρηση «Ελευθερία», όσο και να
διασφαλίσουµε την οµαλή λειτουργία όλων των υγειονοµικών
δοµών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 770/17-5-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ρεθύµνου του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέα Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Έλλειµα αξιολόγησης των self-tests - αδιαφάνεια για
τα επιδηµιολογικά δεδοµένα και τον έλεγχο των µεταλλάξεων
του SARS-CoV-2 στην Ελλάδα».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά την πανδηµία στη χώρα µας, εί-

µαστε σε µία φάση αργής, αλλά εύθραυστης αποκλιµάκωσης.
Νοµίζω ότι έχει µεγάλη σηµασία σ’ αυτή τη φάση να έχουµε

καλά εργαλεία επιδηµιολογικής επιτήρησης, να υπάρχει ένα
αξιόπιστο σύστηµα έγκαιρης διάγνωσης και ιχνηλάτισης των
κρουσµάτων και να έχουµε µία καλή εικόνα της επιδηµιολογίας
των µεταλλάξεων του ιού, που είναι το σηµείο που υπάρχει διε-
θνώς µεγάλο επιστηµονικό ενδιαφέρον και το οποίο καθορίζει σε
µεγάλο βαθµό τη στρατηγική κάθε χώρας. 

Η Κυβέρνηση επέλεξε το άνοιγµα της οικονοµίας, του τουρι-
σµού, της εστίασης, όλων των κρίσιµων τοµέων, να γίνει βασι-
σµένο σε δύο κυρίως πράγµατα: Το ένα είναι ο εµβολιασµός και
το άλλο είναι τα self-tests. Επισηµάναµε εδώ και καιρό ότι η επι-
λογή των self-tests ήταν λάθος, είναι µία επισφαλής διαγνωστική
µεθοδολογία, η οποία δεν έχει δοκιµαστεί ούτε στην Ευρώπη,
δεν υπάρχουν δεδοµένα δηµοσιευµένα, αλλά ούτε και εσείς µε
τον τρόπο που κάνατε report και αναφορά των στοιχείων από τον

ΕΟΔΥ µας βοηθάτε να καταλάβουµε τι ακριβώς συµβαίνει µε
αυτά τα tests. Η αίσθηση είναι ότι υπάρχει υψηλότατο ποσοστό
ψευδώς αρνητικών αποτελεσµάτων, αλλά και ψευδώς θετικών
αποτελεσµάτων, άρα ότι είναι προβληµατική και η ευαισθησία
και η ειδικότητα της µεθόδου. 

Θέλω πραγµατικά να µας δώσετε µία ακριβή εικόνα γι’ αυτό,
να ξέρουµε αν στο report το οποίο δίνεται στο ECDC περιλαµβά-
νονται τα self-tests ή µόνο τα µοριακά και τα rapid, όπως µέχρι
τώρα. Και επίσης, να ξέρουµε ακριβώς τι γίνεται, µε ποιον τρόπο
επιλέγονται τα δείγµατα στα οποία κάνουµε αλληλούχιση γονι-
διώµατος από το εργαστήριο της Ακαδηµίας Αθηνών και άρα
κατά πόσο έχουµε εικόνα των ποσοστών κάθε µετάλλαξης, βρε-
τανικής, νοτιοαφρικανικής, νιγηριανής ή, κακώς όπως ελέχθη,
αθηναϊκής, ενδεχοµένως ινδικής κ.λπ., στη χώρα µας, για να
έχουµε µια εικόνα του βαθµού επικινδυνότητας αυτής της επιδη-
µιολογικής φάσης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ εντός του χρόνου

σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Ξανθέ, το έχουµε συζητήσει πολλές φορές το θέµα των

self-tests. Από τη πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση είπε και τόνισε ότι
πρόκειται για ένα εργαλείο το οποίο θα το χρησιµοποιήσουµε
συµπληρωµατικά στη στρατηγική µας για την επιδηµιολογική επι-
τήρηση στη χώρα. Και αυτό κάναµε. Ούτε σταµάτησαν οι έλεγχοι
PCR ή ταχέων αντιγονικών tests ούτε πρόκειται να σταµατήσουν
και µάλιστα αυξάνονται. Το δε εργαλείο αυτό µε επιτυχία χρησι-
µοποιείται και από άλλες χώρες, όπως τη Μεγάλη Βρετανία, στα
σχολεία και σε άλλες δραστηριότητες, προκειµένου να επανέλ-
θουν στην κανονικότητα. Είναι µια µέθοδος, ένα εργαλείο που
ουσιαστικά µας δίνει τη δυνατότητα να εντοπίσουµε ασυµπτω-
µατικούς ασθενείς και αυτό είναι πολύ χρήσιµο για όλους, προ-
κειµένου να βγάλουµε συµπεράσµατα και να µπορέσουµε να
ελέγξουµε τη µετάδοση και τη διασπορά του ιού. 

Αναφορικά µε την αξιοπιστία τους, θέλω να ξαναπώ για τις συ-
σκευές που διατίθενται από του κράτους στους πολίτες για τη
διενέργεια του υποχρεωτικού ελέγχου έχουν ιδιαίτερα αυστηρές
προδιαγραφές. Κατ’ αρχάς, θα πρέπει να έχουν αξιολογηθεί από
φορέα στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε ευαισθησία 80% στα άτοµα
που θεωρούνται µεταδοτικά σε τουλάχιστον εκατό δείγµατα και
ειδικότητα 99% σε άτοµα που δεν έχουν τον ιό, δηλαδή είναι αρ-
νητικά σε PCR σε τουλάχιστον διακόσια δείγµατα. Και αυτές οι
προδιαγραφές είναι πολύ πιο αυστηρές απ’ αυτές που έχουν
τεθεί στις λίστες συσκευών ταχέως αντιγόνου, που αναγνωρίζον-
ται αµοιβαία εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου ενδεικτικά το όριο
της ειδικότητας έχει τεθεί στο 97%. Ο λόγος που θέσαµε αυτές
τις υψηλές προδιαγραφές είναι για να µειώσουµε τα ποσοστά
των ψευδώς θετικών και αρνητικών, που όποια µέθοδο κι αν
εφαρµόσεις θα υπάρχουν.

Τι σηµαίνουν, λοιπόν, αυτές οι προδιαγραφές, αν υποθέσουµε
ότι έχουµε επιπολασµό 1% στην Ελλάδα, αν και ωστόσο έχουµε
αρκετά χαµηλότερο; Σηµαίνει ότι ένας που έχει θετικό self-test
έχει περίπου 45% πιθανότητα να είναι µολυσµένος από τον ιό.
Επίσης, σηµαίνει ότι ένας που έχει αρνητικό self-test η πιθανό-
τητα να είναι µολυσµένος µε τον ιό θα είναι 0,2% και άρα, έχουµε
πολύ µικρό ποσοστό ψευδώς αρνητικών. 

Είναι εξαιρετικά σηµαντικό ότι κάθε φορά που γίνονται αυτά
τα τεστ στον πληθυσµό στη συνέχεια οδηγείται το 80% των ενερ-
γών φορέων του ιού σε test επαλήθευσης, οπότε και έτσι ταυτο-
ποιείται το µεγαλύτερο τµήµα των φορέων του υπό έλεγχο
πληθυσµού και κυρίως το πιο µεταδοτικό τµήµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω χρόνο από τη δευτερολο-
γία µου. 

Ένα άλλο εξαιρετικά σηµαντικό στοιχείο είναι ότι η διαδικασία
αυτή ολοκληρώνεται σε λίγα λεπτά και µε το πρώτο αυτό αποτέ-
λεσµα µπορεί ο χρήστης του self-test να λάβει έγκαιρα τα κατάλ-
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ληλα µέτρα µέχρι να ολοκληρωθεί η επιβεβαίωση του test, απο-
τρέποντας µε αυτόν τον τρόπο τη µετάδοση και τη διασπορά του
ιού όσο περιµένει τα αποτελέσµατα της επαλήθευσης. Και αυτή
είναι η µεγάλη συµβολή των self-tests, ότι έχουµε αποτέλεσµα
σε µικρό χρονικό διάστηµα στο σπίτι µας, ενώ το αποτέλεσµα
από µία µοριακή εξέταση θέλει ραντεβού, επίσκεψη σε µονάδα
υγείας, λήψη του δείγµατος, αποστολή του δείγµατος σε εργα-
στήριο και ούτω καθ’ εξής, µε συνέπεια να περνάει αρκετό χρο-
νικό διάστηµα για να έχουµε το αποτέλεσµα. 

Στη µία περίπτωση έχουµε το αποτέλεσµα πολύ νωρίς και στην
άλλη, όπως είπα, πρέπει να περιµένουµε λίγη ώρα, χωρίς να απο-
κλείεται η δεύτερη µέθοδος. Συνεπώς ακόµα και να µπορούσαµε
να εκτελέσουµε µοριακά tests σε όλους αυτούς τους ασυµπτω-
µατικούς ανθρώπους, συµπολίτες µας, το όφελος που έχουµε
από την πρώιµη πιθανή διάγνωση, η οποία οδηγεί και σε µείωση
των µεταδόσεων, θα το χάναµε όσο περιµέναµε τα αποτελέ-
σµατα των µοριακών tests, καθότι, όπως είπαµε, µιλάµε για ασυµ-
πτωµατικούς συµπολίτες µας, οι οποίοι θεωρούν ότι δεν έχουν
κανέναν λόγο ανησυχίας και ότι σε καµία περίπτωση δεν είναι
φορείς του ιού. 

Μέσω, λοιπόν, του self-test ο καθένας µπορεί να πάρει τις προ-
φυλάξεις του µέχρι να γίνει επιβεβαίωση. Και η αξιολόγηση της
συµβολής των self-tests, για να έρθω στις ερωτήσεις σας, στην
πρόληψη της µετάδοσης στη χώρα γίνεται σε εβδοµαδιαίους κύ-
κλους, ώστε να ολοκληρώνεται το µεγαλύτερο τµήµα των επιβε-
βαιωτικών tests που ακολουθούν τα αρχικά αποτελέσµατα.
Ενδεικτικά, αναφέρουµε ότι το ποσοστό των διαγνώσεων που
οφείλονται σε επιβεβαιωτικές δοκιµασίες που γίνονται µετά από
self-test µέχρι στιγµής κυµαίνεται από 30% ως και 50% των δια-
γνώσεων που ανακοινώνονται από τον ΕΟΔΥ σε καθηµερινή
βάση και αυτές είναι οι διαγνώσεις που είτε δεν είχαν γίνει είτε
θα γίνονταν σε πολύ καθυστερηµένη φάση, οπότε θα είχαµε πολ-
λαπλές µεταδόσεις του ιού. Άρα το ποσοστό αυτό είναι αρκετά
µεγαλύτερο, αν θεωρήσουµε και τον αριθµό των στενών επαφών
των ανθρώπων. Και λαµβάνοντας υπ’ όψιν το ποσοστό των δια-
γνώσεων που οφείλονται στη στρατηγική των self-tests, είναι
προφανές ότι η συµβολή τους -επαναλαµβάνω, ως διαγνωστικό
εργαλείο- σ’ αυτή τη φάση της πανδηµίας είναι εξέχουσας ση-
µασίας. 

Το δεύτερο ερώτηµα, κύριε Πρόεδρε, θα το απαντήσω στη
δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι η απάντηση

δεν µας πολύ-διαφώτισε. Η εικόνα που προσωπικά έχω καταφέ-
ρει να αντλήσω από τα δεδοµένα είναι ότι έχουν διενεργηθεί πε-
ρίπου εννιάµισι εκατοµµύρια self-tests στη χώρα, διακόσιες
χιλιάδες δείγµατα απ’ αυτά στάλθηκαν για επιβεβαίωση, άρα
ήταν θετικά που έπρεπε να επιβεβαιωθούν, από αυτά περίπου εί-
κοσι χιλιάδες επιβεβαιώθηκαν ως θετικά, δηλαδή 10%, τροµερά
χαµηλό ποσοστό ειδικότητας της µεθόδου και συνολικά το πο-
σοστό θετικότητας των δειγµάτων είναι 0,2% - 0,3%.

Με τόσο χαµηλό ποσοστό επιθετικότητας, όταν ξέρουµε ότι
στα rapid tests -δεν λέω τα µοριακά- η θετικότητά τους την ίδια
περίοδο που εξετάζουµε είναι από 3% - 4% και πάνω και µε µία
µεθοδολογία η οποία έχει υποδεκαπλάσιο ποσοστό θετικότητας
πραγµατικά πιστεύετε ότι µπορούµε να είµαστε ασφαλείς, ότι
υπάρχει επιδηµιολογική επιτήρηση στη χώρα αυτή την περίοδο
και µάλιστα σε ευαίσθητους τοµείς, όπως είναι οι χώροι εργα-
σίας; 

Γιατί δεν κάνετε αυτό το οποίο σας λέµε δεκαπέντε µήνες
τώρα; Βάλτε να συνταγογραφούνται τα rapid-tests, όχι τα µο-
ριακά. Και τα µοριακά φυσικά, αλλά για τυχαιοποιηµένους και
ελέγχους ασυµπτωµατικών να γίνονται µοριακά τεστ, τα οποία
θα συνταγογραφούνται από γιατρό, θα εκτελούνται µε αποζη-
µίωση 100% από τον ΕΟΠΥΥ, χωρίς τη συµµετοχή του πολίτη,
δωρεάν δηλαδή, από δηµόσια και ιδιωτικά εργαστήρια πιστοποι-
ηµένα, από επαγγελµατίες υγείας, χωρίς περιθώριο λάθους,
χωρίς περιθώριο ψευδούς δήλωσης. Έχουµε ενδείξεις ότι υπάρ-
χουν ψευδείς δηλώσεις αυτή την περίοδο. 

Δεν ανακοινώνονται στη βάση του ΕΟΔΥ όλα τα θετικά αποτε-
λέσµατα, για προφανείς λόγους, γιατί αυτό συνεπάγεται απώλεια
µεροκάµατου, κλείσιµο επιχείρησης κ.λπ..

Όσον αφορά τις µεταλλάξεις, ελπίζω στη δευτερολογία σας
να απαντήσετε.

Πραγµατικά, µε όλα αυτά τα δεδοµένα, αυτό το οποίο κατα-
λαβαίνω είναι ότι το υγειονοµικό ρίσκο, το οποίο έχετε πάρει σε
αυτή τη φάση, είναι πάρα πολύ µεγάλο. Πάρα πολύ µεγάλο!
Εµείς δεν επενδύουµε -σας το έχω πει πάρα πολλές φορές- στην
καταστροφή. Όµως, πραγµατικά είµαστε ανήσυχοι, γιατί µαζί µε
το κλίµα χαλάρωσης, «γαλάζια ελευθερία», «το τελευταίο µίλι»
κ.λπ., τα οποία µεγαλόστοµα λέτε κάθε µέρα -κάποια στιγµή, βέ-
βαια, που αρχίζουν τα πράγµατα και ζορίζουν, τα παίρνετε ξανά
πίσω και λέτε ότι δεν πρέπει εφησυχάσουµε και δεν πρέπει να
υπάρχει χαλάρωση-, το βασικό µήνυµα είναι ότι η µπόρα πέρασε.
Αυτό είναι λάθος µήνυµα.

Οι εµβολιασµοί πρέπει να επιταχυνθούν. Καλώς προχωράνε.
Είµαστε ακόµη πίσω στα ποιοτικά στοιχεία των εµβολιασµών.
Μόνο το 60% των ηλικιωµένων άνω των εξήντα ετών είναι εµβο-
λιασµένοι. Δεν ξέρουµε πόσοι έχουν εµβολιαστεί από τις ευπα-
θείς οµάδες. Είναι χαµηλό το ποσοστό των εµβολιασµένων
στους χώρους του συστήµατος υγείας. Είναι πολύ επισφαλής,
νοµίζω, όλη η διαχείριση. 

Σας ενδιαφέρει, για παράδειγµα, να δείτε, να τσεκάρετε το πο-
σοστό των αρνητικών self-tests; Πάρτε ένα τυχαιοποιηµένο
δείγµα και κάντε µοριακά tests σ’ ένα τυχαίο δείγµα αρνητικών
αποτελεσµάτων, για να δούµε το ποσοστό αξιοπιστίας. Δεν το
κάνετε αυτό. Νοµίζω ότι ήταν ένα, ας πούµε, χρύσωµα του χα-
πιού αυτής της περιόδου, όπου εν µέσω του τρίτου επιδηµικού
κύµατος, χωρίς να έχει καµφθεί, χωρίς να έχει αρχίσει να υπο-
χωρεί η καµπύλη, πήρατε την πολιτική απόφαση να τα ανοίξετε
σταδιακά όλα, αλλά όχι µε τα αυστηρά υγειονοµικά στάνταρ τα
οποία χρειάζονται.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Ξανθό.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ξανθέ, θα επαναλάβω ότι δεν σταµατήσαµε όλες τις

δράσεις τις οποίες κάναµε και αφορούσαν κυρίως τον µοριακό
έλεγχο και τον έλεγχο ταχέως αντιγόνων, τα rapid-tests, αλλά ήρ-
θαµε να συµπληρώσουµε σε αυτές τις δράσεις µας, τη δράση
µε τα self-tests. Η πραγµατικότητα, τα στοιχεία που σας ανέ-
πτυξα, καταδεικνύουν ότι το εργαλείο αυτό είναι πάρα πολύ χρή-
σιµο. Επίσης, έχουµε πει ότι για όσο χρονικό διάστηµα διαρκέσει
αυτό το πρόγραµµα διάθεσης self-tests στον ελληνικό πληθυσµό,
που έχει να κάνει µε συγκεκριµένες πληθυσµιακές οµάδες, κατ’
αρχάς, τα self-tests θα είναι διαθέσιµα δωρεάν. Και, βεβαίως,
έχουµε τη δυνατότητα και να ελέγξουµε αυτά που λέτε περί ψευ-
δώς αρνητικών, αλλά και να σχηµατίσουµε µία ολοκληρωµένη ει-
κόνα σε ό,τι αφορά την επιδηµιολογία της νόσου στη χώρα µας.

Επειδή είπατε ότι πρέπει να συνταγογραφούνται τα rapid-tests
-παλιά λέγατε για τα µοριακά, φαντάζοµαι ότι τώρα δεν αλλάξατε
τη θέση σας…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Και τα µοριακά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Γνωρίζετε και εσείς -γιατί όχι µόνο είστε γιατρός, αλλά
είστε και στο συγκεκριµένο χώρο, έχετε αυτή την ειδικότητα- ότι
τα self-tests, τα οποία δίνει δωρεάν η πολιτεία στους πολίτες -
άρα δεν υπάρχει λόγος συνταγογράφησης- είναι, ουσιαστικά
rapid-tests τα οποία έχουν αυτές τις προδιαγραφές, έτσι ώστε
να γίνονται χωρίς την παρουσία, χωρίς τη βοήθεια επαγγελµατία
υγείας, να µπορεί, δηλαδή, κάποιος να το κάνει στο σπίτι του.
Άρα είναι rapid-test µε κάποιες επιπλέον προδιαγραφές, έτσι
ώστε να έχουµε τα αποτελέσµατα τα οποία θέλουµε.

Σε κάθε περίπτωση, για να απαντήσω στο κοµµάτι των µεταλ-
λάξεων που θέσατε στην ερώτησή σας, θα αναφέρω τα εξής:
Φέτος η χώρα επιστρέφει στην κανονικότητα µε διαφορετικές
συνθήκες από ό,τι έγινε πέρυσι µετά το πρώτο κύµα της πανδη-
µίας. Υπάρχει µία κάµψη στα επιδηµιολογικά δεδοµένα, βελτιώ-
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νεται η κατάσταση και αυτοί οι δείκτες είναι που µας έδωσαν τη
δυνατότητα να µπορέσουµε να επιστρέψουµε στην κανονικό-
τητα. Όµως, φέτος έχουµε περισσότερα όπλα στη διάθεσή µας
σε σχέση µε πέρυσι. Έχουµε τα εµβόλια στη διάθεσή µας. Εµ-
βολιάζεται ο πληθυσµός, αναπτύσσουµε το απαιτούµενο τοίχος
ανοσίας. Έχουµε τα self-tests ως επιπλέον εργαλείο, έτσι ώστε
να µπορούµε να έχουµε µια σαφή επιδηµιολογική εικόνα στη
χώρα. Το «R» και όλοι οι δείκτες που έχουν να κάνουν µε την πε-
ρίθαλψη είναι σαφώς βελτιωµένοι σε σχέση µε τους προηγούµε-
νους µήνες. Με όλα αυτά, λοιπόν, µας δίνεται η δυνατότητα να
µπορούµε µε ασφάλεια να επιστρέψουµε στην κανονικότητα
τώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τώρα, σε ό,τι αφορά τα µεταλλαγµένα στελέχη, γνωρίζετε ότι
το µεταλλαγµένο στέλεχος που επικρατεί στην Ελλάδα είναι το
«Β117», γνωστό και ως βρετανικό στέλεχος. Πιο συγκεκριµένα,
τα µεταλλαγµένα στελέχη που έχουν ταυτοποιηθεί τις τελευταίες
τέσσερις εβδοµάδες έχουν ως εξής: Χίλια εννιακόσια τριάντα
τρία ταυτοποιήθηκαν ως «Β117», που είναι το βρετανικό στέλε-
χος και τα περισσότερα απ’ αυτά προέρχονται από τυχαία δειγ-
µατοληψία, εκ των οποίων χίλια εννιακόσια τριάντα ένα ήταν
εγχώρια και δύο σχετιζόµενα µε ταξίδι, πεντακόσια σαράντα
οκτώ ταυτοποιήθηκαν ως τρία άλλα στελέχη, το «Β11318»,
«Β1351» και το «Β16722», µε την πλειονότητα να προέρχεται από
στοχευµένο έλεγχο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τυχαίο δείγµα είναι, κύριε Υπουργέ, ή
από νοσοκοµεία;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Από στοχευµένο έλεγχο είπα, κύριε Ξανθέ. Το πρώτο
είναι από τυχαία δειγµατοληψία, το δεύτερο είναι από στοχευ-
µένους ελέγχους. Και σηµειώνω ότι στα τρία στελέχη που ανέ-
φερα, µόνο δύο ήταν από το ινδικό και από τα υπόλοιπα εκατόν
είκοσι ένα δείγµατα κανένα δεν ταυτοποιήθηκε ως στέλεχος ανη-
συχίας ή ενδιαφέροντος.

Συνολικά έχουν ταυτοποιηθεί στη χώρα µας περισσότερα από
δώδεκα χιλιάδες στελέχη. Η ταυτοποίηση γίνεται από το Εθνικό
Δίκτυο Γονιδιοβιωµατικής Επιτήρησης και τα αποτελέσµατα της
ταυτοποίησης χρησιµοποιούνται για να ενηµερωθούν οι βάσεις
του ECDC και, βεβαίως, η πλατφόρµα, η βάση δεδοµένων του
GISAID, ώστε να υπάρχει πλήρης διαφάνεια σε ό,τι αφορά την
κυκλοφορία των µεταλλαγµένων στελεχών, αλλά και να γίνεται
σε πραγµατικό χρόνο η επιτήρηση των µεταλλαγµένων στελεχών
σε παγκόσµια κλίµακα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τρίτη µε αριθµό 771/17-5-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αποκλεισµός εργαζόµενων σε δή-
µους µέσω προγραµµάτων ΟΑΕΔ από το δωρεάν αυτοδιαγνω-
στικό έλεγχο».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε συνέχεια της συζήτησης που είχατε και µε

τον κ. Ξανθό, πραγµατικά έχουµε άλλα σηµεία και τέρατα στο
κοµµάτι των self-tests, που είναι, πραγµατικά, επικίνδυνα από
πολλές απόψεις. 

Στις 23 Απριλίου η Κυβέρνηση ανακοίνωσε το µέτρο του υπο-
χρεωτικού αυτοδιαγνωστικού ελέγχου για τους υπαλλήλους του
δηµοσίου που παρέχουν εργασία µε φυσική παρουσία, προβλέ-
ποντας, µάλιστα, ότι η µη τήρηση του µέτρου συνιστά πειθαρχικό
παράπτωµα, ανακοινώνοντας, παράλληλα, ότι µειώνει τους αν-
θρώπους που δουλεύουν µε τηλεργασία.

Έχουµε καταγγελίες τόσο από την Οµοσπονδία Εργαζοµένων
ΟΑΕΔ στις 5 Μαΐου, όσο και από την Εργατική Αντεπίθεση στις
16 Μαΐου για τον αποκλεισµό εργαζοµένων στα προγράµµατα
κοινωφελούς εργασίας του ΟΑΕΔ από τις κατηγορίες υπαλλή-
λων στις οποίες παρέχονται δωρεάν self- tests. Πάρα πολλοί από
αυτούς τους εργαζόµενους -και πολλές- υποχρεώθηκαν είτε να

καλύψουν µε δικά τους κεφάλαια, από την τσέπη τους, τα tests,
είτε να πάνε στην υπηρεσία τους χωρίς να κάνουν tests. Κάποιοι
δήµοι τους έδωσαν τη δυνατότητα να κάνουν tests, επειδή είχαν
προφανώς πλεόνασµα, κάποιοι άλλοι, έδωσαν σε κάποιες κατη-
γορίες, κάποιοι άλλοι σε κανέναν.

Έρχεται το Υπουργείο Εργασίας στις 14 Μαΐου να διορθώσει
το κενό, αναφέροντας, πλέον, ρητώς ότι όλοι οι εργαζόµενοι µε
κοινωφελή εργασία του ΟΑΕΔ πρέπει και µπορούν να κάνουν τα
self-tests. Στην πράξη, αυτοί οι άνθρωποι είχαν πρόσβαση στις
19 Μαΐου, καθώς µεσολάβησε Σαββατοκύριακο και είχαν προτε-
ραιότητα οι µαθητές για τη Δευτέρα και την Τρίτη.

Άρα την Τετάρτη 19 Μαΐου, είκοσι έξι ηµέρες µετά από την
έναρξη της διαδικασίας των self-tests, δώσατε πρόσβαση στους
τριάντα πέντε χιλιάδες αυτούς εργαζόµενους και εργαζόµενες,
ανάµεσα στους οποίους ήταν µακροχρόνια άνεργοι, µονογονεϊ-
κές οικογένειες, οικογένειες µε άτοµα µε αναπηρία, άτοµα µε
αναπηρία, άνθρωποι που εκτίουν δικαστικές αποφάσεις κοινω-
φελούς εργασίας, εντελώς ευάλωτοι άνθρωποι που αµείβονται
µε 546 ευρώ και, ναι, τους είναι πάρα πολύ δύσκολο να πληρώ-
νουν από την τσέπη τους τα 7 και 10 ευρώ, για να κάνουν τα
tests. Και βέβαια το φαινόµενο αυτό το είδαµε και στους ναυτερ-
γάτες, στην εστίαση, στους ιδιωτικούς βρεφονηπιακούς σταθ-
µούς, στα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας που αποφασίσατε στις 17
Μαΐου ότι δύναται να διενεργηθεί ο έλεγχος µεταξύ 17 και 23
Μαΐου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,
κύριε συνάδελφε. Έχετε και τη δευτερολογία σας. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Θα συνεχίσω και στη δευτερολο-
γία µου, κύριε Υπουργέ, αλλά πείτε µας λίγο τι έχει γίνει µε αυτές
τις κατηγορίες. Στη δευτερολογία µου θα πω και τι ακριβώς προ-
βλέπουν οι ευρωπαϊκοί οργανισµοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αρσένη, η κοινή υπουργική απόφαση είναι ξεκάθαρη και
δεν υπάρχει κανένα απολύτως σηµείο το οποίο να επιδέχεται
λάθος ερµηνεία. Οι διατάξεις της εφαρµόζονται στο πάσης φύ-
σεως προσωπικό των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και των εποπτευόµενων φορέων τους. Οι εργαζόµενοι στους
ΟΤΑ µέσω προγραµµάτων του ΟΑΕΔ σαφώς και συµπεριλαµβά-
νονται αυτονόητα στα όσα ορίζει η ΚΥΑ.

Κάνατε µια αναφορά περί δήθεν παράλειψης οµάδων εργαζο-
µένων από τους δωρεάν αυτούς διαγνωστικούς ελέγχους, την
οποία θεωρώ εντελώς ανυπόστατη και απαράδεκτη. Δεν είναι δυ-
νατόν, δεν ισχύει αυτό που λέτε, να ελέγχονται εργαζόµενοι και
οι άλλοι µισοί όχι. Όλα αυτά τα προβλέπει η κοινή υπουργική
απόφαση µε σαφήνεια. Ισχύουν τα ίδια για όλους τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους, σε Υπουργεία, δήµους, περιφέρειες και επο-
πτευόµενους φορείς και γενικά στο σύνολο των δηµοσίων
υπηρεσιών. Φοβάµαι ότι προσπαθείτε να δηµιουργήσετε λάθος
εντυπώσεις για ζητήµατα τα οποία είναι δροµολογηµένα και ξε-
κάθαρα, όπως στη συγκεκριµένη περίπτωση που αφορά τη συγ-
κεκριµένη πληθυσµιακή οµάδα. 

Ο σχεδιασµός της Κυβέρνησης για την επανέναρξη των δρα-
στηριοτήτων, την επαναφορά στην κανονικότητα και την επανεκ-
κίνηση της οικονοµίας θέτει ως βασική προϋπόθεση την ασφαλή
επιστροφή στην εργασία και αυτό κάνουµε µε το εργαλείο των
self-tests. Καλύπτεται το σύνολο των εργαζοµένων και µε τη δω-
ρεάν χορήγηση των tests αυτών υλοποιούµε µε ασφάλεια τον
σχεδιασµό µας.

Σε κάθε περίπτωση, οι δήµοι και οι περιφέρειες οφείλουν να
µεριµνούν για την πιστή τήρηση και σχολαστική εφαρµογή των
όσων αναφέρονται στις κοινές υπουργικές αποφάσεις για το σύ-
νολο του προσωπικού τους. Όσοι προσέρχονται στην εργασία
τους, οφείλουν να έχουν διενεργήσει αυτοδιαγνωστικό έλεγχο
µε τις διαδικασίες που προβλέπονται. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Αρ-

σένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 24 ΜΑΪΟΥ 2021 12825



Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά έχουµε την Οµοσπονδία Υπαλλή-
λων ΟΑΕΔ µε καταγγελία στις 5 Μαΐου και τη συνδικαλιστική ορ-
γάνωση «Εργατική Αντεπίθεση» µε καταγγελία επίσης, να
περιγράφουν ότι ένα µεγάλο µέρος τουλάχιστον, η πλειοψηφία
των τριάντα πέντε χιλιάδων εργαζοµένων µε προγράµµατα του
ΟΑΕΔ δεν είχαν πρόσβαση στα αυτοδιαγνωστικά tests και
έπρεπε να τα πληρώνουν µόνοι τους ή να µην τα κάνουν. Οπότε,
πραγµατικά, είναι ωραία η ωραιοποίηση, αλλά είναι ωραίο να
έχουµε επαφή και µε την πραγµατικότητα. 

Εσείς προχωρήσατε µε την ανακοίνωση στις 8 Μαΐου ότι δεν
χρειάζονται τελικά δύο αυτοδιαγνωστικά tests, ότι αρκεί ένα την
εβδοµάδα και µάλιστα υπάρχει σύσταση, όταν µπορούν οι εργα-
ζόµενοι, να κάνουν και ένα δεύτερο test µε ίδιους πόρους, να τα
βάζουν από την τσέπη τους. Είναι αδιανόητα πράγµατα αυτά.

Διαβάζουµε την ανακοίνωση του Ευρωπαϊκού Κέντρου Πρό-
ληψης και Ελέγχου Νόσων, του ECDC, στις 17 Μαρτίου του
2021, που λέει ότι τα αυτοδιαγνωστικά tests είναι ένα καλό ερ-
γαλείο και επισηµαίνει: «Η συχνότητα της εξέτασης είναι ακόµα
πιο σηµαντική από την ευαισθησία των tests που χρησιµοποιούν-
ται και η διαθεσιµότητα των self- tests και η συχνότητα εξέτασης
µπορούν να τα καταστήσουν ένα χρήσιµο εργαλείο στη µείωση
διασποράς τού SARS-CoV2, αν ακολουθούνται άλλα tests επιβε-
βαίωσης και κανόνες ιχνηλάτησης των επαφών». Μα, είναι ξεκά-
θαρες οι οδηγίες.

Αναρωτιέµαι: Στην Ελλάδα θα γίνει αυτό κάποια στιγµή πράξη;
Θα ακολουθήσουν τα θετικά αυτοδιαγνωστικά τεστ, η ιχνηλά-
τηση επαφών και το µοριακό test; Αλλιώς, πραγµατικά, κινούµα-
στε εκτός επιστηµονικού πλαισίου. Θα ήθελα µια απάντηση και
ως προς αυτό.

Και βέβαια, ως προς το θέµα του ΟΑΕΔ να πω ότι καλά κάνατε
και το λύσατε πριν από λίγες µέρες, την Παρασκευή που µας πέ-
ρασε, στις 14 του µήνα και µπήκε τελικά σε εφαρµογή στις 19
του µήνα. Όµως, τουλάχιστον ας έχετε το θάρρος να οµολογείτε
τα λάθη σας. Θα γίνεστε και πιο πιστευτός όταν λέτε κάτι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, σε ό,τι αφορά αυτά που είπατε για τους εργα-

ζοµένους των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού που είναι ωφελούµενοι προ-
γραµµάτων, νοµίζω ότι η απάντηση ήταν σαφής και ξεκάθαρη και
συµφωνήσατε και χαίροµαι γι’ αυτό.

Σε ό,τι αφορά τα self-tests -το είπα και σε προηγούµενη ερώ-
τηση συναδέλφου σας- είναι ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο, το
οποίο µας δίνει τη δυνατότητα να επιστρέψει µε ασφάλεια η οι-
κονοµία µας, η χώρα σε κανονικούς ρυθµούς και βεβαίως, υπάρ-
χουν ασφαλιστικές δικλίδες, έτσι ώστε, για παράδειγµα, όταν
υπάρξει ένα θετικό ή αρνητικό αποτέλεσµα να γίνεται επιβεβαι-
ωτικός έλεγχος ο οποίος θα διασφαλίζει πραγµατικά το αληθές
του αποτελέσµατος του self- test. 

Σε κάθε περίπτωση µε το εργαλείο αυτό, στο οποίο έχουν πρό-
σβαση οι συµπολίτες µας, µπορούµε να ελέγξουµε τη µετάδοση
και διασπορά του ιού και βεβαίως να ακολουθήσουµε συγκεκρι-
µένες οδηγίες, εφόσον χρειαστεί, όπως είπα, να επιβεβαιώσουµε
τα αποτελέσµατα αυτά, έτσι ώστε να είµαστε σίγουροι για το
αποτέλεσµα των ελέγχων αυτών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 773/17-5-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς
τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Ελλείψεις προσωπικού στο Κέν-
τρο Υγείας Άντισσας Νοµού Λέσβου».

Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Κέντρο Υγείας Άντισσας της Λέσβου καλύ-

πτει τις ανάγκες πεντέµισι περίπου χιλιάδων κατοίκων, οι οποίοι
γίνονται κατά πολύ πολλαπλάσιοι τους καλοκαιρινούς µήνες, που
βρίσκονται στα πιο αποµακρυσµένα χωριά του νησιού, αποµα-

κρυσµένα από την πόλη, άρα και από το Νοσοκοµείο της Μυτι-
λήνης. 

Η δραµατική κατάσταση της υποστελέχωσης και των ελλεί-
ψεων δηµιουργεί ανασφάλεια και ανησυχία όχι µόνο στους κα-
τοίκους της περιοχής, αλλά και στους ίδιους τους γιατρούς, το
υγειονοµικό προσωπικό, αφού οι σοβαρές ελλείψεις καθιστούν
πολλές φορές επισφαλή και επικίνδυνη την εικοσιτετράωρη λει-
τουργία του κέντρου υγείας.

Χαρακτηριστικό είναι ότι σήµερα υπηρετούν µόλις δύο ειδικοί
γιατροί, εκ των οποίων ο ένας συµµετέχει µόνο στις εφηµερίες,
όντας µάλιστα ο ίδιος σε οµάδα υψηλού κινδύνου, ενώ για να κα-
λυφθεί η εικοσιτετράωρη λειτουργία έρχονται για εφηµερίες ει-
δικευµένοι γιατροί και από το Κέντρο Υγείας Καλλονής.

Επιπλέον, από τους τρεις αγροτικούς γιατρούς, οι οποίοι σε
κάθε περίπτωση δεν επαρκούν για να καλύψουν τις καθηµερινές
ανάγκες των κατοίκων εφτά χωριών τον Ιούνιο, θα ολοκληρωθεί
η θητεία των δύο εξ αυτών αφήνοντας το κέντρο υγείας µόνο µε
έναν αγροτικό γιατρό, ενώ µε τις διαδικασίες που έχουν γίνει για
την πρόσληψη των νέων αγροτικών ιατρών, µε τους χρόνους που
µεσολαβούν, είναι δεδοµένο ότι οι γιατροί που θα έρθουν, θα
αναλάβουν υπηρεσία όχι πριν τον Αύγουστο, αφού θα πρέπει
πρώτα να υπηρετήσουν στο νοσοκοµείο.

Επίσης, για µεγάλο χρονικό διάστηµα το κέντρο υγείας λει-
τουργούσε µόνο µε δύο νοσηλευτές, ενώ ακόµα και η µετακί-
νηση ενός επιπλέον νοσηλευτή, που έγινε προ ηµερών, µετά από
πολύ µεγάλες πιέσεις, εκτός του ότι αφορά µόνο τρεις µήνες,
εξακολουθεί να µην είναι δυνατή η κάλυψη των εικοσιτετράωρων
βαρδιών του κέντρου υγείας.

Ελλείψεις υπάρχουν, βέβαια και στις υπόλοιπες κατηγορίες
προσωπικού, όπως για παράδειγµα, στους οδηγούς ασθενοφό-
ρου, µε δεδοµένο ότι το Κέντρο Υγείας της Άντισσας απέχει
εβδοµήντα τέσσερα χιλιόµετρα από το Γενικό Νοσοκοµείο Μυτι-
λήνης, αλλά και στο προσωπικό καθαρισµού και στις παρασκευά-
στριες. Αυτό το ίδιο ελάχιστο και εξαντληµένο ιατρικό και
νοσηλευτικό προσωπικό κλήθηκε να αντιµετωπίσει και τα αυξη-
µένα καθήκοντα, λόγω των συνθηκών της πανδηµίας, όπου εκεί
λειτουργεί παράλληλα και ειδικό ιατρείο για τη διαχείριση των
περιστατικών COVID-19, αλλά έχει ξεκινήσει βέβαια και η λει-
τουργία του εµβολιαστικού κέντρου.

Ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρετε, προκει-
µένου να εξασφαλιστεί η ασφαλής και µε επάρκεια εικοσιτετρά-
ωρη λειτουργία του κέντρου υγείας και του εµβολιαστικού
κέντρου, µε γενναία χρηµατοδότηση προϋπολογισµού και να
στελεχωθεί το κέντρο υγείας µε όλο το αναγκαίο µόνιµο, πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης προσωπικό όλων των ει-
δικοτήτων, καθώς να µονιµοποιηθεί χωρίς όρους και
προϋποθέσεις το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό που εργά-
ζεται ήδη σ’ αυτό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Κοµνηνάκα, κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου να πω, επειδή

αναφερθήκατε σε αίσθηµα ανασφάλειας των κατοίκων του
νοµού, ότι η λειτουργία του Γενικού Νοσοκοµείου Μυτιλήνης από
µόνη της εξασφαλίζει επαρκή υγειονοµική κάλυψη για τους κα-
τοίκους και επισκέπτες του νησιού, αλλά και του νοµού γενικό-
τερα. Θέλω να το επισηµάνω αυτό και να είµαι σαφής, ότι καµµία
ανασφάλεια και καµµία αγωνία δεν πρέπει να υπάρχει και πολύ
περισσότερο, δεν πρέπει να καλλιεργείται. Μόνο µε τον τρόπο
αυτόν θα µπορέσουµε να ξεπεράσουµε τα όποια προβλήµατα.
Πρέπει όλα αυτά τα προβλήµατα, ελλείψεις και κενά που εντοπί-
ζονται, να αναδεικνύονται στην πραγµατική τους διάσταση. Έτσι
θα καταφέρουµε να βελτιώσουµε τις παρεχόµενες υπηρεσίες
υγείας σε κάθε µεριά της χώρας µας και να προσφέρουµε ακόµα
περισσότερες και πιο ποιοτικές υπηρεσίες.

Το Κέντρο Υγείας Άντισσας στελεχώνεται οργανικά από επτά
γιατρούς και εικοσιπέντε άτοµα νοσηλευτικό και λοιπό προσω-
πικό. Δυστυχώς, σήµερα δύο από τους επτά γιατρούς απουσιά-
ζουν µε άδεια ειδικού σκοπού και δεν κατέστη δυνατή η
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αντικατάστασή τους µε άλλους. Μετά το πέρας της πανδηµίας -
ακόµη συντοµότερα ελπίζω- και την ολοκλήρωση των εµβολια-
σµών, οι γιατροί αυτοί θα επιστρέψουν, ενισχύοντας το κέντρο
υγείας.

Επίσης, σ’ αυτό υπάγονται και τέσσερα περιφερειακά ιατρεία,
µε πέντε θέσεις γιατρών υπηρεσίας υπαίθρου, όπου µε πρό-
σφατη προκήρυξη του Υπουργείου Υγείας των κενών και κενω-
µένων θέσεων ιατρών υπηρεσίας υπαίθρου, έχουν προκηρυχθεί
για τις ανάγκες του Κέντρου Υγείας Άντισσας και τα υπαγόµενα
σ’ αυτό περιφερειακά ιατρεία οι εξής θέσεις ιατρών: Δύο θέσεις
στο Κέντρο Υγείας Άντισσας, µία θέση στο Περιφερειακό Ιατρείο
Σιγρίου, µία θέση στο Περιφερειακό Ιατρείο Ερεσού, µία θέση
στο Περιφερειακό Ιατρείο Βατούσης και µία θέση στο Περιφε-
ρειακό Ιατρείο Μεσοτόπου, όπου µε την ολοκλήρωση των διαδι-
κασιών, οι γιατροί που εκδήλωσαν ενδιαφέρον για όλες τις
παραπάνω θέσεις, αναµένεται εντός του µηνός Ιουνίου να ανα-
λάβουν τα καθήκοντά τους.

Συνεπώς στο πρώτο δεκαπενθήµερο του Ιουνίου οι υπηρε-
τούντες γιατροί υπηρεσίας υπαίθρου θα είναι δύο γιατροί στο
κέντρο υγείας και πέντε στα περιφερειακά ιατρεία. Θα καλυ-
φθούν, δηλαδή, όλες οι θέσεις -επτά στο σύνολο- ιατρών υπη-
ρεσίας υπαίθρου.

Αναφορικά µε την κάλυψη των εφηµεριών, θα ήθελα να σας
επισηµάνω το εξής: Τις αµέσως προσεχείς ηµέρες πρόκειται να
ορκιστεί και να αναλάβει υπηρεσία υπάλληλος του κλάδου ΔΕ
πληρωµάτων ασθενοφόρου, µε την προκήρυξη 2Κ, οπότε και θα
λυθεί εν µέρει ένα πρόβληµα που υπάρχει µε τους οδηγούς. Συν-
τηρούµενη από τη 2η Υγειονοµική Περιφέρεια η λίστα επικουρι-
κών γιατρών, βλέπουµε ότι, δυστυχώς, δεν υπάρχει ενδιαφέρον
από κανέναν γιατρό προκειµένου να καταστεί δυνατή η άµεση
πρόσληψή του και η ενίσχυση της καθηµερινής και εφηµεριακής
λειτουργίας του κέντρου υγείας. Παρ’ όλα αυτά, όµως, µε συν-
τονισµένες προσπάθειες της 2ης Υγειονοµικής Περιφέρειας,
πραγµατοποιήθηκε συνάντηση των υπευθύνων όλων των κέν-
τρων υγείας του νησιού και του διοικητή του Γενικού Νοσοκο-
µείου Μυτιλήνης και αποφασίστηκε να ενισχυθεί η εφηµεριακή
λειτουργία του κέντρου υγείας και από γιατρούς προερχόµενους
από όλες τις µονάδες υγείας του νησιού.

Σήµερα, το Κέντρο Υγείας Άντισσας εφηµερεύει καθηµερινές,
µε παρουσία ειδικευµένου γιατρού και αγροτικού γιατρού και τα
Σάββατα και Κυριακές, επίσης, µε παρουσία ειδικευµένου για-
τρού και αγροτικού γιατρού.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η αρχική απάντηση που δώσατε σχετικά µε το

αν συντρέχει ή όχι λόγος ανησυχίας, καθώς η φροντίδα υγείας
του νησιού καλύπτεται από τη λειτουργία του νοσοκοµείου, απο-
δεικνύει µε τον πιο εκκωφαντικό τρόπο τη λογική που έχετε απέ-
ναντι στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Για το αν όχι προκαλεί ανησυχία η λειτουργία του Κέντρου
Υγείας, θα σας διαβάσω ακριβώς δήλωση που έκανε ένας από
τους δύο ειδικούς γιατρούς µετά την ολοκλήρωση της εφηµε-
ρίας του, στις αρχές Μαΐου, ο οποίος είπε: «Για πολλές ώρες
εφηµέρευα εντελώς µόνος µου στο κέντρο υγείας. Εάν σε αυτές
τις ώρες ερχόταν κάποιο περιστατικό σοβαρού τραυµατισµού ή
κάποιο βαρύ εγκεφαλικό, είναι βέβαιο ότι ο άνθρωπος αυτός θα
χανόταν µέσα στα χέρια µας, αφού δεν θα µπορούσα να προ-
σφέρω ολοκληρωµένες υπηρεσίες και πρώτες βοήθειες. Σας ξα-
ναλέω ότι τα χωριά της περιοχής Ερεσού - Αντίσσης απέχουν
πολλά χιλιόµετρα από το κέντρο της Μυτιλήνης και άρα, από το
νοσοκοµείο».

Εποµένως, µε το να λέτε ότι η υποβαθµισµένη λειτουργία του
κέντρου υγείας δεν δηµιουργεί πρόβληµα, γιατί οι άνθρωποι αυτοί
µπορούν να θεραπευτούν στο νοσοκοµείο καταλαβαίνετε πόσο
επικίνδυνη είναι αυτή η λογική που αναπαράγετε. Τη µέρα που επι-
σκεφτήκαµε το κέντρο υγείας, ο έτερος ειδικός γιατρός που είναι
στο νοσοκοµείο, που εκτελεί χρέη συντονιστή Διευθυντή, έκανε
την ίδια στιγµή τα τακτικά ραντεβού, τον εµβολιασµό, τα έκτακτα
περιστατικά και τα ύποπτα περιστατικά COVID-19 που ήρθαν

εκείνη τη στιγµή. Άρα έπρεπε να βάλει στολή, να εξετάσει ο ίδιος
γιατρός και τα ύποπτα περιστατικά.

Όσο για τους γιατρούς που λέτε ότι βρίσκονται σε άδεια ειδι-
κού σκοπού, ο ένας εξ αυτών είναι στο όριο συνταξιοδότησης
και πρόκειται µετά την ολοκλήρωση, από ό,τι φαίνεται, να συν-
ταξιοδοτηθεί.

Μιλήσατε για την πρόσληψη οδηγός ασθενοφόρου, η οποία
έχει ξεκινήσει από το 2018 και πρόκειται να τοποθετηθεί το επό-
µενο διάστηµα. Εν τω µεταξύ, όµως, ο ένας οδηγός ασθενοφό-
ρου, που σήµερα εργάζεται στο κέντρο υγείας, στο τέλος του
χρόνου θα συνταξιοδοτηθεί και αυτός.

Άρα καταλαβαίνετε ότι µε τις αργές διαδικασίες που λειτουρ-
γούν και όταν οι προσλήψεις γίνονται µε το σταγονόµετρο, θα
βρισκόµαστε συνεχώς αντιµέτωποι µε την ίδια κατάσταση. Κα-
ταλαβαίνετε ότι οι ανάγκες της υγείας δεν µπορεί να µπαίνουν
στην κατάψυξη, στην αναµονή, να περιµένουν αν και πότε θα γί-
νουν οι προσλήψεις.

Ταυτόχρονα, το µεγαλύτερο µέρος του υγειονοµικού βοηθη-
τικού προσωπικού εργάζεται µε ελαστικές σχέσεις εργασίας και
οι συµβάσεις τους πρόκειται να λήξουν στις 31 Οκτωβρίου του
2021. Πρόκειται να µονιµοποιηθεί το προσωπικό, προκειµένου να
µη βρεθεί ξανά χωρίς εργαζόµενους και το κέντρο υγείας, όπως
βέβαια ζητάµε για όλους τους εργαζόµενους που βρίσκονται
αυτή τη στιγµή και δίνουν τη µάχη στις δηµόσιες δοµές υγείας
και δεν είναι δυνατόν, βέβαια, µετά να απολυθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Βέβαια, για τους αγροτικούς γιατρούς να σηµειώσουµε ότι και
αυτοί έχουν µπει στο πρόγραµµα εµβολιασµού, µε αποτέλεσµα
για παράδειγµα, στο Περιφερειακό Ιατρείο της Ερεσού να πη-
γαίνει µία φορά την εβδοµάδα µόνο ο γιατρός, γιατί τις υπόλοι-
πες ηµέρες καλύπτει το εµβολιαστικό κέντρο. Με τη διαδικασία
που ακολουθείται, από όσο γνωρίζουµε -και σας ρωτώ να το επι-
βεβαιώσετε-, θα πρέπει πρώτα να περάσουν έναν µήνα από το
νοσοκοµείο και άρα, τον Αύγουστο θα µπορέσουν να τοποθετη-
θούν οι αγροτικοί γιατροί. Βέβαια, ενώ δεν υπάρχει προσωπικό
φύλαξης στο κέντρο υγείας και κατά τις βραδινές βάρδιες χρέη
φύλακα εκτελούν οι παρασκευάστριες, οι καθαρίστριες, οι νοση-
λευτές, την ίδια ώρα προσλάβατε ιδιωτική εταιρεία security, για
να φυλάει επί εικοσιτετραώρου βάσεως τα εµβόλια. Καταλαβαί-
νετε ότι δεν αµφισβητούνται αυτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
κυρία συνάδελφε. Ευχαριστούµε.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Όµως, τέλος πάντων, όλη αυτή η κα-
τάσταση είναι αποτέλεσµα της διαχρονικής προβληµατικής αν-
τιµετώπισης και των κυβερνητικών ευθυνών, της υποβάθµισης
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και αποδεικνύεται ότι του-
λάχιστον στις σηµερινές συνθήκες δεν µπορεί να συνεχίσουµε
να συζητάµε µε τέτοιους όρους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Κοµνηνάκα, νοµίζω ότι παραποιήσατε λίγο αυτά που
είπα, γιατί ναι µεν ανέφερα ότι υπάρχει νοσοκοµείο που δηµιουρ-
γεί αίσθηµα ασφάλειας, αλλά αυτό σε καµµία περίπτωση δεν
σχετίζεται µε το γεγονός ότι υπάρχουν προβλήµατα σε επίπεδο
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, τα οποία προσπαθούµε να επι-
λύσουµε. Και στον σχεδιασµό µας για την αναδιοργάνωση και
αναµόρφωση των παρεχόµενων υπηρεσιών υγείας, βασικός πυ-
λώνας είναι η πρωτοβάθµια και πρέπει σίγουρα στο πρωτοβάθ-
µιο επίπεδο να εστιάσουµε την προσοχή µας.

Στον σχεδιασµό αυτόν περιλαµβάνεται και η συνεργασία µε
την τοπική αυτοδιοίκηση και κοινωνικούς φορείς, αλλά και µε τον
ιδιωτικό τοµέα, προκειµένου να επιτευχθεί η µεγιστοποίηση της
αξιοποίησης των υπαρχόντων πόρων και δοµών στην περιοχή εµ-
βέλειας των κέντρων υγείας. Η αναγκαιότητα αυτή καταδείχθηκε
και το τελευταίο χρονικό διάστηµα που διαχειριζόµαστε την παν-
δηµία. 

Σε κάθε περίπτωση, σε συνεργασία µε τη διοίκηση της δεύτε-
ρης υγειονοµικής περιφέρειας αλλά και τους υπευθύνους των
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δοµών υγείας του νησιού επανεξετάζουµε το καθεστώς των µε-
τακινηµένων από το Κέντρο Υγείας Άντισσας και εξαντλούµε
κάθε δυνατότητα για περαιτέρω στελέχωσή του. Να σας θυµίσω,
επειδή αναφερθήκατε σε προσλήψεις, ότι και µόνιµες προσλή-
ψεις ιατρικού προσωπικού γίνονται και υγειονοµικού και λοιπού
προσωπικού, τόσο από προκηρύξεις του ΑΣΕΠ όσο και από κρί-
σεις θέσεων γιατρών, δυόµισι χιλιάδες προκηρυγµένες θέσεις
ιατρικού προσωπικού από τον Ιούλιο του 2019 µέχρι σήµερα, εν-
νιακόσιες τριάντα θέσεις ιατρικού προσωπικού προκηρύχθηκαν
τον περασµένο Φεβρουάριο και είµαστε έτοιµοι, αρχές του επό-
µενου µήνα, αρχές Ιουνίου, να προκηρύξουµε επιπλέον εξακό-
σιες θέσεις ιατρικού προσωπικού, προκειµένου να καλύψουν τις
ανάγκες όλων των δοµών της χώρας και επιπλέον να προκηρύ-
ξουµε εννιακόσιες δέκα θέσεις λοιπού προσωπικού. Διότι οι ελ-
λείψεις -το γνωρίζουµε όλοι- δεν παρουσιάζονται µόνο στο
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, αλλά διατρέχουν όλο το σύ-
στηµα υγείας. Αυτό έγινε και το είδαµε και στην περίοδο της παν-
δηµίας, όπου καταφέραµε και καλύψαµε τις κενές θέσεις στις
µονάδες εντατικής θεραπείας σε όλη την επικράτεια και συνεχί-
ζουµε να το κάνουµε µε σχέδιο και µε στόχο να υπάρχει επάρκεια
προσωπικού στις δοµές οι οποίες λειτουργούν. 

Στην παραπάνω προσπάθειά µας σηµαντική θέση έχει και η πε-
ραιτέρω ανάπτυξη του τοµέα της τηλεϊατρικής, που θα βοηθήσει
πάρα πολύ τα νησιά µας, και η επανεξέταση του θεσµικού πλαι-
σίου των άγονων περιοχών, που έχουµε επεξεργαστεί, και η πα-
ροχή κινήτρων που περιλαµβάνει διάφορα κίνητρα, έτσι ώστε να
στελεχωθούν οι αποµακρυσµένες περιοχές της χώρας. Πι-
στεύουµε ότι µε το πλέγµα αυτό των προτάσεων και δράσεών
µας θα πετύχουµε να προσελκύσουµε το ενδιαφέρον ιατρικού
προσωπικού, έτσι ώστε να στελεχωθούν οι µονάδες στο νησί της
Λέσβου και όχι µόνο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να � στε

καλά.
Συνεχίζουµε τώρα -σας παρακαλώ να είµαστε εντός των χρό-

νων µας- µε την έκτη µε αριθµό 5226/22-3-2021 ερώτηση του κύ-
κλου των αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµου-
λάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Πότε θα ολοκληρωθεί ο οδικός άξονας Ηρακλείου - Μεσσα-
ράς;»

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, ένα έργο καθοριστικής ση-

µασίας για την ανάπτυξη του νησιού, που συνδέει, ουσιαστικά,
την πόλη του Ηρακλείου µε την ευρύτερη περιοχή της Μεσσα-
ράς, του κάµπου της Μεσσαράς, και µε τεράστιες αναπτυξιακές
δυνατότητες και λόγω του αυξηµένου τουριστικού προϊόντος
που παράγεται στο νότιο τµήµα του νησιού. Όλα ξεκίνησαν λοι-
πόν µε µια ερώτηση που σας κατέθεσα στις 13 Μαρτίου 2021, η
οποία δεν απαντήθηκε, και εξ ου η σηµερινή µας παρουσία εδώ,
ουσιαστικά για ποιον λόγο; Για να ενηµερωθούµε, να ενηµερω-
θούν ουσιαστικά και οι πολίτες της Μεσσαράς και ευρύτερα της
Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου για τη φιλοσοφία που διέπει
το Υπουργείο, όσον αφορά τη συντήρηση -διότι υπήρξε και µια
διαρροή στον τοπικό Τύπο- για προσπάθεια συντήρησης, και
αξιοποίησης, και διαχείρισης εν γένει του οδικού έργου, αλλά
συγχρόνως να καταστεί και πολύ σηµαντική -και για συγκοινω-
νιακούς λόγους το τονίζω- η ολοκλήρωση του κόµβου Μοιρών,
όπου ουσιαστικά θα κουµπώσει µε την υφιστάµενη αρτηρία που
κατασκευάστηκε πρόσφατα. Έτσι λοιπόν θα πολλαπλασιαστεί η
δυναµική, που ήδη έχει σωρευθεί, στο συγκεκριµένο έργο, µια
δυναµική µέσω της συγκοινωνιακής αυτής συνδέσεως, που ήδη
τα δείγµατα γραφής αυτά τα δύο χρόνια είναι εξαιρετικά ικανο-
ποιητικά, παρ’ όλα φυσικά τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν
και είµαστε εδώ για να δούµε και να συζητήσουµε τους τρόπους
εξεύρεσης λύσεων. 

Άρα λοιπόν, εν συντοµία, στην πρώτη µου τοποθέτηση αυτό
που ζητάµε ουσιαστικά από το Υπουργείο είναι µια ενηµέρωση
για δύο βασικούς πυλώνες, αφενός πρώτον τι προβλέπεται όσον

αφορά τη µελετητική ωρίµανση του κόµβου των Μοιρών, που
είναι τόσο σηµαντικός κρίκος του συγκοινωνιακού αυτού παζλ
που ενώνει το Ηράκλειο µε το νότιο τµήµα της Περιφερειακής
Ενότητας Ηρακλείου και δεύτερον -εξίσου για µας σηµαντικό-
ποιος είναι ο ευρύτερος σχεδιασµός της Κυβέρνησης για την
ολοκλήρωση, δηλαδή εν συνόλω, του δικτύου Ηρακλείου - Μεσ-
σαράς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε κι εµείς για τον χρόνο.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε.
Νοµίζω ότι δεν θα διαφωνήσουµε για τη σηµασία του κάθετου

οδικού άξονα της Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου για την
αναπτυξιακή προοπτική της ευρύτερης περιοχής. Βεβαίως να
σας πω ότι τη γενικότερη σπουδαιότητα των κάθετων αξόνων την
έχουµε αναδείξει και στο Υπουργείο τα τελευταία δύο χρόνια και
µάλιστα µε συγκεκριµένα έργα, τα οποία πολλές φορές ξεπερ-
νούν τα ευχολόγια, τα οποία ενδεχοµένως να είχαµε συνηθίσει
γενικότερα τους συµπολίτες µας τα προηγούµενα χρόνια. Μάλι-
στα, στην ερώτησή σας είχατε αναφερθεί και στο ζήτηµα του κά-
θετου άξονα Ηρακλείου - Ανωγείων και να σας ενηµερώσω, όπως
ξέρετε πολύ καλά, ότι ναι µεν είχε εξασφαλιστεί µια χρηµατοδό-
τηση από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά αυτή η χρηµατοδότηση
δυστυχώς δεν έφτανε για την δηµοπράτηση του έργου. Γι’ αυτόν
τον λόγο και εµείς καταφέραµε και εντάξαµε στο ΠΔΕ επιπλέον
χρηµατοδότηση 350 εκατοµµυρίων, µε αποτέλεσµα το έργο αυτό
πλέον να έχει µπει σε φάση υλοποίησης. 

Όπως γνωρίζετε πολύ καλά, µιας και εκλέγεστε εξάλλου στο
Ηράκλειο, ο οδικός άξονας Ηράκλειο - Μεσσαρά χωρίζεται σε
δύο µέρη, το ένα αφορά το Ηράκλειο µέχρι την Αγία Βαρβάρα
και το δεύτερο αφορά την Αγία Βαρβάρα µέχρι τους Αγίους
Δέκα. Όπως αναφέρετε και στην ερώτησή σας, στο τµήµα Αγία
Βαρβάρα µέχρι Αγίους Δέκα παρεδόθη το 2019. Ωστόσο, ξέρετε
πολύ καλά ότι προκειµένου να ολοκληρωθεί υπολείπονται οι εξής
µελέτες και στη συνέχεια οι εργασίες οι οποίες θα βγουν µέσα
από τις µελέτες, δηλαδή η µελέτη του τµήµατος στην είσοδο
πριν τον οικισµό της Αγίας Βαρβάρας, η µελέτη του παράπλευ-
ρου οδικού δικτύου σε όλον τον οδικό άξονα, οι συνοδευτικές
υποστηρικτικές µελέτες στην αρχή του έργου και βεβαίως η µε-
λέτη διαχείρισης της σήραγγας Αγίας Βαρβάρας και αποµένουν
οι εργασίες ολοκλήρωσης στον Ανισόπεδο Κόµβο Πανασού και
τη συζευκτήρια οδό µε την Πανασό. Για την ολοκλήρωση όλων
αυτών των µελετών έχει ξεκινήσει η διαδικασία σύναψης τριών
συµβάσεων τεχνικών συµβούλων από το Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών, εκ των οποίων µάλιστα η ανάθεση για τον συγ-
κοινωνιακό σύµβουλο έχει ήδη εγκριθεί, και αναµένονται άλλες
δύο αναθέσεις για δύο συµβούλους, δηλαδή για γεωτεχνικό και
για διαχείριση σήραγγας. 

Όσον αφορά το πρώτο σας ερώτηµα, για τον κόµβο δηλαδή
Μοιρών, όπως γνωρίζετε υπάρχει ήδη κόµβος στις Μοίρες στην
περιοχή της συναρµογής της νέας Εθνικής Οδού Αγία Βαρβάρα
- Καστέλι και κυκλοφορείται. Ο κόµβος αυτός είναι ισόπεδος.
Ωστόσο, για λόγους κυκλοφοριακής ασφάλειας προκρίναµε τη
λύση του ισόπεδου κυκλικού κόµβου. Για τον λόγο αυτό ο Ορ-
γανισµός Ανάπτυξης Κρήτης είναι ήδη σε φάση µελέτης για τον
ισόπεδο κυκλικό κόµβο. Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις µέχρι τέλους
του έτους θα έχει ολοκληρωθεί αυτή η µελέτη. Αυτή την στιγµή
βρισκόµαστε στο στάδιο εκπόνησης της οριστικής µελέτης οδο-
ποιίας και βεβαίως αυτό αποτελεί τµήµα της οριστικής µελέτης
Άγιοι Δέκα - Πραιτώρια του Νότιου Οδικού Άξονα Κρήτης. Πε-
ραιτέρω λεπτοµέρειες θα σας πω και στη δευτερολογία µου για
να µην καταχρώµαι του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Μαµουλάκης για τη δευτερολογία του.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Νοµίζω θα συµφω-
νήσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει στο κράτος και στην πολι-
τεία µια συνέχεια. Είναι πολύ σηµαντικό και δράττοµαι της
ευκαιρίας για το θέµα που αναφέρατε για τον δρόµο προς Ανώ-
γεια, που πράγµατι από την προηγούµενη κυβέρνηση είχαν εγ-
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κριθεί πόροι, θεωρήσατε ότι χρήζει ενίσχυσης το συγκεκριµένο
έργο και πολύ καλώς προχωράει, απρόσκοπτα θα έλεγα εγώ, και
µακάρι να έχουµε και φάση δηµοπράτησης το συντοµότερο δυ-
νατό. Αυτό το καταθέτω ως µια παρενθετική τοποθέτησή µου
γύρω από το ζήτηµα, που νοµίζω ότι µας βρίσκει από την ίδια
πλευρά του ποταµού, αν µη τι άλλο.

Τώρα πάµε στην ουσία της ερώτησης και στον κεντρικό πυ-
ρήνα. Αναφέρατε κάτι το οποίο όµως είναι άστοχο, κύριε
Υπουργέ. Η υφιστάµενη συναρµογή, αυτή τη στιγµή, της απολή-
ξεως του νεόδµητου τµήµατος του έργου µέχρι τις Μοίρες ου-
σιαστικά, βάσει των κανόνων της επιστήµης και της τέχνης και
των συγκοινωνιακών νορµών που διέπουν ευρωπαϊκά, δεν είναι
σύννοµη, δηλαδή έχει δοθεί µια πρακτική σύνδεσή του, αλλά η
οριστική, η σωστή, ορθολογική προσέγγιση θα πρέπει να γίνει
είτε µε ισόπεδο roundabout είτε µε ανισόπεδο κόµβο. Μαθαί-
νουµε σήµερα λοιπόν ότι έχει προχωρήσει η διαδικασία ωρίµαν-
σης µιας µελέτης διά του ΟΑΚ, του Οργανισµού Ανάπτυξης
Κρήτης, για τη σύνδεση αυτή, γεγονός πολύ σηµαντικό, αλλά
πρέπει να ξέρουµε όµως και τις ηµεροµηνίες, να υπάρχει ένα
χρονικό ορόσηµο, ένα χρονοδιάγραµµα για να µπορούµε κι εµείς
από την πλευρά µας να ελέγξουµε, να πιέσουµε και εν πάση πε-
ριπτώσει να είµαστε χρήσιµοι στην υλοποίηση µέχρι τη διαγωνι-
στική διαδικασία. Είναι ένα κρίσιµο θέµα.

Τώρα, για την ιστορία, να πούµε πράγµατι ότι και οι εκτιµήσεις
της δικής µας Κυβερνήσεως ήταν ότι εντός του 2019 θα παραδι-
δόταν στην κυκλοφορία ο Οδικός Άξονας Ηρακλείου - Μεσσα-
ράς. Βέβαια έχουν µεσολαβήσει δύο χρόνια και παρατηρείται µια
δοµική αβελτηρία στο ζήτηµα αυτό και νοµίζω ότι πρέπει να
έχουµε µια απάντηση, πώς δηλαδή θέλετε να προσεγγίσετε την
ολοκλήρωση των εργασιών, µε τις τεχνικές ενδεχοµένως δυσκο-
λίες ή δυστοκίες που παρουσιάζονται κατά την κατασκευή ή κατά
την ολοκλήρωση του έργου.

Κλείνοντας θέλω να επισηµάνω το εξής. Η αρχή έγινε τα προ-
ηγούµενα χρόνια και ήταν καθοριστική. Η σύνδεση των κάθετων
αξόνων, ειδικά λόγω του σχήµατος του νησιού, είναι καθοριστι-
κής σηµασίας, ώστε να επέλθει µια ισόρροπη ανάπτυξη και στο
εξ ανατολών και εξ δυσµάς τµήµα, αλλά και στο νότιο και αντι-
στοίχως βόρειο.

Άρα συµφωνούµε ότι αυτός ο κάθετος άξονας, που είναι και
στον πυρήνα του νησιού, είναι µιας κοµβικής και πρωτεύουσας
σηµασίας σε επίπεδο συγκοινωνιακό. Άρα πρέπει να ενσκήψουµε
και να δώσουµε τις λύσεις στο ζήτηµα που άπτεται των κόµβων
και ειδικά της δεύτερης πόλης, θα έλεγα, του Νοµού που είναι
οι Μοίρες, αναµφίβολα µετά την πόλη του Ηρακλείου. Πρέπει να
έχει µια σύνδεση όπως της αρµόζει και όπως αρµόζει στους χι-
λιάδες ή και εκατοµµύρια επισκέπτες του νησιού τα επόµενα
χρόνια.

Κλείνοντας, γιατί δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο και σέ-
βοµαι την τοποθέτηση του κυρίου Προέδρου ότι υπάρχει και µια
σειρά από επόµενες ερωτήσεις, λέω το εξής: Θα ήταν πολύ ση-
µαντικό για όλους µας, για τους ανθρώπους οι οποίοι έχουν θέση
ευθύνης, για τους πολίτες του νησιού να γνωρίζουν το χρονοδιά-
γραµµα. Δηλαδή τα milestones, τα χρονικά ορόσηµα εις τρόπον
ώστε να φτάσουµε στην ολοκλήρωση αυτού του σηµαντικού
έργου. Αυτό είναι κάτι κρίσιµο και θα παρακαλούσα για µια ξε-
κάθαρη απάντηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι στην πρωτολογία µου όσον

αφορά το χρονοδιάγραµµα ήµουν αρκετά σαφής. Σας είπα ότι η
µελέτη ολοκληρώνεται µέχρι τέλος του έτους. Μάλιστα, σας
έδωσα και τα τελικά στοιχεία πού καταλήγουν όσον αφορά τον
κυκλικό ισόπεδο κόµβο, γιατί αυτό προκρίθηκε για λόγους οδικής
ασφάλειας.

Άρα το milestone, όπως σωστά αναφέρετε, είναι στο τέλος του
χρόνου που ολοκληρώνεται η συγκεκριµένη µελέτη.

Να αναφερθώ, όµως, και σε κάτι άλλο. Όσον αφορά το πρώτο

τµήµα, το τµήµα Ηράκλειο - Αγία Βαρβάρα είναι γνωστό ότι ανή-
κει στην αρµοδιότητα της Περιφέρειας Κρήτης. Μάλιστα ήδη µε
την 1341/2007 απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Περιφέρειας
Κρήτης νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο. Το αναφέρω και για τον λόγο
ότι προφανώς και η συντήρηση του συγκεκριµένου τµήµατος,
όπως και οι όποιες άλλες εργασίες είναι να γίνουν, είναι αρµο-
διότητας της Περιφέρειας Κρήτης. Βεβαίως, εφόσον υπάρξει κά-
ποιο αίτηµα προς το Υπουργείο -και το λέω και δηµοσίως- εµείς
είµαστε έτοιµοι να συνδράµουµε την περιφέρεια, αν χρειαστεί,
όσον αφορά κάποια τµήµατα προκειµένου να γίνει µια αναβάθ-
µιση.

Να σας ανακοινώσω, όµως, εδώ ότι σήµερα υπεγράφη ένα
ποσό της τάξεως του 1.239.000 ευρώ το οποίο αφορά τη συντή-
ρηση του οδικού δικτύου και τον κάθετο άξονα Αγία Βαρβάρα -
Αποµαρµά - Άγιοι Δέκα. Άρα αναφερόµαστε στο ζήτηµα της συν-
τήρησης για το θέµα το οποίο αναφέρεστε κι εσείς. Επίσης, να
σας ενηµερώσω ή µάλλον να σας υπενθυµίζω ότι ήδη από το
2020 έχουµε εντάξει στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, σε
συγκεκριµένο ανάδοχο του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, ένα ποσό της τάξης των 4.076.000 ευρώ το οποίο βεβαίως
θα χρησιµοποιηθεί προκειµένου να γίνουν οι εργασίες όταν ολο-
κληρωθούν οι µελέτες τις οποίες σας προανέφερα.

Άρα κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνεστε ότι τουλάχιστον για το
τµήµα το οποίο είναι αρµοδιότητας του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών έχουµε ήδη εγκρίνει χρήµατα τόσο για τη συν-
τήρηση, µε την απόφαση η οποία υπεγράφη σήµερα, όσο και για
την κατασκευή, µόλις ολοκληρωθούν οι µελέτες από τον Οργα-
νισµό Ανάπτυξης Κρήτης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Υπεγράφη από τον
ανάδοχο σήµερα;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Υπεγράφη από το Υπουργείο το ζήτηµα της συν-
τήρησης.

Όσον αφορά τις εργασίες, επαναλαµβάνω, ότι θα ολοκληρω-
θούν οι µελέτες οι οποίες, σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα που
µας έχει δώσει ο Οργανισµός Ανάπτυξης Κρήτης, θα είναι µέχρι
τέλος του χρόνου. Έχουµε ήδη δεσµεύσει ποσό, το οποίο είναι
σε συγκεκριµένο ανάδοχο, προκειµένου να προχωρήσουν και οι
εργασίες. 

Άρα, ολοκληρώνοντας, αντιλαµβάνεστε ότι το Υπουργείο έχει
ένα συγκεκριµένο σχεδιασµό για τη συγκεκριµένη περιοχή και
εµείς, θα το πω για άλλη µια φορά, θεωρούµε ότι η ολοκλήρωση
των κάθετων αξόνων είναι πρωτίστης σηµασίας για την ανάπτυξη
όχι µόνο της περιοχής στο νότιο Ηράκλειο, αλλά και της ευρύτε-
ρης περιοχής της Κρήτης. Και µη ξεχνάτε ότι ούτως η άλλως
αποτελεί και τµήµα ενός ευρύτερου σχεδιασµού.

Τις επόµενες µέρες ούτως ή άλλως, όπως ξέρετε πολύ καλά,
ο Πρωθυπουργός θα ανακοινώσει και τον σχεδιασµό για τον Βό-
ρειο Οδικό Άξονα Κρήτης. Άρα αντιλαµβάνεστε ότι αυτό αποτε-
λεί µέρος όλου αυτού του σχεδιασµού. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη υπ’ αριθµόν 772/17-5-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων µε θέµα: «Να
ανακληθούν οι εκδικητικές και παράνοµες απολύσεις των εργα-
ζοµένων στο Κέντρο Διαλογής Ανακυκλώσιµων Υλικών (ΚΔΑΥ)
Ηρακλείου και να παρθούν όλα τα απαραίτητα µέτρα προστα-
σίας της υγείας των εργαζοµένων».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη εταιρεία που εδώ και έναν

χρόνο έχει την εργολαβία λειτουργίας του Κέντρου Διαλογής
Ανακυκλώσιµων Υλικών Ηρακλείου προχώρησε στο διάστηµα 19
Μαρτίου έως 21 Μαρτίου σε επτά απολύσεις εργαζοµένων, ένας
εκ των οποίων είναι εκλεγµένος συνδικαλιστής στη σωµατειακή
επιτροπή εργαζοµένων του εργοστασίου από τους συνολικά πε-
νήντα πέντε εργαζόµενους που απασχολεί η εταιρεία.

Με απόφαση του Σώµατος Επιθεώρησης Ηρακλείου 1-4-2021
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οι απολύσεις αυτές θεωρήθηκαν άκυρες, καθώς παραβαίνουν
τον ν.1387/83 περί οµαδικών απολύσεων. Πρόκειται για απόφαση
την οποία η εργοδοσία αρνείται να εφαρµόσει και ως εκ τούτου
δεν επαναφέρει τους εργαζόµενους στις θέσεις εργασίας τους.
Οι απολύσεις αυτές έγιναν µια εβδοµάδα µετά την έντονη δια-
µαρτυρία εργαζοµένων για τη µεθόδευση της εταιρείας να πλη-
ρώσουν οι εργαζόµενοι από την τσέπη τους 16 ευρώ το άτοµο
για τη διενέργεια test ανίχνευσης κορωνοϊού και ενώ είχαν ήδη
βρεθεί θετικοί δύο συνάδελφοί τους. Επιπλέον, στις 22-3-21 η
εργοδοσία, ακόµα και µε την απειλή της Αστυνοµίας, προσπά-
θησε να εµποδίσει το προεδρείο του κλαδικού σωµατείου, της
ένωσης δηλαδή Ιδιωτικών Υπαλλήλων Ηρακλείου και µέλος του
διοικητικού συµβουλίου του Εργατικού Κέντρου Ηρακλείου που
βρέθηκε στο εργοστάσιο προκειµένου να συναντηθούν µε τη δι-
οίκηση της εταιρείας ώστε να ενηµερωθούν για τις απολύσεις.

Τα περιστατικά αυτά έρχονται να προστεθούν σε µια πολύ
µακρά λίστα εργοδοτικής αυθαιρεσίας και τροµοκράτησης των
εργαζοµένων, που ξεκίνησε από τον συγκεκριµένο εργολάβο µε
την ανάληψη του έργου τον Γενάρη του 2020 και αφού οι εργα-
ζόµενοι είχαν δώσει ένα ακόµη µεγάλο αγώνα για να επιστρέ-
ψουν στη δουλειά τους, διασφαλίζοντας εργασιακές θέσεις και
εργασιακές σχέσεις.

Έκτοτε, απολύσεις, µη ανανεώσεις συµβάσεων, αναστολή
συµβάσεων, υποχρεωτικές άδειες άνευ αποδοχών είναι µερικά
µόνο από τα µέτρα που εφάρµοσε η εταιρεία παράλληλα µε τα
εργατικά ατυχήµατα, την τροµοκρατία, τις απειλές, την ωµή πα-
ρέµβαση στην οργάνωση των εργαζοµένων από την έναρξη της
πανδηµίας µέχρι σήµερα.

Όσοι έµειναν να εργάζονται σ’ αυτό το πολύ επικίνδυνο και αν-
θυγιεινό περιβάλλον καλέστηκαν να συνεχίσουν την επεξεργασία
των απορριµµάτων διά χειρός µονάχα µε γάντια και µάσκες.
Αέρα στα πανιά του εργολάβου φυσικά έχουν δώσει διαχρονικά
όλες οι κυβερνήσεις µε το νοµοθετικό πλαίσιο που διαµόρφω-
σαν, επιτρέποντας στους εργοδότες να αλωνίζουν στην κυριο-
λεξία στους χώρους δουλειάς, αλλά και η δηµοτική αρχή του
Ηρακλείου, που εδώ και χρόνια ακολουθεί την τακτική «δεν ξέρω
- δεν άκουσα - δεν είδα», διαιωνίζοντας το πρόβληµα.

Εν τέλει αυτές είναι οι δραµατικές συνέπειες της ιδιωτικοποί-
ησης της ανακύκλωσης και συνολικά της διαχείρισης των απορ-
ριµµάτων και όλα αυτά στις πλάτες των εργαζοµένων.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα θα λάβετε ώστε
να εφαρµοστεί η απόφαση του ΣΕΠΕ και να ανακληθούν άµεσα
οι απολύσεις των εργαζοµένων, να σταµατήσει η τροµοκρατία,
οι απειλές και η παρεµπόδιση της συνδικαλιστικής δράσης από
την εργοδοσία, να εξασφαλιστούν όλα τα µέτρα προστασίας της
υγείας στο ΚΔΑΥ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε και δευτερολογία.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Διατυπώνω το ερώτηµα.
Συµπεριλαµβανοµένων και των δωρεάν επαναλαµβανόµενων

tests ανίχνευσης του κορωνοϊού µε ευθύνη του Υπουργείου, του
Δήµου Ηρακλείου και της εργολαβικής εταιρείας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ και για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Συντυχάκη, σ’ ένα ευρύτερο πλαίσιο η ερώτησή

σας αφορά ένα θέµα µείζονος σηµασίας για την Κυβέρνηση και
το αναπτυξιακό µοντέλο της χώρας, όπως είναι η ανάπτυξη µε
περιβαλλοντικό πρόσηµο. Η οικονοµική ανάπτυξη του 21ου αιώνα
δεν µπορεί παρά να συµβαδίζει µε έµπρακτη προστασία του πε-
ριβάλλοντος. Ουσιαστικά, όσο και αν φαίνεται περίεργο εκ πρώ-
της όψεως, αυτό που ονοµάζουµε βιώσιµη ανάπτυξη είναι
ουσιαστικά η άλλη όψη της κοινωνικής πολιτικής. Δεν είναι ανά-
πτυξη αν δεν αφορά πολίτες και δεν είναι βιώσιµη αν δεν προ-
στατεύει το περιβάλλον.

Οι κυβερνητικές επιλογές έχουν αποτυπωθεί και σε διεθνές
επίπεδο. Αναφέροµαι στην υπογραφή από τη χώρα µας της Συµ-
φωνίας των Παρισίων και τη δέσµευσή µας για να είµαστε συνε-

πείς µε τους δεκαεπτά στόχους του ΟΗΕ για τη βιώσιµη ανά-
πτυξη. 

Οφείλουµε ως χώρα να εστιάσουµε και να επενδύσουµε στους
τοµείς της βιώσιµης ανάπτυξης η οποία, όµως, θα είναι φιλική
προς το περιβάλλον και στο µέτρο του δυνατού δεν θα έχει ση-
µαντικές αρνητικές επιπτώσεις ούτε στις τοπικές κοινωνίες, αλλά
ούτε και ευρύτερα. Στο πλαίσιο αυτό τα κέντρα διαχείρισης ανα-
κυκλώσιµων υλικών αποτελούν σηµαντικούς κρίκους στην αλυ-
σίδα της πράσινης ανάπτυξης. 

Κύριε Συντυχάκη, µε την ερώτησή σας θέτετε δύο θέµατα. Το
πρώτο αφορά την ανάκληση των επτά απολύσεων για τις οποίες
υπήρξε άµεση παρέµβαση του ΣΕΠΕ. Το δεύτερο θέµα αφορά
στην τήρηση των µέτρων που προβλέπονται για την προστασία
των εργαζοµένων συµπεριλαµβανοµένων και των δωρεάν τεστ
ανίχνευσης του κορωνοϊού. Ας τα πάρουµε ένα - ένα. Ως προς
το πρώτο, η συγκεκριµένη επιχείρηση, η «Creta Recycling ΙΚΕ»
απασχολούσε στις αρχές Μαρτίου ενενήντα έξι άτοµα από τα
οποία τα πενήντα πέντε στο Κέντρο Διαλογής Ανακυκλώσιµων
Υλικών Ηρακλείου. Σύµφωνα µε το ΣΕΠΕ η εταιρεία προέβη σε
επτά απολύσεις τον Μάρτιο του 2021 χωρίς να ακολουθηθεί η
σχετική διαδικασία περί οµαδικών απολύσεων. Το Τµήµα Επιθε-
ώρησης Εργασιακών Σχέσεων Ηρακλείου κατόπιν αίτησης της
Ένωσης Ιδιωτικών Υπαλλήλων Ηρακλείου όρισε τριµερή σύ-
σκεψη την 1η Απριλίου 2021 χωρίς, όµως, να επέλθει συµφωνία
µεταξύ των µερών. 

Κατόπιν τούτου, ζητήθηκε από το ΣΕΠΕ εντός πέντε ηµερών
η παροχή εγγράφων εξηγήσεων από την εταιρεία, καθώς και η
ανάκληση των απολύσεων λόγω παράβασης του νόµου περί οµα-
δικών απολύσεων. Όταν έληξε η προθεσµία κατάθεσης εγγρά-
φων εξηγήσεων από την εργοδότρια επιχείρηση, το Τµήµα
Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Ηρακλείου επέβαλε διοικη-
τικό πρόστιµο 4.000 ευρώ για παράβαση των διατάξεων του
ν.1387/1983 όπως ισχύει, περί οµαδικών απολύσεων, δηλαδή για
υπέρβαση του προβλεπόµενου ορίου. 

Στη συνέχεια, όµως, υπήρξε µία σηµαντική εξέλιξη την οποία,
από την ερώτησή σας, δεν φαίνεται να την γνωρίζετε. Όπως µας
πληροφόρησε το ΣΕΠΕ µετά από έρευνα στο Πληροφοριακό Σύ-
στηµα «ΕΡΓΑΝΗ» διαπίστωσε ότι οι τέσσερις εκ των επτά απο-
λυθέντων τον Μάρτιο επαναπροσλήφθηκαν στις 5 Μαΐου 2021.
Συνεπώς µετά την επαναπρόσληψη των τεσσάρων από τους
επτά αρχικά απολυµένους, όπως µας ενηµερώνει η αρµόδια δι-
εύθυνση του Υπουργείου Εργασίας, σήµερα δεν υφίσταται θέµα
οµαδικών απολύσεων στη συγκεκριµένη επιχείρηση. 

Ο νόµος που επικαλείστε, δηλαδή ο ν.1387/1983 όπως τροπο-
ποιήθηκε το 2017, ρητά ορίζει ότι οµαδικές απολύσεις σε επιχει-
ρήσεις που απασχολούν από είκοσι έως εκατόν πενήντα
εργαζόµενους είναι όσες υπερβαίνουν κάθε ηµερολογιακό µήνα
τα έξι άτοµα. Σε ό,τι αφορά την καταγγελία των τριών συµβά-
σεων εργασίας οι οποίες δεν ανακλήθηκαν, προφανώς αρµόδια
για να το κρίνει αν είναι καταχρηστικές ή όχι, είναι η δικαιοσύνη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχω υπερβεί τον χρόνο µου, οπότε για το δεύτερο θέµα που
θίγετε και αφορά τα µέτρα προστασίας των εργαζοµένων από
τις επιπτώσεις της πανδηµίας και τη διενέργεια δωρεάν tests, θα
αναφερθώ στη δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αν και έκανα προσπάθεια να

παρακολουθήσω τον κύριο Υπουργό, λόγω της µάσκας δεν ήταν
εύκολο να τον ακούσω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Οι τέσσερις έχουν επαναπροσληφθεί.
Αυτό είναι το σηµαντικό.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτό το άκουσα, απλά το λέω
γιατί πιθανά κάποια ζητήµατα να µην τα άκουσα καλά.

Επιτρέψτε µου, κατ’ αρχάς, να αναφερθώ για τα θέµατα της
ανάπτυξης. Ξέρετε αυτό είναι το βασικό µότο όλων των κυβερ-
νήσεων: Ανάπτυξη µε περιβαλλοντικό πρόσηµο. Βιώσιµη ανά-
πτυξη. Πράσινη ανάπτυξη. Εγώ ήµουν νιος και γέρασα και ακούω
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ακριβώς τις ίδιες εκφράσεις. Είτε είναι το ΠΑΣΟΚ, είτε είναι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είτε είναι η Νέα Δηµοκρατία, ακούµε ακριβώς το ίδιο
πράγµα. Η ανάπτυξη δεν είναι κάτι ουδέτερο. Νοµίζω ότι το γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά. Υπάρχουν διάφορα είδη ανάπτυξης. Ανά-
πτυξη που ικανοποιεί λίγους σε βάρος των πολλών και ανάπτυξη
ικανοποιεί τους πολλούς και τις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες
σε βάρος των λίγων. Όλα τα υπόλοιπα είναι -επιτρέψτε µου- περί
όνου σκιάς. 

Το ιστορικό είναι όπως το είπατε. Δεν έχω να αµφισβητήσω
κάτι. Πιστεύω ότι κάπως έτσι είναι. Επαναπροσλήφθηκαν οι τέσ-
σερις. Δεν επαναπροσλήφθηκαν και οι επτά, δηλαδή και οι υπό-
λοιποι τρεις, µεταξύ αυτών ο συνδικαλιστής. Είναι ένα ερώτηµα
αυτό και πρέπει να µας απαντήσετε πολύ συγκεκριµένα. Εµείς
ζητάµε, λοιπόν, την επαναπρόσληψη όλων των εργαζοµένων. 

Από το 2012, σας το είπα και στην πρωτολογία, δόθηκε ένας
πολύ σκληρός αγώνας και µάλιστα θα έλεγα ένας αγώνας που
πρωτοτύπησε και πανελλαδικά και από την άποψη της διάρκειας
και των αντοχών που είχε αυτός ο απεργιακός αγώνας και είχε
απέναντί του τους πάντες, είχε και την εργοδοσία -τότε ήταν
άλλες εταιρείες, αλλά θα µου πεις εταιρεία ήταν τότε, εταιρεία
είναι και τώρα, το ίδιο συµφέρον! Κοιτάνε όλοι το πώς θα δια-
σφαλίσουν τα κέρδη τους σε µια ζούγκλα ανταγωνιστικότητας-
την κυβέρνηση, τις εταιρείες, την «Ελληνική Εταιρεία Αξιοποί-
ησης Ανακύκλωσης», διαδοχικά όλες τις κυβερνήσεις και τις δη-
µοτικές αρχές και πραγµατικά ήταν αξιοζήλευτος και τιτάνιος
αυτός ο αγώνας. 

Οι εργαζόµενοι είναι φανερό ότι δεν θα σταµατήσουν εδώ και
δεν θα σταµατήσουν εδώ γιατί έχουν αποκτήσει διαχρονικά αυτή
την εµπειρία του αγώνα και της διάρκειας και της αντοχής και
προτάσσουν συνέχεια τη διασφάλιση των θέσεων εργασίας, των
κεκτηµένων τους, την τήρηση µέτρων υγιεινής και ασφάλειας,
την αναγνώριση και την καταβολή βαρέων και ανθυγιεινών ενσή-
µων µε βάση το αντικείµενο της εργασίας τους. Γι’ αυτά πρέπει
να µας πείτε.

Ως ΚΚΕ βάσιµα πιστεύουµε ότι όπως εξελίσσονται τα πράγ-
µατα εξελίσσονται σε µια ακόµη µεγαλύτερη εµπορευµατοποί-
ηση και ιδιωτικοποίηση του τοµέα της διαχείρισης συνολικά των
αποβλήτων, που αυτό θα οδηγήσει σε µεγαλύτερη εκµετάλλευση
των εργαζοµένων και µε δεδοµένα τα νοµοσχέδια που φέρνετε
µε την κατάργηση του οκτάωρου, την δεκάωρη εργασία, την
απλήρωτη εργασία και πάει λέγοντας. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς βάζουµε το ζήτηµα ότι πρέπει να µπει
τέρµα στην ιδιωτικοποίηση. Θα πρέπει να καταργηθεί κάθε επι-
χειρηµατική δραστηριότητα στη λειτουργία διαχείρισης. Λέµε
«όχι» στην καύση των απορριµµάτων, «όχι» στη µετατόπιση των
βαρών στις πλάτες των λαϊκών στρωµάτων µέσα από τα ανταπο-
δοτικά τέλη. Θα πρέπει να υπάρξει ενιαίος φορέας τελικής δια-
χείρισης και τελικής διάθεσης των αποβλήτων που να σχεδιάζει
µε κριτήριο πάντα τις λαϊκές ανάγκες και φυσικά µε προσωπικό
µόνιµο και µε πλήρη δικαιώµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε, κύριε Συντυχάκη, νοµίζω ότι η κριτική περί πράσινης

ανάπτυξης που κάνετε στην αρχή, δεν είναι δίκαιη. Η προστασία
του περιβάλλοντος δεν υπήρχε σαν θέµα καθόλου µέχρι τη δε-
καετία του �70. Έκτοτε σε όλες τις αναπτυγµένες χώρες έχει ανέ-
βει σταδιακά όλο και πιο πάνω στην ατζέντα και όλο και
περισσότερα µέτρα λαµβάνονται. Είπατε ότι αυτό είναι ζήτηµα
καπιταλιστικής ανάπτυξης, απλώς να σας θυµίσω το εξαιρετικά
κακό περιβαλλοντικό ρεκόρ που υπήρχε στις χώρες του παλαιού
ανατολικού µπλοκ, κ.ο.κ., αλλά ας έρθω στην ερώτησή σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτά ήταν τα επιχειρήµατα του
πάλαι ποτέ ΚΚΕ εσωτερικού.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Αλλά δεν τα απαντάτε, εκεί είναι το
ζήτηµα. 

Όπως αναφέρεται στην ερώτησή σας, αιτία για τη σηµερινή
συζήτηση αποτέλεσαν οι απολύσεις που όπως ισχυρίζεται έγιναν

-διαβάζω επί λέξει- µία εβδοµάδα µετά τη διαµαρτυρία εργαζο-
µένων για τη µεθόδευση της εταιρείας να πληρώσουν οι εργα-
ζόµενοι από την τσέπη τους µε 16 ευρώ το άτοµο το test
ανίχνευσης του κορωνοϊού. Σε αυτά ακριβώς τα ζητήµατα, όµως,
όπως προανέφερα στην πρωτολογία µου, υπήρξε άµεση επέµ-
βαση - παρέµβαση του ΣΕΠΕ. 

Από ποτέ, σύµφωνα µε ενηµέρωση της Επιθεώρησης Εργα-
σίας του Ηρακλείου Κρήτης δεν έγινε καµµία καταγγελία ή ανα-
φορά στην αρµόδια υπηρεσία, δηλαδή στο Τµήµα Ασφάλειας και
Υγείας της Εργασίας της Επιθεώρησης Ηρακλείου η οποία να
αφορά είτε σε παραβάσεις της νοµοθεσίας για την ασφάλεια και
υγεία στην εργασία είτε σε νέα διασπορά κρουσµάτων κορω-
νοϊού σε εργαζόµενους στο Κέντρο Διαλογής Ανακυκλώσιµων
Υλικών Ηρακλείου. 

Να σηµειώσω, επίσης, ότι δεν έχει καταγραφεί αύξηση της συ-
χνότητας και της σοβαρότητας των εργατικών ατυχηµάτων στο
Κέντρο Διαλογής του Ηρακλείου κατά την περίοδο της διαχείρι-
σής του από την επιχείρηση «Creta Recycling Μονοπρόσωπη
ΙΚΕ» σε σχέση µε ό,τι συνέβαινε στο παρελθόν. Συγκεκριµένα,
έχουν αναγγελθεί στο Τµήµα Επιθεώρησης Ασφάλειας και
Υγείας της Εργασίας Ηρακλείου κατά το 2020 και το τρέχον έτος
επτά εργατικά ατυχήµατα, αλλά ευτυχώς κανένα από αυτά δεν
χαρακτηρίστηκε ως σοβαρό. 

Επίσης, θα ήθελα να επισηµάνω ότι όπως ίσως γνωρίζετε στην
επιχείρηση υπάρχει επιτροπή εργαζοµένων για θέµατα υγείας
και ασφάλειας στην εργασία σύµφωνα µε το άρθρο 4 του
ν.3850/2010. Σύµφωνα µε το ΣΕΠΕ η επιτροπή των εργαζοµένων
δεν έχει θέσει ζήτηµα ποσοτικής και ποιοτικής ανεπάρκειας των
µέσων ατοµικής προστασίας που χορηγούνται στους εργαζόµε-
νους. 

Σε ό,τι αφορά στη διαχείριση των επιβεβαιωµένων κρουσµά-
των COVID19 µεταξύ των εργαζοµένων µετά τη γνωστοποίηση
στην επιχείρηση του πρώτου κρούσµατος σε εργαζόµενο που τε-
λούσε σε άδεια οι υπόλοιποι εργαζόµενοι υποβλήθηκαν προλη-
πτικά σε εξέταση αντισωµάτων για την ανίχνευση του κορωνοϊού
χωρίς δαπάνη των ίδιων και ο δεύτερος εργαζόµενος που βρέ-
θηκε θετικός σε κορωνοϊό τέθηκε σε καραντίνα.

Εποµένως, δεν φαίνεται να ευσταθεί ο ισχυρισµός σας για
tests επί πληρωµή. 

Να επισηµάνω, επίσης, ότι στο πλαίσιο περιορισµού της δια-
σποράς του κορωνοϊού η Κυβέρνηση έχει αναλάβει το κόστος
διενέργειας των ελέγχων, τα rapid-tests, σε επιχειρήσεις άνω των
είκοσι εργαζοµένων. Το σχετικό πρόγραµµα προβλέπει ότι οι ερ-
γαζόµενοι σε αυτές τις επιχειρήσεις µπορούν να υποβάλουν αί-
τηµα διενέργειας rapid -test µέχρι και δυο φορές το µήνα µέσω
της ειδικής πλατφόρµας που δηµιουργήθηκε γι’ αυτό το σκοπό
στη Διεύθυνση Εργασία, «ergasia.testιng.gov.gr» και έχει τεθεί
εδώ και αρκετό καιρό σε πλήρη λειτουργία. 

Οι εργαζόµενοι της συγκεκριµένης επιχείρησης δικαιούνται
συµµετοχή στο εν λόγω πρόγραµµα, ενώ, όπως πληροφορηθή-
καµε, η επιχείρηση αφ’ ενός τους έχει ενηµερώσει και αφ’ ετέρου
τους χορηγεί και τη σχετική άδεια, προκειµένου να µεταβούν στο
χώρο διενέργειας των tests. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω και δυο λόγια για την αναβάθµιση
του ΣΕΠΕ. Το νέο εργασιακό νοµοσχέδιο ισχυροποιεί τον ρόλο
του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας µετατρέποντάς το σε ανε-
ξάρτητη διοικητική αρχή, την Επιθεώρηση Εργασίας. Ως ανεξάρ-
τητη αρχή θα έχει διοικητική και λειτουργική αυτοτέλεια,
χαρακτηριστικό που θα της προσδώσει την απαιτούµενη αµερο-
ληψία για την εκτέλεση της αποστολής της. Με αυτή τη µεταρ-
ρύθµιση αναβαθµίζεται ο ρόλος της Επιθεώρησης Εργασίας, µε
σκοπό την καλύτερη δυνατή προστασία των δικαιωµάτων των ερ-
γαζοµένων, αλλά και την εύρυθµη λειτουργία της αγοράς. Με
άλλα λόγια, αναβαθµίζουµε και ισχυροποιούµε έναν φορέα κρί-
σιµο για την οµαλή λειτουργία της αγοράς εργασίας, αλλά κατ’
επέκταση και της αγοράς προϊόντος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε τη δεύτερη µε αριθµό 3257/14-1-2021 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
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τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Αναγκαία η µέριµνα της Κυβέρνησης ώστε να προστατεύονται
όλοι οι εργαζόµενοι στον τουρισµό και τον επισιτισµό».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μου έκανε εντύπωση, κύριε Υπουργέ, η τελευταία σας φράση,

ότι το ΣΕΠΕ είναι µεροληπτικό. Αξίζει τον κόπο να µας πείτε υπέρ
ποίων µεροληπτεί.

Έρχοµαι στην ερώτησή µου. Στις 10 Μαΐου υποβάλαµε την
ερώτηση µε τα στοιχεία και την εκτίµηση ότι η µια στις τρεις επι-
χειρήσεις της εστίασης, παρά το άνοιγµα που υπήρξε, λόγω των
συνεχιζόµενων επιµέρους περιοριστικών µέτρων, όπως παρά-
δειγµα εσωτερικοί χώροι κ.λπ., δεν θα ανοίξει και επίσης, ότι οι
δυο στις τρεις επιχειρήσεις δεν θα απορροφήσουν το σύνολο
των εργαζοµένων που είχαν πριν στην κανονική λειτουργία.

Στον τουρισµό, ενώ υπήρξε µια προετοιµασία από τις 15 Μαΐου
και µετά να ανοίξει, υπάρχει µια διαφορά φάσης. Θεωρείται ότι
από τα µέσα του Ιούνη και έπειτα θα έχουµε σηµαντικές ροές
προς τη χώρα µας, εάν πάνε καλά τα πράγµατα. 

Με αυτά τα δεδοµένα, ρωτούσαµε τι µέτρα θα πάρετε για να
στηρίξετε επιχειρήσεις επισιτισµού και τουρισµού σε σχέση µε
τους εργαζόµενους, τις αναστολές εργασίας, µε δικαίωµα επα-
ναπρόσληψης ή και χωρίς δικαίωµα επαναπρόσληψης, όπως
είναι σε ορισµένες επιχειρήσεις, και βεβαίως για το θέµα της δυ-
νατότητας της µονοµερούς. Επίσης, ρωτούσαµε και για τα άλλα
µέτρα που πρέπει να υπάρχουν κατά το µεταβατικό διάστηµα. 

Πράγµατι, στις 18 Μαΐου ανακοινώσατε µέτρα που έχουν
σχέση κυρίως µε τις αναστολές στον χώρο του τουρισµού και τη
δυνατότητα για Μάιο και Ιούνιο. Εξειδικεύοντας πια το τι µένει,
αυτό το οποίο θέλω να δούµε µε την ερώτηση και να µας πείτε
πώς το αντιµετωπίζουµε είναι για µετά τον Ιούνιο εάν προβλέπετε
κάτι για τους εργαζόµενους που δεν θα καταφέρουν να απορρο-
φήσουν οι επιχειρήσεις του τουρισµού. Το δεύτερο στοιχείο είναι
για αυτούς που δεν έχουν δικαίωµα υποχρεωτικής επαναπρόσ-
ληψης, που είναι αρκετές χιλιάδες, να µας πείτε τι προβλέπετε
ως ουσιαστικό µέτρο στήριξης; Επιπλέον, να σας θυµίσω ότι δεν
έχουν ακόµα εµφανιστεί τα ένσηµα του ΕΦΚΑ από πέρυσι µε τη
µονοµερή αναστολή, που σε µια άλλη ερώτησή µου είπατε ότι
είναι σε εξέλιξη µια διαδικασία για να λυθεί αυτό το θέµα. Από
τις µονοµερείς αναστολές σας ξαναλέω ότι δεν έχουν εµφανιστεί
ακόµα. Υπάρχουν κάποια ζητήµατα µε τα self-tests και τη δωρεάν
διάθεσή τους σε ξεναγούς και άλλες κατηγορίες που καταγρά-
φονται ως αυτοαπασχολούµενοι επαγγελµατίες και δεν τους
δίνει τη δυνατότητα η πλατφόρµα. Γενικότερα, θα θέλαµε να µας
πείτε, αν υπάρχει και κάποιο θέµα ενηµέρωσης µε την προτεραι-
ότητα εµβολιασµών σε αυτούς τους ανθρώπους του τουρισµού
της πρώτης γραµµής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Κεγκέρογλου, ευχαρίστως να
απαντήσω σε όλες τις ερωτήσεις σας, αλλά κάποια από τα τε-
λευταία ερωτήµατα που θέσατε απλώς δεν ήταν στη γραπτή
ερώτησή σας. Οπότε, όλα αυτά περί κορωνοϊού, τεστ ιατρικών
κ.λπ.…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να µας πείτε όσα µπορείτε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Καλώς.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τρέχουν οι εξελίξεις, κύριε

Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κοιτάξτε, κύριε Κεγκέρογλου, όταν
πήρα την ερώτησή σας, αναρωτιόµουν αν θέλετε ακόµα να τη
συζητήσουµε, γιατί, όπως το είπατε και εσείς ο ίδιος, τα περισ-
σότερα πράγµατα στην ερώτησή σας έχουν απαντηθεί.

Πάµε, λοιπόν, από την αρχή. 
Κύριε Κεγκέρογλου, µε την ερώτησή σας µου δίνετε κατ’

αρχάς τη δυνατότητα να αναφερθώ από το Βήµα της Βουλής στη
στήριξη που έχει ήδη προσφέρει η Κυβέρνηση στον κλάδο του

τουρισµού και του επισιτισµού κατά τη διάρκεια της πανδηµίας.
Όπως γνωρίζετε, η πανδηµία του κορωνοϊού επέφερε δραµατική
µείωση της τουριστικής δραστηριότητας σε όλο τον πλανήτη. Ο
Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού εκτιµά ότι η µείωση των διε-
θνών τουριστικών ροών και δαπανών το 2020 ξεπέρασε το 70%,
ίσως και το 75% σε σχέση µε το 2019. 

Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον ισχυρές απώλειες κατέγραψε και
ο ελληνικός τουρισµός, που αποτελεί έναν τοµέα µε βαρύνουσα
σηµασία για την ελληνική οικονοµία τόσο από την άποψη στη
συµβολή του στο ΑΕΠ και την απασχόληση όσο και από τη συµ-
βολή του στις επενδύσεις και ιδιαίτερα το ισοζύγιο τρεχουσών
συναλλαγών. Για τον λόγο αυτό, η Κυβέρνηση έλαβε αντίστοιχης
έντασης και εύρους µέτρα στήριξης του κλάδου του τουρισµού
αλλά και συναφών κλάδων, όπως του επισιτισµού και των µετα-
φορών. 

Έχω αναφερθεί και άλλες φορές στην ατυχία της χώρας µας
σε σχέση µε τη χρονική συγκυρία που ξέσπασε η πανδηµία. Ει-
δικά σε ό,τι ισχύει για τον τουρισµό, ενώ το 2019 η τουριστική κί-
νηση είχε εκτοξευθεί και οι προβλέψεις για το 2020 ήταν
ιδιαίτερα αισιόδοξες για τη χώρα µας, δυστυχώς ο κορωνοϊός
ανέστειλε όλη αυτή τη δυναµική. Γι’ αυτό, ακόµα και σήµερα,
ενάµιση χρόνο µετά, θέλουµε να κάνουµε ό,τι µπορούµε καλύ-
τερο, ώστε το φετινό καλοκαίρι να αποτελέσει πραγµατικά την
αρχή της επανεκκίνησης της οικονοµίας µετά την υγειονοµική
περιπέτεια, που δυστυχώς δεν έχει κλείσει ακόµα τον κύκλο της. 

Όµως, µε την πρόοδο των εµβολιασµών -να θυµίσω ότι πάνω
από εκατό χιλιάδες συµπολίτες µας εµβολιάζονται καθηµερινά-
έχουµε βάσιµους λόγους να αισιοδοξούµε ότι τα χειρότερα είναι
ήδη πίσω µας. Από την αρχή της πανδηµίας η Κυβέρνηση έχει
δράσει µεθοδικά και στοχευµένα για την όσο το δυνατόν περισ-
σότερο αποτελεσµατική στήριξη επιχειρήσεων και εργαζοµένων.
Πιο συγκεκριµένα, από την αρχή της πανδηµίας έχουν µεταβιβα-
στεί ή προϋπολογιστεί να µεταβιβαστούν 36,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ στη στήριξη νοικοκυριών και επιχειρήσεων. Το ποσό αυτό
είναι πάρα πολύ υψηλό για τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα της
χώρας και µάλιστα ως ποσοστό του ΑΕΠ κινείται πάνω από τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο. Έχουν ήδη ληφθεί µέτρα συνολικού ύψους
24 δισεκατοµµυρίων για το 2020 και το 2021. Παρότι αρχικά εί-
χαµε εγγράψει στον προϋπολογισµό 7,5 δισεκατοµµύρια, τελικά
προβλέπεται χορήγηση 11,6 δισεκατοµµυρίων. 

Μόνο στο Υπουργείο Εργασίας το ύψος των πληρωµών για το
δείκτη προστασίας της αγοράς εργασίας έχει ήδη υπερβεί τα 7
δισεκατοµµύρια, ενώ οι ωφελούµενοι από τις δράσεις µόνο του
δικού µας Υπουργείου ξεπερνούν τα τρία εκατοµµύρια άτοµα.

Τώρα, στο πλαίσιο των µέτρων στήριξης της απασχόλησης για
την επόµενη µέρα, το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» επεκτείνεται,
καθώς επίσης και τα κριτήρια για την παροχή επιδοτήσεων µέσω
του προγράµµατος για τη δηµιουργία εκατό χιλιάδων θέσεων ερ-
γασίας. 

Ειδικά στον τουριστικό κλάδο, µόλις την προηγούµενη εβδο-
µάδα ανακοινώθηκε νέα δέσµη µέτρων από τα Υπουργεία Οικο-
νοµικών, Εργασίας και Τουρισµού. Ειδικότερα, ανακοινώθηκαν
τέσσερα µέτρα. Για τους εποχικά εργαζόµενους υποχρεωτικής
επαναπρόσληψης σε τουριστικά καταλύµατα και τουριστικά λε-
ωφορεία που θα επαναπροσληφθούν δίνεται το δικαίωµα υπα-
γωγής στο µέτρο της αναστολής σύµβασης εργασίας µε
αποζηµίωση ειδικού σκοπού για τους µήνες Μάιο και Ιούνιο του
2021 και για τους µήνες που ακολουθούν, από Ιούλιο έως Σε-
πτέµβριο, οι εργαζόµενοι θα µπορούν να ενταχθούν στο πρό-
γραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» µε πλήρη κάλυψη εργοδοτικών και
ασφαλιστικών εισφορών. 

Για τους εποχικά εργαζόµενους υποχρεωτικής επαναπρόσλη-
ψης σε τουριστικά καταλύµατα και τουριστικά λεωφορεία που
δεν θα επαναπροσληφθούν κατά τους µήνες Μάιο και Ιούνιο δί-
νεται το δικαίωµα υπαγωγής στο µέτρο της αναστολής σύµβα-
σης εργασίας µε αποζηµίωση ειδικού σκοπού µε µονοµερείς
δηλώσεις τους στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τρίτον, οι λοιπά εποχικοί εργαζόµενοι µη υποχρεωτικής επα-
ναπρόσληψης θα µπορούν να ενταχθούν από 1ης Ιουνίου και έως
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και έξι µήνες από την πρόσληψή τους στο πρόγραµµα των εκατό
χιλιάδων θέσεων εργασίας στο Υπουργείο Εργασίας. Με την έν-
ταξη της πρόσληψής τους στο πρόγραµµα αυτό θα καλύπτεται
το σύνολο των ασφαλιστικών εισφορών, ενώ ο µισθός τους θα
επιδοτείται και µε 200 ευρώ. 

Τέλος, τέταρτο µέτρο, οι ξεναγοί και οι τουριστικοί συνοδοί θα
λάβουν αποζηµίωση ειδικού σκοπού για τους µήνες Μάρτιο,
Απρίλιο και Μάιο του 2021 µε µονοµερή δήλωσή τους στο σύ-
στηµα «ΕΡΓΑΝΗ».

Είναι πολύ σηµαντικό ότι αυτά τα µέτρα στήριξης θα εφαρµο-
στούν άµεσα µε το άνοιγµα του τουρισµού. Αµβλύνεται µ’ αυτόν
τον τρόπο η ανασφάλεια για επιχειρήσεις και εργαζοµένους και
µε άλλα λόγια στηρίζουµε τον τουρισµό όσο µπορούµε παρα-
πάνω. 

Να επισηµάνω, επίσης, ότι το Υπουργείο Οικονοµικών εξετάζει
το ενδεχόµενο να συµπεριληφθούν στο πρόγραµµα επιδότησης
παγίων δαπανών και επιχειρήσεις που απασχολούν εποχικό προ-
σωπικό, όπως είναι τα τουριστικά καταλύµατα. Το µέτρο αυτό
έρχεται σε συνέχεια των ποσών που έχουν ήδη χορηγηθεί στον
τουριστικό κλάδο µέσω της επιστρεπτέας προκαταβολής. Το συ-
νολικό ποσό που έχει µεταβιβαστεί σε ξενοδοχεία µέσω της επι-
στρεπτέας προκαταβολής υπολογίζεται ήδη στα 290
εκατοµµύρια ευρώ, ενώ άλλα 60 εκατοµµύρια ευρώ έχουν µετα-
βιβαστεί σε επιχειρήσεις ενοικίασης δωµατίων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Πέρασα κατά πολύ το χρόνο µου. Απαντήσεις στα υπόλοιπα
ερωτήµατα θα δώσω στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-

κέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Από τις ανακοινώσεις σας, λοι-

πόν, κύριε Υπουργέ, πηγάζουν δύο - τρία ερωτήµατα συγκεκρι-
µένα.

Είπατε ότι γι’ αυτούς που είναι υποχρεωτική η επαναπρόσ-
ληψη θα υπάρχει τον Μάιο και τον Ιούνιο το δικαίωµα της υπα-
γωγής σε αναστολή. Εάν τον Ιούλιο, τον Σεπτέµβριο δεν
προσληφθεί γιατί δεν θα έχει η επιχείρηση δυνατότητα, αυτός
εργαζόµενος δεν θα µπορεί να βγει στην αναστολή; Ο επιπλέον
κατά την κρίση της επιχείρησης ή εν πάση περιπτώσει κατά την
κίνηση την τουριστική δεν θα µπορεί να βγει; Το πρόγραµµα
«ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» λειτουργεί γι’ αυτούς που θα εργαστούν µε επι-
δότηση. Αυτό γνωρίζουµε τουλάχιστον. 

Τώρα, γι’ αυτούς που δεν είναι υποχρεωτική η επαναπρόσ-
ληψη, τους εποχιακά εργαζόµενους, εδώ υπάρχει µια µεγάλη αν-
τίφαση. Ανακοινώσατε ένα πρόγραµµα από το οποίο θα παίρνουν
διακόσια ευρώ τον µήνα οι άνεργοι. Έχω εδώ το δελτίο Τύπου
του Υπουργείου. Διακόσια ευρώ και τις αντίστοιχες ασφαλιστικές
εισφορές…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Είναι ασφαλιστικές;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι. Όταν είναι άνεργος κά-
ποιος, από το επίδοµα ανεργίας µόνο, χωρίς να λαµβάνονται υπ’
όψιν παιδιά, οικογένεια κ.λπ., παίρνει τετρακόσια εξήντα ευρώ.
Εδώ υπάρχει µια πολύ µεγάλη αντίφαση. Είναι πάρα πολύ µικρό
το ποσό. Πεντακόσια τριάντα τέσσερα συν ασφαλιστικές εισφο-
ρές παίρνει όταν είναι αναστολή. Εδώ γιατί να πάρει διακόσια;
Μήπως θα πρέπει να επανεξεταστεί αυτό; Και ιδιαίτερα αν είναι
από ΕΣΠΑ, να δοθεί η δυνατότητα να είναι τουλάχιστον στο ύψος
του επιδόµατος ανεργίας, εάν δεν µπορεί να είναι στο ύψος της
αναστολής. Δηλαδή µε διακόσια ευρώ, αν έχει και κρατήσεις,
πώς θα επιβιώσει αυτός και η οικογένειά του; Είναι, εποµένως,
δύο ερωτήµατα πάρα πολύ σηµαντικά, ιδιαίτερα γι’ αυτούς που
δεν έχουν υποχρέωση επαναπρόσληψης οι επιχειρήσεις οι επο-
χιακές στις οποίες εργάζονται. 

Το τρίτο το οποίο σας έθεσα είναι πάλι απαντηµένο, αλλά µη
υλοποιηµένο. Έχετε δεσµευτεί ότι τα ένσηµα στον ΕΦΚΑ θα εµ-
φανιστούν από τις µονοµερείς. Δεν εµφανίστηκαν ακόµα. Δεν
ξέρω αν το απαντήσατε και δεν το κατανόησα, αλλά δεν υπάρχει
ακόµα αποτέλεσµα σε αυτό. 

Επιπλέον, επειδή ανακοινώσατε -στο δελτίο Τύπου του Υπουρ-

γείου διαβάζω- για τους τουριστικούς συνοδούς, ξεναγούς κ.λπ.
Μάρτιο, Απρίλιο και Μάιο µε µονοµερή δήλωση στο σύστηµα
«ΕΡΓΑΝΗ» ότι θα πάρουν την αποζηµίωση ειδικού σκοπού, δεν
ξέρω τι έχετε σκοπό να κάνετε για τον Ιούνιο για όσους δεν ερ-
γαστούν ή για άλλους µήνες και κυρίως γι’ αυτό που σας είπα το
οποίο έχει προκύψει αυτές τις µέρες. 

Για να µην κάνουµε και ερώτηση την άλλη βδοµάδα, υπάρχει
ένα θέµα µέσω της πλατφόρµας του Υπουργείου. Όσοι θεω-
ρούνται εργαζόµενοι κάνουν το αίτηµα ΕΦΚΑ, τους δίνει δωρεάν
το self-test, µέσα από τις παροχές του συστήµατος κοινωνικής
ασφάλισης. Οι συγκεκριµένοι δεν έχουν ενταχθεί σε αυτό το δι-
καίωµα. Ίσως είναι λογισµικό το πρόβληµα, επειδή θεωρούνται
επαγγελµατίες αυτοαπασχολούµενοι και η εφαρµογή έχει κατα-
λάβει µόνο τους εργαζόµενους. Σας το θέτω αυτό το θέµα. Δεν
θα επανέλθουµε την επόµενη οµάδα. Τώρα πρέπει να κάνουν οι
άνθρωποι τα tests, τώρα σας το θέτω. Αυτό ήταν το επιπλέον.

Όλα τα άλλα πηγάζουν από το γεγονός ότι τα µέτρα τα οποία
πήρατε είναι σε θετική κατεύθυνση, λύνουν πρόβληµα, αλλά δεν
λύνουν όλο το πρόβληµα ή δεν λύνουν το πρόβληµα για όλους,
δεν υπάρχει µέριµνα για όλους. Γι’ αυτό σας θέτω συµπληρωµα-
τικά αυτά τα θέµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευχα-
ριστώ και τον κ. Κεγκέρογλου. 

Πριν ξεκινήσω το κυρίως κοµµάτι της δευτερολογίας µου, σε
ένα κοµµάτι πρέπει να υπάρχει µια παρεξήγηση. Αυτό που ανέ-
φερα για τα άτοµα τα οποία δεν έχουν υποχρέωση επαναπρόσ-
ληψης είναι ότι δεν είναι επίδοµα ανεργίας ή οτιδήποτε, είναι
επιδότηση εργασίας, αν βρουν θέση εργασίας. Η επιδότηση είναι
ισχυρότατη. Είναι και οι εργοδοτικές εισφορές, είναι και τα 200
ευρώ επιπρόσθετα τον µήνα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αν δεν βρει καθόλου λέµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Σε αυτό θα απαντήσω παραπέρα. 
Το δεύτερο πράγµα το οποίο θέλω να πω είναι ότι δεν πρέπει

να λησµονούµε επιπρόσθετα ότι, εκτός των µέτρων στήριξης της
απασχόλησης, υπάρχουν και όλα τα µέτρα που έχουν να κάνουν
µε την κατάρτιση και επανακατάρτιση. Δεν είναι ότι όλοι θα
βρουν δουλειά και το γνωρίζουµε αυτό το πράγµα. Και στους κα-
λύτερους καιρούς δεν γινόταν αυτό εδώ.

Τώρα, όπως ανέφερα στην πρωτολογία µου, καταβάλλεται τε-
ράστια προσπάθεια από την Κυβέρνηση για να καλυφθούν πλη-
ρέστερα όσο γίνεται οι πληττόµενες επιχειρήσεις και οι
εργαζόµενοί τους. Δεν πρέπει όµως να ξεχνάµε τους πολύ σκλη-
ρούς δηµοσιονοµικούς περιορισµούς που αντιµετωπίζει η χώρα,
έστω κι αν πρόσκαιρα έχουν ανασταλεί οι πρόνοιες του Συµφώ-
νου Σταθερότητας και Ανάπτυξης, έστω κι αν η χώρα συµµετέχει
στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας. 

Εσείς ειδικά, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε διατελέσει Υπουργός
σε πολύ δύσκολες συνθήκες -και πολύ πετυχηµένος Υπουργός
θα έλεγα κιόλας- και νοµίζω ότι αντιλαµβάνεστε πάρα πολύ καλά
τι είναι αυτό το οποίο λέω.

Τώρα, στα ερωτήµατά σας, σε σχέση µε τις συγκεκριµένες πε-
ριπτώσεις που αναφέρετε για τους εργαζόµενους που δεν µπο-
ρούν να τους καταβληθούν συγκεκριµένα επιδόµατα εξαιτίας της
µη απεικόνισης της ασφαλιστικής τους ιστορίας, σύµφωνα µε ενη-
µέρωση που έλαβα από τον ΟΑΕΔ, το θέµα έχει ήδη τακτοποιηθεί.
Έχουν κοινοποιηθεί οι απαραίτητες οδηγίες στις αρµόδιες υπη-
ρεσίες του οργανισµού, ώστε να µπορούν να υπολογίζουν από
µόνες τους τις ηµέρες ασφάλισης που αντιστοιχούν στο διάστηµα
αποζηµίωσης ειδικού σκοπού κατόπιν µονοµερούς δήλωσης. Μά-
λιστα, για τον σκοπό αυτό έχει υλοποιηθεί και η αντίστοιχη διαδι-
κτυακή εφαρµογή διασύνδεσης µεταξύ του πληροφοριακού
συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» και του ολοκληρωµένου πληροφοριακού
συστήµατος του ΟΑΕΔ µε τη χρήση της οποίας διενεργούνται
όλες οι απαραίτητες ενέργειες. 

Τώρα, όσον αφορά στην καθυστέρηση χορήγησης επιδοµά-
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των ανεργίας, σύµφωνα και πάλι µε τη σχετική ενηµέρωση που
είχαµε από τον αρµόδιο φορέα, τον ΟΑΕΔ, υπάρχει ρητή υπο-
χρέωση από µέρους τους η διεκπεραίωση των αιτηµάτων που
αφορούν στην καταβολή επιδοµάτων ανεργίας ή εποχικών επι-
δοµάτων να µην ξεπερνά τις ενενήντα ηµέρες, αν και -σύµφωνα
µε την εµπειρία τους- ακόµα και σε περιόδους αιχµής ο χρόνος
αυτός συνήθως δεν ξεπερνά τις σαράντα πέντε ηµέρες. 

Τέλος, ως προς το ζήτηµα των απαιτούµενων ηµερών εργα-
σίας για τη χορήγηση επιδόµατος ανεργίας, η τακτική επιδότηση
λόγω ανεργίας χορηγείται στους ασφαλισµένους του τουριστι-
κού και επισιτιστικού κλάδου υπό τη βασική προϋπόθεση της
πραγµατοποίησης εκατό ηµερών εργασίας το τελευταίο δωδε-
κάµηνο πριν τη λύση της εργασιακής τους σχέσης. Οι προϋπο-
θέσεις για τη χορήγηση επιδόµατος ανεργίας για κάποιον που
επιδοτείται για πρώτη φορά είναι η πραγµατοποίηση διακοσίων
ηµερών εργασίας κατά τα δύο προηγούµενα έτη, εξαιρουµένων
των δύο τελευταίων, και η πραγµατοποίηση ογδόντα τουλάχι-
στον ηµερών εργασίας σε κάθε έτος. 

Στο πλαίσιο των έκτακτων µέτρων που ελήφθησαν για την αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας, ο απαιτούµενος αριθµός για την
πρώτη κατηγορία εργαζοµένων µειώθηκε από εκατό σε πενήντα.
Ταυτόχρονα, φέτος χορηγήθηκε ασφαλιστική ικανότητα σε
όλους ανεξαιρέτως τους ασφαλισµένους του ΕΦΚΑ χωρίς να
εξετάζεται αν το 2020 είχαν ούτε καν τις απαιτούµενες πενήντα
ηµέρες ασφάλισης, ενώ µε τον ίδιο τρόπο καλύφθηκαν και όλες
οι ειδικές κατηγορίες για τις οποίες η ασφαλιστική ικανότητα
ανανεωνόταν µε ειδικές διατάξεις κατά τα προηγούµενα χρόνια.
Διασφαλίστηκε κατ’ αυτόν τον τρόπο η πρόσβαση σε ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη τόσο των ιδίων όσο και των έµµεσα ασφα-
λισµένων µελών των οικογενειών τους. 

Νοµίζω ότι µε βάση αυτά τα δεδοµένα προκύπτει µε σαφήνεια
η πολιτική που έχει αποφασίσει να υλοποιήσει η Κυβέρνηση όλο
αυτό το διάστηµα: Στήριξη στους κλάδους που πλήττονται και
προετοιµασία για την επόµενη ηµέρα ώστε να προστατεύσουµε
όσο το δυνατόν περισσότερες θέσεις εργασίας. Καταλαβαίνετε
όµως πολύ καλά ότι δεν µπορούν να γίνουν τα πάντα για όλους.
Στη φάση που βρίσκεται αυτή τη στιγµή η οικονοµία και η κοινω-
νία οφείλουµε να σχεδιάζουµε µε προσοχή και σωστή στόχευση
για την επόµενη ηµέρα και σ’ αυτόν τον σχεδιασµό σίγουρα η δι-
καιοσύνη, η ισότητα, αλλά και η αποτελεσµατικότητα είναι οι βα-
σικοί άξονες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την υπ’ αριθµόν 756/13-5-2021 τέταρτη

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βορείου
Τοµέα Αθηνών της Ελληνικής Λύσης κ. Αναστασίας - Αικατερίνης
Αλεξοπούλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Η έλλειψη συντήρησης και φροντίδας του δασών Λυ-
κόβρυσης - Πεύκης οδηγεί σε κίνδυνο καταστροφής τους». 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ,

επανέρχοµαι σήµερα επί της ερωτήσεώς µου από 2 Απριλίου
2021 σχετικά µε ένα σοβαρότατο περιβαλλοντικό έγκληµα που
συντελείται µπροστά στα µάτια µας, αλλά οι υπεύθυνοι κρύβον-
ται και συγκεκριµένα για τα δάση Μορέλλα, Κάσδαγλη, Αργύρη,
Βαρβαρέσου. Πρόκειται για τις δασικές εκτάσεις του Δήµου Λυ-
κόβρυσης - Πεύκης, αλλά και των όµορων δήµων των βορείων
προαστίων των Αθηνών. Καµµία συντήρηση και καµµία φροντίδα
για τα πεύκα και τα άλλα δέντρα, αλλά και για τους χώρους που
τους περιτριγυρίζουν. 

Όπως γράφω και στην ερώτησή µου και σας το διαβάζω επα-
κριβώς, η κατάσταση στην οποία βρίσκονται οι δασικοί χώροι
στην περιοχή της Λυκόβρυσης και της Πεύκης Αττικής, σύµφωνα
µε µαρτυρίες κατοίκων και επισκεπτών, χαρακτηρίζεται από την
εγκατάλειψη των εν λόγω χώρων και πιο συγκεκριµένα από έλ-
λειψη γενικότερης φροντίδας των δέντρων, αλλά και των πέριξ
αυτών εκτάσεων, χλόη, θάµνοι, φυτά κ.λπ.. Μπορώ να σας πω
πολλά και για άλλες περιπτώσεις, αλλά ας επικεντρωθούµε στο
τεράστιο πρόβληµα για τα δάση Λυκόβρυσης - Πεύκης. 

Ενδεικτικό της σοβαρότητας της κατάστασης είναι ότι σχετικά

πρόσφατα, στις 19 Μαρτίου του 2021 συγκεκριµένα, ο ίδιος ο
παραπάνω δήµος εξέδωσε δελτίο Τύπου απευθυνόµενος τόσο
στο υπεύθυνο Δασαρχείο Πεντέλης όσο και στο Μπενάκειο Φυ-
τοπαθολογικό Ινστιτούτο.

Στο δελτίο αυτό ο δήµος επισηµαίνει το προφανές για τον
οποιονδήποτε επισκέπτη, ότι φαινόµενα ξήρανσης παρατηρούν-
ται σε αρκετά πεύκα, γεγονός που εγκυµονεί σοβαρούς κινδύ-
νους ακόµα και για τη µελλοντική ζωή αυτών των δέντρων.

Το Μπενάκειο αµέσως απάντησε διαπιστώνοντας µε την πλέον
επίσηµη επιστηµονική του έρευνα τα εξής: Ότι το έντοµο κάµπια
της πεύκης, η πιτυοκάµπη, έχει προσβάλλει αυτά τα δέντρα και
απαιτείται η άµεση αντιµετώπιση της αρρώστιας µε µικροβιακά
εντοµοκτόνα, που είναι βιολογικά, απολύτως ασφαλή και κατα-
πολεµούν άµεσα την εν λόγω φυτική νόσο.

Διαπιστώνω, όµως, και εγώ µε τη σειρά µου, επειδή εξακο-
λουθώ να παρακολουθώ στενά το θέµα, όπως και άλλα θέµατα
της ευρύτερης περιφέρειας που έχουν να κάνουν µε το περιβάλ-
λον και την ποιότητα της ζωής µας, ότι, δυστυχώς, τίποτα δεν
έχει γίνει έκτοτε ούτε απάντηση έλαβα αρµοδίως από το Υπουρ-
γείο σας ούτε, φυσικά, ξεκίνησε η θεραπεία των δέντρων µας και
η αποκατάσταση του φυσικού µας τοπίου.

Τι περιµένουµε, όµως, να γίνει, κύριε Υπουργέ; Να καταστρα-
φούν τελείως τα πεύκα και η υπόλοιπη βλάστηση στην Πεύκη, τη
Λυκόβρυση και τα βόρεια προάστια της Αττικής και να υποβαθ-
µιστεί έτσι και άλλο το περιβάλλον της πρωτεύουσας;

Σας καλώ να δείτε το θέµα σοβαρότερα, γιατί το οικοσύστηµα
και το µικροκλίµα της ευρύτερης περιοχής δεν αντέχουν άλλη
υποβάθµιση, για να µην πω παρακµή.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, εδώ το ερώτηµά µου για το ποιος
ακριβώς είναι ο προγραµµατισµός σας, προκειµένου να γίνουν
άµεσες ενέργειες διεξαγωγής ελέγχων και δράσεων πριν οδη-
γηθούµε σε ολική ξήρανση των πεύκων και των άλλων δέντρων
της περιοχής και φυσικά πότε, επιτέλους, θα δούµε το υπεύθυνο
για τις συγκεκριµένες δασικές εκτάσεις Δασαρχείο Πεντέλης να
επιλαµβάνεται άµεσα των παθογόνων περιστατικών που παρα-
τηρούνται και να µην κωφεύει στις εκκλήσεις του δήµου, των πο-
λιτών, αλλά και της Βουλής των Ελλήνων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Παρεµπιπτόν-
τως, σας ενηµερώνω ότι λόγω της αύξησης της θερµοκρασίας,
όλα αυτά τα πεταµένα κλαδιά σε πολλά σηµεία της περιοχής δεν
δύνανται πια να µαζευτούν προς καύση, όπως εύκολα γίνεται αν-
τιληπτό.

Γιατί, λοιπόν, δεν εφαρµόζουµε µια άλλη λύση, που είναι, µά-
λιστα, υπαρκτή; Όπως µαθαίνω, στον Διόνυσο υπάρχει ειδικό µη-
χάνηµα κοπής κλαδιών, το οποίο τα µετατρέπει σε θρύψαλα.
Γιατί, λοιπόν, δεν γίνεται χρήση του για άµεση αποκοµιδή όλων
αυτών των επικίνδυνων σωρών από την ευρύτερη περιοχή των
βορείων προαστίων;

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να λάβετε άµεσα αποφάσεις, γιατί η
περιοχή κινδυνεύει να γίνει κάποια στιγµή παρανάλωµα του
πυρός και να θρηνήσουµε όχι µόνο το τέλος του πρασίνου που
απέµεινε, αλλά ενδεχοµένως και περιουσίες, ακόµη και ανθρώ-
πινες ζωές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Δύο λέξεις θα
ήθελα να πω και κλείνω.

Είναι, λοιπόν, όλα αυτά που ήθελα να σας πω και, επίσης κάνω
µια έκκληση: Να ληφθούν µέτρα εδώ και τώρα πριν είναι αργά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, κυρία Αλεξοπούλου, καθώς η ερώτησή σας
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αφορά σε δασικές εκτάσεις, θα µου επιτρέψετε να πω δυο λόγια
για τις συνέπειες της µεγάλης πυρκαγιάς που όλοι βιώσαµε τις
τελευταίες ηµέρες στον Σχίνο, στο Αλεποχώρι και στα Μέγαρα.

Κατ’ αρχάς, θέλω να διαβεβαιώσω τους κατοίκους των περιο-
χών αυτών ότι θα γίνει αναδάσωση όλων των καµένων εκτάσεων
µε τη διαδικασία της φυσικής αναγέννησης όπου είναι αυτό εφι-
κτό, δεδοµένου ότι στα πενήντα χιλιάδες στρέµµατα του παρθέ-
νου δάσους δεν είχαµε στο παρελθόν άλλες πυρκαγιές και, άρα
υπάρχει το περιθώριο το δάσος να επανακάµψει. Βεβαίως, το πα-
ρακολουθούµε δορυφορικά µε επιστήµονες, µε όλους τους τρό-
πους που η δασική επιστήµη υπαγορεύει.

Εάν, όµως, η φυσική αναγέννηση σε οποιοδήποτε σηµείο
αυτής της έκτασης µείνει πίσω και δεν τα καταφέρνει από µόνο
του το δάσος, εµείς θα εντάξουµε αυτές τις περιοχές στο Εθνικό
Σχέδιο Αναδασώσεων, το οποίο χρηµατοδοτείται µε εθνικούς πό-
ρους και από το Ταµείο Ανάκαµψης, έτσι ώστε να είµαστε σίγου-
ροι ότι και το τελευταίο µέτρο καµένης έκτασης θα πρασινίσει
ξανά.

Θα µου επιτρέψετε, κυρία Αλεξοπούλου, να προσθέσω και κάτι
άλλο, δεδοµένου ότι βλέπουµε πάρα πολλά fake news να κυκλο-
φορούν στο διαδίκτυο, ότι η πυρκαγιά είχε απώτερο σκοπό να
δηµιουργηθούν, να χωροθετηθούν ανεµογεννήτριες ή και κάποια
άλλα σενάρια.

Θέλω να είµαι κατηγορηµατικός: Πρώτον, δεν θα αλλάξει ο χα-
ρακτήρας των καµένων εκτάσεων. Όπως το Σύνταγµα προβλέπει
και επιτάσσει, οι περιοχές αυτές άµεσα θα κριθούν αναδασωτέες
και θα πάρουν τη συνήθη διαδικασία. Δηλαδή, ούτε η χρήση θα
αλλάξει ούτε το καθεστώς τους. Ούτε µισή ανεµογεννήτρια δεν
πρόκειται να χωροθετηθεί, πόσο µάλλον δε να κατασκευαστεί,
κανένα λατοµείο ούτε πρόκειται να χωροθετηθεί ή να επιτραπεί
να λειτουργήσει στις καµένες εκτάσεις ούτε για βωξίτη ούτε για
µάρµαρο ούτε για τίποτε.

Λυπάµαι που παίρνω χρόνο από την απάντησή µου, κυρία Αλε-
ξοπούλου, αλλά νοµίζω ότι έχει µια επικαιρότητα, διότι πρέπει να
δώσουµε στο γεγονός τις διαστάσεις που πρέπει και εµείς από
την πλευρά µας, το Υπουργείο Περιβάλλοντος, θα κάνουµε τα
αδύνατα δυνατά, έτσι ώστε το δάσος να επανέλθει, οι οικότοποι
και τα φυσικά συστήµατα, τα δασικά, να επανακάµψουν µε βοή-
θεια, µε παρακολούθηση και µε όλες τις ενέργειες που επιτρέ-
πεται και επιβάλλεται να κάνουµε.

Βεβαίως, τώρα έρχοµαι στο δάσος της Πεύκης - Λυκόβρυσης.
Με ρωτάτε στην ερώτησή σας, επίσης, ποια είναι η δηµόσια αρχή
που εκφέρει την αρµοδιότητα. 

Πρώτα απ’ όλα, να πούµε ότι είτε πρόκειται για την Πεύκη -
Λυκόβρυση είτε για οποιοδήποτε άλλο µέρος της Ελλάδας οι κα-
νόνες είναι ενιαίοι και ίδιοι. Δηλαδή, όπου υπάρχει εντός ορίων
οικισµών δασική βλάστηση, τη µέριµνα την έχει ο οικείος δήµος.
Άρα ο Δήµος Λυκόβρυσης και Πεύκης έχει την αρµοδιότητα για
να ασχοληθεί µε τα δάση εντός των οικισµών ή στα όρια των οι-
κισµών και τα άλση. 

Για οποιαδήποτε εργασία πρέπει να γίνει, όπως αυτή που ανα-
φέρατε για το πώς θα αντιµετωπίσουµε την κάµπια, που είναι
πολύ σωστό το ερώτηµά σας και θα σας απαντήσω και σε αυτό,
πρέπει να ακολουθηθεί ένα απλό βήµα: Πρέπει ο δήµος να ζητή-
σει από το οικείο δασαρχείο -το οποίο δασαρχείο ανήκει στην
αποκεντρωµένη διοίκηση, δηλαδή στην Αποκεντρωµένη Διοίκηση
της Αττικής- να καταθέσει τη µελέτη και να πει ότι θέλω να κάνω
αυτά τα βήµατα και µετά, µε τον έλεγχο και την εποπτεία της
αποκεντρωµένης διοίκησης και της Δασικής Υπηρεσίας, να προ-
χωρήσει στις προσπάθειες εξυγίανσης.

Άρα, και για τα τρία δάση και για τα δάση Μορέλλα, Κάσδα-
γλη, και Αργύρη ο δήµος είναι αυτός που φέρει την αποκλειστική
ευθύνη σε συνεργασία, βεβαίως, µε το Δασαρχείο Πεντέλης.

Θα απαντήσω στο δεύτερο σκέλος στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε., 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ,

θα ήθελα να είµαι ειλικρινής και να σας πω ότι εξακολουθώ να
παραµένω εξαιρετικά ανήσυχη για την κατάσταση µε το φυσικό
περιβάλλον της περιοχής και αυτό επειδή όχι απλώς µέχρι σή-

µερα δεν έχουν γίνει οι απαραίτητες κινήσεις, αλλά φοβάµαι ότι
δεν υπάρχει από πλευράς της Κυβέρνησης η βούληση. Τώρα,
από ότι µας είπατε, είναι θέµα του δήµου ή του δασαρχείου και
έχω πάρει µια απάντηση από το δασαρχείο και συγκεκριµένα
είπαν «Έχω χίλιες πεντακόσιες περιοχές. Πού να πρωτοπάω;».
Όµως, φοβάµαι η βούληση να προστατευθεί όντως το περιβάλ-
λον και ο φυσικός πλούτος µας είναι κάτι, βέβαια, λίγο θλιβερό.

Από εκεί και πέρα, επειδή πολλοί συνειρµοί µπορούν να προκύ-
ψουν, δεν θα ήθελε ασφαλώς κανείς να φανταστεί τι θα γινόταν,
αν µε δεδοµένη τη µάλλον χλιαρή αντιµετώπιση από πλευράς
Υπουργείου και αρµοδίων, καταπατητές γης και διαφόρων ειδών
εκµεταλλευτές κατέστρεφαν σε βάθος χρόνου και αυτό το τελευ-
ταίο ελάχιστο πράσινο που απέµεινε στον αστικό ιστό των βορείων
προαστίων.

Θα το πω ξανά και είναι η βασική µου θέση, ότι η προστασία
του περιβάλλοντος είναι θέµα που αφορά όλους µας. Δεν είναι
θέµα παραταξιακό και στενά πολιτικό και, επιτέλους, λύσεις
υπάρχουν και τις έχουν υποδείξει οι πλέον αρµόδιοι. Ας κινητο-
ποιηθεί, λοιπόν, ο µηχανισµός. Ας δραστηριοποιηθεί το δασαρ-
χείο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ). 

Να γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν θα αφήσουµε ένα τόσο
µεγάλο ζήτηµα να χρονίζει άλλο µε απροσδιόριστες συνέπειες
για τη φύση και για την υγεία των πολιτών. Θα έπρεπε ειδικά για
ένα τόσο σηµαντικό θέµα να ήµασταν στην ίδια πλευρά και όχι
απέναντι.

Σε κάθε περίπτωση, µε δεδοµένη την απάντησή σας, θεωρώ
ότι το Υπουργείο θα δράσει άµεσα κινητοποιώντας το δασαρχείο
και τον σχετικό µηχανισµό, πόσω µάλλον όταν έχουµε στη διά-
θεσή µας όλα τα επίσηµα στοιχεία που σας έχω ήδη παραθέσει. 

Αναµένουµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητή κυρία συνάδελφε, κυρία Αλεξόπουλου, δεν είµαστε

απέναντι σε αυτό το θέµα, σε καµµία περίπτωση. Το γεγονός ότι
εσείς καταθέτετε αυτές τις ερωτήσεις που έχουν περιεχόµενο
και το γεγονός ότι, επίσης, εµείς εκ µέρους του Υπουργείου
απαντάµε, σηµαίνει ότι µας δένει το κοινό ενδιαφέρον για την δα-
σοπροστασία και ιδιαίτερα για το περιαστικό πράσινο ή το αστικό
πράσινο, που όπως πολύ σωστά είπατε είναι µια ένδειξη ποιότη-
τας ζωής. Δεν µπορούµε να αφήσουµε κανέναν να το υποβαθµί-
σει. 

Να σας απαντήσω λοιπόν τώρα, για να δούµε συγκεκριµένα τι
γίνεται µε αυτό το φαινόµενο ξήρανσης στα πεύκα του Δήµου
Πεύκης - Λυκόβρυσης. 

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι δυστυχώς αυτό το φαινόµενο παρα-
τηρείται σε πολλές περιοχές της Ελλάδας, κυρίως της Αττικής.
Έχουν κάνει τις εξετάσεις οι επιστήµονες του Εθνικού Ιδρύµατος
Αγροτικής Έρευνας που ανήκει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης -το είπατε κι εσείς- και ο δήµος, παράλληλα, τον Μάρτιο
που µας πέρασε, πριν από δύο µήνες, απευθύνθηκε στο Δασαρ-
χείο Πεντέλης και στο Μπενάκειο Φυτοπαθολογικό Ινστιτούτο -
πολύ σωστά το παρατηρήσατε κι εσείς.

Εστάλησαν λοιπόν δείγµατα προς εξέταση και σύµφωνα µε τις
απαντήσεις διαπιστώθηκε «προσβολή από το έντοµο κάµπια της
πεύκης-πιτυοκάµπη». Για την αντιµετώπιση του εντόµου µπορούν
να πραγµατοποιηθούν επεµβάσεις µε µικροβιακά εντοµοκτόνα
που είναι κατάλληλα για βιολογική καταπολέµηση, όχι χηµικά,
βιολογικά. 

Στη σχετική οδηγία, λοιπόν, του ινστιτούτου αναφέρεται ότι η
κατάλληλη εποχή για την αντιµετώπιση του εντόµου είναι η χρο-
νική περίοδος µεταξύ Οκτωβρίου - Νοεµβρίου, όταν οι προνύµ-
φες εκκολάπτονται και πριν οι µικρές κάµπιες σχηµατίσουν
σακούλες. 

Άρα εµείς παρακολουθούµε, είµαστε σε επικοινωνία και µε το
ινστιτούτο και µε το δήµο και µε το δασαρχείο. Παρακολουθούµε
το θέµα. Βεβαίως εάν το δασαρχείο, όπως είπατε, σας απάντησε
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«έχω χίλια πεντακόσια µέρη που να πρωτοπάω», θα το βοηθή-
σουµε το δασαρχείο. 

Αφορµή και αιτία, µε την καλή έννοια, είναι η ερώτηση σας και
η διαπίστωση που κάνατε, σύµφωνα µε την απάντηση του δα-
σαρχείου προς εσάς. Θα το βοηθήσουµε το δασαρχείο, όχι σε
χίλια πεντακόσια, σε χίλια πεντακόσια ένα σηµεία να πάει. Θα
βρούµε τον τρόπο, θα του δώσουµε τις πιστώσεις, θα τους ενερ-
γοποιήσουµε, διότι για εµάς το πράσινο, είτε βρίσκεται εντός της
πόλης είτε εκτός, είναι το πετράδι του στέµµατος αυτής της ποι-
ότητας ζωής. 

Ο Δήµαρχος Πεύκης - Λυκόβρυσης κ. Τάσος Μαυρίδης…
Έχω την αίσθηση, κυρία Πρόεδρε, ότι κάπου εκεί µένετε κι

εσείς, σε εκείνη την περιοχή; Γιατί παλιά περνούσα µε τον ηλε-
κτρικό και έβλεπα σε κάτι πολυκατοικίες «Ψηφίστε Σακοράφα»
και λέω κάπου εδώ µένει η Πρόεδρος -τότε δεν ήσασταν Πρό-
εδρος, αλλά να που γίνατε.

Επανέρχοµαι. Μιλώντας λοιπόν, µε το δήµαρχο, µας είπε ότι
συνεργάζεται µε το δασαρχείο στενά και συνεχίζει τις κλαδεύ-
σεις των δέντρων που είχαν πέσει από τις κακοκαιρίες, ενώ µας
το επεσήµανε ότι για την πιτυοκάµπη θα ακολουθήσει στενά τις
οδηγίες και εµείς θα είµαστε από δίπλα του να τον ενισχύσουµε. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ, που ήσασταν και συνεπέστατος στο χρόνο. 
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 5066/526/16-3-2021

ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των ανα-
φορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα «Παράνοµη η έγκριση ως
στρατηγικών επενδύσεων οκτώ νέων αιολικών πάρκων στην Εύ-
βοια;».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Γεώργιος Αµυράς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Έχετε σαρώσει όλη την Ελλάδα µε τις περιοδείες, οπότε είναι

λογική η κούραση. 
Κύριε Υπουργέ, πρόκειται για µια ερώτηση, η οποία έχει κατα-

τεθεί γραπτά και την συζητάµε σήµερα γιατί δεν απαντήθηκε.
Αφορά το γεγονός ότι σ’ αυτή την Αίθουσα ο Υπουργός σας, ο
Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σκρέκας, είχε δηλώ-
σει ρητά ότι ποτέ δεν εγκρίνεται η οποιαδήποτε άδεια, αν δεν
εξεταστεί η φέρουσα ικανότητα του συγκεκριµένου δήµου για
ανεµογεννήτριες µε βάση το χωροταξικό των ΑΠΕ. Μάλιστα είπε
εδώ πέρα ότι υπήρξε απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου Κα-
ρύστου για την υπέρβαση της φέρουσας ικανότητας, την οποία
σας ζητήσαµε γραπτά, όπως είναι λογικό, και δεν µας την δίνετε. 

Όποτε επειδή εµείς, αντίθετα, έχουµε αποφάσεις του Δηµοτι-
κού Συµβουλίου Καρύστου που ζητάνε να µην µπει καµµία άλλη
ανεµογεννήτρια, θέλουµε πραγµατικά να µας παρουσιάσετε
αυτή την απόφαση.

Επίσης, έχω τις λίστες της ΡΑΕ, τις οποίες καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

Ενώ σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση υπέρβασης, που υπάρ-
χει απόφαση δηµοτικού συµβουλίου, αναφέρεται στο site της
ΡΑΕ η απόφαση, στην περίπτωση της Καρύστου ξαφνικά δεν
υπάρχει καµµία αναφορά.

Επίσης, εγκρίνατε µέσω της διυπουργικής την ένταξη των
οκτώ αυτών νέων αιολικών πάρκων πραγµατικά σε όλες τις βου-
νοκορφές της Εύβοιας, µε εκατόν οκτώ ανεµογεννήτριες, τη
στιγµή που η Εύβοια έχει ήδη άλλες εξακόσιες τρεις. Και το εγ-
κρίνατε µε κριτήριο ότι θα παράξει πάρα πολλές θέσεις απασχό-
λησης. Για την ακρίβεια αναφερθήκατε σε εκατόν ογδόντα επτά
θέσεις απασχόλησης, όταν οι µέχρι τώρα θέσεις απασχόλησης
για τα εξακόσια τέσσερα πάρκα, δηλαδή τον εξαπλάσιο αριθµό
των ανεµογεννητριών, ήταν µόλις εξήντα δύο. 

Οπότε, επίσης θέλουµε τεκµηρίωση αυτού του ισχυρισµού
σας γιατί αλλιώς πραγµατικά είναι παράνοµη η ένταξη στις στρα-
τηγικές επενδύσεις αυτού του έργου, το οποίο βρίσκει όλη την
κοινωνία απέναντι. 

Ευχαριστώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κύριε Αρσένη, κατανοώ το ενδια-

φέρον σας για µία από τις µεγαλύτερες επενδύσεις ΑΠΕ στον
τοµέα των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας όχι µόνο στην Ελλάδα
αλλά και πανευρωπαϊκά. Άλλωστε, δεν συναντάµε ειδικά στη
χώρα µας κάθε µέρα επενδύσεις που ξεπερνούν το µισό δισεκα-
τοµµύριο ευρώ. 

Πολλές φορές έχετε καταθέσει ερωτήσεις -και καλά κάνετε-
για το πώς πορευόµαστε ως Κυβέρνηση και ως χώρα στον τοµέα
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Αυτό που εµείς δεν κουρα-
ζόµαστε να λέµε είναι ότι η απολιγνιτοποίηση και η αποανθρα-
κοποίηση της οικονοµίας αποτελεί ύψιστη, πρώτη προτεραιότητα
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Θέλουµε το µείγµα της καθαρής
ενέργειας στην παραγωγή ρεύµατος να ανέλθει πολύ ψηλά και
είµαστε άλλωστε πολύ µπροστά και από τα χρονοδιαγράµµατα. 

Γι’ αυτό λοιπόν και τη γραφειοκρατία πολεµάµε για χωροθέ-
τηση πιο γρήγορα, αλλά µε τους σκληρούς κανόνες και του εθνι-
κού και του ενωσιακού δικαίου, έτσι ώστε να είµαστε 1000%
σίγουροι ότι το περιβάλλον προστατεύεται, και βεβαίως φορο-
λογικά αντιµετωπίζουµε την κατάσταση στην αγορά έτσι όπως
πρέπει, ώστε να δοθούν κίνητρα για νέες θέσεις εργασίας. 

Τώρα θα ξεκινήσω από το δεύτερο. Λέτε ότι για τις θέσεις ερ-
γασίας ενώ αρχικά προβλεπόντουσαν εξήντα δύο, εµείς αναφέ-
ρουµε εκατόν ογδόντα δύο για τα έργα αυτά, της ΕΛΑΤΕΑΜ στη
νότια Εύβοια.

Κατ’ αρχάς, το πρώτο έργο περιλάµβανε ή προέβλεπε παρα-
γωγή ισχύος 227,7 MW, µαζί µε το αίτηµα τροποποίησης που είχε
κατατεθεί έφτασε στα 285,6 MW. Για το δεύτερο έχει κατατεθεί
αίτηµα τροποποίησης άδειας ως προς την ισχύ µε αύξηση από
τα 165 MW στα 175 MW. 

Άρα ύστερα και από τις τροποποιήσεις που θα γίνουν συνολικά
µιλάµε για πραγµατική ισχύ του έργου στα 460,6 MW. Γιατί σας
τα λέω αυτά; Διότι αλλάζει δύο στοιχεία, πρώτον, τον προϋπο-
λογισµό του έργου, που φτάνει πια στα 489.000.000 ευρώ, αλλά
και τις θέσεις εργασίας, δεδοµένης της αύξησης των MW και
φτάνει τις εκατόν ογδόντα δύο θέσεις εργασίας. 

Συνεπώς αυτή η επένδυση πληροί όλες τις προϋποθέσεις για
να ενταχθεί στην κατηγορία των στρατηγικών επενδύσεων. 

Το άλλο που µε ρωτήσατε θα το πω στη δευτερολογία µου,
για να έχω λίγο χρόνο παραπάνω. Είναι για τις αποφάσεις των
δηµοτικών συµβουλίων και κατά πόσο επηρέασαν ή όχι τη χωρο-
θέτηση. Στη δευτερολογία µου, για να έχω το χρόνο, θα το απαν-
τήσω. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εδώ πέρα αυτό που συζητάµε δεν είναι µια

απλή επίκαιρη.  
Πρόκειται για µια ερώτηση και κατάθεση εγγράφων που δεν

απαντήθηκε και σας φέρνουµε στη Βουλή για να καταθέσετε τα
έγγραφα. Δεν θέλουµε να µας πείτε την άποψή σας, θέλουµε να
καταθέσετε τα σχετικά έγγραφα. Αυτό είναι που δεν κάνατε στη
γραπτή ερώτηση και γι’ αυτό µετατράπηκε σε επίκαιρη, για να
τα φέρετε.

Οπότε, σας ζητάµε ρητά την απόφαση του Δήµου Καρύστου
που ζητάει να αυξηθεί η φέρουσα ικανότητα και επίσης την τεκ-
µηρίωση για τις θέσεις απασχόλησης.

Θα επαναλάβω: Εξακόσιες τρεις ανεµογεννήτριες έως τώρα
στην Εύβοια έχουν δηµιουργήσει εξήντα δύο θέσεις απασχόλη-
σης. Εσείς λέτε ότι εκατόν τέσσερις ανεµογεννήτριες θα δηµι-
ουργήσουν εκατόν ογδόντα δύο θέσεις απασχόλησης. Και σε
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ένα µικρό παιδί δεν θα βγάλει νόηµα. Δεν βγάζει αριθµητικά
νόηµα, δεν βγάζει µε οποιαδήποτε µέθοδο και να το εξετάσεις
νόηµα. Θέλουµε να µας παραδώσετε τη σχετική µελέτη, αλλιώς
κάτι πραγµατικά τρέχει εδώ πέρα.

Και επειδή είναι ρητός ο νόµος και ζητάει να τηρούνται και οι
δύο όροι και των θέσεων απασχόλησης και του προϋπολογισµού,
παραβιάζετε τον νόµο και η υπουργική απόφαση για την ένταξη
στις στρατηγικές επενδύσεις των οκτώ νέων αιολικών πάρκων,
των εκατόν έξι ανεµογεννητριών παραβιάζει τον νόµο.

Τώρα, µας κάνουν, όµως, εντύπωση και οι πρόσφατές σας δη-
λώσεις βάσει του «energypress», που ανακοινώνει ότι κάνατε τη-
λεδιάσκεψη -στα τέλη Φεβρουαρίου ήταν αυτό- µε τους συντο-
νιστές της αποκεντρωµένης διοίκησης.

Και ενώ εδώ πέρα συζητούσαµε στις επίκαιρες και ερχόσα-
σταν για να συζητήσουµε για το αν θα τηρηθούν οι δεσµεύσεις
του προκατόχου σας, του κ. Οικονόµου, για το ότι λόγω των αρ-
νητικών γνωµοδοτήσεων θα έχουµε τη µη έγκριση των αιολικών
πάρκων στη Σαµοθράκη και αλλού και ενώ ανακοινώνετε ότι θα
µειώσετε και το µέγιστο ύψος που θα εγκαταστήσετε τις ανεµο-
γεννήτριες, αντί, λοιπόν, για τις αλλαγές αυτές προς το θετικό-
τερο, βλέπουµε ότι εσείς εδώ πέρα δηλώσατε -και δώσατε
εντολή στους συντονιστές των αποκεντρωµένων διοικήσεων- ότι
αν µία επένδυση τηρεί τα νόµιµα, θα πρέπει να εγκρίνεται από
τα όργανα της αποκεντρωµένης διοίκησης, που είναι τα µόνα αρ-
µόδια για την τελική απόφαση, παρά τις πιθανές αρνητικές γνω-
µοδοτήσεις δήµων και περιφερειών.

Σοβαρά, αυτή είναι η εικόνα σας για τη διαβούλευση; Αυτό πι-
στεύετε, κύριε Αµυρά και εκ µέρους της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
για τη διαβούλευση, ότι οι γνωµοδοτήσεις δεν παίζουν κανέναν
ρόλο; Έτσι προχωράτε σήµερα και στην καταστροφική επένδυση
στο Νυµφαίο, που τους βρίσκει όλους απέναντι;

Θα κλείσω.
Υπάρχει προσφυγή αυτή τη στιγµή απέναντι σ’ αυτά τα αιολικά

πάρκα στην Εύβοια. Σας καλούµε να µην προχωρήσετε, όπως
κάνατε µε την εκτροπή του Αχελώου, ενώ εκκρεµεί δίκη στο
Σ.τ.Ε. και να µην προχωρήσετε, όπως κάνετε, δυστυχώς και µε
τον Περιφερειακό Ιωαννίνων µε τον υγρότοπο «Τσαµαρά».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, εδώ δεν είµαστε για να λέµε απόψεις. Είµα-

στε για να λέµε δεδοµένα, τεκµηριωµένα πράγµατα. Τα περισ-
σότερα από αυτά που άκουσα από το στόµα σας ήταν απόψεις
και οι περισσότερες αστήρικτες.

Με ρωτάτε αν είναι παράνοµη ή όχι η έγκριση της διυπουργι-
κής για την επένδυση την οποία συζητάµε. Βεβαίως και είναι νό-
µιµη. Μα, είναι δυνατόν τώρα για µία επένδυση αυτού του
µεγέθους να τίθεται τέτοιο ερώτηµα; Από κόσκινο έχουν περάσει
όλα, από κόσκινο και από τις υπηρεσίες και από τους συναρµό-
διους φορείς, από κόσκινο και κόσκινο και ξανά κόσκινο. Γι’ αυτό,
άλλωστε, πολλές φορές η δηµόσια διοίκηση κατηγορείται ότι
αργεί πολύ στις αδειοδοτήσεις. Ναι, αυτό είναι αλήθεια, αργεί,
δεδοµένου ότι τα περνάει όλα από την κρησάρα της κριτικής
σκέψης -και όχι µόνο- και του ελέγχου . Είναι δυνατόν, λοιπόν, η
έγκριση ενός τόσο µεγάλου επενδυτικού σχεδίου περίπου µισού
δισεκατοµµυρίου ευρώ να µην έχει τις νόµιµες προϋποθέσεις και
διαδικασίες; Είναι δυνατόν; Σε τι χώρα νοµίζετε ότι ζείτε; Πόσο
πολύ υποτιµάτε και την ελληνική δηµόσια διοίκηση και την ελλη-
νική κοινωνία;

Και ας ξεκαθαρίσουµε κάτι, έχει έρθει η ώρα: Είναι γεγονός,
λοιπόν, ότι το µέγιστο επιτρεπόµενο όριο κάλυψης της γης, των
εδαφών από αιολικές εγκαταστάσεις σε πρωτοβάθµιους Οργα-
νισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης µπορεί να αυξηθεί µε σύµφωνη
γνώµη, βεβαίως, του δηµοτικού συµβουλίου. Ωστόσο, όντως, ο
Δήµος Καφηρέως ανήκει στις περιοχές αιολικής προτεραιότητος
και παράλληλα τα έργα ανήκουν στην κατηγορία στρατηγικών
επενδύσεων.

Άρα σύµφωνα µε το άρθρο 7 του Ειδικού Χωροταξικού, ο αριθ-

µός ανεµογεννητριών µπορεί να αυξηθεί µε τη µεταφορά αριθ-
µού ανεµογεννητριών από το σύνολο των δήµων στους οποίους
εκτείνεται το έργο. Υπάρχει, όµως, ένα όριο και αυτό είναι το
30%, πάνω από το οποίο δεν µπορεί να υπερβεί ο αριθµός των
ανεµογεννητριών, εκείνες που αντιστοιχούν στον δήµο µε το µε-
γαλύτερο πλεόνασµα αδιάθετων ανεµογεννητριών. Οι νόµοι τα
λένε αυτά.

Άρα η χωροθέτηση των αιολικών πάρκων που συζητάµε σή-
µερα έγινε βάσει αυτής της διάταξης και γι’ αυτό δεν απαιτήθηκε
η σύµφωνη γνώµη του Δήµου Καρύστου. Το Ειδικό Χωροταξικό,
ο νόµος το λέει!

Τι έγινε στην ουσία; Η αύξηση της φέρουσας ικανότητας στον
Δήµο Καφηρέως ήταν απόρροια της µεταφοράς αριθµού ανεµο-
γεννητριών από τον Δήµο Μαρµαρίου.

Για να µην υπάρχουν, όµως, οι παρανοήσεις, θα σας καταθέσω
το έγγραφο της ΡΑΕ µε αριθµό πρωτοκόλλου 87735/20 Μαΐου
2021, που αναφέρει αναλυτικότατα τη διαδικασία που τηρήθηκε
και στο οποίο γίνεται ξεκάθαρο ότι υπήρχε εκ παραδροµής λαν-
θασµένη απάντηση της ΡΑΕ, πάνω στην οποία βασίζεστε εσείς
επί της ερώτησης που είχατε θέσει τον Μάρτιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Και κάτι τελευταίο: Έχουµε τη Διεύθυνση Χωροταξικού Σχε-
διασµού στο Υπουργείο Περιβάλλοντος. Σε αυτή τη διεύθυνση,
λοιπόν, ακόµα δεν έχει κατατεθεί η περιβαλλοντική µελέτη για
αυτή την επένδυση. Όταν κατατεθεί, σας διαβεβαιώνω ότι οι υπη-
ρεσίες του Υπουργείου µας θα εξετάσουν ενδελεχώς -ενδελεχέ-
στατα- όπως κάνουν σε κάθε φάκελο έργου αιτούµενου αδείας.

Και σας καλώ, λοιπόν και εσάς να εµπιστεύεστε και την εθνική
νοµοθεσία -που είναι σκληρότερη από την ενωσιακή- και βε-
βαίως, την ενωσιακή και τις υπηρεσίες µας και την πολιτική µας
βούληση, η όποια πολιτική βούληση λέει ότι η προστασία του πε-
ριβάλλοντος είναι το νέο GPS µας, η τήρηση των νόµων και των
κανόνων της αδειοδότησης, επίσης. Μπορούν να σηµειωθούν
αυτά τα δύο; Βεβαίως, όταν τηρούνται µέχρι της τελευταίας
γραµµής οι νόµοι και το Ενωσιακό Δίκαιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Και πάµε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 757/13-5-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Απόστολου Πάνα προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ένταξη της ιστορίας της Επανάστα-
σης της Χαλκιδικής σε ξεχωριστό κεφάλαιο στα σχολικά βιβλία».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Ζωή Μακρή.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κυρία Υπουργέ, η Επανάσταση της

Χαλκιδικής, όπως γνωρίζετε, υπήρξε σηµαντικό κεφάλαιο στη συ-
νολική ιστορία της Επανάστασης του 1821. Είναι γεγονός, όµως,
ότι ο αγώνας των Χαλκιδιωτών είναι άγνωστος σε πολλούς, όπως
επίσης και η σηµαντική του συµβολή στην εξέλιξη του Απελευ-
θερωτικού Αγώνα. Και αυτό οφείλεται στην περιληπτική ή και ελ-
λιπή εξιστόρηση των γεγονότων που διεξήχθησαν στη Χαλκιδική
την περίοδο αυτή στα σχολικά βιβλία.

Τι σηµαίνει, λοιπόν, αυτό; Ότι ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι στη
συµβολή της απελευθέρωσης της χώρας µας παραµένει κατά
γενική οµολογία άγνωστο µε ελάχιστες αναφορές στα σχολικά
βιβλία. Σας τονίζω ότι για το θέµα αυτό έχουν γίνει επανειληµµέ-
νες προσπάθειες από την τοπική αυτοδιοίκηση, φορείς, συλλό-
γους, εκπαιδευτικούς της Χαλκιδικής, προκειµένου να γίνει
γνωστή η σηµαντική συµβολή στην εδραίωση της Επανάστασης
του 1821 µε δράσεις, διαλέξεις, εκπαιδευτικές ηµερίδες, ενώ
ακόµα δεν έχει εκδοθεί καν το προεδρικό διάταγµα για τον χα-
ρακτηρισµό της 17ης Μαΐου ως γιορτής τοπικής σηµασίας για τη
Χαλκιδική.

Πρόσφατα, µάλιστα, ο Παγχαλκιδικός Σύλλογος «Αριστοτέ-
λης» προκήρυξε µαθητικό διαγωνισµό µε θέµα: «Η Επανάσταση
της Χαλκιδικής», την οποία έχετε εγκρίνει.
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Την ανάγκη, επίσης, για την ένταξη της ιστορίας της Επανά-
στασης της Χαλκιδικής σε ξεχωριστό κεφάλαιο στα ιστορικά σχο-
λικά βιβλία την επεσήµανα και µε επιστολή προς εσάς τον
περασµένο Δεκέµβριο, χωρίς, όµως, να λάβω κάποια απάντηση.

Γνωρίζοντας, λοιπόν, την ευαισθησία την οποία πρέπει να
έχετε για τέτοιου είδους θέµατα, σας ρωτώ, κυρία Υπουργέ, τα
εξής: Σκοπεύετε να εισηγηθείτε θετικά στην αρµόδια συντακτική
επιτροπή σχολικών βιβλίων, ώστε να συµπεριληφθεί στη διδα-
κτέα ύλη της ιστορίας ξεχωριστό κεφάλαιο για την Επανάσταση
της Χαλκιδικής και αν ναι, µε ποιο χρονοδιάγραµµα, ώστε επιτέ-
λους να ικανοποιηθεί ένα δίκαιο αίτηµα των Χαλκιδικιωτών και να
αποκατασταθεί αυτό το ιστορικό και εκπαιδευτικό κενό στην
ιστορία της χώρας µας;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ που αναγνωρί-

ζετε την ευαισθησία του Υπουργείου και βεβαίως σας ανταπο-
δίδω κι εγώ αυτόν τον χαρακτηρισµό.

Απαντώντας στα ερωτήµατά σας, θέλω να αναφέρω τα ακό-
λουθα: Το έργο της διαµόρφωσης των προγραµµάτων σπουδών
του µαθήµατος της ιστορίας το έχει ήδη αναλάβει µια έγκριτη
οµάδα επιστηµόνων όλων των βαθµίδων της εκπαίδευσης. Οι επι-
στήµονες αυτοί επιλέχθηκαν σύµφωνα µε τις διαδικασίες που
προβλέπονται στο πλαίσιο της πράξης «Αναβάθµιση των προ-
γραµµάτων σπουδών και δηµιουργία εκπαιδευτικού υλικού πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης» µε κωδικό
5035542, καθώς και της πράξης «Επιµόρφωση των εκπαιδευτι-
κών στα προγράµµατα σπουδών και το εκπαιδευτικό υλικό πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης» µε κωδικό
5035543. Οι επιστήµονες αυτοί θα διαµορφώσουν τα προγράµ-
µατα σπουδών µε επιστηµονικά κριτήρια.

Μετά την έγκριση των νέων προγραµµάτων σπουδών, θα ακο-
λουθήσει η επιµόρφωση των εκπαιδευτικών και παράλληλα θα
γίνει η πιλοτική εφαρµογή τους σε σχολικές µονάδες της πρω-
τοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Η διαδικασία
αυτή θα ολοκληρωθεί µε τη συγγραφή των σχολικών βιβλίων
ιστορίας, βάσει των νέων προγραµµάτων σπουδών, τα οποία
προβλέπεται να αξιοποιηθούν για πρώτη φορά κατά το σχολικό
έτος 2023 - 2024.

Ο τρόπος και η διαδικασία διδασκαλίας του µαθήµατος της
ιστορίας, σύµφωνα µε τα νέα προγράµµατα σπουδών και τα νέα
βιβλία της ιστορίας, ακολουθούν το καθιερωµένο σχήµα, πλην
όµως διαφοροποιούνται στις βαθµίδες εκπαίδευσης και σε κάθε
µία από αυτές δίδεται διαφορετική έµφαση σε ιστορικές περιό-
δους της ιστορίας, της ελληνικής, της ευρωπαϊκής και της παγ-
κόσµιας. 

Κύριο στόχο της διδασκαλίας του µαθήµατος της ιστορίας
στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση αποτελεί η
ουσιαστική και συνοπτική παροχή γνώσεων στους µαθητές και
τις µαθήτριες, ώστε να ολοκληρώνεται και να εµπεδώνεται ευ-
σύνοπτα η διδακτέα ύλη. 

Ειδικότερα, στο δηµοτικό και στο γυµνάσιο η διάταξη της ύλης
ακολουθεί το καθιερωµένο σχήµα «Αρχαιότητα - Βυζάντιο - Με-
σαίωνας, νεότεροι και σύγχρονοι χρόνοι» ανά εκπαιδευτικό επί-
πεδο, αλλά µε διαφορετική προσέγγιση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού

Οι µαθητές και οι µαθήτριες, δηλαδή, στο δηµοτικό θα διδά-
σκονται κυρίως την Ελληνική Ιστορία, ενώ στο γυµνάσιο θα δί-
δεται έµφαση στην Ευρωπαϊκή και την Παγκόσµια Ιστορία. Στις
τάξεις του λυκείου η προσέγγιση της Ιστορίας είναι θεµατική, δη-
λαδή οι µαθητές και οι µαθήτριες θα γνωρίσουν αναλυτικά και
σε βάθος συγκεκριµένα ιστορικά θέµατα της Ελληνικής, Ευρω-
παϊκής και Παγκόσµιας Ιστορίας.

Στα νέα βιβλία της Ιστορίας η Επανάσταση της Χαλκιδικής
αναφέρεται στην ενότητα «Η Επανάσταση στη Μακεδονία» της
ΣΤ’ τάξης δηµοτικού και, όπως προανέφερα, η έναρξη της διδα-

σκαλίας των νέων βιβλίων της Ιστορίας θα γίνει για το έτος 2023
- 2024. Ως εκ τούτου, θα γίνει τότε και η διδασκαλία της Επανά-
στασης της Χαλκιδικής στην ΣΤ’ τάξη του δηµοτικού σχολείου.
Θα σας πω περισσότερα στη δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κυρία Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, αναγνωρίζω σαφέστατα ότι υπάρχει ένα δια-

δικαστικό πλαίσιο το οποίο πρέπει να ακολουθηθεί µέσα από τέ-
τοιες παρεµβάσεις οι οποίες γίνονται, όπως σαφέστατα
αναγνωρίζω ότι οι επιστηµονικές επιτροπές πρέπει να καταθέ-
σουν τις απόψεις τους για τέτοιου είδους ζητήµατα, τα οποία
είναι πολύ σοβαρά και λεπτά και αφορούν και το εκπαιδευτικό
έργο το οποίο θα έχουν και οι καθηγητές, αλλά αν µη τι άλλο θα
είναι και αυτό που θα διδαχθούν τα παιδιά µας, οι µαθητές. 

Παρ’ όλα αυτά, θεωρώ ότι θα πρέπει να υπάρξει και η πολιτική
βούληση για κάποια πράγµατα ως άποψη και φιλοσοφία από το
Υπουργείο Παιδείας και νοµίζω ότι εκεί πρέπει να ταυτιστείτε κι
εσείς περισσότερο µε το αίτηµα που έχουµε εµείς ως Χαλκιδι-
κιώτες µε την ευκαιρία και των διακοσίων χρόνων από την Επα-
νάσταση και της Χαλκιδικής, αλλά και της χώρας µας. Όλη αυτή
η κατάσταση πρέπει να αποτελέσει αφορµή για να προστεθεί -κι
εγώ εµµένω σε αυτό- στα σχολικά µας βιβλία η συνολική εξέ-
γερση των Χαλκιδικιωτών για την έκβαση του εθνικού σκοπού και
της απελευθέρωσης του ελληνισµού.

Νοµίζω ότι η ιστορική µνήµη θα συµβάλλει σηµαντικά και θα
ενισχύσει την προβολή και τη µετάδοση των πραγµατικών µηνυ-
µάτων της ιστορίας µας. Για τον λόγο αυτό, δεν πρέπει να αµε-
ληθεί. Αντιθέτως -και εµµένω στην αρχική µου θέση- νοµίζω ότι
µπορείτε και εσείς από τη θέση που είστε -αντιλαµβάνοµαι το
διαδικαστικό- να ενεργήσετε, ώστε να γίνουν οι απαραίτητες
προσπάθειες για την ανάδειξη του συγκεκριµένου αγώνα. Το µέ-
γεθος, λοιπόν, των προσπαθειών των Χαλκιδικιωτών αγωνιστών
πρέπει να αποτυπωθεί στα σχολικά βιβλία και να µη µείνει µόνο,
επιτρέψτε µου, σε αναφορές οι οποίες υπάρχουν συνολικά στον
αγώνα που έγινε. 

Με την ενέργεια αυτή θα καλύψετε ένα µεγάλο ιστορικό κενό
που θεωρούµε ότι αδικεί τη Χαλκιδική και κατ’ επέκταση τη βό-
ρεια Ελλάδα. Παράλληλα, θα δοθεί και ένα τέλος σε µια σειρά
προσπαθειών που έχουν κάνει όλο αυτό το χρονικό διάστηµα φο-
ρείς, σύλλογοι, τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και όλοι οι πολίτες
της Χαλκιδικής, για τους οποίους αυτό αποτελεί ένα πάγιο αί-
τηµα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Και πάλι σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι πέρα από το

διαδικαστικό - το οποίο φαντάζοµαι πως αντιλαµβάνεστε κι εσείς
ότι δεν µπορούµε να παρακάµψουµε και για επιστηµονικούς και
για παιδαγωγικούς, αλλά και για ουσιαστικούς λόγους- το γεγο-
νός ότι θα περιλαµβάνεται στην ενότητα που σας προανέφερα
πριν δεν γίνεται επ’ ευκαιρία της πολύ σηµαντικής επετείου των
διακοσίων ετών, αλλά για ουσιαστικούς και ιστορικούς λόγους
και για την ιστορική µνήµη, όπως κι εσείς ζητήσατε.

Θέλω να σας πω ότι η φλόγα για την ελευθερία και την εθνική
ανεξαρτησία υποκίνησαν το επαναστατικό φρόνηµα του συνόλου
των Ελλήνων. Οι ιδιαίτερες συνθήκες του κάθε τόπου προσδιό-
ρισαν βεβαίως τη µορφή του αγώνα, αλλά και τα µέσα που ανέ-
λαβαν οι κάτοικοι ανάλογα µε τη φυσιογνωµία της κάθε
περιοχής. Όλοι έχουµε στο µυαλό µας ιστορίες που µας έχουν
διδαχθεί, αλλά και µας έχουν µεταφερθεί για το πώς πολέµησαν
οι πρόγονοί µας ανάλογα µε τον τόπο καταγωγής τους και πώς
συνέδραµαν στον καθοριστικό αγώνα της ανεξαρτησίας της
χώρας µας. 

Όπως πολύ σωστά είπατε κι εσείς, φέτος συµπληρώθηκαν δια-
κόσια χρόνια από την Ελληνική Επανάσταση του 1821 και µετά
από µεγάλους αγώνες δηµιουργήθηκε το ανεξάρτητο οργανω-
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µένο ελληνικό κράτος µας. Μάλιστα, αυτή ήταν µια ευκαιρία να
γίνουν και στη Χαλκιδική, όπως µου είπατε, ανάλογες σχολικές
εκδηλώσεις, ώστε να θυµηθούµε λεπτοµέρειες τις οποίες ενδε-
χοµένως κάποιοι από εµάς είχαν ξεχάσει, αλλά σίγουρα τα παιδιά
έπρεπε να διδαχθούν.

Όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου, είναι σαφές ότι όλες
οι περιοχές συνέδραµαν στον καθοριστικό αγώνα της ανεξαρτη-
σίας της χώρας µας, αλλά η Επανάσταση της Χαλκιδικής, για την
οποία µας ρωτάτε, υπήρξε καταλυτική για τον ελληνικό Αγώνα.
Έτσι, τα νέα προγράµµατα σπουδών, στα οποία παρέχεται η δυ-
νατότητα της αναλυτικής αντιµετώπισης ιστορικών θεµάτων, είναι
επιπροσθέτως εµπλουτισµένα και µε ψηφιοποιηµένο εκπαιδευτικό
υλικό που θα αξιοποιείται κατά την κρίση του διδάσκοντα εκπαι-
δευτικού παράλληλα µε το περιεχόµενο του σχολικού εγχειριδίου.
Με τον τρόπο αυτό, κύριε συνάδελφε, γίνεται εξορθολογισµός της
διδακτέας ύλης και διαµορφώνεται αποτελεσµατικά και κατανοητά
στη διδακτική πράξη το σύνολο των σχολικών ιστορικών βιβλίων. 

Παράλληλα, παρέχεται η δυνατότητα στους διδάσκοντες να
αξιοποιήσουν το ψηφιακό υλικό που πλαισιώνει κάθε ενότητα, να
το αναλύσουν περαιτέρω κατά την κρίση τους και να αναδείξουν
ένα θέµα τοπικού ενδιαφέροντος, όπως πρέπει. Η διαδικασία της
εκπόνησης αυτών των προγραµµάτων σπουδών, όπως σας ανέ-
φερα και στην πρωτολογία, αλλά και η συγγραφή των διδακτικών
βιβλίων ιστορίας θα ολοκληρωθούν και θα διδάσκονται στο σχο-
λικό έτος 2023 - 2024.

Η εκπόνηση του προγράµµατος σπουδών του µαθήµατος είναι
ένα σηµαντικό έργο που γίνεται από ειδικούς επιστήµονες και
εποπτεύεται από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, κάτι
που δίνει βαρύτητα και στην παράµετρο της ανάδειξης της Επα-
νάστασης της Χαλκιδικής. Όπως σας είπα, εκεί αναφέρεται η
Επανάσταση της Χαλκιδικής στην ενότητα «Επανάσταση στη Μα-
κεδονία» της ΣΤ’ τάξης δηµοτικού και τα γεγονότα θα αναπτυχ-
θούν αναλυτικά από τους συγγραφείς του αντίστοιχου σχολικού
εγχειριδίου, πάντα βέβαια στο πλαίσιο της ισόρροπης προσέγ-
γισης του ζητήµατος της ελληνικής Επανάστασης ανά γεωγρα-
φική περιφέρεια και µε επιστηµονικά κριτήρια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κυρία Υπουργέ. 
Και τώρα προχωράµε στη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 776/17-

5-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ξάν-
θης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ζεϊµπέκ Χουσεϊν
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Με-
τατροπή του 17ου Δηµοτικού Σχολείου Ξάνθης σε Πειραµατικό
Σχολείο (ΠΕΙ.Σ)».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, στο πλαίσιο υλοποίησης του ν.4692 το Υπουρ-

γείο προχώρησε στην έκδοση της υπουργικής απόφασης 22631.
Εκεί αναφέρεται ότι οι σχολικές µονάδες της πρωτοβάθµιας εκ-
παίδευσης καλούνται να υποβάλουν αίτηση για τον χαρακτηρι-
σµό τους ως πειραµατικών σχολείων. Όµως, ο χαρακτηρισµός
µπορεί να γίνει και έπειτα από αίτηση του διευθυντή πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης στην οποία υπάγεται η σχολική µονάδα. Με
αυτή την πρόβλεψη δόθηκε η δυνατότητα στη Διευθύντρια της
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ξάνθης να προτείνει τη µετατροπή
του 17ου Δηµοτικού Σχολείου και του 13ου Νηπιαγωγείου Ξάνθης
σε πειραµατικά. Η επιλογή αυτή συνιστά µονοµερή πράξη επιβο-
λής της διοίκησης, η οποία πάρθηκε χωρίς καµµία διαβούλευση
µε τον σύλλογο γονέων και κηδεµόνων και τον σύλλογο διδα-
σκόντων. Κατόπιν ήρθε η απόφαση 01614, η οποία µετατρέπει
όντως το 17ο Δηµοτικό σε πειραµατικό, µε αποτέλεσµα να έχει
εγείρει τις έντονες αντιδράσεις των γονέων και κηδεµόνων, αλλά
και ολόκληρης της τοπικής κοινωνίας. 

Είναι γνωστή η άποψη της εκπαιδευτικής κοινότητας και των
πολιτών για την νεοφιλελεύθερη αντίληψή σας σχετικά µε την
επιβολή σύστασης πειραµατικών σχολείων σε όλες τις περιφέ-
ρειες της χώρας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι κατά των πειραµατικών σχολείων. Άλλωστε,
το νοµοθετικό έργο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το έχει αποδείξει.
Εµείς µε την πολιτική µας σεβαστήκαµε τις εκπαιδευτικές ανάγ-

κες που αυτά εξυπηρετούν, δηλαδή την εφαρµογή καινοτόµων
εκπαιδευτικών µεθόδων και τη στενή διασύνδεσή τους µε τα πα-
νεπιστήµια. 

Εσείς µε τον νόµο σας και τις αποφάσεις σας προχωράτε σε
µια άκριτη σύσταση πειραµατικών σχολείων ανά τη χώρα, η
οποία τελικώς οδηγεί στο να χάσουν το νόηµά τους, αλλά κυρίως
µε τον τρόπο αυτό δηµιουργείτε σχολεία δύο ταχυτήτων, µε απο-
τέλεσµα να χαρακτηριστούν ως «σχολεία των ελίτ». 

Το νόηµα των πειραµατικών δεν είναι να αποστερήσουν από
τις περιοχές τα σχολεία της γειτονιάς, που είναι ο πυλώνας της
κάθε τοπικής κοινότητας. Υπό αυτή την έννοια, αδικείτε και τον
ίδιο τον θεσµό των πειραµατικών σχολείων. Και σε κάθε περί-
πτωση, δεν είναι δυνατόν τέτοιες αποφάσεις να λαµβάνονται µε
αυταρχικές µονοµερείς πράξεις της διοικήσεως, χωρίς την σύµ-
φωνη γνώµη της τοπικής κοινωνίας, των γονέων και κηδεµόνων. 

Στην περίπτωση της Ξάνθης, όµως, υπάρχουν ερωτηµατικά
ακόµα και για τη διαδικασία µετατροπής του 17ου Δηµοτικού σε
πειραµατικό. Σε πρώτη υπουργική απόφαση ορίσατε µια σειρά
κριτηρίων, µε βάση τα οποία η Διοικούσα Επιτροπή Πρότυπων
Πειραµατικών Σχολείων θα αξιολογούσε τις προτάσεις και θα
πρότεινε τις σχολικές µονάδες στην Υπουργό. 

Εµείς θεωρούµε ότι τόσο από πλευράς τοποθεσίας του σχο-
λείου, το οποίο βρίσκεται στο προάστιο της Καλλιθέας της Ξάν-
θης και όχι κεντρικά, όσο και από πλευράς υποδοµών, µια και το
σχολείο είναι επταθέσιο και δεν διαθέτει εργαστηριακές αίθου-
σες, δεν πληρούνται τα κριτήρια που θέτει ο νόµος. 

Γι’ αυτόν τον λόγο θα ήθελα αρχικά να µου µεταφέρετε τις
απόψεις της Διοικούσας Επιτροπής Πρότυπων και Πειραµατικών
Σχολείων τόσο για την µετατροπή του 17ου Δηµοτικού Σχολείου
Ξάνθης όσο και του 13ου Νηπιαγωγείο Ξάνθης σε συνδεδεµένα
πειραµατικά. Πόσα και ποια κριτήρια πληρούν τα εν λόγω σχο-
λεία και για ποιον λόγο εν τέλει επιλέχθηκαν; Προτίθεστε να απο-
σύρετε την εν λόγω απόφαση και να συνοµιλήσετε µε τους
γονείς και τους διδασκαλικούς συλλόγους; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και θα ζητήσω εκ των προτέρων
την ανοχή σας, αν παραβιάσω λίγο το τρίλεπτο. 

Σήµερα, περισσότερο από κάθε άλλη εποχή, κύριε συνάδελφε,
το δηµόσιο σχολείο οφείλει να προσφέρει αδιακρίτως και σε
όλους τα µέσα για την ανάπτυξη ενός τρόπου σκέψης που µαζί
µε ικανότητες, δεξιότητες και γνώσεις θα εξασφαλίζουν στους
µελλοντικούς πολίτες τη δυνατότητα να κρίνουν και να διακρί-
νουν την αξία και τη βαρύτητα της επιστήµης και των επιστηµο-
νικών γνώσεων. Και είναι η επέκταση του θεσµού των πρότυπων
και πειραµατικών σχολείων που θα δώσει το παράδειγµα για την
ανόρθωση και την εξέλιξη της δηµόσιας εκπαίδευσης, σύµφωνα
µε τις απαιτήσεις της εποχής µας. 

Βασική επιδίωξη είναι η κατά το δυνατόν ανάπτυξη πρότυπων
και πειραµατικών σχολείων σε όλες τις βαθµίδες ως συνδεδεµέ-
νων σχολείων, καθώς και σε πόλεις, όπου υπάρχουν τµήµατα επι-
στηµών και αγωγής της εκπαίδευσης, ώστε να διασυνδεθούν
λειτουργικά µε αυτά και να υπάρξει δυνατότητα στενής παρακο-
λούθησής τους, σύµφωνα µε το προεκλογικό µας πρόγραµµα
και την αντίστοιχη δέσµευσή µας. 

Με γνώµονα τα ως άνω και σε εφαρµογή του ν.4692/2020, του
νόµου για τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία, εκδόθηκε, µετά
από εισήγηση της Διοικούσας Επιτροπής Πρότυπων και Πειρα-
µατικών Σχολείων -ΔΕΠΠΣ θα την αναφέρω κωδικοποιηµένα από
εδώ και πέρα- και τη σύµφωνη γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευ-
τικής Πολιτικής, η µε αριθµό 22631/26-2-21 υπουργική απόφαση
για τον χαρακτηρισµό των δηµόσιων σχολικών µονάδων ως πρό-
τυπων ή πειραµατικών σχολείων, στην οποία απόφαση καθορί-
ζονται η διαδικασία υποβολής των αιτήσεων από τις σχολικές
µονάδες ή τους προϊσταµένους των διευθύνσεων της πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθώς επίσης και τα κρι-
τήρια και η διαδικασία αξιολόγησης για τον χαρακτηρισµό του
σχολείου ως πρότυπου ή πειραµατικού. 
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Για την περίπτωση του 13ου Πειραµατικού Νηπιαγωγείου και
του 17ου Δηµοτικού Σχολείου Ξάνθης ακολουθήθηκε η διαδικασία
που αναφέρεται σε αυτή την υπουργική απόφαση και στη σχε-
τική πρόσκληση που εκδόθηκε. Για τα συγκεκριµένα σχολεία η
αίτηση υπεβλήθη από την προϊσταµένη της Πρωτοβάθµιας Εκ-
παίδευσης του Νοµού Ξάνθης. Τη δυνατότητα αυτή τη δίνει ο
νόµος. 

Η ΔΕΠΠΣ, µε βασικό κριτήριο τη διασφάλιση της συµµετρικής
κατανοµής πανελλαδικά των πρότυπων και πειραµατικών σχο-
λείων, αλλά και της διασύνδεσης της λειτουργίας των σχολείων
µε πανεπιστηµιακά τµήµατα και σχολές των επιστηµών της εκ-
παίδευσης και λαµβάνοντας υπ’ όψιν την εισήγηση της διευθύν-
τριας της Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ξάνθης για τη
δυνατότητα απορρόφησης των µη κληρωθέντων µαθητών της
πρώτης δηµοτικού από γειτονικά σχολεία, καθώς και τη δυναµική
της αναβάθµισης του συγκεκριµένου σχολείου, έκρινε ότι η σχο-
λική µονάδα µπορεί να ενταχθεί στο δίκτυο των πρότυπων και
πειραµατικών σχολείων. 

Θα πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι τα πειραµατικά σχολεία έχουν
υπερτοπικό χαρακτήρα, δηλαδή δέχονται µαθητές από την ευ-
ρύτερη γεωγραφική περιοχή, γεγονός που είναι επιδιωκόµενο,
γιατί µε τον τρόπο αυτό θα δηµιουργηθεί ένα τυχαίο δείγµα, όσο
το δυνατόν πιο αντιπροσωπευτικό, των µαθητών της περιοχής
και θα βοηθήσει στην εξαγωγή ασφαλέστερων συµπερασµάτων
σε σχέση µε τις εφαρµοζόµενες παιδαγωγικές µεθόδους και το
χρησιµοποιούµενο εκπαιδευτικό υλικό. 

Στη µεταβατική περίοδο οι µαθητές όλων των τάξεων θα συ-
νεχίσουν, εφόσον το επιθυµούν, την πορεία τους στη συγκεκρι-
µένη σχολική µονάδα. Συνεπώς καµµία αναστάτωση δεν
προκύπτει για τους ήδη φοιτούντες µαθητές. 

Επιπλέον, η ανάληψη της παιδαγωγικής ευθύνης του σχολείου
από το Επιστηµονικό Εποπτικό Συµβούλιο θα του δώσει τη δυ-
νατότητα να λειτουργήσει ως σηµείο αναφοράς για όλη την το-
πική κοινωνία µέσα από δράσεις και προγράµµατα που µπορούν
να υλοποιούνται σε συνεργασία µε το πανεπιστήµιο µε το οποίο
θα συνδεθεί η συγκεκριµένη σχολική µονάδα. Η διαδικασία σύν-
δεσης, καθώς και το περιεχόµενο θα οριστούν στο επόµενο χρο-
νικό διάστηµα σε συνεργασία µε τη ΔΕΠΠΣ και τα πανεπιστήµια. 

Μέσα από το δίκτυο των πρότυπων και πειραµατικών δεν είναι
επιδιωκόµενο, κύριε συνάδελφε, το καλό σχολείο να γίνει καλύ-
τερο, αλλά αυτά τα σχολεία να αποτελέσουν το παράδειγµα για
όλα τα δηµόσια σχολεία της χώρας σε µια ανοδική πορεία για
µια ποιοτικότερη δηµόσια εκπαίδευση, που όλοι θέλουµε και
οραµατιζόµαστε. Έτσι, δεν αποτελεί αρνητικό παράγοντα για τον
χαρακτηρισµό ενός σχολείου σε πειραµατικό η λειτουργία του
σε µια υποβαθµισµένη περιοχή. 

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου και ευχαριστώ για την
ανοχή, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ και εγώ,
κυρία Υπουργέ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΪΜΠΕΚ ΧΟΥΣΕΪΝ: Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν πείσατε

ούτε εµένα ούτε τους γονείς µε την απάντηση αυτή. Ελπίζω η
δευτερολογία σας να είναι πιο πειστική. 

Όπως προανέφερα, η απόφαση µετατροπής του 17ου Δηµοτι-
κού σε πειραµατικό προκάλεσε την έντονη αντίδραση των γονέων
του σχολείου και του Διδασκαλικού Συλλόγου Ξάνθης. Συγκεκρι-
µένα, σας πληροφορώ ότι οι γονείς έκαναν τέσσερις τουλάχιστον
παραστάσεις διαµαρτυρίας, οι οποίες είχαν τη στήριξη των Διδα-
σκαλικού Συλλόγου Ξάνθης και της τοπικής κοινωνίας. 

Επίσης, οι µαθητές πριν το Πάσχα απείχαν από τα µαθήµατα
µέσω Webex σε ένδειξη διαµαρτυρίας. Δεν ξέρω αν σας έχουν
πληροφορήσει. Εν τω µεταξύ, όλες οι προσπάθειες των γονέων
να συνοµιλήσουν µε τη διευθύντρια της πρωτοβάθµιας ήταν
άκαρπες, καθώς δεν δέχτηκε καν να συνοµιλήσει µαζί σας. Καµ-
µία διαβούλευση, κυρία Υπουργέ. 

Εδώ αξίζει να σηµειωθεί ότι υπήρχε και άλλη πρόταση από δη-
µοτικό σχολείο της Σταυρούπολης για τη µετατροπή του σε πει-
ραµατικό. Όµως, η πρόταση αυτή δεν αξιολογήθηκε καν από τη
διεύθυνση πρωτοβάθµιας. Δεν ξέρω αν έφτασε και στο Υπουρ-
γείο αυτή η πρόταση. 

Πώς είναι δυνατόν, παρά τις σφοδρές αντιδράσεις της τοπικής
κοινωνίας, των εκπαιδευτικών, του σχολείου και ολόκληρου του
Διδασκαλικού Συλλόγου Ξάνθης, να προχωράτε σε αυτό το εγ-
χείρηµα; 

Επίσης, επικαλείστε ότι η σύσταση πειραµατικών σχολείων
αποτελεί πρόοδο για την κάθε περιοχή. Όµως, από την άλλη, η
κατάργηση του σχολείου της γειτονιάς αποτελεί πλήγµα για την
κάθε κοινότητα. Ιδίως για την Ξάνθη, η επιλογή αυτή οδηγεί στην
απορρύθµιση της συγκεκριµένης περιοχής. Έχετε λάβει υπ’ όψιν
σας τον αντίκτυπο που θα έχει για τα παιδιά της περιοχής, που
δεν µπορούν να συνεχίσουν τις σπουδές τους στο φυσικό τους
περιβάλλον; 

Αν πρόθεσή σας δεν είναι η σύσταση σχολείων των ελίτ, που
δηµιουργούν διαχωρισµούς, γιατί δεν προωθείτε αυτές τις δρά-
σεις και τις καινοτόµες µεθόδους σε όλα τα σχολεία, µέσω της
σωστής επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών, αφού ο στόχος σας
είναι η αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου;

Ας µη γελιόµαστε, ο στόχος σας είναι ο διαχωρισµός των µα-
θητών, η αποξένωση της τοπικής κοινότητας από το σχολείο της
γειτονιάς και, βέβαια, η επιβολή των αποφάσεών σας στους πο-
λίτες, χωρίς κανέναν διάλογο, αυταρχικά. 

Τέλος, κυρία Υπουργέ, δεν σας καλούµε να απαντήσετε σε
µας. Απαντήστε απευθείας στους γονείς της περιοχής, που µά-
χονται εδώ και πολύ καιρό να κρατήσουν το σχολείο τους ζων-
τανό. Γιατί δεν λαµβάνετε υπόψη σας τις απόψεις των κατοίκων
της περιοχής, των γονέων και των εκπαιδευτικών; Πώς σκο-
πεύετε να τους πείσετε ότι η σύσταση του πειραµατικού δεν θα
αποξενώσει την κοινότητα από το σχολείο της γειτονιάς; Τι θα
απογίνουν, τελικά, οι µαθητές της Καλλιθέας Ξάνθης; Πώς θα
αντισταθµίσετε το πλήγµα της απώλειας του σχολείου τους; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.  
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µε µπερδέψατε λίγο, γιατί εξ όσων γνωρίζω

-και το γνωρίζω πάρα πολύ σοβαρά και σωστά- ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
είναι κατά των πειραµατικών σχολείων. Εσείς κατάλαβα ότι είστε
αντίθετος και θεωρείτε ότι πρέπει να καταργηθούν, γιατί καταρ-
γούνται τα σχολεία της γειτονιάς. 

ΖΕΪΜΠΕΚ ΧΟΥΣΕΪΝ: …(δεν ακούστηκε)
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εσείς είπατε προηγουµένως ότι καταργούµε τα σχολεία της γει-
τονιάς.

Για να µην κουράζουµε και το Σώµα και να µην προκαλέσουµε
και τη δικαιολογηµένη αντίδραση της Προέδρου µε φλυαρίες,
συνεχίζω.

Η Διοικούσα Επιτροπή των Πρότυπων και Πειραµατικών Σχο-
λείων, όπως σας είπα, εξέτασε τις προτάσεις που υπεβλήθησαν
από τη διευθύντρια της Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ξάνθης. Η
επιτροπή εξετάζει τις προτάσεις που υποβάλλονται και διαπί-
στωσε ότι ήταν επαρκή τα κριτήρια για να χαρακτηριστούν τα
σχολεία αυτά ως πειραµατικά. 

Ειδικότερα, για το 17ο Δηµοτικό Σχολείο Ξάνθης οι ενέργειες
που προηγήθηκαν της υποβολής της πρότασης για τον χαρακτη-
ρισµό του ως πειραµατικού σχολείου από τη διευθύντρια της
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ξάνθης ήταν οι εξής: 

Πραγµατοποιήθηκε συνάντηση - τηλεδιάσκεψη µε τον σύλ-
λογο διδασκόντων. Θα σηµειώσω ξανά -το είπα και στην πρωτο-
λογία µου- ότι η δική του σύµφωνη γνώµη δεν είναι κατά τον
νόµο απαραίτητη. Ελήφθη υπ’ όψιν έγγραφο αίτηµα της επιτρο-
πής γονέων για τη µη υποβολή της πρότασης µε υπογραφές κα-
τοίκων της περιοχής του σχολείου. Σηµειώνεται, επίσης, ότι το
40% των κατοίκων που υπέγραψαν, δεν ήταν γονείς. Πραγµατο-
ποιήθηκε συνάντηση µε επιτροπή απαρτιζόµενη από πέντε γο-
νείς, καθώς δεν υφίσταται σύλλογος γονέων και κηδεµόνων της
συγκεκριµένης σχολικής µονάδας. Στη συνάντηση υπεβλήθησαν
γραπτά ερωτήµατα, ζητήθηκαν και δόθηκαν γραπτές απαντή-
σεις, που απεστάλησαν προσωπικά στα e-mails των γονέων.
Πραγµατοποιήθηκε συνάντηση µε δύο µέλη της Ένωσης Συλλό-
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γων Γονέων και Κηδεµόνων της Ξάνθης. Δόθηκαν πολλές συνεν-
τεύξεις σε τοπικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης και διευκρινίστηκαν
όσα απασχολούσαν τους γονείς κάτοικους της περιοχής της
σχολικής µονάδας, αλλά και όλους τους γονείς της Περιφερει-
ακής Ενότητας Ξάνθης για τα κριτήρια που ελήφθησαν υπ’ όψιν
για τον χαρακτηρισµό του, όπως αυτά υποβλήθηκαν στην αίτηση
- πρόταση προς τη Διοικούσα Επιτροπή των Πρότυπων και Πει-
ραµατικών Σχολείων.

Ισχύουν τα εξής: Πρόκειται για εξαθέσιο σχολείο εκτός του
κέντρου της Ξάνθης. Πληροί τις κτηριακές προδιαγραφές, λόγω
χωρητικότητας. Οι µαθητές και οι µαθήτριες που δεν θα κληρω-
θούν, θα µπορούν να φοιτήσουν σε όµορα σχολεία στα οποία
υπάρχει διαθεσιµότητα, όπως είναι το 11ο Δηµοτικό Σχολείο και
το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Ευµοίρου. Από τους δεκαεπτά µαθητές
και µαθήτριες που εγγράφτηκαν στην πρώτη τάξη του δηµοτι-
κού, οι πέντε έχουν αδέρφια σε µεγαλύτερες τάξεις και θα συ-
νεχίσουν, όπως ο νόµος ορίζει, τη φοίτησή τους σ’ αυτό. Στη
σχολική µονάδα υπηρετεί µε οργανική θέση µικρός αριθµός εκ-
παιδευτικών, εννέα δάσκαλοι, ένας δάσκαλος Αγγλικών και ένας
δάσκαλος Φυσικής Αγωγής. Η σχολική µονάδα διαθέτει σχετικά
νέο κτήριο και έχει υλοποιήσει στο παρελθόν πιλοτικά προγράµ-
µατα του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. Υπάρχει σύν-
δεση µέσω της ψηφιακής πλατφόρµας µε το Παιδαγωγικό Τµήµα
Αλεξανδρούπολης και τα άλλα τµήµατα του Δηµοκριτείου Πανε-
πιστηµίου.

Επιπλέον, έγινε συνολική εκτίµηση των σχολικών µονάδων της
Ξάνθης και επιλέχθηκε ως το καταλληλότερο για να υποβληθεί
πρόταση χαρακτηρισµού του ως πειραµατικού σχολείου. Επίσης,
δεν προτάθηκε άλλο σχολείο της πόλης της Ξάνθης, διότι δεν
υπάρχουν αρκετές διαθέσιµες θέσεις για τη φοίτηση των µαθη-
τών σε όµορα σχολεία. Λαµβάνουµε πρόνοια και για αυτούς που
δεν θα κληρωθούν.

Από τα παραπάνω προκύπτει ότι οι µαθητές και οι µαθήτριες
της περιοχής αυτής θα ωφεληθούν περισσότερο, γιατί θα έχουν
τη δυνατότητα να φοιτήσουν σε αναβαθµισµένες σχολικές µονά-
δες. Θα αποφευχθεί η µεγάλη πιθανότητα µείωσης της οργανι-
κότητας του σχολείου τα επόµενα έτη και της λειτουργίας του
ως πενταθέσιου ή τετραθέσιου µε συνδιδασκαλία τάξεων, δεν θα
υπάρχει κίνδυνος µετακινήσεων των µη κληρωθέντων µαθητών
και µαθητριών, γιατί θα µεταφέρονται σε όµορα σχολεία.

Σε σχέση µε την υποβληθείσα αίτηση - πρόταση για τον χαρα-
κτηρισµό του 13ου Νηπιαγωγείου Ξάνθης ως πειραµατικού, η δι-
ευθύντρια της Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης έλαβε υπ’ όψιν της
τα εξής: Υπάρχει εκπαιδευτικό προσωπικό και δεν υφίσταται πρό-
βληµα µετακίνησης οργανικών θέσεων από το 13ο Νηπιαγωγείο
σε άλλα. Διαθέτει κτηριακές υποδοµές µε αίθουσες χωρητικότη-
τας είκοσι πέντε µαθητών, επαρκή αύλειο χώρο και χώρο στάθ-
µευσης για τους µεταφερόµενους από τους γονείς µαθητές.
Σήµερα φοιτούν εβδοµήντα µαθητές και υπάρχει διαθεσιµότητα
να φοιτήσουν συνολικά εκατόν δεκαεννέα. Βρίσκεται σε περιοχή
δυτικά του κέντρου της Ξάνθης και δεν επιλέγεται από τους γο-
νείς που προτιµούν να φοιτούν τα παιδιά τους σε πολυπληθή νη-
πιαγωγεία της πόλης. Επίσης, δεν προτάθηκε άλλο σχολείο της
πόλης της Ξάνθης, γιατί δεν υπάρχουν αρκετές διαθέσιµες θέ-
σεις για τη φοίτηση των µαθητών σε όµορα σχολεία.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κυρία Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη, µε αριθµό 755/11-5-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου, του Βουλευτή Επικρατείας της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Βασίλειου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών µε θέµα: «Αδιαφάνεια στον χειρισµό του αναβαλλόµενου
φόρου λόγω του Hive Down (χάιβ ντάουν) της Τράπεζας Πει-
ραιώς και ανάγκη διερεύνησης ενδεχόµενης ζηµιάς για το δηµό-
σιο. Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ.
Γεώργιος Ζαββός.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ. Ευχαριστώ πολύ για την παρου-

σία σας.
Στην πρωτολογία µου θα αναφερθώ στον εταιρικό µετασχη-

µατισµό Hive Down από διαδικαστικής πλευράς, ενώ στη δευτε-

ρολογία στον αναβαλλόµενο φόρο και στην ενδεχόµενη ζηµία
για το δηµόσιο. 

Θα ξεκινήσω µε τον ορισµό του Hive Down. Είναι ένας εταιρι-
κός µετασχηµατισµός που επιτρέπει απλά τη µεταφορά του
πλέον πολύτιµου και σηµαντικού µέρους µιας εταιρείας σε µία
θυγατρική της, που µετά µπορεί να πωληθεί. Τονίζω: Μετά µπο-
ρεί να πωληθεί. 

Στην περίπτωση της Τράπεζας Πειραιώς µεταφέρθηκαν οι τρα-
πεζικές εργασίες σε µία νέα θυγατρική που αποτελεί πιστωτικό
ίδρυµα, όπως και πριν, στην «Τράπεζα Πειραιώς Α.Ε.». Η παλαιά
Τράπεζα Πειραιώς έπαψε να είναι τράπεζα και λειτουργεί πια ως
εταιρεία συµµετοχών µε την επωνυµία «Πειραιώς Financial Hold-
ings A.E.», η οποία αποτελεί τη µητρική τής τράπεζας. 

Αυτό που µας απασχολεί είναι πως µε αυτόν τον µετασχηµα-
τισµό δεν περιλαµβάνεται, πλέον, ξεχωριστός ισολογισµός και
αποτελέσµατα για την Τράπεζα Πειραιώς στις οικονοµικές κατα-
στάσεις της νέας οντότητας, παρά µόνο για τη µητρική συµµε-
τοχών και τον όµιλο. Εµείς τουλάχιστον ψάξαµε και δεν έχουµε
βρει δεν το έχουµε βρει στον απολογισµό ή κάπου αλλού.

Θα καταθέσουµε στα Πρακτικά το σχήµα µε το Hive Down της
Πειραιώς, τον πίνακα µε τα κύρια οικονοµικά της στοιχεία µε µία
µικρή δική µας αναφορά, τον ισολογισµό, την κατάσταση αποτε-
λεσµάτων και τις θυγατρικές της. Εάν δεν το δηµοσιεύει ξεχωρι-
στά ή τον δηµοσιεύει µετά στο ΓΕΜΗ, δυσκολεύει η εκτίµηση
των αποτελεσµάτων του σηµαντικότερου στοιχείου του οµίλου
της Πειραιώς, οπότε υπάρχει αδιαφάνεια.

Προφανώς είναι σηµαντικό για τους επενδυτές να είναι σε
θέση να αξιολογήσουν τις επιδόσεις του σηµαντικότερου στοι-
χείου του οµίλου της Πειραιώς, δηλαδή της τράπεζας, πόσο µάλ-
λον όταν πρόσφατα χάσαµε 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ από την
ανακεφαλαιοποίησή της, τα οποία βέβαια θα προστεθούν στο
δηµόσιο χρέος µας. Εκτός αυτού, δεν είναι εµφανές σε ποια εται-
ρεία ευρίσκονται οι συµµετοχές της πρώην Τράπεζας Πειραιώς,
όπως και ο αναβαλλόµενος φόρος. Μπορεί να έχουν παραµείνει
στη νέα τράπεζα, αλλά µπορεί και όχι. Ακόµη δε και αν έχουν πα-
ραµείνει στην τράπεζα, µπορεί να µεταβιβαστούν αργότερα µε
µία ενδοοµιλική συναλλαγή. Πολύ χειρότερα, είναι δυνατόν µε
τη συναλλαγή αυτή να καταλήξει σε θυγατρική σε τρίτη χώρα
εκτός της δικαιοδοσίας της Τράπεζας της Ελλάδος ή της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής: 
Πρώτον, που είναι καταχωρισµένα ο αναβαλλόµενος φόρος

και τα κόκκινα δάνεια της Πειραιώς είτε απευθείας είτε µέσω των
ειδικών οχηµάτων της τιτλοποίησης; 

Δεύτερον, πώς εξασφαλίζεται διαφάνεια για την τράπεζα, όταν
δεν περιλαµβάνονται οι οικονοµικές της καταστάσεις στον ισο-
λογισµό του οµίλου;

Αν θέλετε πάντως, µε την ευκαιρία της παρουσίας σας εδώ,
πείτε µας επιπλέον κάτι για την ξαφνική αύξηση κεφαλαίου της
Alpha Bank που εύλογα προκάλεσε την κατάρρευση της τιµής
της µετοχής και του χρηµατιστηρίου. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευχα-

ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Βουλευτά, κύριε Βιλιάρδο, όπως σωστά είπατε

η Τράπεζα Πειραιώς στις 20 Δεκεµβρίου 2000 έκανε τον εταιρικό
µετασχηµατισµό τον λεγόµενο Hive Down, τότε δηλαδή που δια-
µορφώθηκαν δύο διαφορετικές µορφές εταιρικές, η λεγόµενη
«HOLDING COMPANY» -η εταιρεία συµµετοχών- και η νέα Τρά-
πεζα Πειραιώς. Όπως γνωρίζουµε η λεγόµενη απόσχιση, το Hive
Down, αυτός δηλαδή ο εταιρικός µετασχηµατισµός, έχει ήδη
συµβεί σε τρεις ελληνικές συστηµικές τράπεζες. Είναι πλήρως
νόµιµος, δεδοµένου ότι έχουν ακολουθηθεί όλες οι αναγκαίες
νοµικές διαδικασίες. Συν τοις άλλοις, έχει ήδη εγκριθεί από τον
Ευρωπαίο επόπτη, τoν λεγόµενο SSM. 

Όπως γνωρίζουµε, ο εταιρικός αυτός µετασχηµατισµός, η
απόσχιση, ειδικά στην περίπτωση της Ελλάδος έχει µία ιδιοτυπία:
Ο αναβαλλόµενος φόρος λογίζεται ως εποπτικό κεφάλαιο. Είναι
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ενδιαφέρον, γιατί στην περίπτωση που κάποια τράπεζα ήθελε να
παρουσιάσει µία ζηµία την οποία δεν µπορεί να καλύψει µε προ-
σφυγή σε ιδιωτικά κεφάλαια, τότε ενεργοποιείται ο µηχανισµός
του Hive Down, παρεµβαίνει το δηµόσιο, το οποίο παίρνει συµ-
µετοχή µε αντίστοιχες µετοχές.

Στην περίπτωση, δηλαδή, αυτής της µεθόδου έχουµε µια
επαρκή διαδικασία αποχωρισµού, ώστε η τράπεζα να αποφύγει
ενδεχόµενη ζηµιά, η οποία θα µπορούσε να προκύψει από την
ενεργοποίηση του αναβαλλόµενου φόρου, δεδοµένου, όπως
είπα στην αρχή, ότι στη «HOLDING COMPANY» βρίσκονται µια
σειρά συµµετοχών συν τοις άλλοις τα µη εξυπηρετούµενα δά-
νεια, ενώ στη νέα τράπεζα, η οποία λειτουργεί µε καινούργια
άδεια, βρίσκεται ο λεγόµενος «αναβαλλόµενος φόρος».

Γιατί το κάνουν αυτό και οι τρεις ελληνικές συστηµικές τράπε-
ζες; Πρώτον, διότι έτσι µπορούν να επιταχύνουν τη µείωση των
µη εξυπηρετούµενων δανείων µέσω του «ΗΡΑΚΛΗ». Δηλαδή, γί-
νεται ο µετασχηµατισµός αυτός για τη βελτιστοποίηση της ορ-
γανωτικής και κεφαλαιακής τους δοµής.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση της Τράπεζας Πειραιώς, το
έκανε για να µπορέσει να αποκτήσει τη λεγόµενη αποαναγνώ-
ριση, δηλαδή να ολοκληρώσει την τιτλοποίηση ενός σηµαντικού
ύψους εξυπηρετούµενων δανείων, συνολικής µικτής λογιστικής
αξίας περίπου 7,5 δισεκατοµµυρίων.

Δεύτερον, διότι ο εν λόγω µετασχηµατισµός επιτρέπει τη ση-
µαντική µείωση του ύψους των προβλέψεων για πιστωτικές ζη-
µιές -όπως είπαµε- και την αποδέσµευση κεφαλαίων, τα οποία
θα µπουν στην πραγµατική οικονοµία.

Τρίτον, διότι έτσι βελτιώνεται και η ποιότητα των στοιχείων του
ενεργητικού και όπως έχουµε πει, οι τράπεζές µας γίνονται πολύ
πιο επενδύσιµες, όπως αυτή την περίοδο που ξέρουµε ότι οι ιδιώ-
τες και διεθνείς επενδυτές τρέχουν κατά κόρον, για να επενδύ-
σουν σε ελληνικές τράπεζες.

Θα ήθελα να πω σχετικά µε την ερώτησή σας για τα διάφορα
στοιχεία, ότι υπάρχει πλήρης παρουσία και εµφάνιση των οικο-
νοµικών στοιχείων και όπως µας ενηµέρωσε και η τράπεζα, τα
υπό συζήτηση περιουσιακά στοιχεία, δηλαδή οι αναβαλλόµενες
φορολογικές απαιτήσεις αξίας 6,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ και τα
δάνεια και οι απαιτήσεις κατά πελατών αξίας 38,2 εκατοµµυρίων
ευρώ στις 31 Δεκεµβρίου 2020, περιλαµβάνονται στα εν λόγω
κονδύλια της ατοµικής και ενοποιηµένης κατάστασης χρηµατο-
οικονοµικής θέσης της χρήσης του 2020 της Τράπεζας Πειραιώς
που εγκρίθηκαν από το διοικητικό της συµβούλιο στις 9 Απριλίου
2021, αλλά και στην ενοποιηµένη εγκατάσταση χρηµατοοικονο-
µικής θέσης της της «Πειραιώς Financial Holdings Α.Ε.» της χρή-
σης του 2020, που εγκρίθηκε και αυτή από το διοικητικό
συµβούλιο της «Πειραιώς Financial Holdings» στις 24 Μαρτίου
2021.

Αγαπητέ κύριε Βουλευτά, οι οικονοµικές καταστάσεις της
«Πειραιώς Financial Holdings» και της θυγατρικής Τράπεζας Πει-
ραιώς, δηλαδή για τη χρήση του 2020, είναι και οι δύο αναρτη-
µένες στην ηλεκτρονική σελίδα του Οµίλου.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε για τρία λεπτά τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. Θα

τα ψάξω -δεν τα βρήκα, όµως και κοίταξα ακριβώς τις οικονοµι-
κές καταστάσεις- και θα σας απαντήσω. Όσον αφορά το νόµιµο,
δεν σηµαίνει τίποτα άλλο από το ότι έχει ψηφιστεί κάποιος νόµος
που το κάνει νόµιµο. Τίποτα παραπάνω και τίποτα παρακάτω.

Όσον αφορά στις βελτιώσεις των τραπεζών, από ό,τι διαβά-
ζουµε, κινδυνεύουν να χάσουν τα 24 δισεκατοµµύρια ευρώ των
δύο προγραµµάτων «ΗΡΑΚΛΗΣ», οπότε εδώ πρέπει να είµαστε
µάλλον περισσότερο προσεκτικοί. Αυτό τουλάχιστον γράφεται
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στο θέµα του αναβαλλό-
µενου φόρου, που στην ουσία αυξάνει λογιστικά τα κεφάλαια των
τραπεζών - ζόµπι που προέκυψαν από το PSI, αλλά όχι τη δυνα-
τότητα δανειοδοτήσεών τους, καθώς επίσης το πώς εµπλέκεται
εδώ το Hive Down.

Εν προκειµένω, εάν αποκοπεί ο αναβαλλόµενος φόρος, χάνε-

ται η αξία του στον βαθµό που χάνεται η οποιαδήποτε ελπίδα του
δηµοσίου να ανακτήσει µέρος της επένδυσής του σε περίπτωση
που οι τράπεζες έχουν ζηµίες και γίνει αύξηση κεφαλαίου µε έκ-
δοση µετοχών.

Απλώς, καταθέτοντας το στα Πρακτικά -θα το καταθέσουµε
µετά- αναφέρουµε ότι ο αναβαλλόµενος φόρος είναι για τον
Όµιλο της Πειραιώς 6,33 δισεκατοµµύρια στις 31 Δεκεµβρίου
2020 από 6,47 δισεκατοµµύρια το 2019, όταν η Τράπεζα Πει-
ραιώς είχε 6,43 δισεκατοµµύρια στις 31 Δεκεµβρίου 2019, δη-
λαδή το µεγαλύτερο µέρος τους.

Στη συζήτηση για τις προοπτικές του πιστωτικού συστήµατος
στη Βουλή, σε Επιτροπή της 1ης Απριλίου 2021 -ήσασταν παρών-
ο κ. Χατζηνικολάου είπε ότι ο µετασχηµατισµός κυρίως γίνεται
για να µη δραστηριοποιηθεί ο αναβαλλόµενος φόρος και γίνει
έκδοση µετοχών χωρίς λόγο -τα λόγια του επαναλαµβάνω-, όπως
θα καταθέσουµε για τα Πρακτικά απόσπασµα από τα πρακτικά
της συνεδρίασης.

Κατά την άποψή µας, όµως, απαιτείται να διερευνηθεί εάν ζη-
µιώθηκαν τα δικαιώµατα του δηµοσίου και εάν παραβιάστηκαν
οι προβλέψεις του νόµου Χαρδούβελη. Πώς µπορεί, όµως, να
γίνει έρευνα, µε δεδοµένο ότι έχει αποκλειστεί η αυτεπάγγελτη
παρεµβολή εισαγγελέα µε το άρθρο 5.2 του ν.4637/2019, που
τροποποιούσε το άρθρο 390 του προηγούµενου Ποινικού Κώ-
δικα;

Σηµειώνεται πως είναι πιθανές αυξήσεις κεφαλαίου, λόγω των
ζηµιών από τις πωλήσεις των κόκκινων δανείων ή νέων που θα
σχηµατιστούν στην πανδηµία ή από ενδεχόµενη διαγραφή του
αναβαλλόµενου φόρου. Αναλυτικά δε τα εξής:

Πρώτον, αναφέρεται πως οι ζηµίες που θα εγγράψουν οι συ-
στηµικές τράπεζες από τις πωλήσεις των κόκκινων δανείων, µε
ή χωρίς το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», θα είναι περί τα 3 έως 4 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Δεύτερον, σχετικά µε τη διαγραφή του αναβαλ-
λόµενου φόρου, σύµφωνα µε τον κ. Χατζηεµµανουήλ,
εκπρόσωπο της Τράπεζας της Ελλάδος, σε συζήτηση σε άλλη
επιτροπή που είχε γίνει για το νοµοσχέδιο για το Ταµείο Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας, στις 9 Μαρτίου 2021, ο αναβαλλό-
µενος δεν θα πρέπει να υποτίθεται ότι θα διατηρηθεί για τα
είκοσι χρόνια της ειδικής ρύθµισης του νόµου Χαρδούβελη. Επί-
σης, είπε πως το 2022 θα αυξηθούν οι κεφαλαιακές απαιτήσεις
σε ευρωπαϊκό επίπεδο -το θυµάστε- εποµένως, το δηµόσιο θα
συνεχίζει να τοποθετεί κεφάλαια, εάν δεν το κάνουν οι µέτοχοι,
χωρίς να έχει τον έλεγχο.

Σηµειώνεται εδώ πως τα χρήµατα του ΤΧΣ -που υπάγεται
στους ξένους, δεν δικό µας- προστίθενται στο δηµόσιο χρέος,
κάτι που είχε ουσιαστικά εκµηδενίσει το PSI από την πρώτη
στιγµή.

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής: Πρώτον, είναι σύννοµος
και ηθικός ο παραπάνω µετασχηµατισµός; Πώς εξασφαλίζονται
τα δικαιώµατα του δηµοσίου, µε δεδοµένη τη δήλωση του προ-
έδρου της Πειραιώς, για µη έκδοση µετοχών χωρίς λόγο; Θα πα-
ραγγελθεί εισαγγελική έρευνα, προκειµένου να διερευνηθεί,
αφού από τον νόµο δεν είναι αυτεπάγγελτη;

Δεύτερον, θα υπάρξει ζηµία για το δηµόσιο, λόγω του µετα-
σχηµατισµού, εξαιτίας της απώλειας αξίας του αναβαλλόµενου
φόρου; Σε περίπτωση που σηµειωθούν ζηµίες, θα εκδοθούν µε-
τοχές, όπως προέβλεπε η τροπολογία Χαρδούβελη µε τον
ν.4302/2014 και µε το άρθρο 23.

Τέλος, σας υπενθυµίζω να πείτε κάτι για την Alpha Bank, που
δεν είπατε στην πρωτολογία σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαριστώ

τον Βουλευτή κ. Βιλιάρδο.
Στο πλαίσιο του χρόνου που διατίθεται, θα ήθελα να πω ότι ο

εταιρικός µετασχηµατισµός είναι πλήρως σύννοµος, προφανώς
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και ηθικός. Γίνεται µε βάση τη δεδοµένη νοµοθεσία και όπως
είπα, µε την έγκριση και του Ευρωπαίου επόπτη των τραπεζών,
σε συνεργασία βέβαια µε την Τράπεζα της Ελλάδος.

Το σχετικό νοµικό καθεστώς, όπως ξέρουµε, στο οποίο υπά-
γεται ο αναβαλλόµενος φόρος και ο νέος µετασχηµατισµός της
Τράπεζας Πειραιώς, είναι οι διατάξεις του άρθρου 27Α του
ν.4172/2013. Όπως γνωρίζουµε, βάσει αυτού του νόµου, σε πε-
ρίπτωση που ο αναλογών φόρος εισοδήµατος φορολογικού
έτους, στο οποίο προέκυψε η λογιστική ζηµιά, δεν επαρκεί για
τον ολοσχερή συµψηφισµό της παραπάνω οριστικής απαίτησης
κατά του δηµοσίου, τότε το νοµικό πρόσωπο έχει άµεσα εισπρά-
ξιµη αξίωση έναντι του ελληνικού δηµοσίου για το υπόλοιπο µη
συµψηφισθέν ποσό.

Εποµένως, εδώ, κατά τη µετατροπή της αναβαλλόµενης φο-
ρολογικής απαίτησης σε οριστική και εκκαθαρισµένη απαίτηση
έναντι του ελληνικού δηµοσίου, το δηµόσιο προβαίνει σε κατα-
βολή αντιστοιχούντος ποσού. Σαν αντιστάθµισµα για την πλη-
ρωµή αυτή, το δηµόσιο λαµβάνει δικαιώµατα νέων µετοχών του
νοµικού προσώπου, σύµφωνα µε τους ορισµούς του νόµου. Δη-
λαδή, το δηµόσιο συµφέρον δεν θίγεται ούτε στην περίπτωση
που ενεργοποιείται η υποχρέωση του δηµοσίου για καταβολή
ποσού εκκαθαρισµένης απαίτησης, αφού, όπως είπαµε, λαµβάνει
ταυτόχρονα δικαιώµατα σε νέες µετοχές, ούτε βέβαια στην πε-
ρίπτωση που δεν υπάρχουν ζηµιές του νοµικού προσώπου,
οπότε δεν ενεργοποιείται ο προαναφερόµενος µηχανισµός πλη-
ρωµής από το δηµόσιο και έκδοσης νέων µετοχών.

Γενικά µε τις παρατηρήσεις τις οποίες κάνατε, κύριε Βιλιάρδε,
στα θέµατα του «ΗΡΑΚΛΗ» και τις εγγυήσεις, θα ήθελα να πω
κάτι το οποίο έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές.

Η εγγύηση την οποία δίνει το ελληνικό δηµόσιο, και στον
«ΗΡΑΚΛΗ 1», 12 δισεκατοµµύρια, και στον «ΗΡΑΚΛΗ 2», άλλα 12
δισεκατοµµύρια, είναι από τις ασφαλέστερες εγγυήσεις τις
οποίες έχει δώσει ποτέ µέχρι σήµερα το ελληνικό δηµόσιο. Αυτό
οφείλεται σε µια σειρά λόγους, τους οποίους έχουµε εκθέσει:
Πρώτον, γιατί εγγυάται την καλύτερη διαβαθµισµένη µερίδα,
όπως ξέρετε, της υλοποίησης, το λεγόµενο senior tranche, δεύ-
τερον, γιατί έχει ήδη πράγµατι πραγµατοποιηθεί η συναλλαγή
του 50% συν 1% όλου του χαρτοφυλακίου, τρίτον, γιατί ακόµα
κι αν υπάρξει ποτέ κατάπτωση σε µια ακραία περίπτωση, τότε η
κατάπτωση αυτή είναι πλήρως κοστολογηµένη µέσα στην προ-
µήθεια την οποία πληρώνουνε στο ελληνικό δηµόσιο.

Θα ήθελα να πω εδώ, απαντώντας όχι µόνο για τα θέµατα της
Πειραιώς αλλά και για τις αυξήσεις που ετοιµάζει, όπως είπατε,
η Τράπεζα Alpha, ότι βρισκόµαστε σε µια εξαιρετικά σηµαντική
και ενδιαφέρουσα συγκυρία εξόδου από κρίση, ανάκαµψης και
ανάπτυξης. Τρία στοιχεία θα ήθελα να συγκρατήσετε, τα οποία
κάνουν πραγµατικά τις ελληνικές τράπεζες να αντιµετωπίζουν µε
πολύ µεγάλη εµπιστοσύνη πια το µέλλον και ιδιαίτερα να προ-
σφεύγουν στις διεθνείς κεφαλαιαγορές: Πρώτον η τεράστια πρό-
οδος που έχει γίνει µε τα θέµατα του «ΗΡΑΚΛΗ» για τη µείωση
των µη εξυπηρετούµενων δανείων, δεύτερον η πολύ σηµαντική
πιστοληπτική κατάσταση της χώρας, που έχει βελτιωθεί, ώστε να
µπορεί να προσφεύγει µε το χαµηλότερο επιτόκιο που έχει δα-
νειστεί ποτέ η ελληνική δηµοκρατία και τρίτον -γιατί, κύριε Βι-
λιάρδε, όλοι αντιλαµβάνονται, όχι µόνο οι Έλληνες, αλλά κυρίως
οι διεθνείς επενδυτές- φτάνουν οι πόροι του τεράστιου πακέτου
από το Ταµείο Ανάκαµψης, που έχει πολύ µεγάλες και σηµαντι-
κές βελτιώσεις για την ελληνική οικονοµία. Αυτές ακριβώς είναι
οι συνθήκες και οι παράµετροι που δηµιουργούν αυτή τη µονα-
δικά ευνοϊκή συγκυρία, που επιτρέπει και στην ελληνική οικονο-
µία αλλά και στις ελληνικές τράπεζες να µπορέσουν να κοιτούν
το µέλλον µε εµπιστοσύνη και να ενεργοποιηθούν άµεσα για την
υλοποίηση των επιχειρηµατικών τους σχεδίων. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

των κατωτέρω συνεδριάσεων, Πέµπτης 28 Ιανουαρίου 2021, Πα-
ρασκευής 29 Ιανουαρίου 2021 και Δευτέρας 1 Φεβρουαρίου
2021 και ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς το Σώµα τα

επικύρωσε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.02’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 25 Μαΐου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που σας έχει διανεµηθεί.
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